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ΣΕΛ. 12με τη Μαρία Δεδούση

Το αντισυστημικό...
πάρτι και η επιρροή 

του λαϊκισμού

EDITORIAL

ΣΕΛ. 2

Εσείς έχετε 
θέρμανση;

Politically Incorrect 

Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 
εκδότη της «Political» 

Το ακριβό «σαφάρι» 
της υπουργού - Τα νεύρα

του Χαρδαλιά  -
Tα ζεστά εκατομμύρια

του Τζίγκερ - 
Το «πείραμα» 

με τις τρεις γυναίκες 
του υπουργικού

Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ E I Σ

ΣΑΚΗΣ ΑΡΝΑΟΥΤΟΓΛΟΥ
Ευρωβουλευτής του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Η πολιτική είναι 
η τέχνη τού να...
υπηρετείς τους πολλούς»
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ
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«Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα επιτρέψει 
να ξεχαστεί το έγκλημα 
των Τεμπών»
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Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

Π Ρ Ο Σ Ω Π Ο Γ ΡΑΦ I Ε Σ
Μ Α ΚAΡΙΟΣ Λ Α Ζ Α ΡIΔ ΗΣ

Ο Καβαλιώτης βουλευτής 
με όραμα για το μέλλον

ΣΕΛ. 22-23

ΣΕΛ. 6-7

Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού

«Στόχος μας η πιο αποτελεσματική σύνδεση 
της εκπαιδευτικής διαδικασίας με την αγορά εργασίας»
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ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ 
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Γιατί τα βρόντηξε
η ιατροδικαστής από 
την υπόθεση θανάτου 

του Καλογήρου

ΡΑΓΔΑΙΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ

Η «Οδύσσεια»
του Ανδρουλάκη

ΝΕΑ ΚΟΝΤΡΑΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Γιατί παραμένει επί 9 χρόνια το ισχυρό 
χαρτί της ΝΔ και της χώρας

Πώς κατορθώνει «να γυρνάει το παιχνίδι» 
ακόμη και στις πιο δύσκολες στιγμές

Γιατί ο Oδυσσέας Κωνσταντινόπουλος
«άδειασε» τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ

ΣΕΛ.14 ΣΕΛ. 20

ΘΑΝΑΣΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ
Ελλάδα: Χώρα 
ευτελισμένων θεσμών
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Τι είναι ο αντισυστημισμός στην Ελλάδα 
και ποιοι ποντάρουν στη ρητορική μίσους

Τι λένε ο Ζαχαρίας Ζούπης της Opinion Poll, ο Δημήτρης Βασιλειάδης της Interview 
αλλά και ο συνταγματολόγος Ξενοφών Κοντιάδης

Η ΣΥΜΜΟΡIΑ ΤΩΝ ΤΡΟΛ

Προσπάθεια τρομοκράτησης από τους «κουκουλοφόρους» του Διαδικτύου

ΣΕΛ. 35
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«πυροβολεί» κυβέρνηση και Δημοκρατία
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Μ
ετά την επανεκλογή του Ντόναλντ Τραμπ
στην προεδρία των ΗΠΑ είναι γεγονός ότι ο
νεολογισμός της αντισυστημικότητας έχει

αρχίσει να λαμβάνει διαστάσεις φρενίτιδας και στην
Ελλάδα, με αρκετούς πολιτικούς αρχηγούς να διεκ-
δικούν... αντιεξουσιαστικές δάφνες και βεβαίως πε-
ρισσότερα ψηφαλάκια. Με τον μανδύα τού «όχι σε
όλα» άνθρωποι που σιτίζονται εδώ και χρόνια από το
«σύστημα» δηλώνουν ότι το πολεμούν... Απύθμενη
υποκρισία. Το άκρον άωτον του παραλογισμού. Θυ-
μίζει την αλήστου μνήμης ατάκα του Γιώργου Πα-
πανδρέου: «Είμαι αντιεξουσιαστής στην εξουσία».

Άλλωστε, ας μη μας διαφεύγει πως στην Ελλάδα
είσαι ό,τι δηλώσεις. Κατά τον ίδιο τρόπο άνθρωποι
που γεννήθηκαν, μεγάλωσαν, γαλουχήθηκαν και
αποκαταστάθηκαν επαγγελματικά στην αγκαλιά της
αστικής δημοκρατίας και του καπιταλισμού, όπως ο

Κυριάκος Βελόπουλος ή η Ζωή Κωνσταντοπούλου,
δηλώνουν τώρα ότι δεν αποδέχονται το status quo
και αμφισβητούν τα πάντα. Αυτός ακριβώς είναι ο
ορισμός του λαϊκισμού, τον οποίο ζήσαμε στην Ελλά-
δα το 2015 με την εμφάνιση του... αντισυστημικού
Αλέξη Τσίπρα (και της παρέας του, βλέπε Πάνος
Καμμένος), που, όπως αποδείχτηκε, ήταν πιο συστη-
μικός από όλους.

Το ίδιο έργο ξαναζούμε και σήμερα με αυτόκλη-
τους εισαγγελείς και σερίφηδες που διεκδικούν τη
μοναδική αλήθεια, που δολοφονούν χαρακτήρες με
fake news και λάσπη στον ανεμιστήρα για να πιά-
σουν ένα 7% με 8% της ελληνικής κοινωνίας και να

καθίσουν αναπαυτικά πάνω στα βουλευτικά έδρανα.
Με αφορισμούς, καταγγελίες, εύκολα συνθήματα
και φθηνές υποσχέσεις χαϊδεύουν αυτιά σε έναν κό-
σμο που λέει «ωραία τα λέει ο Βελόπουλος», «είδες
πώς τους τα έχωσε η Ζωή;».

Προφανώς ευθύνη για το... αντισυστημικό πάρτι
και την αυξανόμενη επιρροή του λαϊκισμού στις κοι-
νωνίες τεράστιες ευθύνες έχει και το ίδιο το πολιτικό
σύστημα λόγω της αδυναμίας του εδώ και δεκαετίες
να σκύψει πάνω στα πραγματικά προβλήματα των
πολιτών και να απαλύνει πληγές. Το πιο επικίνδυνο
είναι ότι ο νεολογισμός του αντισυστημικού αποτελεί
διχαστική και ανούσια επιχειρηματολογία. Βάζει
ταμπέλες και χωρίζει τον κόσμο με εμφυλιοπολεμι-
κά κριτήρια: σε πουλημένους και δήθεν επαναστά-
τες, σε συντηρητικούς και δήθεν ριζοσπάστες, σε
βολεμένους και δήθεν αντάρτες. 
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Γράφει ο Κώστας Τσιτούνας
Διευθυντής της «Ρ»

Το αντισυστημικό... πάρτι 
και η επιρροή του λαϊκισμού

Με αφορισμούς, 
καταγγελίες, εύκολα 

συνθήματα και φθηνές
υποσχέσεις χαϊδεύουν 

αυτιά για λίγες 
παραπάνω ψήφους
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Η ευθεία στοχοποίηση βουλευτών της ΝΔ, του κοινο-
βουλευτικού εκπροσώπου του κόμματος αλλά και
του ίδιου του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη

με ανάρτηση στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης για δολοφονία
και «σφαίρες» ήταν η «σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι».
Πρόκειται για ακόμη μια χυδαία και προκλητική ανάρτηση, η
οποία προστέθηκε στην «κορυφή του παγόβουνου» της ερ-
γαλειοποίησης και της απαράμιλλης τοξικότητας που έχει

διασπείρει η αντιπολίτευση στην κοινωνία
τις τελευταίες 20 μέρες, με αποτέλεσμα
πλέον να διοχετεύεται στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης. Η Δημοκρατία μέσα από
τις ανεξέλεγκτες επιθέσεις που εξαπο-
λύονται σε καθημερινό επίπεδο πλέον,
κυρίως από ανώνυμους «κουκουλοφό-
ρους» τους Διαδικτύου, μπαίνει στο από-
σπασμα. Οι μάσκες, μετά τις απαραίτητες
νομικές ενέργειες, μπορεί να πέσουν,
όμως το δηλητήριο στην κοινωνία έχει χυ-

θεί και δύναται να οδηγήσει, αναντίρρητα, στην έξαρση της
βίας, μία εβδομάδα πριν τα συλλαλητήρια μνήμης για την
τραγωδία των Τεμπών, που διοργανώνονται σε όλη τη χώρα
την ερχόμενη Παρασκευή. H κυβέρνηση έχει ξεκαθαρίσει σε
όλους τους τόνους πως δεν θα επιτρέψει την επιχειρούμενη
πολιτική αποσταθεροποίηση της χώρας. 

«Σφαίρες» κατά πολιτικών 
Η πρακτική είναι προσφιλής εδώ και χρόνια. Έγινε γνωστή

στην εποχή τής «πάνω και κάτω πλατείας», κατά τη διάρκεια
των μνημονίων, όταν οι χαρακτηρισμοί όπως «γερμανοτσο-
λιάδες», «προδότες» και φράσεις όπως «έρχονται κρεμά-
λες» και «να καεί η βουλή» ήταν ένα καθημερινό φαινόμενο.
Στο σήμερα, κυρίως στο Χ (πρώην Twitter), τα γνωστά τρολά-
κια επιτίθενται και καλλιεργούν κλίμα βίας. Ένας από τους
χρήστες, με διαδικτυακή κουκούλα, έγραψε πριν από λίγες
ημέρες: «Και κάποιος και καμία σφαίρα στον Βορίδη, τον
Άδωνι, τον Πλεύρη, τον Μητσοτάκη και τον Μαρκόπουλο…». 

Στην εμετική ανάρτησή του συνέχισε λέγοντας:
«28/2/2023. Μόνο τις… έχουν αρχίσει και δεν έχουν τελει-
ωμό. Η Ζωή μιλάει για όλους εμάς που έχουν λογική κρίση
και δεν είμαστε τα έρμαια των ρουσφετιών».

Η συγκεκριμένη αναφορά προκάλεσε φυσικά την έντονη
αντίδραση κυβέρνησης και Νέας Δημοκρατίας. «Η τοξικότη-
τα είναι τέτοιας φύσεως που προτρέπουν ανοιχτά σε δολο-
φονία μας. Αυτό το ανθρωπάκι που κρύβεται στην ανωνυμία
θα λογοδοτήσει σύντομα στη δίωξη για την προτροπή του σε
κακούργημα. Τον σάπιο όμως εγκέφαλό του τον τροφοδοτεί
με τις συκοφαντίες μια άθλια αντιπολίτευση», ανέφερε για το
συμβάν ο βουλευτής της Νέας Δημοκρατίας Θάνος Πλεύρης,
ο οποίος προανήγγειλε πως θα καταθέσει μήνυση και ανα-
φορά στη Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήματος για την ξεκάθα-
ρη προτροπή σε βία από τον χρήστη που έκανε τη συγκεκρι-
μένη ανάρτηση. 

Μαρκόπουλος: «Καταδίκη
σε όσους μας στοχοποιούν»

Από την πλευρά του ο βουλευτής της Νέας Δημοκρατίας
Δημήτρης Μαρκόπουλος, ο οποίος συμπεριλήφθηκε στις
απειλές, τόνισε με δηλώσεις του στην «Political»: «Πολιτικές
δηλώσεις που πυροδοτούν αντιπολιτικό κλίμα, η τοξικότητα
και η χυδαιότητα ακόμη και αρχηγών πολιτικών κομμάτων
της αντιπολίτευσης, οπλίζουν αρχικά τα μυαλά και μήπως εν-
δεχομένως στη συνέχεια τα χέρια όσων επενδύουν στη βία;
Απαιτούμε την καταδίκη τέτοιων φαινομένων που μας στο-
χοποιούν από όλες τις πολιτικές δυνάμεις. Τοξικοί πολιτικοί
όπως η Ζωή Κωνσταντοπούλου θα φέρουν πλήρη την ευθύνη
σε ό,τι συμβεί είτε σε εμάς είτε στους ανθρώπους μας». 

Έσπασαν το γραφείο Σενετάκη
Την ίδια ώρα χθες έγινε γνωστό πως άγνωστοι επιτέθηκαν

το βράδυ της Πέμπτης στο γραφείο του βουλευτή της ΝΔ Μά-
ξιμου Σενετάκη. Οι δράστες προκάλεσαν υλικές ζημιές στο

γραφείο του «γαλάζιου» στελέχους, με αποτέλεσμα την έν-
τονη αντίδραση της Πειραιώς. 

«Οι θρασύδειλοι τραμπούκοι δεν μας πτοούν και δεν μας
εκφοβίζουν», ανέφερε σε ανακοίνωσή της η Νέα Δημοκρα-
τία και συνέχισε: «Η Δημοκρατία μας δεν τρομοκρατείται και
δεν εκβιάζεται». «Οι αφελείς “αντισυστημικοί” που επιτέθη-
καν με μπογιές στο πολιτικό μου γραφείο φαντασιώνονται
ότι με τέτοιες πράξεις επαναστατούν. Δεν κατανοούν ότι
ενεργούν για λογαριασμό ανεύθυνων πολιτικών, οι οποίοι
επειδή δεν επωφελούνται από την πολιτική σταθερότητα,
την κοινωνική ομαλότητα και την οικονομική κανονικότητα
επιδιώκουν την αποσταθεροποίηση, το χάος και έναν νέο δι-
χασμό της ελληνικής κοινωνίας», είπε μετά το περιστατικό ο
«γαλάζιος» βουλευτής και συνέχισε: «Οι πολίτες όμως γνω-
ρίζουν τις επιπτώσεις τέτοιων πολιτικών επιδιώξεων. Τις
βίωσαν πρόσφατα. Δεν ξεχνούν και δεν θα αφήσουν τη χώ-
ρα έρμαιο των λαϊκιστών, των δήθεν προοδευτικών, των δή-
θεν επαναστατών και θρασύδειλων τραμπούκων. Θα απαν-
τήσουν με δημοκρατική λογική, κοινωνική μετριοπάθεια και
εθνική υπευθυνότητα. Για όσους έχουν δημόσιο αξίωμα και
λόγο. Για όσους υπηρετούν τη Δημοκρατία, το πολίτευμα, το
κράτος δικαίου, η καταδίκη τέτοιων πράξεων είναι μονό-
δρομος. Χθες ήταν το δικό μου γραφείο, αύριο μπορεί να εί-
ναι το δικό τους. Χθες ήταν μπογιές και πέτρες, αύριο μπορεί
να είναι βόμβες, μεθαύριο σφαίρες… Αυτή η κατάσταση δεν
οδηγεί πουθενά. Για την τραγωδία που συνέβη στα Τέμπη
μόνη αρμόδια να αποφανθεί είναι η Δικαιοσύνη, και η συν-
τεταγμένη Πολιτεία, όχι η πλατεία…».

Απειλές θανάτου 
για καθηγητή πανεπιστημίου

Οι γνωστοί άγνωστοι που δρούσαν ανεξέλεγκτα εδώ και
χρόνια στα ελληνικά πανεπιστήμια βρήκαν και πάλι την ευ-
καιρία να δράσουν. Είναι γεγονός πως από το 2019 η ΕΛΑΣ
έχει προχωρήσει σε δεκάδες εκκενώσεις καταλήψεων, κά-
νοντας πράξη το δόγμα ασφάλειας στα ΑΕΙ που υποστηρίζει
η κυβέρνηση. Όμως οι μπαχαλάκηδες εξακολουθούν να
υπάρχουν και δρουν ανενόχλητοι με κάθε ευκαιρία και με
απόλυτα φασιστικό τρόπο. Τελευταίο περιστατικό η καταγ-
γελία που έκανε ο πρόεδρος του Τμήματος Μαθηματικών
του ΕΚΠΑ Σωτήρης Νοτάρης, ο οποίος ανέφερε πως δέχτη-
κε επίθεση από κουκουλοφόρους αμέσως μετά την ολοκλή-
ρωση προφορικής εξέτασης.

Η επίθεση από την ομάδα αγνώστων πραγματοποιήθηκε
πριν από λίγες ημέρες, με τον ίδιο να υποστηρίζει ότι δέχτη-
κε απειλές ακόμη και για τη ζωή του. Συγκεκριμένα, μιλών-
τας στην «Καθημερινή», ο κ. Νοτάρης περιέγραψε πως, κα-
τά την αποχώρηση της ομάδας των αγνώστων, ένα από τα
μέλη της τον απείλησε λέγοντάς του: «Εάν ξανακάνεις οτι-
δήποτε, θα σε σκοτώσουμε».

Σοκαριστική περιγραφή
Η περιγραφή του ήταν σοκαριστική. «Άνοιξε βίαια η πόρ-

τα και εμφανίστηκε ομάδα 10-15 κουκουλοφόρων. Ξαφνια-
στήκαμε και οι δύο από την εισβολή, αλλά προσπάθησα να
“μετριάσω” την κατάσταση. Τι να θέλουν; “Αυτό (εννοείται
που συμβαίνει) γιατί φέρνεις τους μπάτσους στο πανεπιστή-
μιο και κυνηγάς εργαζόμενους”, μου είπε ένας», ανέφερε
αρχικά ο κ. Νοτάρης. «Και αμέσως άρχισε η επίθεση. Ένας
κρατούσε ένα δοχείο με κόκκινη μπογιά, άλλοι είχαν αυγά
στα χέρια. Εκείνος με την μπογιά την εκσφενδόνιζε σε όλο
τον χώρο. Οι άλλοι πετούσαν τα αυγά. Η φοιτήτρια ήταν έν-
τρομη», συνέχισε. «Όταν τελείωσαν τα “πυρομαχικά”, άρχι-
σαν να διαλύουν το γραφείο. Έσπασαν υπολογιστές, οθόνες,
πέταξαν τα χαρτιά κάτω», κατέληξε. 

Η Δημοκρατία 
στο απόσπασμα
του Διαδικτύου

Οι συμμορίες του Ίντερνετ
απειλούν με «σφαίρες» 
κυβερνητικά στελέχη
μέσω προκλητικών αναρτήσεων

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Το γραφείο
του βουλευτή

Ηρακλείου 
με τη ΝΔ 

Μάξιμου Σενετάκη
μετά την επίθεση

αγνώστων

Απειλητική 
ανάρτηση 
στις 19/2/2025 

Το γραφείο του καθηγητή Μαθηματικών ΕΚΠΑ Σωτήρη Νοτάρη
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Ο
αντισυστημισμός αποτελεί διαχρονικά
ένα πολιτικό και κοινωνικό φαινόμενο
που εμφανίζεται σε περιόδους κρίσης,

όπου η εμπιστοσύνη προς τους θεσμούς κλονί-
ζεται και οι πολίτες στρέφονται προς εναλλακτι-

κές δυνάμεις που προβάλ-
λουν ως φορείς αλλαγής.

Στην Ελλάδα, ο αντισυστη-
μισμός έχει περάσει από διά-
φορες φάσεις, με την πιο έν-
τονη να σημειώνεται κατά την
περίοδο των μνημονίων, όταν

κόμματα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ κε-
φαλαιοποίησαν τη δυσαρέ-

σκεια των πολιτών προς το πολιτικό κατεστημέ-
νο. Σήμερα, το φαινόμενο παραμένει ζωντανό,
αν και εκδηλώνεται με διαφορετικούς τρόπους
και σε διαφορετικές πολιτικές κατευθύνσεις.

Η ρητορική μίσους που διαδίδεται από ορι-
σμένα αντισυστημικά κόμματα στην Ελλάδα
έχει φτάσει σε ανησυχητικά επίπεδα, καθώς
περιλαμβάνει προτροπές για βία κατά πολιτι-
κών προσώπων. Μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
όπως το Χ (πρώην Twitter), έχουν μετατραπεί σε
μέσα διάδοσης αυτών των επιθετικών εκφρά-
σεων, που συχνά συνοδεύονται από άμεσες ή
έμμεσες απειλές κατά της ζωής πολιτικών. Το
φαινόμενο αυτό έχει πυροδοτήσει έντονες αντι-
δράσεις από πολιτικούς, θεσμούς και πολίτες,
που ανησυχούν για τις επιπτώσεις μιας τέτοιας
ρητορικής στη Δημοκρατία και τη δημόσια
ασφάλεια.

Κλιμάκωση της βίας
Η διαδικτυακή υποκίνηση βίας δεν μένει

αναπάντητη. Πολλοί πολιτικοί που έχουν στοχο-

ποιηθεί προχωρούν σε νομικές ενέργειες, κα-

ταθέτοντας μηνύσεις και αναφορές στις αρμό-

διες αρχές. Στόχος τους είναι αφενός η προστα-

σία τους από ενδεχόμενες επιθέσεις και αφετέ-

ρου η αντιμετώπιση του φαινομένου μέσω της

Δικαιοσύνης. Οι ελληνικές Αρχές παρακολου-

θούν την κατάσταση και διερευνούν περιπτώ-

σεις, όπου υπάρχουν σαφείς ενδείξεις παρα-

βίασης της νομοθεσίας.
Το ζήτημα αναδεικνύει τη σημασία της απο-

τελεσματικής εποπτείας του διαδικτυακού λό-
γου, ώστε να αποτραπεί η κλιμάκωση της βίας
και να διασφαλιστεί η κοινωνική σταθερότητα.
Παράλληλα, εγείρει συζητήσεις για το πώς μπο-
ρεί να επιτευχθεί η ισορροπία μεταξύ της ελευ-
θερίας της έκφρασης και της προστασίας της

Δημοκρατίας από ακραίες και επικίνδυνες ρη-
τορικές. Η ανάγκη για αυστηρότερο νομικό
πλαίσιο και καλύτερους μηχανισμούς εποπτεί-
ας είναι πλέον επιτακτική, καθώς η εξάπλωση
του φαινομένου μπορεί να οδηγήσει σε σοβα-
ρότερες απειλές κατά της πολιτικής ζωής και
της κοινωνικής ειρήνης.

Όπως επισημαίνει ο διευθυντής ερευνών της
Interview Δημήτρης Βασιλειάδης, σε δηλώσεις
του στην «Political», ο αντισυστημισμός σήμερα
δεν έχει την ίδια ένταση με την εποχή των μνη-
μονίων. Τότε, ο ΣΥΡΙΖΑ, πριν αναλάβει τη διακυ-
βέρνηση, εξέφραζε έναν έντονο αντισυστημικό
λόγο, ο οποίος περιορίστηκε με την άνοδό του
στην εξουσία. 

Στη σημερινή συγκυρία, ο αντισυστημισμός
φαίνεται να εκφράζεται κυρίως από πολιτικά
πρόσωπα όπως ο Κυριάκος Βελόπουλος και η
Ζωή Κωνσταντοπούλου, ενώ η Αφροδίτη Λατι-

νοπούλου, αν και εμφανίζεται ως σκληρή αντι-
πολιτευτική φωνή, φαίνεται πως ενίσχυσε τα
ποσοστά της λόγω της στάσης της απέναντι στον
πρόσφατο νόμο για τον γάμο των ομόφυλων
ζευγαριών, παρά λόγω μιας συνολικής αντισυ-
στημικής ατζέντας.

Επιπλέον, σύμφωνα με τον κ. Βασιλειάδη, η
έλλειψη σοβαρής εναλλακτικής πρότασης δια-
κυβέρνησης απέναντι στον Κυριάκο Μητσοτάκη
είναι υπέρ του κυβερνώντος κόμματος και απο-
τυπώνεται τόσο στις δημοσκοπήσεις όσο και
στην κάλπη.

Ο διευθυντής ερευνών της Opinion Poll Ζα-
χαρίας Ζούπης, επίσης μιλώντας στην «Politi-
cal», επισημαίνει πως αυτό που βιώνουμε σή-
μερα στην Ελλάδα είναι περισσότερο μια γενι-
κευμένη καχυποψία και εχθροπάθεια προς
τους θεσμούς παρά ένας καθαρός αντισυστη-
μισμός. 

«Έκρηξη καχυποψίας»
Συγκεκριμένα ο κ. Ζούπης ανέφερε: «Βιώ-

νουμε μια έκρηξη καχυποψίας, άρνησης να
ακουστούν καν απαντήσεις και εκδοχές της
πραγματικότητας που δεν αντιστοιχούν στο εμ-
πεδωμένο αφήγημα “συγκάλυψη-δολοφονία-
ύπαρξη συμμορίας με επικεφαλής τον πρωθυ-
πουργό”, που φτάνουν σε σημεία παράκρουσης
όπως συνέβη στην ανήθικη συσχέτιση της απώ-
λειας του Βασίλη Καλογήρου με τα Τέμπη. Δεν
είμαι σίγουρος αν αυτό που βλέπουμε είναι αν-
τισυστημισμός. Είναι σίγουρα ανορθολογισμός,
εχθροπάθεια, λαϊκισμός, απουσία λογικής, συ-
νωμοσιολογία που οδηγεί σε κρίση εμπιστοσύ-
νης προς τους θεσμούς και έχουν κάτι από το
άρωμα των πλατειών των αγανακτισμένων στα
χρόνια της χρεοκοπίας. Κάποιοι αξιοποιούν το
θυμικό, τα social media και τους πιο απίθανους
ισχυρισμούς και μέσα σε αυτό το κλίμα είναι λο-
γικό να κερδίζουν οι δυνάμεις της ακροδεξιάς
αλλά και της Πλεύσης Ελευθερίας που φωνά-
ζουν πιο πολύ και δεν έχουν κανέναν ενδοιασμό
να μιλήσουν για δολοφόνους και για χέρια που
στάζουν με αίμα». 

Στη συνέχεια ο κ. Ζούπης τονίζει: «Η τραγω-
δία είναι η ροπή κομμάτων που έχουν κυβερνή-
σει (ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ) να υιοθετούν αυτές τις λο-
γικές, αν και χάνουν ολοταχώς δυνάμεις. Με μια
έννοια, επιστρέφει η τρέλα της προηγούμενης
δεκαετίας και αν κάτι μπορεί να λειτουργήσει,
είναι ένα τείχος των δυνάμεων της στοιχει-
ώδους λογικής και της ευθύνης απέναντι στη
χώρα. Διαφορετικά θα κυριαρχήσει η κρίση εκ-
προσώπησης, η ακυβερνησία, η αποσταθερο-
ποίηση, το χάος».

ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ «POLITICAL»

Τι είναι ο αντισυστημισμός 
στην Ελλάδα και 
ποιοι ποντάρουν 

στη ρητορική μίσους

Τι λένε για το φαινόμενο 
που «πριονίζει» τα θεμέλια 
της Δημοκρατίας οι διευθυντές
ερευνών της Interview 
Δημήτρης Βασιλειάδης 
και της Opinion Poll 
Ζαχαρίας Ζούπης, αλλά 
και ο συνταγματολόγος 
Ξενοφών Κοντιάδης

του Χρήστου
Μυτιλινιού 

Δημήτρης Βασιλειάδης Ζαχαρίας Ζούπης Ξενοφών Κοντιάδης



Η
οικονομική ανασφάλεια και η
διάχυτη αίσθηση αδικίας λει-
τουργούν επίσης ως καταλύτες

στην ενίσχυση του αντισυστημισμού. Οι
συνεχείς αποκαλύψεις για σκάνδαλα, η
αίσθηση ότι η Δικαιοσύνη δεν αποδίδεται
ισότιμα σε όλους και οι δυσκολίες της
καθημερινότητας αυξάνουν την απόστα-
ση μεταξύ πολιτών και θεσμών, καθι-
στούν τις αντισυστημικές επιλογές πιο
ελκυστικές. Η πολιτική σκηνή εμφανίζε-
ται κατακερματισμένη, με τα παραδοσια-
κά κόμματα να μην μπορούν να πείσουν
τους πολίτες ότι αποτελούν αξιόπιστη
λύση στα προβλήματά τους.

Ο συνταγματολόγος Ξενοφών Κοντιά-
δης, σε δηλώσεις του στην «Political»,
διαχωρίζει τη θεμιτή κριτική προς το πο-
λιτικό σύστημα από τον τυφλό αντισυ-
στημισμό: «Αντισυστημισμός σημαίνει
συλλήβδην αποδοκιμασία της κοινο-
βουλευτικής δημοκρατίας και των θε-
σμών του κράτους δικαίου. Είναι διαφο-
ρετικό να ασκούμε κριτική στις παθογέ-
νειες του πολιτικού και του δικαστικού
συστήματος ή να αποδοκιμάζουμε επι-
μέρους κυβερνητικές επιλογές και δι-
καστικές αποφάσεις και άλλο να υπο-
στηρίζεται η εκ βάθρων αποδόμησή
τους. Αυτή τη δεύτερη στάση αποκαλώ
τυφλό αντισυστημισμό».

Οι επιρροές από το εξωτερικό
Ο αντισυστημισμός στην Ελλάδα δεν εί-

ναι ένα απομονωμένο φαινόμενο, αλλά
τροφοδοτείται και από διεθνείς εξελίξεις.
Η άνοδος λαϊκιστικών και αντισυστημικών
κομμάτων στην Ευρώπη και τις ΗΠΑ έχει
συμβάλει στην ενίσχυση αντίστοιχων ρευ-
μάτων στην Ελλάδα. Η περίπτωση του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις Ηνωμένες Πολιτείες, ο
οποίος κατάφερε να κινητοποιήσει ένα τε-
ράστιο μέρος της αμερικανικής κοινωνίας
βασιζόμενος στην αμφισβήτηση των θε-
σμών και της παραδοσιακής πολιτικής ελίτ,
αποτελεί μια από τις πιο χαρακτηριστικές
επιρροές. 

Αντίστοιχα, η ρητορική ηγετών όπως ο
Βίκτορ Όρμπαν στην Ουγγαρία ή η Μαρίν
Λεπέν στη Γαλλία έχει βρει απήχηση και
στην ελληνική πολιτική σκηνή, ενθαρρύ-

νοντας κόμματα που προτάσσουν έναν
σκληρό, εθνικιστικό και αντιελιτίστικο λόγο.

Παράλληλα, η εμφάνιση των κινημάτων
κατά της παγκοσμιοποίησης, καθώς και
των ρευμάτων εναντίον της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενισχύουν την αντισυστημική ρη-
τορική και στην Ελλάδα. Σε πολλές χώρες
της ΕΕ, κόμματα που ενσωματώνουν αντι-
συστημικές απόψεις καταγράφουν σημαν-
τικές εκλογικές επιτυχίες, γεγονός που
επηρεάζει το ελληνικό πολιτικό σκηνικό,
τροφοδοτώντας αντίστοιχες δυνάμεις και
ρητορικές στη χώρα. Η πολιτική αναταραχή
που παρατηρείται σε χώρες όπως η Ιταλία
και η Ισπανία, με τη συνεχή αμφισβήτηση
της πολιτικής ελίτ, βρίσκει αντανάκλαση
και στη χώρα μας, όπου οι πολίτες αναζη-
τούν νέα πολιτικά σχήματα και ηγεσίες που
να εκφράζουν τις ανησυχίες τους.

Πολιτικές και
κοινωνικές επιπτώσεις

Η αυξανόμενη επιρροή του αντισυστημι-
σμού έχει σημαντικές συνέπειες για το πο-
λιτικό σύστημα. Οι παραδοσιακές πολιτι-
κές δυνάμεις, όπως η Νέα Δημοκρατία, ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, βρίσκονται αντιμέ-
τωπες με μια νέα πραγματικότητα, όπου οι
πολίτες δεν αναζητούν απλώς κυβερνητι-
κές εναλλαγές, αλλά συνολική αλλαγή του
τρόπου λειτουργίας του κράτους. 

Ωστόσο, η έλλειψη συνοχής μεταξύ των
αντισυστημικών δυνάμεων -οι οποίες προ-
έρχονται από όλο το πολιτικό φάσμα, από
την άκρα Δεξιά έως τη ριζοσπαστική Αρι-
στερά- καθιστά δύσκολη τη δημιουργία
ενός εναλλακτικού κυβερνητικού πόλου.

Συμπέρασμα
Ο αντισυστημισμός στην Ελλάδα παρα-

μένει μια υπαρκτή δύναμη που τροφοδο-
τείται από τη δυσπιστία προς τους θεσμούς,
τις διεθνείς επιρροές και τις εγχώριες πο-
λιτικές εξελίξεις. Το ερώτημα που τίθεται
είναι αν η ελληνική κοινωνία θα μπορέσει
να επανέλθει σε μια πιο ορθολογική και
παραγωγική πολιτική αντιπαράθεση ή αν
θα συνεχίσει να κινείται σε ένα κλίμα γενι-
κευμένης καχυποψίας και πολιτικής απο-
σταθεροποίησης. Το μέλλον της ελληνικής
πολιτικής σκηνής παραμένει αβέβαιο και
ανοιχτό σε νέες εξελίξεις.
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Τι τροφοδοτεί 
τον τυφλό 

αντισυστημισμό
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Τι θα πει τελικά ο Κυριάκος; 
Μπορεί όλοι να περιμένουν την 28η Φεβρουα-

ρίου, όμως ο Πίνατ περιμένει την προ ημερη-

σίας συζήτηση στη Βουλή, γιατί έχει ακούσει

πολλά στο Μαξίμου. Επειδή μετέχει σε συ-

σκέψεις, περιμένει να δει έναν διαφορετικό

Κυριάκο, με νέα… μέση από τις ΗΠΑ. Αλλά

κρατάει κλειστό το στόμα του για τις διαθέσεις

του Μητσοτάκη, καθώς μόνο ο ίδιος και κανείς

άλλος γνωρίζει τι πρόκειται να πράξει. Και επειδή

ακούω και διαβάζω πολλά τις τελευταίες ημέρες, μια συμβουλή:

Ηρεμία, παλικάρια.

Η Άννα σκέφτεται Βρυξέλλες
Ήθελα να το γράψω μέρες πριν, αλλά

δεν με άφηνε η επικαιρότητα. Για την
Άννα Μισέλ Ασημακοπούλου. Ενη-
μερώθηκα από φίλο μου στις Βρυ-
ξέλλες ότι μεγάλες εταιρείες την
έχουν προσεγγίσει για να αποχω-

ρήσει εντελώς από την πολιτική και
να εργαστεί σε αυτές. Δηλαδή, στροφή

στον ιδιωτικό τομέα. Το ξέρει και ο Μητσοτά-
κης. Πάντως, επειδή γνωρίζω περισσότερα, μην απο-
κλείετε να πάει στην Αμερική και την Ουάσιγκτον. Και
από εκεί έχει δεχτεί προτάσεις. Κρατήστε το.

Ο Τζίγκερ και τα ζεστά 
εκατομμύρια στο ΝΝΑ

Έχω πολλούς γνωστούς στρατιωτικούς. Φυσικά και στο
Πολεμικό Ναυτικό. Κατά καιρούς συζητάω μαζί τους. Και
μου έχουν πει για το Ναυτικό Νοσοκομείο, το οποίο αποτε-
λεί για πολλά χρόνια «στήριγμά» τους. Έχουν γίνει πολλές
διορθώσεις, έχουν γίνει νέες πτέρυγες και πρόκειται να γί-
νουν ακόμα περισσότερες, καθώς ο Όμιλος Motor Oil, σε
συνάντηση που είχε στο ΥΠΕΘΑ ο Νίκος Δένδιας με τον
Γιάννη Βαρδινογιάννη, προχώρησε σε δωρεά ύψους 5 εκατ. ευρώ για την ανέγερση 4ου
και 5ου ορόφου στο Ναυτικό Νοσοκομείο Αθηνών (ΝΝΑ). Θα περιλαμβάνουν νέες πτέ-
ρυγες νοσηλείας που θα βρίσκονται πάνω από την πτέρυγα των χειρουργείων. Επίσης,
από τα χρήματα αυτά (μισό εκατ. ευρώ) της δωρεάς θα ανακατασκευαστεί και το θερα-
πευτήριο της Σχολής Ναυτικών Δοκίμων, όπως και η αγορά νέου ιατρικού εξοπλισμού. 

Οι κήποι της Σακελλαροπούλου
και η ερώτηση 

Τις προάλλες σας έλεγα για τις…
γαρίδες της Κατερίνας Σακελλαρο-
πούλου και τη συνάντηση με τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Ενημερώθηκα
όμως από φίλο που τρέχει τα απο-
γεύματα για να χάσει κιλά πέριξ του
Προεδρικού ότι στο βιβλίο που ετοι-
μάζει -κάποιοι το λένε λεύκωμα- θα

έχει ως «καμάρι» την επαφή με τους πολίτες στο πλαίσιο του
ανοίγματος των κήπων του Προεδρικού Μεγάρου. Τότε, που ήταν
χαλαρή, με αθλητικό look και προσβάσιμη σε γονείς που είχαν
πάει εκεί με τα παιδιά τους. 

Α, και να μην το ξεχάσω. Ήξερε εδώ και εβδομάδες ότι δεν θα
ήταν υποψήφια για μια δεύτερη θητεία. Κατ’ αρχάς, ο Κυριάκος
ποτέ δεν το συζήτησε μαζί της, εκείνη είχε μάθει ότι πάνω από
δέκα βουλευτές της ΝΔ δεν θα την ψήφιζαν. Ουπς…

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ Νο1

Όταν πήρα μέρος σε… δημοσκόπηση
Και εκεί που καθόμουν ήρεμος και χαλαρός, πίνοντας τον καφέ μου, ξαφνικά ακούω τον ήχο

στον υπολογιστή μου ότι έχω email. Το ανοίγω και βλέπω ότι πασίγνωστη εταιρεία δημοσκοπήσε-
ων με καλεί να απαντήσω σε ερωτήσεις. Και λέω, ναι, πάμε να δούμε τι συμβαίνει, τι ρωτάνε. 

Η πρώτη ερώτηση ήταν η εξής: «Θα συμμετέχετε στα συλλαλητήρια για το δυστύχημα των Τεμ-
πών;». Μάλιστα…

Η δεύτερη ερώτηση: «Γίνεται κομματική εργαλειοποίηση του δυστυχήματος των Τεμπών;».
Η τρίτη ερώτηση: «Ποιο κόμμα κατά την άποψή σας εργαλειοποιεί το δυστύχημα των Τεμπών;».
Στη συνέχεια, τα κλασικά. Για τον συμπαθή πολιτικό, το κόμμα που στηρίζετε κοκ. 
Εντάξει, το έπιασα…

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ Νο2

Τα εκδοτήρια της Hellenic Train και οι άθλιες
συνθήκες

Πραγματικά, ένιωσα την απόλυτη ντροπή, όταν βρήκα στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ ένα ψή-
φισμα του Δημοτικού Συμβουλίου Σκύδρας στις 11 Φεβρουαρίου 2025 που αφο-

ρούσε τη Hellenic Train και την απόφαση της εταιρείας να κλείσει τα εκδοτήρια σε
34 σταθμούς. Και πραγματικά απορώ εάν κοιμάται ήσυχος ο κύριος Roberto Rinaudo,

ο διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας Hellenic Train, ο οποίος έχει γίνει αποδέκτης επιστολών
από τους εργαζόμενους, με όσα αναφέρουν, καθώς θα βρεθούν στον δρόμο περισσότερες από
200 οικογένειες. Τα όσα συνέβαιναν, τα γνωρίζουν οι πάντες. Και η κυβέρνηση, και τα κόμματα.
Θλίβομαι πραγματικά…

Πρώην πρέσβης σε… μπελάδες
Πρώην πρέσβης των Αθηνών (μεγάλη η πρεσβεία), που ασχολείται

ιδιαίτερα με την ενέργεια και έχει πολλές επαφές με Έλληνες πολιτικούς, γνωρίζει ότι ίσως μπλέ-
ξει με τον Τραμπ και τις συνομιλίες που γίνονται με την Ουκρανία. Ήταν και αυτός εκεί (ο πρέσβης)
κάποτε. Και θα ελεγχθεί. Για να δούμε…

Από ρεκόρ σε ρεκόρ ο τουρισμός
Συνεχίζονται τα ρεκόρ στον τουρισμό, με την Τράπεζα της Ελλάδος να καταγράφει ότι

το 2024 φτάσαμε να έχουμε 21,7 δισ. ευρώ έσοδα από 20,6 δισ. ευρώ το 2023. Δηλαδή,

αύξηση 5,4%. Συγκεκριμένα, τον Δεκέμβριο οι ταξιδιωτικές εισπράξεις αυξήθηκαν ετη-

σίως κατά 33,3% και διαμορφώθηκαν στα 435,1 εκατ. ευρώ. Μέχρι και οι εισπράξεις από

τη Ρωσία αυξήθηκαν κατά 21,4% στο 1,3 εκατ. ευρώ. Πάντως, ενώ τον Δεκέμβριο η μέση

δαπάνη ανά ταξίδι αυξήθηκε κατά 16%, στην ετήσια μέτρηση η μέση δαπάνη μειώθηκε

κατά 5,1%.  Την ίδια στιγμή όμως αυξήθηκε η εισερχόμενη ταξιδιωτική κίνηση κατά 15,3%

τον Δεκέμβριο του 2024, ενώ τον ίδιο μήνα πέρυσι η αύξηση ήταν 9,8%. Έτσι και το ταξι-

διωτικό ισοζύγιο παρουσίασε πλεόνασμα 149,9 εκατ. ευρώ τον Δεκέμβριο του 2024 και

18,9 δισ. ευρώ για όλο το 2024.

Το «πείραμα» με τις τρεις
γυναίκες του υπουργικού

Τις επόμενες ημέρες, στα τηλεοπτικά παράθυρα, θα υπάρ-
ξει… φρεσκάδα. Σε συσκέψεις που έγιναν και γίνονται για την
παρουσία μελών της κυβέρνησης στα ΜΜΕ, έχουν καταλήξει
ότι υπάρχουν τρεις γυναίκες που θα βγουν περισσότερο
μπροστά το επόμενο διάστημα. Και που είναι ιδιαίτερα διαβα-
σμένες. Έτσι, θα δούμε περισσότερο στο γυαλί την Όλγα Κεφα-
λογιάννη, τη Νίκη Κεραμέως και τη Σοφία Ζαχαράκη. Κοινό
τους χαρακτηριστικό; Καταλαβαίνουν περισσότερο τους πα-
ραδοσιακούς ψηφοφόρους της Κεντροδεξιάς.
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Η «σάρωση» του Μιχάλη
Εκεί, στο υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, έχουν πολλή δουλειά

τώρα τελευταία, άλλωστε δεν είναι τυχαίο ότι ο Χρυσοχοΐδης πηγαίνει
τακτικά στο Μαξίμου όπου ενημερώνει το σχέδιο της αστυνομίας για

τις εκδηλώσεις της 28ης Φεβρουαρίου για τα Τέμ-
πη. Επειδή πολλοί έχουν αρχίσει να λένε ότι

στον ανασχηματισμό δεν πρόκειται να κουνη-
θεί, αυτός δεν επηρεάζεται και τρέχει μεγά-
λα προγράμματα που δεν βλέπουν το φως
της δημοσιότητας. Έμαθα όμως ότι τώρα τε-

λευταία είναι σε εξέλιξη διαγωνισμός που
αφορά την προμήθεια δύο κινητών μονάδων

σάρωσης οχημάτων, για τον εντοπισμό τυχόν κρυμ-
μένων ατόμων, που βρίσκονται τοποθετημένα σε ειδικά διαμορφω-
μένες κρύπτες σε οχήματα διάφορων τύπων και εμπορευματοκιβώ-
τια στα σύνορα. Ο διαγωνισμός φτάνει τα 7.500.000 ευρώ.

Οι αντιδράσεις για τον «Μαξιμιλιανό»
Το τηλέφωνο χτυπά ασταμάτητα. Και κα-

ταλαβαίνω από τον ήχο ποιος είναι. 
- Καλημέρα, Νίκο!
- Ώπα, τι έγινε; Κεφάτο σε ακούω.
- Εγώ κεφάτος είμαι, άλλος είναι σε κα-

κή διάθεση.
- Για πες…
- Τον ξέρεις τον «Μαξιμιλιανό»; 
- Ποιος είναι;

- Ο τύπος που είναι μέσα στο
Μαξίμου και θεωρείται «μπε-
τόν». 

- Κάτι καταλαβαίνω. Και
τι έγινε;

- Όπως γνωρίζεις, ο
συγκεκριμένος είχε μπει
στα χωράφια του Κικίλια με τα
lockdowns και μάλιστα τότε είχε

δημιουργήσει έριδες, παντού.
- Ναι, το θυμάμαι, αλλά πού

είναι το θέμα;
- Λοιπόν, ο «Μαξιμιλια-

νός» ακούγεται για το Υγείας. 
- Ναι, το γνωρίζω, αλλά

επιμένω, πού είναι το θέμα;
- Μου είπε φίλος μου που πη-

γαίνει στα γραφεία της Πειραιώς, και

έχει σημασία αυτό που σου λέω, ότι στο
άκουσμα της «τοποθέτησης» σε αυτό το
υπουργείο, πολλοί αντέδρασαν εντός της ΝΔ. 

- Γιατί αντέδρασαν; 
- Μα γιατί θεωρούν ότι δεν πρέπει να του

δοθεί ένα τέτοιο υπουργείο, first class. Θυ-
μούνται τα κρασάκια με την Κατερίνα και
εξοργίζονται.

Και το γνωστό… μπραφ. 

Ο κομμένος… Κικίλιας 
δεν έχει κατεβάσει τα στιλό

Είμαι πολύ περίεργος σε ορισμένα πράγματα. Και επειδή ως

γνωστόν αποκρυπτογραφώ ειδήσεις, θα απαντώ με στοιχεία. Βλέπω

σχεδόν καθημερινά όσα λένε για τον Βασίλη Κικίλια. Ορισμένοι, δε,

έχουν επιμονή, κάποια δημοσιογραφικά «παράσιτα» φτάνουν στο ση-

μείο να ασχολούνται και με τη σύζυγό του. Αισχρή δημοσιογραφία. Επειδή

λοιπόν μαθαίνω, κατ’ αρχάς δεν γνωρίζω εάν θα παραμείνει στο υπουργείο ή, πχ, θα πάει

στο Ναυτιλίας στη θέση του φευγάτου Στυλιανίδη. Όμως, αυτός, εν αντιθέσει με άλλους

υπουργούς, δεν έχει κατεβάσει τα στιλό. Δουλεύει. Μάλιστα, για να προετοιμαστεί κατάλ-

ληλα το κράτος ενόψει καλοκαιριού, έμαθα ότι πριν από μερικές ημέρες έδωσε το οκέι σε

επιτροπή του υπουργείου να ελέγξει τον διαγωνισμό που αφορά την προμήθεια 4.500 στο-

λών εθελοντικών οργανώσεων με σκοπό την εξυπηρέτηση των επιχειρησιακών αναγκών

του υπουργείου Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Και προχωρά βήμα βήμα όσα αναφέρονται στο γιγαντιαίο πρόγραμμα ΑΙΓΙΣ (πχ, πυρο-

σβεστικά οχήματα, πλωτά, αντιπυρικές στολές προσέγγισης κοκ). 

Πού πάνε οι μαζικές 
αποστολές μηνυμάτων 
της ΠτΚ;

Έχω μια απορία.
Γιατί το έμαθα και
φυσικά το τσέκα-
ρα. Είδα λοιπόν σε
ένα έγγραφο με
η μ ε ρ ο μ η ν ί α
19/2/2025 (σ.σ.:
έχει ιδιαίτερη ση-
μασία με όσα διαδραματίζονται) ότι εγκρίθηκε ένα κονδύλι
ύψους 7.400 ευρώ από την Προεδρία της Κυβέρνησης και
αφορά τη μαζική αποστολή ενημερωτικών ηλεκτρονικών μη-
νυμάτων για τις ανάγκες της. Δεν γνωρίζω, αλήθεια σας λέω,
πού στέλνονται αυτά τα «μηνύματα» και τι είδους… μηνύματα
είναι, ούτε φυσικά το περιεχόμενό τους. Για να είμαι απόλυτα
ειλικρινής, δεν ξέρω εάν και ο ίδιος ο… Πίνατ γνωρίζει. 

Ο αμέτοχος, ο νέος 
και οι μνηστήρες

Ο ένας, σπουδαία προσωπικότητα, σεβάσμια, έχει ταμπου-
ρωθεί και δεν μιλάει. Ο άλλος, νέοπας, με περγαμηνές και με
τη στήριξη μεγάλης πρεσβείας, περιμένει. Αλλά και εκείνος
δεν μιλάει. Αμφότεροι, τα ακούν τώρα τελευταία και επειδή
ίσως να υπάρξουν εξελίξεις, άρχισαν να ακούγονται (και να
γράφονται) νέοι μνηστήρες για την υψηλότατη θέση.

Έχω καλούς φίλους. Που ψάχνουν. Και όσα

τους κινεί την περιέργεια, μου τα στέλνουν. Είδα

λοιπόν στο email μου τρεις αποφάσεις με τον ίδιο

τίτλο. Αφορούσε το «σαφάρι», όπως το ονομάζω

εγώ, μιας υπουργού και των συνεργατών της σε

όλη την Ελλάδα και το εξωτερικό. Προς το παρόν,

αλίευσα τρεις ίδιες αποφάσεις, που είχαν τα εξής

ποσά (κατά σειρά): 4.000 ευρώ, 10.000 ευρώ, 20.000 ευρώ, 5.000 ευρώ. Προφανώς, θα υπάρξουν και

άλλες τέτοιες αποφάσεις τις επόμενες ημέρες. Και θα είμαι εδώ να σας ενημερώσω. Ψάχνω πλέον να

βρω τα πρόσωπα. Κυρίως, αυτά που θα συνοδεύσουν την υπουργό. 

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ Νο4

Ο τσαντισμένος Χαρδαλιάς 
και τα προβλήματα στον Κηφισό

Ο τύπος που ξέρω χρόνια και γνωρίζει πολλά στην Πε-
ριφέρεια Αττικής, μου είπε πριν από μερικές ημέρες ότι
ο Νίκος Χαρδαλιάς είναι τσαντισμένος. Και ότι αυτή τη
φορά έχει το δίκιο προς το μέρος του, καθώς οι εργασίες
που έχει αναλάβει πασίγνωστη κατασκευάστρια εται-
ρεία στον Κηφισό ζήτησε… παράταση αποπεράτωσης
του έργου έως τον Δεκέμβριο του 2025. Το θέμα όμως
είναι ότι τη μεγαλύτερη ευθύνη την έχουν συγκεκριμέ-
νοι δήμοι αλλά και συγκεκριμένα δασαρχεία που δεν
έχουν υπογράψει τις απαραίτητες άδειες. Σημειωτέον
πως το έργο έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί στα τέλη… Ια-
νουαρίου του 2025. 

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ Νο3

Το (ακριβό) «σαφάρι» της υπουργού
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Σε ετοιμότητα 
η ΕΛΑΣ για 
τις συγκεντρώσεις
των Τεμπών

Δ
ύο φορές τις τελευταίες μέρες βρέθηκε
στο Μέγαρο Μαξίμου ο υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσοχοΐδης. 

Όπως με πληροφόρησε
η πηγή μου, ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης ενημέρωσε τους συ-
νεργάτες του πρωθυπουρ-
γού για το τεράστιο επιχειρησιακό σχέδιο που έχει
εκπονηθεί για την ερχόμενη Παρασκευή, οπότε και
θα πραγματοποιηθούν τα νέα συλλαλητήρια για τα
Τέμπη.

Η κυβέρνηση -και όχι αδίκως με το κλίμα που
κάποιοι καλλιεργούν- θέλει να αποκλείσει το ενδε-
χόμενο να υπάρξει κάποια προβοκάτσια που θα δυ-
ναμιτίσει περαιτέρω την κατάσταση.

Μυρίζει μπαρούτι 
στη Βουλή
Το πολιτικό κλίμα στη
Βουλή μυρίζει μπαρού-
τι. Κόμματα που, όπως
φαίνεται, αποκομίζουν
δημοσκοπικά οφέλη
από την ακραία ρητορι-
κή με φόντο την τραγω-
δία των Τεμπών κινούν-
ται πλέον με σπασμένα
τα φρένα. Η βουλευτής
της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας Ελένη Καραγεωργοπούλου έφτασε στο σημείο
να συσχετίσει παλαιότερη δήλωση του Γιώργου
Φλωρίδη «όποιος τα βάζει με το κράτος, το κράτος
τον συνθλίβει» με την επιβεβαίωση του θανάτου
του Βασίλη Καλογήρου. Το αποτέλεσμα ήταν να γί-
νει μύλος η Ολομέλεια, αλλά οι εντυπώσεις μένουν.
Το χειρότερο όμως είναι ότι η επένδυση στην αντι-
συστημικότητα οδηγεί στο να δέχονται καίρια
πλήγματα οι θεσμοί. Δεν συζητάμε βέβαια ότι ορι-
σμένοι τρίβουν τα χέρια τους στην περίπτωση που
γίνει μπάχαλο το επερχόμενο συλλαλητήριο...

Άλλο διπλωματία
και άλλο ξεπούλημα

Άκουγα πριν από τις εκλογές στην Αμερική τον πρό-
εδρο Τραμπ να λέει ότι μόλις εκλεγεί θα τελειώσει τον
πόλεμο στην Ουκρανία. Και να πω την αλήθεια μου,
σκεφτόμουν τότε πως αν το
καταφέρει, θα είναι όντως
άξιος συγχαρητηρίων.
Όμως, ο τρόπος που πάει
να γίνει αυτό είναι πραγ-
ματικά εκτός λογικής. Αν
δηλαδή ο πρόεδρος Τραμπ
εννοούσε ότι θα τελειώσει
τον πόλεμο συμφωνώντας απλώς με ό,τι λέει ο Βλαντί-
μιρ Πούτιν, με την Ευρώπη και την Ουκρανία εκτός των
συζητήσεων και την Αμερική να λαμβάνει όλες τις
σπάνιες γαίες της Ουκρανίας, τότε να με συγχωρέσετε,
όμως αυτό δεν είναι διπλωματική επιτυχία για την ολο-
κλήρωση του πολέμου αλλά ξεπούλημα. Είναι μάλιστα
χαρακτηριστικό ότι χθες ο πρόεδρος Τραμπ αρνήθηκε
να συμφωνήσει με τη φράση «η επιθετικότητα της Ρω-
σίας» που συμπεριλαμβάνεται κάθε χρόνο στην επι-
στολή που βγάζουν οι G7 στις 24 Φεβρουαρίου, ημερο-
μηνία που εξαπέλυσαν οι Ρώσοι την επίθεσή τους. 

«Πράσινες» στελεχάρες
«Μεγάλη αναταραχή, ωραία ατμόσφαιρα»,
έλεγε ο Μάο και κάπως έτσι αρχίζουν να το
βλέπουν στο ΠΑΣΟΚ, αφού δεν μπορούν να
κάνουν αλλιώς. Προ ημερών στην Τρίπολη
ο βουλευτής του νομού, απ’ ό,τι έμαθα, δεν
έλαβε ενημέρωση
για την παρουσία
κομματικού κλιμα-
κίου με επικεφαλής
τον εκπρόσωπο του
κόμματος Κώστα
Τσουκαλά. Αυτό εί-
χε ως αποτέλεσμα
να μη βρίσκεται
στη συνέντευξη Τύ-
που στα τοπικά
ΜΜΕ. Το καλύτερο όμως ήταν στο κόψιμο
της πίτας, όπου κεντρικός ομιλητής ήταν ο
κ. Τσουκαλάς και ήλθε, είδε και απήλθε. Ο
λόγος ήταν ότι δεν ήθελε να μπει στο ίδιο
κάδρο με τον γραμματέα της Τοπικής του
ΠΑΣΟΚ στην Τρίπολη, ο οποίος πρόσφατα
έκανε αναπαραγωγή ανάρτησης του Βελό-
πουλου υπό τον τίτλο «Ο Μητσοτάκης στη
φυλακή». Μιλάμε για μπίνγκο!

Το λόμπινγκ, κύριοι...
Μια ψυχή από το Αμέρικα, που με πληρο-
φορεί για τους λομπίστες και τους Έλλη-
νες... φίλους τους, δεν έπεσε από τα σύν-
νεφα από την ακύρωση του διαγωνισμού
στο λιμάνι του Βόλου και τα 51 εκατ. του
Ιβάν που έμειναν στα χέρια του. Επειδή
πολλά γράφον-
ται, όχι, η κυ-
βέρνηση δεν
αγωνιούσε για
την απόφαση
του ΣτΕ (την πε-
ρίμεναν για τον
επόμενο μήνα)
επειδή η δεύτε-
ρη κοινοπραξία
Cargo AE - Gol-
dair Handling ΑΕ (είχε προσφέρει 25 εκατ.
ευρώ) είχε προσφύγει στη δικαιοσύνη κα-
ταγγέλλοντας παρατυπίες στη διαδικασία
και παραβίαση των αρχών διαφάνειας και
ίσως μεταχείρισης. Αγωνιούσε για τους
Αμερικανούς μετά τη νίκη Τραμπ, που
εξαρχής δεν ήθελαν (να είμαστε ειλικρι-
νείς, ε;) τον Σαββίδη να παίρνει το συγκε-
κριμένο λιμάνι. Προφανώς και αυτή είναι
μια καλή... είδηση καλωσορίσματος στη
νέα πρέσβη Κίμπερλι Γκίλφοϊλ. Λογικά θα
χάρηκε… Και κάτι τελευταίο. Το λιμάνι του
Βόλου έχει και σημαντικό στρατιωτικό και
ενεργειακό ρόλο...
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Μπλεξίματα 
με Τούρκο σκηνοθέτη

Το έμαθα και σας το προσφέρω. Τούρκος σκηνοθέτης ζητάει
χιλιάδες ευρώ από την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας για ένα
ντοκιμαντέρ του 2010! Η υπόθεση δικαστικά είναι εν εξελίξει,
μάλιστα πρόσφατα η περιφέρεια έδωσε χρήματα σε δικηγόρο
από τον Πύργο για να τους εκπροσωπεί. 

Νέες φουρτούνες  
στο ΠΑΣΟΚ

Άκουσα χθες το πρωί με ενδια-
φέρον τη δήλωση του βουλευτή
του ΠΑΣΟΚ Οδυσσέα Κωνσταντι-
νόπουλου, ο οποίος δεν είναι γνω-
στός για την τάση του να υποστηρί-
ζει τον Νίκο Ανδρουλάκη. Δήλωσε
απαντώντας σε ερώτηση για τις
δημοσκοπήσεις και την πτώση της
Χαριλάου Τρικούπη πως «αυτό εί-
ναι κάτι που δεν μας ικανοποιεί».
Προβλέπω γκρίνιες μετά το φιάσκο που θα υποστεί το ΠΑ-
ΣΟΚ με την υπόθεση των Τεμπών. 
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Πού το πάει ο Μάκης; 
Με ενδιαφέρον ακούω τις τελευταίες μέρες τις τοποθετήσεις του υπουργού Επικρατείας Μάκη Βο-

ρίδη για τη Μαρία Καρυστιανού. Ο υπουργός δήλωσε πως «στις πολιτικές τοποθετήσεις της κυρίας
Καρυστιανού θα απαντάμε». Φυσικά είπε ότι «σεβόμαστε τους συγγενείς και τον θεσμικό τους ρόλο
στην υπόθεση, αλλά όταν κάνουν πολιτικές τοποθετήσεις θα απαντάμε». Το λέω για να προλάβω τα
τρολάκια που κάνουν κοπτοραπτική στις δηλώσεις στελεχών της ΝΔ για την τραγωδία των Τεμπών.
Πού το πάει όμως ο Μάκης Βορίδης και αναφέρεται διαρκώς στις δηλώσεις της προέδρου των συγγε-
νών των θυμάτων; Νομίζω ότι επιχειρεί να εκφράσει αυτό που αντιλαμβάνεται μεγάλο μέρος της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Είναι άλλο πράγμα μια τραγωδία και άλλο να συζητάμε για πράγματα που θα λυ-
θούν στα δικαστήρια. Είναι άλλο πράγμα να σεβόμαστε τους συγγενείς και άλλο ο καθένας να λέει ό,τι
θέλει, όπως το θέλει, γιατί έτσι το θέλει. Όπως και να έχει, όλοι σκύβουμε το κεφάλι μπροστά στον
πόνο που βιώνει. Αλλά είναι αλήθεια ότι η κυρία Καρυστιανού σε πολιτικό επίπεδο το έχει τερματίσει! 

Συνάντηση
Καιρίδη
με Ζελένσκι

Ο επικεφαλής της ελληνικής αν-
τιπροσωπείας στην Κοινοβουλευ-
τική Συνέλευση του ΝΑ-
ΤΟ Δημήτρης Καιρί-
δης θα ταξιδέψει
μαζί με καμιά
τριανταριά άλ-
λους Ευρωπαί-
ους συναδέλφους
του από τη Βαρσοβία
στο Κίεβο. Οι βου-
λευτές θα έχουν
συναντήσεις με
Ουκρανούς συ-
ναδέλφους τους
αλλά και υπουρ-
γούς της κυβέρνησης
Ζελένσκι, ενώ δεν αποκλείεται να
δουν και τον ίδιο τον πρόεδρο της
χώρας, ο οποίος το τελευταίο διά-
στημα βρίσκεται στο στόχαστρο
πιέσεων από τον Αμερικανό πρό-
εδρο Τραμπ. Φυσικά, ο πρώην
υπουργός θα συναντηθεί και με
εκπροσώπους της ελληνικής κοι-
νότητας στην περιοχή.

Το ναρκοπέδιο
των likes

Πολλά σχόλια προ-
κάλεσε η ανάρτη-
ση του καθηγητή
Στάθη Καλύβα
(φωτό δεξιά),  ο
οποίος με λίγα λό-
για ζήτησε από την
κυβέρνηση να πάρει όλα
τα απαραίτητα μέτρα για να σταμα-
τήσει το σχέδιο ανωμαλίας που εί-
ναι σε εξέλιξη με αφορμή την τρα-
γωδία των Τεμπών. Μάλιστα, ο κ.
Καλύβας έκανε και μια παρομοί-
ωση της τραγωδίας των Τεμπών με
τους νεκρούς που έχουμε από τα
τροχαία δυστυχήματα. Σημείωσε
δε ότι «υπάρχει εκεί έξω ένας κό-
σμος που βλέπει και ακούει, που
στηρίζει τους δημοκρατικούς θε-
σμούς και που δεν είναι καθόλου
διατεθειμένος να δεχτεί την ανοχή
στην ανωμαλία και την
εκτροπή». Σε όλα
αυτά συμφώνησε
απόλυτα κάνο-
ντας like στο εν
λόγω κείμενο η
Άννα Διαμαντο-
πούλου (φωτό δεξιά).

Με απόφαση του προέδρου του ΠΑΣΟΚ Νίκου Ανδρου-
λάκη συγκροτείται Οργανωτικό Κέντρο για τον οργανωτικό

σχεδιασμό, τη λειτουργία και την περιφερειακή
ανασυγκρότηση των οργανώσεων του Κινή-

ματος. Επικεφαλής του Οργανωτικού Σχε-
διασμού αναλαμβάνει ο Ηρακλής Δρούλιας
(φωτό αριστερά), πολιτικός μηχανικός του
ΕΜΠ, όπου και δραστηριοποιείται με την

εταιρεία του στην κατασκευή ιδιωτικών έρ-
γων, μέλος της Κεντρικής Πολιτικής Επιτροπής

του ΠΑΣΟΚ και πρώην υποψήφιος δήμαρχος και δημοτι-
κός σύμβουλος Χαϊδαρίου.

Στον τομέα των κινητοποιήσεων, εκεί που κάποτε ήταν

επικεφαλής το ιστορικό στέλεχος Γιώργος
Παναγιωτακόπουλος, γραμματέας ανα-
λαμβάνει ο Νίκος Δασκαλάκης (φωτό δε-
ξιά) με αρμοδιότητα την κινητοποίηση των
μελών του Κινήματος για τις εκδηλώσεις
και τις εκλογικές αναμετρήσεις, τη διοργά-
νωση όλων των εκδηλώσεων και τη διαρκή
ενημέρωση του μητρώου μελών. Μηχανι-
κός και αυτός στο επάγγελμα. Υπεύθυνος
όλων των δικτύων του ΠΑΣΟΚ-Κινήματος
Αλλαγής αναλαμβάνει ο Κώστας Παπαδη-
μητρίου (φωτό δεξιά). Όχι, αυτός δεν είναι
μηχανικός αλλά οικονομολόγος.

Οι μηχανικοί πιάνουν δουλειά στο ΠΑΣΟΚ

Η
βουλευτής της ΝΔ Διονυσία-Θεοδώρα Αυγερινοπούλου ήταν
η μοναδική Ευρωπαία γυναίκα που τιμήθηκε στη Βομβάη της
Ινδίας για τη διεθνή της δράση για την προστασία του περιβάλ-

λοντος και των θαλασσών ως μια πολιτικός που βρίσκεται στην πρώτη
γραμμή. Η βουλευτής είναι ειδική απεσταλμένη του Έλληνα πρωθυ-
πουργού για τους Ωκεανούς, ενώ ήταν επικεφαλής της 9ης Διεθνούς
Διάσκεψης «Our Ocean Conference». Είναι ταυτόχρονα πρόεδρος της
Ειδικής Μόνιμης Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλοντος και της Υποε-
πιτροπής Υδατικών Πόρων της Βουλής των Ελλήνων, καθώς και αντι-
πρόεδρος της Διακοινοβουλευτι-
κής Ένωσης στη Γενεύη της Ελβε-
τίας. Έχει διατελέσει αντιπρό-
εδρος του Παγκόσμιου Οργανι-
σμού Υδάτων (Global Water Part-
nership Organization) στη Στοκ-
χόλμη, αντιπρόεδρος της Μεσογει-
ακής Επιτροπής για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη του UNEP/MAP και πρό-
εδρος του Κύκλου Μεσογειακών Κοινοβουλευτικών για τη Βιώσιμη
Ανάπτυξη στην Αθήνα. Επίσης, υπήρξε επικεφαλής του Τομέα Υδάτων
της Επιτροπής Ενέργειας και Περιβάλλοντος του Διεθνούς Εμπορικού
Επιμελητηρίου στο Παρίσι.

Η ίδια, παραλαμβάνοντας το βραβείο, ευχαρίστησε τη διοργάνωση
για αυτή την ιδιαίτερα τιμητική διάκριση, αναφέρθηκε στην εμπνευ-
σμένη ηγεσία της Ελλάδας αλλά και του πρωθυπουργού σε αυτούς
τους τομείς, ενώ στάθηκε ιδιαίτερα στη συμμετοχή των γυναικών σε
ηγετικούς ρόλους και την ενίσχυση της θέσης τους στην επιχειρηματι-

κότητα, σε κυβερνητικούς και δημόσιους οργανισμούς
και σε υψηλές θέσεις ευθύνης. Παράλληλα, τόνισε την
ανάγκη να συνεχίσουν οι γυναίκες να συνεισφέρουν
στην κοινωνία μέσω της κοινωνικής υπευθυνότητας,

της περιβαλλοντικής συνείδησης και της προώθησης βιώσιμων πρα-
κτικών, ενθαρρύνοντάς τες να διεκδικήσουν ηγετικούς ρόλους και να
επιτύχουν σε προσωπικό και επαγγελματικό επίπεδο. «Η αναγνώριση
ηγετικών προσωπικοτήτων αποδεικνύει ότι οι γυναίκες μπορούν να
καταφέρουν τα πάντα όταν έχουν τις κατάλληλες ευκαιρίες και υπο-
στήριξη. Το Women Leadership Award αποτελεί μια σημαντική κίνη-
ση για τη δημιουργία ενός πιο δίκαιου και ισχυρού μέλλοντος για όλες
εμάς. Αναγνωρίζει και υπογραμμίζει την ανάγκη για ισχυρές γυναίκες
ηγέτες που διαμορφώνουν τις κοινωνίες τους, προάγοντας την ισότη-
τα, τη βιώσιμη ανάπτυξη και την ευημερία», υπογράμμισε.

Οι γυναίκες στην πρώτη γραμμή
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Για πάνω από τέσσερις ώρες η απερχόμενη Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου βρέθηκε προχ-
θές μαζί με τους δημοσιογράφους που κάλυπταν όλο αυτό το
διάστημα το ρεπορτάζ της Προεδρίας σε ένα από τα αγαπη-
μένα της στέκια στο Παγκράτι, τον «Μαύρο Γάτο». Χαλαρή,
ευδιάθετη και με κανένα ίχνος πικρίας, αντάλλαξε απόψεις,
μίλησε για τις στιγμές που θα της μείνουν ανεξίτηλες κατά τη
διάρκεια της θητείας της αλλά και για την επόμενη μέρα.
Εκείνο που η ίδια ξεχώρισε στη θητεία της ήταν το «άνοιγ-

μα» του Προεδρικού Μεγάρου στους πολίτες. Τέτοιες στιγ-
μές θα περιλαμβάνονται σε ένα καλαίσθητο λεύκωμα που
έχει επιμεληθεί και θα παρουσιαστεί στις 6 το απόγευμα της
ερχόμενης Δευτέρας στο Προεδρικό Μέγαρο. Ουσιαστικά
θα είναι και το «αντίο» της κυρίας Σακελλαροπούλου. Ήδη
μετά από μια σύντομη ανάπαυλα θα βρίσκεται στο νέο γρα-
φείο της, στη συμβολή των οδών Ακαδημίας και Σίνα στο
κέντρο της Αθήνας, όπου θα εξακολουθήσει να διατηρεί την
επαφή της με τους πολίτες. 

Η πολιορκία 
της Νέας Αριστεράς

Όπως σας είχε ενημερώσει εγκαίρως η
«P», από τη στιγμή που η πορεία σύγκλισης
του ΣΥΡΙΖΑ με τη Νέα Αριστερά ναυάγησε
μετά την απόφαση της Πατησίων να απόσχει
από την τελευταία ψηφοφορία για τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, η Κουμουνδούρου
θα επιλέξει άλλη τακτική, συγκεκριμένα αυ-
τήν της… πλαγιοκόπησης του κόμματος των
πρώην συντρόφων της. Σε αυτήν ακριβώς τη
νέα τακτική εντάσσεται και η φωτογραφία
που ανέβασε ο Παύλος Πολάκης με τον
βουλευτή Ροδόπης της Νέας Αριστεράς
Φερχάτ Οζγκιούρ, ο οποίος είναι άλλωστε
από τα στελέχη εκείνα που «καίγονται» για
την επιστροφή τους στον ΣΥΡΙΖΑ.

Προσκόμματα από
Κασιμάτη

Το μήνυμα Πολάκη προς τη Νέα Αριστερά
έχασε βέβαια κάπως την ισχύ του από την…
παρέμβαση της βουλευτή Β’ Πειραιά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ Νίνας Κασιμάτη, η οποία στα σχόλια της
ανάρτησης κάλεσε τον Παύλο
Πολάκη «να συζητήσετε
ωστόσο και για την πα-
ρουσία των συναδέλ-
φων βουλευτών Ρο-
δόπης και Ξάνθης της
Νέας Αριστεράς στην
Τουρκική Πρεσβεία δί-
πλα στον κ. Ερντογάν μα-
ζί με τους ψευδομουφτήδες
που η Άγκυρα επιχειρεί συντονισμένα να επι-
βάλει στη Θράκη απέναντι στους κατά το Σύν-
ταγμα νόμιμους μουφτήδες της Ελληνικής Δη-
μοκρατίας».

Ο Τσούνης και οι συναντήσεις...
Έμαθα ότι ο Τζορτζ Τσούνης, σικάτος πλέον μετά τη μεσο-

γειακή διατροφή του, δεν θέλει να αποχωριστεί την Αθήνα.
Έχει δεχτεί πολλές προτάσεις για συνεργασία από συγκεκρι-
μένους ομίλους, ωστόσο συνεχίζει να έχει δίαυλο επικοινω-
νίας με αρκετούς υπουργούς, τους οποίους συναντάει είτε
στα γραφεία τους είτε στα μέρη που λατρεύει (fignolé... φα-
γητό). Ψάχνεται γενικώς. Κρατήστε το και αυτό. Με τον Κυ-
ριάκο συνομιλεί τακτικά, ειδικά τον τελευταίο καιρό. 

O
λα ξεκίνησαν όταν
ένα άτομο βγήκε
στον διάδρομο του

Κοινοβουλίου σε εμφανή
κατάσταση αναστάτωσης.
Χωρίς να χάσει χρόνο, κα-
τευθύνθηκε προς την είσοδο
και απευθύνθηκε σε αστυ-
νομικό που βρισκόταν στο
σημείο ζητώντας άμεση πα-
ρέμβαση της ασφάλειας. Το
αίτημα αυτό προκάλεσε άμε-
ση κινητοποίηση. Αστυνομι-
κοί της Βουλής εμφανίστη-
καν σχεδόν αμέσως έξω από
το γραφείο του κοινοβου-
λευτικού εκπροσώπου του
ΠΑΣΟΚ Δημήτρη Μάντζου,
παραμένοντας εκεί για αρ-
κετή ώρα. Η παρουσία τους
δεν πέρασε απαρατήρητη,
καθώς όσοι βρίσκονταν
εκείνη την ώρα στο κτήριο
αντιλήφθηκαν τη δυσανάλο-
γη για τα δεδομένα του χώ-
ρου κινητοποίηση.

Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, το επεισόδιο αφορούσε
μια ιδιαίτερα έντονη διαφω-
νία μεταξύ του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ
και στενής του συνεργάτιδας. Όπως μας μεταφέρθηκε από το
γραφείο του, η συζήτηση ήταν εξαιρετικά έντονη, σε σημείο

που η συνεργάτιδα,
υπό το βάρος της πίε-
σης και της συναι-
σθηματικής φόρτι-
σης, λιποθύμησε. Ευ-
τυχώς, όπως επιση-
μάνθηκε, η κοπέλα
δεν τραυματίστηκε,
αλλά το περιστατικό
ήταν αρκετά ανησυ-
χητικό και σήμανε
συναγερμός.

Το περιστατικό δη-
μιούργησε έναν ανα-
βρασμό στους δια-
δρόμους της Βουλής,
με τις φήμες να φουν-
τώνουν και τις εικα-
σίες να δίνουν και να
παίρνουν. Το αν η δια-
φωνία αυτή είχε πολι-
τικές ή προσωπικές
αιτίες δεν έχει διευ-
κρινιστεί, όμως το σί-
γουρο είναι πως η έν-
ταση ξέφυγε από τα
συνήθη όρια μιας
επαγγελματικής αντι-
παράθεσης. Δεν είναι

συχνό φαινόμενο να χρειάζεται η επέμβαση των αρχών ασφα-
λείας εντός της Βουλής για ένα τέτοιο συμβάν, γεγονός που
κάνει το περιστατικό ακόμη πιο αξιοσημείωτο.

Παραλίγο να έρθουν στα χέρια στο γραφείο 
του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ

Το «αντίο» της Κατερίνας Σακελλαροπούλου στον «Μαύρο Γάτο»
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«Ε ίναι ευχαριστημένοι από τη ζωή μόνο αυτοί που δεν την έχουν ζήσει»,
έλεγε ο νομπελίστας συγγραφέας Αλμπέρ Καμύ… Προφανώς δεν

πρόλαβε ο μακαρίτης να γνωρίσει τη δική μας Ζωή!

Η εθνική μας... εισαγγελέας



ΣΑΒΒΑΤΟ 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL #VIRAL12

Π αραπονούμαι συχνά τις τελευταίες ημέρες για το κρύο και

κάποιοι από τους φίλους μου μού λένε «σιγά, δεν είναι και

τόσο άσχημα τα πράγματα». Υποθέτω ότι αν ζεις στην Αλά-

σκα, πράγματι, δεν βρίσκεις τον αθηναϊκό χειμώνα ιδιαίτερα βαρύ, αν και

δυσκολεύομαι να πιστέψω ότι τα σπίτια στην Αλάσκα είναι τόσο κρύα όσο

τα δικά μας. Ακόμη και τα ιγκλού δείχνουν χουχουλιάρικα μπροστά στο

μέσο αθηναϊκό διαμέρισμα που δεν έχει πάρει ακόμη δάνειο για να κάνει

αυτό με την ενεργειακή αναβάθμιση. Ωραία η ενεργειακή αναβάθμιση,

εάν τη δικαιούσαι, εάν την αντέχεις, εάν το σπίτι είναι δικό σου, πολλά

«εάν»… 

Σπίτια-ψυγεία
Τα σπίτια μας -και ιδιαίτερα

τα πιο παλιά, που σημαίνει πριν

τη δεκαετία του 2010- δεν είναι

απλώς κρύα, είναι ένα βήμα

πριν το σημείο τήξης του

υγρού αζώτου. Για αυτό και

όλοι κυκλοφορούμε μέσα σε

αυτά ντυμένοι σαν να πηγαί-

νουμε αποστολή στην Ανταρ-

κτική. Προσωπικά, αλήθεια

σας λέω, όταν πρόκειται να

βγω αφαιρώ ρούχα, δεν προ-

σθέτω. Το έξω -ακόμη και με

τον χιονιά- μια χαρά είναι,

μπροστά στον συνδυασμό

κρύου και υγρασίας που παρέ-

χει απλόχερα, τους χειμώνες,

το εξωτικό Χαλάνδρι. 

Δεν θέλω καν να φανταστώ τι

συμβαίνει στα Γρεβενά, ας

πούμε, αλλά πιστεύω ότι οι άνθρωποι στα Γρεβενά είναι πιο προ-

ετοιμασμένοι, έχουν και τα ξύλα τους, τα τζάκια τους, όλα αυτά. 

Εμείς, πάλι, την παλεύουμε με τη θέρμανση. Ή και δεν την πα-

λεύουμε με τη θέρμανση, είτε διότι δεν επαρκεί, είτε διότι δεν

επαρκούμε εμείς για να την πληρώσουμε. 

Πάρα πολύς κόσμος που ξέρω μένει σε πολυκατοικίες με την κό-

λαση που λέγεται «κεντρική θέρμανση». Αυτό σημαίνει ότι το κα-

λοριφέρ ανάβει αυστηρά δύο ώρες την ημέρα (σπαστό ωράριο), οι

οποίες καθορίζονται με έναν εξαιρετικά σύνθετο αλγόριθμο: 

Παίρνουμε την ώρα που ξυπνάει ο κύριος Δημήτρης, ο οποίος ξε-

κινάει βάρδια στη φάμπρικα στις 5, πολλαπλασιάζουμε με την ώρα που το

70% της πολυκατοικίας βλέπει Ευαγγελάτο το απόγευμα, αφαιρούμε την

ώρα που η κυρία του τετάρτου ορόφου θέλει να στεγνώσει τα ρούχα της

πάνω στα σώματα και την ώρα που η μαμά του Κωστάκη, στο Β2, θέλει να

τον κάνει μπάνιο. Μετά, τα διαιρούμε όλα αυτά με την τετραγωνική ρίζα

του ποσοστού που δεν πληρώνει κοινόχρηστα, με αποτέλεσμα, στο διά

ταύτα, και να πληρώνουμε τα μαλλιοκέφαλά μας και να παγώνουμε. 

Και πάλι, όμως, αυτοί είναι οι -ας τους πούμε- τυχεροί. Υπάρχουν και οι

άλλοι, που η θέρμανση τους είναι εδώ και χρόνια άγνωστη λέξη. Και δεν

είναι καθόλου λίγοι. 

Ο ένας στους πέντε χωρίς θέρμανση
Σύμφωνα με την πολύ πρόσφατη ετήσια έρευνα του Ινστιτούτου Μελε-

τών της Γενικής Συνομοσπονδίας Επαγγελματιών Βιοτεχνών και Εμπό-

ρων Ελλάδος (ΓΣΕΒΕΕ), το 22,8% του γενικού πληθυσμού καθυστερεί ή

αδυνατεί να καλύψει τα έξοδα θέρμανσης. Για το 53,4% των νοικοκυριών

η θέρμανση ήταν το τρίτο μεγαλύτερο έξοδο, μετά τους λογαριασμούς

του σπιτιού και τη διατροφή.

Σύμφωνα με τη Eurostat, η

Ελλάδα βρίσκεται στην πέμ-

πτη χειρότερη θέση στην ΕΕ

σε αυτόν τον τομέα, με το

19,2% των ανθρώπων στη χώρα

να μην μπορούν να εξασφαλί-

σουν επαρκή θέρμανση.

Επαρκή εννοούμε, υποθέτω,

να μη σου πέφτουν τα δόντια.

Στη Φινλανδία, πάλι, που κά-

νει κάπως περισσότερο κρύο,

το αντίστοιχο ποσοστό είναι

μόλις 2,6%. Και δεν σας έβαλα

μέσα τη Νορβηγία, για να μη

λέτε «αυτοί έχουν δικά τους

πετρέλαια» κ.λπ. 

Εάν δει κανείς τον χάρτη της

Ευρώπης, θα καταλάβει ότι το

θέμα δεν έχει να κάνει ούτε με

το πόσο κρύο κάνει έξω, ούτε

με το αν έχει η χώρα δικά της

πετρέλαια, ούτε και με το αν ο

Πούτιν ξύπνησε το πρωί στραβά. Είναι απολύτως ξεκάθαρο και εί-

ναι οικονομικό: Οι εύπορες χώρες της βόρειας και κεντρικής Ευ-

ρώπης μάς διαβάζουν αυτήν τη στιγμή με το φανελάκι από το ζεστό

τους σπίτι, όσο εμείς οι πτωχοί πλην τίμιοι νότιοι, Ίβηρες και Βαλ-

κάνιοι φτύνουμε παγάκια. 

Αυτό που παρατηρώ και μου κάνει τη μεγαλύτερη εντύπωση εί-

ναι ότι αυτό το θέμα -όπως και άλλα παρόμοια- έχει ξεχαστεί. Εί-

ναι σαν να μη συμβαίνει. Δημοσιεύεται, δηλαδή, μια έρευνα

όπως η παραπάνω, που λέει ότι ο ένας στους πέντε Έλληνες δεν

έχει να ανάψει θέρμανση και περνάει στο ντούκου· δεν ασχολεί-

ται κανείς. 

Διότι αυτοί που πρέπει να ασχοληθούν -και δεν εννοώ την κυβέρνηση

αποκλειστικά- προφανώς δεν κρυώνουν και έχουν άλλα, πιο πιεστικά

θέματα αυτήν τη στιγμή, όπως εάν στο μεταξύ τους μπιφ έχει δίκιο η κυ-

ρία Κωνσταντοπούλου ή η κυρία Κανέλλη. Μετά, όμως, το πολιτικό σύ-

στημα αναρωτιέται γιατί ο κόσμος τού γυρίζει την πλάτη. 

Διότι, επί της ουσίας, ουδείς ασχολείται με τα πραγματικά, τα καθημε-

ρινά προβλήματά του. Κι αυτό, όπως όλοι ξέρουμε, πληρώνεται. 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Εσείς έχετε 
θέρμανση;
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του ειδικού συνεργάτη

Σ
ε κατάσταση έντονης ανησυχίας
βρίσκεται ο Όμιλος Ιβάν Σαββίδη
μετά την ακύρωση του διαγωνισμού

για τον Οργανισμό Λιμένος Βόλου, στον
οποίο είχε πλειοδοτήσει. Και αυτό αντικα-
τοπτρίζεται εντός του Οργανισμού Λιμένος
Θεσσαλονίκης, που αποτελεί τη ναυαρχίδα
των επενδύσεών του στην Ελλάδα.

Η αναταραχή τις τελευταίες εβδομάδες
στο εσωτερικό της εταιρείας είναι έντο-
νη, καθώς η πλευρά του μετόχου θεωρεί
ότι υπάρχει «βαθύ λαρύγγι» που απεργά-
ζεται τη δημιουργία συνθηκών πίεσης
ώστε να χάσει τον απόλυτο έλεγχο και να
εξωθηθεί σε έξοδο.

Στο στόχαστρο
Μάλιστα, στο στόχαστρο έχουν μπει

κορυφαίο στέλεχος της εταιρείας και συ-
νεργάτες του και δεν αποκλείεται το επό-
μενο διάστημα να υπάρξουν αλλαγές στο
ΔΣ της εταιρείας.

Η πλευρά Σαββίδη θεωρεί ότι δεν ήταν
καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι έγινε δη-
μόσια πρόταση από την Dreyfus. Μια

πρόταση που δεν είχε επιτυχία αλλά και
φαινομενικά ήταν άνευ στόχου. Η πρότα-
ση, όπως ήταν φυσικό, μετά την άνοδο
της τιμής σε επίπεδα υψηλότερα από αυ-
τά της προσφερόμενης απέτυχε, αλλά το
ερώτημα για τον στόχο παραμένει.

Και αυτό διότι δεν είναι δυνατόν να κά-
νει πρόταση κάποιος να αποκτήσει ποσο-
στό 21% όταν γνωρίζει ότι αν θα μαζέψει
τις μετοχές που βρίσκονται στη διασπο-
ρά, η εταιρεία θα έχει χρηματιστηριακό
πρόβλημα, καθώς θα οδηγηθεί εκ των
πραγμάτων εκτός χρηματιστηρίου.

Όμως η απόκτηση του 21% θα μπορού-
σε να φέρει σε δύσκολη θέση τον Όμιλο
Ιβάν Σαββίδη. Και αυτό διότι το ποσοστό
αυτό, αν συνασπιστεί με τους μέχρι σή-
μερα εταίρους του ομίλου, τη γαλλοκινε-
ζική Terminal Link, αλλάζει τους συσχε-
τισμούς και δυσκολεύει τους χειρισμούς

τού νυν πλειοψηφούντος μετόχου.
Η Terminal Link, ως γνωστόν, συμμε-

τέχει με ποσοστό 33,33% στη SEGT, η
οποία είναι μέτοχος του ΟΛΘ σε ποσοστό
67%, ενώ το υπόλοιπο 66,67% ανήκει
στον Όμιλο Ιβάν Σαββίδη. Ουσιαστικά
δηλαδή κατέχουν το 22,2% του μετοχι-
κού κεφαλαίου και σε αυτό αν προστεθεί
το ποσοστό που ήθελε η Dreyfus ανεβαί-
νει στο 43%.

Δύσκολο κλίμα
Ήδη εντός του ΔΣ του ΟΛΘ υπάρχει ένα

δύσκολο κλίμα με τους εκπροσώπους
της Terminal Link, η παρουσία των οποί-
ων έχει υποβαθμιστεί με πρωτοβουλία
Σαββίδη. Ταυτόχρονα καλλιεργείται ένα
κλίμα ότι πίσω από την Terminal Link
υπάρχουν τουρκικά συμφέροντα που
εποφθαλμιούν το λιμάνι της Θεσσαλονί-

κης, επειδή η γαλλική πλευρά στην Ter-
minal Link έχει εταίρο την τουρκική Yil-
dirim Holding, πράγμα που είναι γνωστό
εδώ και 15 χρόνια και δεν εμπόδισε κα-
νέναν στη σύναψη συμφωνίας μετόχων.
Ούτε εμπόδισε τον Ιβάν Σαββίδη να αγο-
ράσει το ποσοστό των Γερμανών της Mel-
bery, όταν αυτοί αποφάσισαν να αποχω-
ρήσουν από τον ΟΛΘ.

Φουρτούνες
Βέβαια, οι μετοχικές ισορροπίες δεν

είναι η μόνη φουρτούνα στον Όμιλο Ιβάν
Σαββίδη. Ο προβληματισμός είναι μεγά-
λος για τις συνεχείς καθυστερήσεις των
επενδύσεων αλλά και την κοστολόγηση
των επενδύσεων αυτών. Ειδικά σε ό,τι
αφορά την κοστολόγηση, οι αναζητήσεις
εντός των τειχών εστιάζονται στο αν με
ευθύνη ή πρωτοβουλία κάποιων οι δαπά-
νες στο σκέλος αυτό είναι αδικαιολόγητα
τσιμπημένες. Ασχέτως αυτού δεν μπο-
ρούν να κάνουν πίσω ειδικά μετά τις κα-
θυστερήσεις που υπήρξαν, καθώς σε αυ-
τή την περίπτωση απειλείται η σύμβαση
με το Ελληνικό Δημόσιο. Μήπως όμως
αυτός είναι ο στόχος;

ΘΕΜΑ

Τι φοβάται ο  Όμιλος Ιβάν Σαββίδη στον ΟΛΘ

Η πλευρά του μετόχου θεωρεί ότι υπάρχει
«βαθύ λαρύγγι» που απεργάζεται τη δημιουργία

συνθηκών πίεσης ώστε να χάσει τον απόλυτο 
έλεγχο και να εξωθηθεί σε έξοδο
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Τ
ην ανθεκτικότητα της κυβέρνη-
σης, κυρίως του ίδιου του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, ακόμη και στην

πλέον δύσκολη καμπή της εξαετούς θη-
τείας του στην πρωθυπουργία της χώρας

επιβεβαιώνει και το τε-
λευταίο κύμα των δημο-
σκοπήσεων που διενερ-
γήθηκαν με φόντο την
υπόθεση των Τεμπών και
την προετοιμασία για τα
νέα συλλαλητήρια της ερ-
χόμενης Παρασκευής.

Είναι ενδεικτικό ότι ακό-
μη και σε αυτήν τη συγκυ-

ρία, όπου η κυβέρνηση φαίνεται να βρί-
σκεται αντιμέτωπη με μια συσσωρευμένη
κοινωνική δυσαρέσκεια κάτω από την «ομ-
πρέλα της τραγωδίας των Τεμπών», η Νέα
Δημοκρατία διατηρεί σε σημαντικό βαθμό
τις δυνάμεις της, ενώ το κόμμα της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης που θεωρητικά
θέλει να διεκδικήσει κάποια στιγμή την
εξουσία εμφανίζει σημαντική απώλεια δυ-
νάμεων!

Με πορεία-φαινόμενο
Κυβερνητικά στελέχη αλλά και ειδικοί

για τις έρευνες της κοινής γνώμης χαρα-
κτηρίζουν «φαινόμενο» την πορεία του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, ο οποίος από την εκλο-
γή του στην ηγεσία της ΝΔ πριν από εννέα
χρόνια μέχρι σήμερα δεν έχει χάσει ούτε
μία εκλογική μάχη. Αντιθέτως, ακόμη και
σε αντίξοες συνθήκες, όπως το 2023, όταν
ήταν νωπό το σοκ από το πολύνεκρο σιδη-
ροδρομικό δυστύχημα, ο πρωθυπουργός
κατόρθωσε όχι μόνο «να γυρίσει το παιχνί-
δι» αλλά και να καταγάγει μια θεαματική
εκλογική νίκη με ποσοστό 41%!

Όπως συμφωνούν τα ίδια στελέχη, η
«συνταγή» του κ. Μητσοτάκη βασίζεται σε
δύο συστατικά: την αξιοπιστία και την ειλι-
κρίνεια στις σχέσεις με τους πολίτες, αλλά
και την επίδειξη γρήγορων και σωστών
ανακλαστικών στην αξιοποίηση των συνε-
χών λαθών της αντιπολίτευσης.

Χωρίς πολιτικό αντίπαλο
Κάτι ανάλογο συμβαίνει και σήμερα,

οπότε κατά γενική παραδοχή η κυβέρνηση
βρίσκεται στην πιο κρίσιμη και δύσκολη
στιγμή της θητείας της. Παραδοσιακά τα
μέσα της δεύτερης κυβερνητικής τετραε-
τίας είναι δύσκολη περίοδος για τα κόμμα-
τα εξουσίας, αλλά αυτήν τη φορά ο βαθμός
δυσκολίας είναι μεγαλύτερος λόγω της
απουσίας ισχυρού αντίπαλου πόλου και
της αντικατάστασής του από μια δυναμική
κοινωνική αντιπολίτευση.

Μετά την πρώτη εύλογη αμηχανία για την
πολύ μαζική συμμετοχή των πολιτών στα
συλλαλητήρια για τα Τέμπη, η οποία αποτυ-

πώθηκε και στην πρώτη τηλεοπτική συνέν-
τευξη που έδωσε ο πρωθυπουργός, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης φαίνεται να έχει ξανα-
βρεί τη... φόρμα του, ευελπιστώντας ότι τα
κόμματα της αντιπολίτευσης -ιδιαίτερα το
ΠΑΣΟΚ που θεωρητικά τουλάχιστον είναι ο
πολιτικός αντίπαλος της κυβέρνησης με
την αντιπολιτευτική τακτική που ασκεί- δεν
θα κατορθώσουν να εισπράξουν μέρος της
αντικυβερνητικής ενόχλησης ή ακόμη και
δυσφορίας.

«Ο Νίκος Ανδρουλάκης, όπως και ο Σω-
κράτης Φάμελλος, έχει έναν και μόνο δια-
κηρυγμένο στόχο, να φύγει ο Κ. Μητσοτά-
κης. Δεν λένε όμως ποιος να έρθει στη θέ-
ση του, ούτε με τι πρόγραμμα θα κυβερνή-
σει τη χώρα. Και επειδή δεν έχουν αφήγη-
μα, ρέπουν προς την τοξικότητα», σχολιά-
ζει κορυφαίο στέλεχος, εξηγώντας γιατί
κατά τη γνώμη του τα δύο αυτά κόμματα,
ιδιαίτερα το ΠΑΣΟΚ, δεν εισπράττουν ούτε
ψήγμα από την κοινωνική δυσαρέσκεια.

Αντιθέτως, όπως λέει, αυτό που καταφέρ-
νουν με τον πολιτικό λόγο που υιοθετούν
είναι η ενίσχυση των αντισυστημικών κομ-
μάτων, αριστερών και δεξιών.

Η κυβέρνηση αντέχει
στις πιέσεις

Σύμφωνα με τις αναλύσεις που κάνουν
στο Μέγαρο Μαξίμου, τα ευρήματα των τε-
λευταίων δημοσκοπήσεων δείχνουν ότι η
μεν κυβέρνηση «αντέχει» στις πιέσεις, τα
δε άλλα δύο κόμματα που έχουν ασκήσει
εξουσία χάνουν. Μια εικόνα που κατά τους
συνεργάτες του πρωθυπουργού θα αλλά-
ξει όταν έρθει η ώρα της κάλπης και οι πο-
λίτες θα κληθούν να αποφασίσουν ποιος
θα τους κυβερνήσει, όχι ποιον θα ήθελαν
να τους κυβερνήσει.

Μνημονεύουν μάλιστα το τελευταίο στοι-
χείο των ερευνών που δείχνει ότι στην
ερώτηση περί καταλληλότερου πρωθυ-
πουργού, ο Κυριάκος Μητσοτάκης παρα-

μένει σταθερά στην κορυφή των πολιτικών
αρχηγών, ενώ, πχ, ο Νίκος Ανδρουλάκης
έχει το μισό ποσοστό από το κόμμα του!
Που σημαίνει ότι ούτε οι ίδιοι οι ψηφοφό-
ροι του ΠΑΣΟΚ τον αναγνωρίζουν ως μελ-
λοντικό πρωθυπουργό.

Αλώβητος παρά την
υπόθεση των Τεμπών

Σύμφωνα με καλά πληροφορημένες
πηγές από το επιτελείο του πρωθυπουρ-
γού, στις κυλιόμενες ποιοτικές έρευνες
που πραγματοποιεί το Μέγαρο Μαξίμου
επιβεβαιώνεται ότι, παρά τη μικρή φθορά
που υφίσταται το κυβερνών κόμμα με αι-
τία ή αφορμή την τραγωδία των Τεμπών,
το προφίλ του Κυριάκου Μητσοτάκη πα-
ραμένει σε γενικές γραμμές «αλώβητο».
Που σημαίνει, όπως λένε, ότι και αυτήν τη
φορά -όπως πολλάκις έχει συμβεί και
στο παρελθόν- θα είναι ο πρωθυπουργός
αυτός που θα πάρει στις πλάτες του την
επιχείρηση αντιστροφής του κλίματος
υπέρ της ΝΔ.

Το σύνθημα το έδωσε με την πρόσφατη,
υψηλών τόνων παρέμβασή του από τη
Θεσσαλονίκη. Εκεί σήμανε την έναρξη
μιας περιόδου κατά την οποία η κυβέρνη-
ση δεν θα αφήνει καμία αιχμή, σενάριο ή
φημολογία που διακινεί η αντιπολίτευση
αναπάντητη. Θα ορθώσει τείχος απέναντι
στον λαϊκισμό και την προσπάθεια πρό-
κλησης αναταραχής μέσω της εργαλει-
οποίησης του πόνου της κοινωνίας για τις
απώλειες τόσων ανθρώπων στα Τέμπη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Παραμένει επί εννέα
χρόνια το ισχυρό χαρτί
της ΝΔ και της χώραςΤης 

Έλλης 
Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Πώς από την εκλογή 
του στην ηγεσία 
της «γαλάζιας» 

παράταξης μέχρι 
σήμερα δεν έχει χάσει

ούτε μία εκλογική μάχη,
ενώ κατορθώνει 

«να γυρνάει το παιχνίδι»
ακόμη και 

στις πιο δύσκολες 
συνθήκες
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Π
ολλή ένταση αναμένεται να προκαλέ-
σουν κάποιοι στη Βουλή στη διάρκεια
του διημέρου της 4ης και 5ης Μαρτίου,

οπότε και θα διεξαχθούν η συζήτηση για την
Προανακριτική και η προ ημερησίας διατάξεως
συζήτηση για τα Τέμπη. 

Η κυβέρνηση δείχνει αποφασισμένη να δώ-
σει σκληρές απαντήσεις στους επικριτές της,

ενώπιον της προφανούς προ-
σπάθειας που αυτοί καταβάλ-
λουν για τη δημιουργία συν-
θηκών πολιτικής κρίσης. Από
τη Θεσσαλονίκη ο πρωθυ-
πουργός είχε δηλώσει άλλω-

στε: «Περιμένω να πάμε στη
Βουλή, να συζητήσουμε, να

μιλήσουμε, να πέσουν οι μάσκες. Να αποδομή-
σουμε μία μία όλες τις θεωρίες συνωμοσίας οι
οποίες διακινήθηκαν και να απαντήσουμε με
ειλικρίνεια και ευθύτητα στον ελληνικό λαό για
το τι έχουμε κάνει, για το τι θα κάνουμε… Δεν
έχω κρυφτεί ποτέ».  Οι συζητήσεις στη Βουλή
θα ακολουθήσουν τις κινητοποιήσεις που είναι
προγραμματισμένες για τις 28 Φεβρουαρίου. Η
αντιπολίτευση έχει ρίξει το βάρος της στην κι-
νητοποίηση του κόσμου της. Αυτό, ώστε να δη-
μιουργηθούν εικόνες και εντυπώσεις που θα
«μπουστάρουν» την προσπάθειά της για δημι-
ουργία ασφυκτικού περιβάλλοντος για την κυ-
βέρνηση και θα οδηγήσουν στην ανατροπή της. 

Προεόρτια
Η σκληρή αντιπαράθεση χθες στη Βουλή με-

ταξύ της Ζωής Κωνσταντοπούλου και του Παύ-
λου Μαρινάκη, στη διάρκεια συζήτησης επίκαι-
ρης ερώτησης της προέδρου της Πλεύσης
Ελευθερίας και με ευθύνη της, δεν άφησε πολ-

λά περιθώρια αισιοδοξίας. Οι προθέσεις της
αντιπολίτευσης είναι βέβαια «ορατές» στους
ανθρώπους της κυβέρνησης· στο Μέγαρο Μα-
ξίμου θεωρούν βεβαίως τις επικείμενες συζη-
τήσεις στη Βουλή ως υψηλού ενδιαφέροντος.
Γνωρίζουν πως κάποιοι στη Βουλή θα επιδιώ-
ξουν την ένταση. Θεωρούν όμως, παρ’ όλα αυ-
τά, πως οι συζητήσεις στην Ολομέλεια αποτε-
λούν μιας πρώτης τάξεως ευκαιρία προκειμέ-
νου να καταπέσουν οι έωλες κατηγορίες που
εξαπολύει η ετερόκλητη όσο και καιροσκοπική
συμμαχία που έχει σχηματιστεί. Επίσης, μας
επισημαίνουν πως θα αναδειχθεί ξεκάθαρα η
συνωμοσιολογική προδιάθεση ορισμένων.
«Όσο και να φωνάζουν οι της αντιπολίτευσης,
θα απαντηθούν όλες οι κατηγορίες μία προς
μία, δεν θα αφήσουμε τίποτα να πέσει κάτω.
Αρκετά με τα παραμύθια και την εργαλειοποί-
ηση. Όλο αυτό θα λειτουργήσει μεσοπρόθεσμα
ως μπούμερανγκ εναντίον τους. Δεν θα επιτρέ-
ψουμε στη χυδαιότητα και στο ψέμα να επικρα-
τήσουν στο πολιτικό σκηνικό. Ως εδώ», μας είπε
συνομιλητής μας από το Μέγαρο Μαξίμου. 

Απαντήσεις σε όλα 
Όπως μας ενημέρωσε πηγή μας, αυτό που θα

προτάξει η κυβέρνηση, αφού απαντήσει μία
προς μία στις κατηγορίες περί «συγκάλυψης»,
είναι η προσπάθεια που καταβάλλει η αντιπολί-
τευση για την αποσταθεροποίηση της χώρας. Η
φράση της Έφης Αχτσιόγλου (το 2021), σύμφω-
να με την οποία «η κανονικότητα στην πραγμα-

τικότητα ποτέ δεν είναι ευκαιρία για την Αριστε-
ρά», ηχεί ακόμα στα αυτιά των στελεχών του
Μεγάρου Μαξίμου και είναι χαρακτηριστική
της λογικής της Αριστεράς. Γνωρίζουν ότι η αν-
τιπολίτευση θα επενδύσει στην όξυνση. Όμως,
όπως λένε, από τον πρωθυπουργό και τους άλ-
λους ομιλητές της συμπολίτευσης θα αναδει-
χτεί η επικινδυνότητα -για την πατρίδα και την
κοινωνία της- των επιθέσεων που συστηματικά
πλέον δέχονται η Δικαιοσύνη και οι θεσμοί γε-
νικότερα. Ήδη, στους κόλπους της αντιπολίτευ-
σης έχουν αρχίσει οι διαφοροποιήσεις, που
αποτελούν ένδειξη ότι πολλοί το ξανασκέφτον-
ται και αρνούνται να πορευτούν στην ολισθηρή
ατραπό της αντισυστημικότητας, που εκφράζε-
ται ενίοτε και με κακές συμπεριφορές στη Βου-
λή.

Ένας ξηλώνει, ο άλλος μπαλώνει 
Η δήλωση του Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου

ότι έχει εμπιστοσύνη στη Δικαιοσύνη εκθέτει
τον τυχοδιωκτισμό της ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ, με-
τά μάλιστα τις δημοσκοπήσεις που δείχνουν τη
μη εκτιμητέα από τον κόσμο στάση και φυσικά
την πτώση του κόμματος της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης. Το ΠΑΣΟΚ φαίνεται πως ξεχνά ότι
απευθύνεται σε αστικό κόσμο και η προσπά-
θειά του να αλιεύσει ψήφους στον αντισυστημι-
κό βάλτο το εκθέτει ανεπανόρθωτα στα μάτια
του μετριοπαθούς και κεντρώου κοινού. Ο Νί-
κος Ανδρουλάκης προσπάθησε να μπαλώσει
λίγο τα πράγματα, συναντώντας την Ένωση Δι-

καστών και Εισαγγελέων, αλλά δεν φάνηκε να
πείθει. «Η ηγεσία του ΠΑΣΟΚ εκτίθεται διαρ-
κώς. Η ταύτισή του με τον δημοσκοπικά ανύ-
παρκτο πλέον ΣΥΡΙΖΑ, μέσω ενός fake ριζο-
σπαστισμού, μόνο σε καλό δεν πρόκειται να του
βγει», μας είπε η πηγή μας.

Όσον αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ, ο πρόεδρός του Σω-
κράτης Φάμελλος επιμένει ότι η ηγεσία της Δι-
καιοσύνης «λειτουργεί πολύ συχνά το τελευ-
ταίο διάστημα ως βραχίονας της εκτελεστικής
εξουσίας, δηλαδή της κυβέρνησης». Το νέο
αφήγημα πάντως εστιάζει τις επιθέσεις του
στην ηγεσία της Δικαιοσύνης, ώστε να απο-
φευχθεί η δημιουργία μετώπου με το σύνολο
των δικαστικών λειτουργών, οι οποίοι παρακο-
λουθούν εμβρόντητοι τη γενικευμένη επίθεση
εις βάρος τους. «Θέλουν λαοκρατία και λαοδι-
κία», μας είπε νεαρή δικαστικός, τονίζοντας ότι
όλος ο κλάδος της εκφράζει προβληματισμό
για τα τεκταινόμενα. 

Σαματάδες 
Όλοι περιμένουν φυσικά στην Ολομέλεια

απόπειρες πρόκλησης σαματάδων, ώστε στα
δελτία αυτό να δώσει συγκεκριμένη εικόνα. Η
εκτίμηση είναι ότι συγκεκριμένη πολιτικός που
«διαπρέπει» φωνασκώντας και διακόπτοντας
διαρκώς με στόχο να φέρει το κόμμα της μεσο-
πρόθεσμα στη δεύτερη θέση στις δημοσκοπή-
σεις, θα προσπαθήσει να δυναμιτίσει τις συνε-
δριάσεις. Στο προεδρείο είναι υποψιασμένοι.
«Είναι εμπειρότατος ο πρόεδρος της Βουλής
και χαίρει μεγάλης εκτίμησης από τους συνα-
δέλφους του βουλευτές», μας είπαν. «Θα κάνει
αυτό που πρέπει, ώστε η διαδικασία να είναι
υποδειγματική και δεν θα επιτρέψει να μετα-
τραπεί η Ολομέλεια σε αρένα».

Αρχές Μάρτιου στο ελληνικό Kοινοβούλιο αναμένονται ισχυρές
πολιτικές μάχες της κυβέρνησης με τα κόμματα της αντιπολίτευσης 

Πεδίο βολής η Βουλή για τα Τέμπη 

του Νίκου 
Χιδίρογλου 
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Η
κυβέρνηση διαμορφώνει ένα εκπαιδευτικό μοντέλο
που ανταποκρίνεται άμεσα στις απαιτήσεις της αγο-
ράς εργασίας, μας λέει η υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευμάτων και Αθλητισμού Ιωάννα Λυτρίβη και υπογραμμίζει
ότι ανασχεδιάζεται το εκπαιδευτικό μας σύστημα με στόχο τη
συνολική αναβάθμιση της εκπαιδευτικής εμπειρίας. 

Η κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας βρίσκεται
στο μέσον της δεύτερης θητείας της και πλέον
δέχεται ισχυρή πίεση από τη δύσκολη συγκυρία.
Θα αντεπεξέλθει; 

Η κυβέρνηση έχει αντιμετωπίσει και διαχειριστεί με
επάρκεια δύσκολες, οριακές καταστάσεις, από την
πρώτη, αλλά και κατά τη διάρκεια της τρέχουσας θητείας της.
Θυμίζω την πανδημία, την ενεργειακή κρίση, τα Ελληνοτουρ-
κικά, τη ρευστή και αβέβαιη διεθνή συγκυρία με τις συγκρού-
σεις στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή. Ο πρωθυπουργός
έχει δώσει το σήμα και το στίγμα της μεθοδικής και συστημα-
τικής δουλειάς και της συσπείρωσης σε κάθε δυσκολία, ενό-
ψει της διαφύλαξης του εθνικού συμφέροντος, και έτσι οφεί-
λουμε να κινούμαστε. Είναι πολλές και εύλογες οι προσδοκίες
των πολιτών και δεν έχουν να κάνουν μόνο με τη σταθερότητα,
αλλά και με την άνοδο του βιοτικού τους επιπέδου, την αλλαγή

σε πολλές όψεις της καθημερινότητας. Η δεύτερη θητεία συνι-
στά μια ακόμα μεγαλύτερη μεταρρυθμιστική πρόκληση, με
έμφαση στην ολοκλήρωση δημόσιων πολιτικών, που έχουν
σχεδιαστεί και υλοποιούνται από την πρώτη θητεία. Για την εκ-
πλήρωση αυτής της πρόκλησης, αλλά και των προσδοκιών των

πολιτών, οφείλουμε να προχωράμε σε αυτό τον δρόμο
της αλλαγής και της ανόδου, με υπευθυνότητα, σύνε-
ση και σκληρή δουλειά.

Προ ημερών παρουσιάσατε στο Υπουργικό
Συμβούλιο, μαζί με τον υπουργό Παιδείας Κυριάκο

Πιερρακάκη, το νομοσχέδιο που προβλέπει την
ίδρυση Ακαδημιών Επαγγελματικής Κατάρτισης.

Πώς θα πετύχετε τη σύμπραξη με τον ιδιωτικό τομέα;
Με την ίδρυση Ακαδημιών Επαγγελματικής Κατάρτισης θε-
σμοθετείται η συνέργεια μεταξύ δημόσιου και ιδιωτικού το-
μέα, με στόχο την παραγωγή στελεχών υψηλής εξειδίκευσης
και έμφαση στις ανάγκες κάθε περιοχής της χώρας. Το Δημό-
σιο αναλαμβάνει την ίδρυση και τη λειτουργία της ακαδημίας,
την ανεύρεση κτηριακών υποδομών και την κάλυψη των απο-
δοχών των εκπαιδευτών και του διοικητικού προσωπικού. Ο
συνεργαζόμενος οικονομικός φορέας θα συμβάλει με την πα-
ροχή του υλικοτεχνικού και μηχανολογικού εξοπλισμού στην

εξασφάλιση της πρακτικής άσκησης ή μαθητείας των καταρτι-
ζόμενων και με οδηγούς κατάρτισης, οι οποίοι θα εγκρίνονται
από το ΥΠΑΙΘΑ. Οι συνεργαζόμενοι φορείς μπορεί να είναι
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τομέα, κοινοπραξίες ή ενώσεις
αυτών, επιμελητήρια, συνεταιρισμοί, αναπτυξιακές εταιρείες
ΟΤΑ, ινστιτούτα των κοινωνικών εταίρων. Η φοίτηση θα είναι
εντελώς δωρεάν, η πρακτική άσκηση ή μαθητεία θα αμείβεται,
οι εκπαιδευτές θα προέρχονται από το ίδιο μητρώο με τις ΣΑ-
ΕΚ, ενώ ο τίτλος σπουδών που θα αποκτούν οι απόφοιτοι θα
είναι επιπέδων 3 και 5 του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων. Ως
προς τη διαδικασία που θα ακολουθείται, οι ενδιαφερόμενοι
φορείς ή επιχειρήσεις θα υποβάλλουν αίτηση στο ΥΠΑΙΘΑ και
αυτή θα αξιολογείται. Η άδεια θα χορηγείται εφόσον πληρούν
όλες τις προδιαγραφές και η συμφωνία στη βάση της οποίας
θα ιδρύεται η ακαδημία θα έχει εξαετή διάρκεια, με δυνατότη-
τα ανανέωσης ή παράτασης. Οι ακαδημίες θα λειτουργούν υπό
μια διοικούσα επιτροπή, η οποία συγκροτείται με απόφαση
του αρμόδιου υπουργού και έχει τριετή θητεία. Η διοικούσα
επιτροπή είναι πενταμελής, με τρία μέλη από το Δημόσιο και
δύο μέλη τα οποία υποδεικνύονται από τον συνεργαζόμενο οι-
κονομικό φορέα.

Με αυτόν τον τρόπο διαμορφώνουμε ένα εκπαιδευτικό μον-
τέλο που ανταποκρίνεται άμεσα στις απαιτήσεις της αγοράς

«

στον Νίκο 
Χιδίρογλου 

«Στόχος μας η πιο αποτελεσματική 
σύνδεση της εκπαιδευτικής 

διαδικασίας με την αγορά εργασίας»

Με την ίδρυση
Ακαδημιών

Επαγγελματικής
Κατάρτισης

θεσμοθετείται 
η συνέργεια μεταξύ

δημόσιου και ιδιωτικού
τομέα, με στόχο 

την παραγωγή στελεχών
υψηλής εξειδίκευσης

και έμφαση 
στις ανάγκες κάθε

περιοχής της χώρας



εργασίας, συμβάλλει στην περιφερειακή ανάπτυξη, προσφέ-
ροντας παράλληλα στους νέους πραγματικές ευκαιρίες επαγ-
γελματικής αποκατάστασης, ενισχύοντας την ανταγωνιστικό-
τητα της ελληνικής οικονομίας.

Ποιες επιπλέον παρεμβάσεις υλοποιούνται στον τομέα της
επαγγελματικής εκπαίδευσης και κατάρτισης; Υπάρχει
συγκεκριμένο σχέδιο για την ενίσχυση του πεδίου;

Τα τελευταία πέντε χρόνια γίνεται μια συστηματική κυβερνη-
τική προσπάθεια για τη συνολική αναβάθμιση της επαγγελ-
ματικής εκπαίδευσης και κατάρτισης με στόχο να καταστεί
ισότιμη εναλλακτική διαδρομή με αυτή του πανεπιστημίου
μετά το λύκειο, με σημαντικές προοπτικές επαγγελματικής
ανέλιξης. Βελτιώνουμε την ποιότητα μέσω σύγχρονων οδη-
γών κατάρτισης, επικαιροποιώντας τις ήδη παρεχόμενες ειδι-
κότητες και αναπτύσσοντας νέες σύμφωνα με τις ανάγκες της
αγοράς εργασίας. Παρέχουμε υποστηρικτικό υλικό τόσο για
τους εκπαιδευτές όσο και για τους εκπαιδευόμενους, ανα-
βαθμίζουμε τον εξοπλισμό στα εργαστήρια, δίνουμε τη δυνα-
τότητα για εξ αποστάσεως κατάρτιση και ενισχύουμε την κι-
νητικότητα, καθώς πλέον δεν υπάρχουν εμπόδια στη μετακί-
νηση από τη μια εκπαιδευτική βαθμίδα στην άλλη.
Επιπλέον, στοχεύοντας στην αναπτυξιακή ώθηση που μπορεί
να δώσουν οι δομές επαγγελματικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης σε περιοχές της επικράτειας με ιδιαίτερα κλαδικά και
τοπικά χαρακτηριστικά, αλλά και στη δημιουργία οικονομιών
κλίμακος, προχωρούμε στη δημιουργία πολυδύναμων κέν-
τρων επαγγελματικής εκπαίδευσης και κατάρτισης σε στενή
συνεργασία με τις τοπικές επιχειρήσεις. Στόχος μας δεν ήταν
ποτέ η άκριτη συγχώνευση δομών, αλλά η πιο αποτελεσματι-
κή σύνδεση της εκπαιδευτικής διαδικασίας με την αγορά ερ-
γασίας. Έχουμε προχωρήσει σε χαρτογράφηση του πεδίου σε
ολόκληρη την επικράτεια. Η προετοιμασία για την ίδρυση των
ΚΕΕΚ έγινε σε τρία επίπεδα: σε επίπεδο χρηματοδότησης,
οργανωτικής δομής και διάγνωσης αναγκών της αγοράς ερ-
γασίας, καθώς και των αναπτυξιακών και επενδυτικών προ-
οπτικών κάθε περιοχής.

Παράλληλα, στοχεύοντας στην περαιτέρω βελτίωση της
ποιότητας και της ελκυστικότητας της επαγγελματικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης, εστιάζουμε στην αναβάθμιση της εκ-
παίδευσης των εκπαιδευτών και των στελεχών της επαγγελ-
ματικής κατάρτισης ενηλίκων, με ένα ενιαίο και σύγχρονο
πλαίσιο εκπαίδευσης, που καλύπτει όλους τους εμπλεκόμε-
νους στην αρχική και συνεχιζόμενη επαγγελματική κατάρτι-
ση. Εισάγουμε μηχανισμούς παρακολούθησης και επικαιρο-
ποίησης των Οδηγών Κατάρτισης και αναπτύσσουμε νέες ει-
δικότητες, στοχεύοντας στη διαρκή προσαρμογή των προ-
γραμμάτων στις ανάγκες της αγοράς εργασίας. Αναπτύσσου-
με ιδιαίτερα τον τομέα συμβουλευτικής σταδιοδρομίας και
επαγγελματικού προσανατολισμού, αναπτύσσοντας το δίκτυο
των γραφείων επαγγελματικής ανάπτυξης και σταδιοδρομίας
εντός των δομών επαγγελματικής κατάρτισης. Τέλος, ενι-
σχύουμε τα Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας, στοχεύοντας στη
βελτίωση του περιεχομένου των σπουδών και της οργάνωσης
και της λειτουργίας τους. 

Τις προηγούμενες μέρες ο πρωθυπουργός επι -
σκέφθηκε το Παρίσι για τη Σύνοδο Κορυφής για Δράση
στον τομέα της Τεχνητής Νοημοσύνης, ενώ
συναντήθηκε με ιθύνοντες εταιρειών τεχνητής
νοημοσύνης. Πώς αποτιμάτε τις παρεμβάσεις της
κυβέρνησης για την τεχνητή νοημοσύνη; 

Στη διεθνή διάσκεψη για την τεχνητή νοημοσύνη, η χώρα μας
βρέθηκε στη θέση να συνδιαμορφώνει τις σχετικές ευρωπαϊ-
κές πολιτικές, ως αποτέλεσμα μιας πολύ συνειδητής επιλο-
γής του ίδιου του πρωθυπουργού και μεθοδικής δουλειάς

μιας ομάδας ειδικών, που καθιστά την Ελλάδα μία από τις
πρώτες χώρες που έχουν καταρτίσει συνεκτική εθνική στρα-
τηγική για την τεχνητή νοημοσύνη. Επιπλέον, είμαστε μία από
τις επτά χώρες στις οποίες απονεμήθηκε το AI Factory, μια
σημαντική ευρωπαϊκή χρηματοδοτική πρωτοβουλία για την
ανάπτυξη υποδομών τεχνητής νοημοσύνης σε ευρωπαϊκές
χώρες. Αυτό επιβεβαιώνει τη δυναμική που έχει η χώρα μας
στο πεδίο αυτό, ενώ ενισχύει τη δυνατότητά μας να αξιοποι-
ήσουμε την τεχνολογία προς όφελος των πολιτών και των επι-
χειρήσεων. Ταυτόχρονα, αναγνωρίζοντας τις προκλήσεις, εί-
μαστε στην πρώτη γραμμή των έξυπνων παρεμβάσεων για τον
περιορισμό των πιθανών αρνητικών επιπτώσεων της τεχνη-

τής νοημοσύνης όσο και για την αξιοποίησή της προς όφελος
της κοινωνίας. 

Πόσο ψηφιακά είναι εν έτει 2025 τα ελληνικά σχολεία;
Συμπεριλαμβάνεται η χρήση των εφαρμογών της
τεχνητής νοημοσύνης σε αυτά;

Η δημιουργία ενός εκπαιδευτικού περιβάλλοντος όπου οι νέ-
ες τεχνολογίες και τα ψηφιακά μέσα θα αξιοποιούνται για να
ενισχύουν τη μαθησιακή διαδικασία, να την καθιστούν θελ-
κτική και να συμβάλλουν στη διαμόρφωση δεξιοτήτων του
21ου αιώνα στους μαθητές μας συνιστά δομική στόχευση
στην πολιτική μας. 

Στον πυρήνα των πρωτοβουλιών μας βρίσκονται το Ψηφια-
κό Σχολείο, μια ολοκληρωμένη ψηφιακή πύλη της σχολικής
εκπαίδευσης για όλους τους συντελεστές της, μαθητές, εκ-
παιδευτικούς και γονείς, το Ψηφιακό Φροντιστήριο, ένα ψη-
φιακό υποστηρικτικό «εργαλείο» με εκπαιδευτικό υλικό της
σχολικής ύλης, οι διαδραστικοί πίνακες, η μείωση του όγκου
της γραφειοκρατίας, καθώς και τα νέα βιβλία πληροφορικής
που αναδιαμορφώνουν πλήρως το μάθημα της πληροφορι-
κής, ανταποκρινόμενα στις σύγχρονες ανάγκες των μαθητών.

Η στρατηγική μας για την ενσωμάτωση των νέων τεχνολο-
γιών στα σχολεία δεν περιορίζεται μόνο στην αξιοποίηση των
ψηφιακών εργαλείων αλλά χτίζοντας πάνω σε αυτό, πάμε ένα
βήμα παραπέρα, ενσωματώνοντας εργαλεία τεχνητής νοημο-
σύνης στην εκπαιδευτική διαδικασία. Μέσω δυο στρατηγικών
συνεργασιών με οργανισμούς και εταιρείες εγνωσμένου κύ-
ρους αναπτύξαμε προγράμματα επιμόρφωσης των εκπαιδευ-
τών πάνω σε θέματα τεχνητής νοημοσύνης, προκειμένου στη
συνέχεια να καθοδηγήσουν τους μαθητές ως προς τη σωστή
χρήση της, αξιοποιώντας την παραγωγικά στις τάξεις τους.
Παράλληλα, σχεδιάζεται η υλοποίηση του Προσωπικού Βοη-
θού Τεχνητής Νοημοσύνης για τους μαθητές μας, ώστε να δέ-
χονται εξατομικευμένη στήριξη βασισμένη στις δικές τους
ανάγκες, γνώσεις και δεξιότητες. Ανασχεδιάζουμε το εκπαι-
δευτικό μας σύστημα με στόχο τη συνολική αναβάθμιση της
εκπαιδευτικής εμπειρίας και αξιοποιούμε την τεχνολογία στο
σχολείο ως μέσο εκεί που παρέχει προστιθέμενη αξία, και όχι
ως αυτοσκοπό. 
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Είμαστε μία από τις επτά χώρες στις οποίες απονεμήθηκε το AI Factory, 
μια σημαντική ευρωπαϊκή χρηματοδοτική πρωτοβουλία για την ανάπτυξη υποδομών
τεχνητής νοημοσύνης σε ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό επιβεβαιώνει τη δυναμική 
που έχει η χώρα μας στο πεδίο αυτό, ενώ ενισχύει τη δυνατότητά μας 
να αξιοποιήσουμε την τεχνολογία προς όφελος των πολιτών και των επιχειρήσεων

«

Ανασχεδιάζουμε το εκπαιδευτικό
μας σύστημα με στόχο τη συνολική
αναβάθμιση της εκπαιδευτικής
εμπειρίας και αξιοποιούμε την
τεχνολογία στο σχολείο ως μέσο
εκεί που παρέχει προστιθέμενη
αξία και όχι ως αυτοσκοπό

«



Σ
ε μετωπική με όλο το πολιτικό σύ-

στημα τόσο από τα αριστερά όσο

και από τα δεξιά της βρίσκεται η

Ζωή Κωνσταντοπούλου, σε μια προσπά-

θεια να επιβιώσει πολιτικά εκμεταλλευό-

μενη την ίδια ώρα με την ιδιότητά της ως

δικηγόρου των θυμάτων και ως προέδρου

κοινοβουλευτικού κόμματος την τραγωδία

των Τεμπών.

Με κλιμακούμενη στρατηγική πόλωσης

δεν ορρωδεί προ ουδενός στην προσπά-

θειά της να αποκομίσει κομματικά οφέλη,

συνδέοντας καθετί που

συμβαίνει στην ελληνική

κοινωνία με το τραγικό δυ-

στύχημα.

Η Ζωή από τις καρδούλες

μετά την επανεκλογή της

πέρασε στον απόλυτο αντι-

συστημικό τρόπο που της

ανεβάζει -είναι η αλήθεια-

τα δημοσκοπικά ποσοστά σε αυτήν τη φά-

ση, παρασύροντας ΣΥΡΙΖΑ αλλά και ΠΑ-

ΣΟΚ στις θεωρίες συνωμοσίας που προ-

βάλλει, όπως τον συσχετισμό του θανάτου

του άτυχου 39χρονου Βασίλη Καλογήρου

με την εξέλιξη της ανακριτικής έρευνας

για τα Τέμπη.

Στη χθεσινή σφοδρή σύγκρουσή της με

τον Παύλο Μαρινάκη προσπάθησε μάλιστα

να συσχετίσει το παράνομο φορτίο που,

όπως ισχυρίστηκε, μετέφερε η εμπορική

αμαξοστοιχία με το ότι ο νεκρός μηχανο-

δηγός ήταν -όπως είπε- εθελοντής στο

γραφείο του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Στην αντεπίθεση
ο Παύλος Μαρινάκης

«Για άλλη μια φορά σήμερα πιάσατε στο

στόμα σας και προσβάλατε τη μνήμη ενός

νεκρού. Πετώντας λάσπη στον μηχανοδηγό

λέγοντας ότι ήταν εθελοντής στο γραφείο

του πρωθυπουργού. Δεν έχετε να πείτε κά-

τι άλλο. Ζυγίζετε ακόμα και τους νεκρούς.

Δεν ντρέπεστε καθόλου. Δεν υπάρχει όριο

στη χυδαιότητά σας;», απάντησε αποστο-

μωτικά ο Παύλος Μαρινάκης.

Αποδόμησε μάλιστα μία προς μία τις κα-

τηγορίες της Ζωής Κωνσταντοπούλου, λέ-

γοντας ότι δεν την ενδιαφέρει να αποδοθεί

δικαιοσύνη και πως το παίζει εισαγγελέας,

για να προσθέσει ότι έχουν καταρριφθεί

όλα όσα υποστήριζε για τρίτο χαμένο βα-

γόνι, για χαμένες σορούς και για μονταρι-

σμένες συνομιλίες.

Οι επιθέσεις της Ζωής έχουν εξοργίσει

το τελευταίο διάστημα και τον Άδωνι Γεωρ-

γιάδη, ο οποίος μετά τις αλληλοκατηγορίες

τους στη Βουλή και τα τηλεοπτικά παράθυ-

ρα αποφάσισε να προσφύγει στη δικαιοσύ-

νη. «Θα της κάνω και αγωγή και μήνυση.

Θα έρθει στο δικαστήριο να αποδείξει την

προσωπική μου εμπλοκή», είπε ο υπουρ-

γός Υγείας αναφερόμενος σε άλλη κατηγο-

ρία, ότι με έγκρισή του ως υπουργού Ανά-

πτυξης εκταμιεύτηκαν κονδύλια από το Τα-

μείο Ανάκαμψης για την αλλοίωση του χώ-

ρου του δυστυχήματος.

Αναφέρθηκε ακόμη και στην τακτική της

με νομικά τερτίπια να καθυστερεί τη δίκη

για να συντηρεί το θέμα προς όφελός της.

«Η γυναίκα αυτή ως δικηγόρος έχει μηνύ-

σει τους ιατροδικαστές, τους πυροσβέστες,

τους αστυνομικούς, τους ανακριτές, τον

εφέτη ανακριτή. Γιατί τους μηνύει όλους;

Για να μην προχωρήσει η δίκη. Γιατί όσο η

Ελλάδα μιλάει για τα Τέμπη, ανεβαίνουν τα

ποσοστά της. Δεν θέλει να γίνει η δίκη».

Στα χαρακώματα με το ΚΚΕ
Στα χαρακώματα βρίσκεται την ίδια ώρα

η Ζωή και με το ΚΚΕ, με τον πόλεμο να ξε-

κινά με τον αντιπρόεδρο Γιώργο Λαμπρο-

ύλη, να συνεχίζεται με τον κοινοβουλευτι-

κό εκπρόσωπο Θανάση Παφίλη και να κα-

ταλήγει στα δικαστήρια με τη Λιάνα Κανέλ-

λη. Η σφοδρή αντιπαράθεση με τον Γιώργο

Λαμπρούλη, που, κατά τη Ζωή, της συμπε-

ριφέρθηκε με σεξισμό όταν εκείνη θέλησε

να παραβιάσει για ακόμη μια φορά τον Κα-

νονισμό της Βουλής, οδήγησε στη μάχη του

TikTok με υπόνοιες της προέδρου της

Πλεύσης Ελευθερίας για σύμπλευση του

Περισσού με την κυβέρνηση. Η απάντηση

του ΚΚΕ ήρθε επίσης με βίντεο, το οποίο

δημοσίευσε ο «Οδηγητής», όπου με τίτ-

λους δημοσιευμάτων και αποσπάσματα το-

ποθετήσεων την περίοδο που ήταν πρό-

εδρος της Βουλής τής χρέωνε ευνοϊκή

στάση έναντι της Χρυσής Αυγής.

Η κορύφωση ήρθε με τη σύγκρουσή της

με τη Λιάνα Κανέλλη όταν εκείνη μίλησε

για ναπολεόντειο σύνδρομο προβολής και

προσοχής. «Να το παίζει αντισυστημική η

Κωνσταντοπούλου, θα πέσουν οι πέτρες»,

είπε η βουλευτής του ΚΚΕ, με τη Ζωή Κων-

σταντοπούλου να εξαπολύει μύδρους, λέ-

γοντας ότι «η Λιάνα Κανέλλη έκανε καριέ-

ρα στη χούντα και έρχεται κάθε έξι μήνες

στη Βουλή από τη βίλα της στην Εκάλη». Η

συνέχεια θα γραφτεί και σε αυτή την περί-

πτωση στα δικαστήρια…

Παφίλης: «Δεν είσαι αυτοκράτειρα»
Η σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι ήταν

η απεύθυνση του Θανάση Παφίλη «κυρά

μου, μας κάνεις αφήγημα για την οικογέ-

νειά σου. Δεν είσαι αυτοκράτειρα και μη

μας πουλάτε αγώνες. Ούτε χαστούκι δεν

έχετε φάει», με τη Ζωή Κωνσταντοπούλου

να κάνει λόγο για νταηλίκια. Σε κάθε περί-

πτωση η Ζωή Κωνσταντοπούλου τροφοδο-

τείται και τροφοδοτεί την πόλωση ελέω

διαφορετικού αφηγήματος και με όχημα το

πένθος για τα θύματα θα συνεχίσει να προ-

καλεί όλο το πολιτικό σύστημα. Είναι χαρα-

κτηριστικό αυτό που ανέφερε σε ανάρτησή

του ο Άδωνις Γεωργιάδης, επικαλούμενος

τους υπαλλήλους της Βουλής: «Όσοι με

θεωρείτε υπερβολικό ρωτήστε τους υπαλ-

λήλους της Βουλής, που την τυραννία της

προς αυτούς δεν την είχαν ξανασυναντήσει

στη ζωή τους»… 
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Η πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας βρίσκεται σε μετωπική
σύγκρουση στη Βουλή όχι μόνο με την κυβέρνηση 
αλλά και με τα άλλα κόμματα της αντιπολίτευσης

H Ζωή εξοργίζει όλο
το πολιτικό σύστημα

Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr



«H
αναζήτηση της αλήθειας και η απόδοση ευθυνών
για την τραγωδία στα Τέμπη δεν είναι τοξικότητα»,
δηλώνει στην «Political» ο βουλευτής Αρκαδίας

Γιώργος Παπαηλιού. Αντίθετα, υποστηρίζει πως «είναι υποχρέω-
ση προς τους πολίτες και τους συγγενείς των θυμάτων».

Ως τομεάρχης Δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ θεωρεί πως «η
κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας επιχειρεί να καταστήσει ή
μάλλον έχει καταστήσει τη Δικαιοσύνη εργαλείο εξυπηρέτησης
πολιτικών και οικονομικών συμφερόντων». Προς τούτο, κρίνει
αναγκαίο «η δικαιοσύνη να επανακτήσει τον ρόλο της ως εγγυη-
τή της ισονομίας» κι αυτό πρέπει και «μπορεί να γίνει και νομο-
θετικά, αμέσως, και μέσω της επικείμενης συνταγματικής ανα-
θεώρησης». 

Εκτιμά ότι «ο κατακερματισμός της προοδευτικής αντιπολίτευ-
σης διευκολύνει την παραμονή της ΝΔ στην εξουσία» και θεωρεί
αναγκαία την «προοδευτική συμπόρευση» με «ειλικρινή διάλογο,
προγραμματικές συγκλίσεις και, κυρίως, δέσμευση για μια δια-
κυβέρνηση που να απαντά στις κοινωνικές ανάγκες».

Ζούμε σε μια περίοδο, κατά την οποία ο πολίτης αμφισβητεί
τη Δικαιοσύνη, την άλλοτε καταφυγή του αδύναμου πολίτη.
Αλήθεια, τι φταίει; Τι απαντά ο νομικός και τομεάρχης Δι-
καιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ;

Η κρίση εμπιστοσύνης προς τη Δικαιοσύνη δεν είναι τυχαία. Είναι
απόρροια των συστηματικών κυβερνητικών παρεμβάσεων που
υπονομεύουν την ανεξαρτησία της, αλλά και της αναξιοπιστίας
που εκπέμπει η ηγεσία της, λόγω της συμπόρευσής της με τις πο-
λιτικές επιλογές της κυβέρνησης της ΝΔ του «καθεστώτος Μη-
τσοτάκη». 

Τελευταίο παράδειγμα, οι πολιτικές, ως μη όφειλε, αναφορές
της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου επί της τοποθέτησης του Σω-
κράτη Φάμελλου για την εξαφάνιση και τον θάνατο του Βασίλη
Καλογήρου, γιου της προϊσταμένης της Εισαγγελίας Εφετών Λά-
ρισας, αμέσως μετά την ομιλία, στην ουσία εντολή προς τις δικα-
στικές Αρχές του υπουργού Επικρατείας Μάκη Βορίδη.

Η κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας επιχειρεί να καταστήσει ή
μάλλον έχει καταστήσει τη Δικαιοσύνη εργαλείο εξυπηρέτησης
πολιτικών και οικονομικών συμφερόντων, παρεμβαίνοντας
απροκάλυπτα σε κρίσιμες υποθέσεις και αφήνοντας ατιμώρητες
σοβαρές παραβιάσεις της νομιμότητας, του κράτους δικαίου. 

Παρατηρείται ατιμωρησία για ισχυρούς παράγοντες, πολιτι-
κούς και οικονομικούς, ενώ υποθέσεις διαφθοράς, και όχι μόνον,
κλείνουν άρον άρον ή ωθούνται σε παραγραφή. Ενώ, την ίδια
στιγμή, οι πολίτες που αγωνίζονται για τα δικαιώματά τους διώ-
κονται και βρίσκονται αντιμέτωποι με έναν μηχανισμό που ευνοεί
τους φορείς του κράτους καταστολής και τους «ολίγους και ισχυ-
ρούς». 

Λόγω όλων αυτών, η δικαιοσύνη πρέπει να επανακτήσει τον
ρόλο της ως εγγυητή της ισονομίας. Αυτό μπορεί να γίνει και νο-
μοθετικά, αμέσως, και μέσω της επικείμενης συνταγματικής ανα-
θεώρησης.

Με αφορμή την τραγωδία στα Τέμπη, που στοίχισε τη ζωή σε
57 συνανθρώπους μας, και τα όσα καθημερινά έρχονται στο
φως της δημοσιότητας, η κυβέρνηση καταγγέλλει την αντι-
πολίτευση ότι καλλιεργεί τοξικότητα στην πολιτική ζωή της
χώρας. Έχει δίκιο, άδικο, τι απαντάτε;

Η κυβέρνηση επιχειρεί να αποσείσει τις ευθύνες της, εμφανίζον-
τας το αυτονόητο αίτημα για δικαιοσύνη ως λαϊκίστικο, που απο-
σκοπεί (δήθεν) στη συκοφάντησή της και εντέλει στην αποσταθε-
ροποίηση της χώρας.

Κάθε φορά που η κυβέρνηση και ο πρωθυπουργός βρίσκονται
σε δύσκολη θέση, παραπέμπουν στην αποσταθεροποίηση. Πρό-
κειται για γνώριμη μέθοδο της Δεξιάς του «καθεστώτος Μητσο-
τάκη». Όμως η αναζήτηση της αλήθειας και η απόδοση ευθυνών
δεν είναι τοξικότητα. Είναι υποχρέωση προς τους πολίτες και,
στην περίπτωση του εγκλήματος των Τεμπών, προς τους συγγε-
νείς των θυμάτων. 

Οι ευθύνες της ΝΔ είναι ξεκάθαρες: καθυστέρηση στην εγκα-
τάσταση και εφαρμογή των αναγκαίων συστημάτων για ασφαλείς
μετακινήσεις και μεταφορές με τον σιδηρόδρομο, αδιαφορία για

τις προειδοποιήσεις των εργαζομένων ότι υπάρχουν σοβαρά ζη-
τήματα ασφαλείας (στους σιδηροδρόμους) και συστηματική προ-
σπάθεια συγκάλυψης των γεγονότων μετά την τραγωδία, το έγ-
κλημα. 

Σε αυτό το πλαίσιο λειτούργησε και η Εξεταστική Επιτροπή,
προκειμένου «να αφαιρεθούν» από το κάδρο των ευθυνών ο τότε
υπουργός Μεταφορών και Υποδομών Κ. Αχ. Καραμανλής και άλ-
λα κυβερνητικά στελέχη, για την οποία ο ίδιος ο πρωθυπουργός
είπε ότι «δεν ήταν μια καλή στιγμή για τη Βουλή». 

Ο λαός και ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία δεν θα επιτρέ-
ψουν να ξεχαστεί το έγκλημα. Ο αγώνας μας δεν αποσκοπεί στην
πόλωση, αλλά στην ανεύρεση των υπευθύνων, στην απόδοση δι-
καιοσύνης και στην αποτροπή νέων τραγωδιών. Αν η κυβέρνηση
θεωρεί ότι η διεκδίκηση της αλήθειας είναι τοξικότητα, τότε είναι
προφανές ότι έχει επιλέξει την ατιμωρησία για τους υπεύθυνους.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ επιμένει στην κατάθεση πρότασης δυσπιστίας
κατά της κυβέρνησης. Τι προσδοκάτε από μια τέτοια πρόταση;

Η πρόταση δυσπιστίας δεν είναι μια συμβολική κίνηση, αλλά μια
καθαρή πολιτική πράξη. Στόχος μας είναι να αναδείξουμε την αν-
τίθεσή μας προς τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές της ΝΔ και να τις
αποκρούσουμε. Αλλά και να αναδείξουμε την ανικανότητα και τις
αποτυχίες της κυβέρνησης σε όλα τα πεδία, στην οικονομία, στο
κράτος δικαίου, στην κοινωνική πολιτική, στα εθνικά θέματα. Μέ-
σω αυτής της διαδικασίας θα επιχειρήσουμε να αναγκάσουμε τη
ΝΔ να απολογηθεί για τις πολιτικές που έχουν οδηγήσει στην
πολλαπλή κρίση που βιώνει η χώρα, σε όλες τις διαστάσεις της.

Εν προκειμένω, σκοπείται η συσπείρωση των προοδευτικών
κοινοβουλευτικών δυνάμεων, ώστε να δοθεί το μήνυμα στους πο-
λίτες ότι υπάρχει εναλλακτική λύση.

Η κατάθεση πρότασης δυσπιστίας, λόγω κατακερματισμού
της Κεντροαριστεράς, προϋποθέτει τη σύμπραξη δύο ή και
τριών κομμάτων. Αναδεικνύει αυτή η αδυναμία την ανάγκη
μιας ευρύτερης συμπόρευσης των κομμάτων της Κεντροα-
ριστεράς απέναντι στην κυβέρνηση;

Ο κατακερματισμός της προοδευτικής αντιπολίτευσης αποτελεί

αντικειμενικό πρόβλημα, που τελικά διευκολύνει την παραμονή
της ΝΔ στην εξουσία. Ο κατακερματισμός αυτός δεν είναι φυσικό
φαινόμενο, αλλά αποτέλεσμα πολιτικών και στρατηγικών διαφο-
ροποιήσεων του παρελθόντος και της προώθησης μικροκομματι-
κών και προσωπικών επιδιώξεων. 

Ωστόσο, οι σημερινές συνθήκες επιβάλλουν να δούμε πέρα
από τις διαφορές και να αναζητήσουμε κοινούς τόπους προς
προοδευτική κατεύθυνση. Η ανάγκη συμπόρευσης των προ-
οδευτικών δυνάμεων είναι πιο επιτακτική από ποτέ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία έχει ξεκάθαρα διακηρύξει
την ανάγκη για μια προοδευτική διακυβέρνηση. Αυτό απαιτεί συ-
νεννόηση με όλες τις δυνάμεις που τοποθετούνται στον προοδευ-
τικό-δημοκρατικό χώρο και συγκλίσεις σε προγραμματικές θέ-
σεις. 

Η πολιτική αλλαγή δεν μπορεί να επέλθει, αν η κάθε πολιτική
δύναμη του προοδευτικού χώρου λειτουργεί για τον εαυτό της. 

Ποια κόμματα μπορούν να συμμετέχουν και ποιος ο ρόλος
του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ σε ένα τέτοιο εγχείρημα; Οι σύντροφοί σας
της Νέας Αριστεράς κρίνετε ότι μπορούν να επιστρέψουν
στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, αφού εξέλιπε ο λόγος της διάσπασης;

Η προοδευτική συμπόρευση δεν μπορεί να είναι προϊόν συγκυ-
ριακών και μάλιστα εκλογικών επιλογών. Χρειάζεται ειλικρινής
διάλογος, προγραμματικές συγκλίσεις και, κυρίως, δέσμευση
για μια διακυβέρνηση που να απαντά στις κοινωνικές ανάγκες.
Κοινός παρονομαστής πρέπει να είναι η εναντίωση στις νεοφι-
λελεύθερες πολιτικές, η ενίσχυση  της δημοκρατίας και η δέ-
σμευση για ένα κράτος κοινωνικής δικαιοσύνης. Οι όποιες δια-
φορές μπορούν να γεφυρωθούν μέσω προγραμματικών συγ-
κλίσεων, που να ανταποκρίνονται στις πραγματικές ανάγκες της
κοινωνίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία αποτελεί τη βασική δύναμη
του ευρύτερου προοδευτικού χώρου και οφείλει να ηγηθεί της
προσπάθειας για πολιτική αλλαγή. Όμως, αυτό δεν σημαίνει ότι
πρέπει να κινηθεί μόνος του. Χρειάζεται μια ευρεία προοδευτική
συμπόρευση, με σεβασμό στην αυτονομία όλων των δυνάμεων
που μπορούν να συμμετάσχουν σε αυτή την προσπάθεια.Γ
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«Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα επιτρέψει
να ξεχαστεί 

το έγκλημα των Τεμπών»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr



Ε
νώ ακόμη δεν έχει στεγνώσει στο
ΠΑΣΟΚ το μελάνι των αλλεπάλλη-
λων ανακοινώσεων της περασμέ-

νης Παρασκευής με τις οποίες «ώμνυον»
στην ενότητα και στους κοινούς στόχους,
χθες είχαμε μια νέα διαφοροποίηση από

την «κεντρική γραμμή»
από τον Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλο. 

Ο βουλευτής Αρκαδίας
του ΠΑΣΟΚ και αντιπρό-
εδρος της Βουλής, ενώ
υπήρξε από τους «στρατη-
γούς» του Νίκου Ανδρου-
λάκη, στην τελευταία εσω-
κομματική διαδικασία όχι

μόνο υπήρξε θερμός υποστηρικτής του
Χάρη Δούκα αλλά και σφόδρα επικριτικός
απέναντι στη σημερινή ηγεσία. Οι χθεσινές
αναφορές του (ΣΚΑΪ) για τη δικαιοσύνη και
τα συλλαλητήρια, εκτός του ότι ήταν «εκτός
γραμμής», έδωσαν λαβή σε ΝΔ και ΣΥΡΙΖΑ
να επιτεθούν στο ΠΑΣΟΚ. Αυτό είχε ως
αποτέλεσμα, πέρα από τον εκνευρισμό της
ηγεσίας, να βγουν από το συρτάρι και οι
προτάσεις για διαγραφή. Ωστόσο επικρά-
τησαν οι πιο ψύχραιμες απόψεις και απο-
φασίστηκε να μη στρέψουν τα φώτα και
πάλι σε εσωκομματικές έριδες και να ρί-
ξουν το βάρος στις περιφερειακές συνε-
δριάσεις που ξεκινούν σήμερα στη Μυτι-
λήνη.

Αποστάσεις 
Σε κάθε περίπτωση οι αναφορές του κ.

Κωνσταντινόπουλου έλαβαν μεγαλύτερες
διαστάσεις από τη στιγμή που ο πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ το απόγευμα της Πέμπτης (Me-
ga) υπογράμμιζε την ανάγκη να υπάρξει ση-
μαντική παρουσία του κόσμου στο επικείμε-
νο συλλαλητήριο για τα Τέμπη, ενώ ο κ. Κων-
σταντινόπουλος χθες το πρωί διατηρούσε
αποστάσεις από αυτόν τον συλλογισμό, επι-
σημαίνοντας την ανάγκη να μη δοθεί το δι-
καίωμα για πολιτική εκμετάλλευση αυτής
της διαμαρτυρίας: «Οι διαδηλώσεις είναι
δημοκρατικό δικαίωμα και πρέπει να γίνον-
ται. Σε αυτή τη φάση, όπως γίνονται, αυτό
που θα έλεγα στον απλό κόσμο, γιατί τα κόμ-
ματα δεν έχουν αυτή τη στιγμή συμμετοχή -
δεν καθορίζουν τις διαδικασίες-, είναι να
διαδηλώνουν δημοκρατικά και να μην επι-
τρέψουν σε κανέναν να τους χρησιμοποιεί.
Η αξιωματική αντιπολίτευση και τα κόμματα
της αντιπολίτευσης πρέπει να έχουν στο
μυαλό τους να αλλάξει η κυβέρνηση». 

Στη συνέχεια ο κ. Κωνσταντινόπουλος με

το βλέμμα στραμμένο στη μνημονιακή πε-
ρίοδο πρόσθεσε με έμφαση πως «πρέπει
να απομονωθούν οι φωνές που λένε ότι “θα
πάρουμε τον νόμο στα χέρια μας”. Για να
μην έχουμε τα κακά του παρελθόντος όπου
οι διαδηλώσεις ξεκίνησαν με πηγαίο τρόπο
ως έκφραση αγανάκτησης, αλλά χρησιμο-
ποιήθηκαν από κάποιους για πολιτικά οφέ-
λη. Εμείς στο ΠΑΣΟΚ πρέπει αυτό να το
διαφυλάξουμε και αυτό που θα πρέπει να
μας απασχολεί είναι να καταθέτουμε δια-
φορετική πολιτική πρόταση από τη ΝΔ και
να μας εμπιστευτεί ο κόσμος».

Διάσταση απόψεων
Εκεί όμως που η διαφορετική άποψη με

την ηγεσία του κόμματος του έγινε ακόμη
πιο ευδιάκριτη ήταν όταν κλήθηκε να κατα-
θέσει τη δική του οπτική για τον ρόλο της
δικαιοσύνης. « Έχω εμπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη», είπε χαρακτηριστικά, για να

βάλει στη συνέχεια και με ιδιαίτερα προσε-
κτικό τρόπο τους δικούς του αστερίσκους
σε διαφορετικό ύφος από τις αιτιάσεις του
κ. Ανδρουλάκη. «Επίορκοι υπάρχουν σε
πολλούς χώρους. Η δικαιοσύνη δεν πρέπει
να δικάζει ούτε με βάση τις δημοσκοπή-
σεις ούτε με βάση τις διαδηλώσεις. […] Στη
διαδικασία που αφορά τα Τέμπη η κυβέρ-
νηση έχει τη μεγάλη ευθύνη που κάλυψε
τον υπουργό της, τον κ. Καραμανλή, και δεν
τον άφησε να πάει στον δικαστή».

Αξίζει δε να σημειωθεί ότι ο κ. Ανδρου-
λάκης στην τελευταία του συνέντευξη επέ-
μεινε στις κριτικές του επισημάνσεις λέ-
γοντας ότι «υπάρχει ζήτημα με την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης».

Διάσταση απόψεων είχαμε όμως και για
την ανακοίνωση της εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου Γεωργίας Αδειλίνη, η οποία
απάντησε στις δηλώσεις Φάμελλου σχετι-
κά με τη σύνδεση της υπόθεσης του θανά-

του του Βασίλη Καλογήρου με την τραγω-
δία των Τεμπών, με τον κ. Κωνσταντινόπου-
λο να δηλώνει χωρίς περιστροφές: «Κατά
την άποψή μου, έπραξε απόλυτα σωστά». 

Σε άλλη λογική το σχόλιο του εκπροσώ-
που Τύπου Κώστα Τσουκαλά (Action24), ο
οποίος δήλωσε πως «εμένα μου έκανε εν-
τύπωση που είδα την εισαγγελέα του Αρεί-
ου Πάγου, την κυρία Αδειλίνη, να δημοσιο-
ποιεί συνομιλίες με ιδιώτες. Δεν το έχω ξα-
ναδεί. Δεν προβλέπεται σε κάποιο άρθρο
της ποινικής δικονομίας. Ειδικά όταν είναι
ανοιχτή η ποινική προδικασία».

Πάντως το «κερασάκι στην τούρτα» ο
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος το φύλαγε
για τις δημοσκοπήσεις, όπου και πάλι «πέ-
ρασε απέναντι»: «Αυτή η δημοσκόπηση
δεν μας κάνει χαρούμενους και δεν υπάρ-
χει κάποιος που θα βρει δικαιολογία για
αυτό. Όπως έχει πει ο πρόεδρος και όπως
έχει δεσμευτεί, ο στόχος μας είναι στις
επόμενες εκλογές να είμαστε πρώτο κόμ-
μα για να αλλάξει ο συσχετισμός. Ο στόχος
του προέδρου είναι ταυτόχρονα και στόχος
όλων μας. Σε αυτό το πλαίσιο, αυτό που
πρέπει να κάνει το ΠΑΣΟΚ είναι να μπορέ-
σει να πείσει τον κόσμο ότι είναι η εναλλα-
κτική πολιτική δύναμη. Είμαστε στη φάση
που πρέπει ο κόσμος να μας εμπιστευτεί. Ο
κ. Ανδρουλάκης είναι εκλεγμένος πρό-
εδρος πριν πέντε μήνες και δεν αμφισβη-
τείται από κανέναν».

Συνάντηση με την Ένωση 
Δικαστών και Εισαγγελέων

Εντωμεταξύ ο Νίκος Ανδρουλάκης συ-
ναντήθηκε το πρωί της Παρασκευής με το
προεδρείο της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων (ΕΔΕ). Ο πρόεδρος της Ένωσης
Χ. Σεβαστίδης σημείωσε υποδεχόμενος
τον κ. Ανδρουλάκη ότι είναι η πρώτη φορά
που αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης συναντάται με την ΕΔΕ.

Μετά το τέλος της συνάντησης, ο κ. Αν-
δρουλάκης επισήμανε μεταξύ άλλων σε
δηλώσεις του: «Συμφωνήσαμε ότι πρέπει
να αλλάξει ο τρόπος επιλογής της ηγεσίας
της δικαιοσύνης. Να μην είναι στο χέρι του
εκάστοτε πρωθυπουργού και στο χέρι της
εκάστοτε κυβέρνησης, αλλά να γίνεται μέ-
σα από έναν τρόπο που θα ενισχύει περαι-
τέρω την ανεξαρτησία στη λειτουργία της.
Και, δεύτερο σημείο επίσης πολύ κρίσιμο,
είναι ότι συμφωνήσαμε στο ότι για τέσσερα
χρόνια μετά την αφυπηρέτηση των δικαστι-
κών λειτουργών δεν θα μπορούν να πά-
ρουν κανένα δημόσιο αξίωμα».
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του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

Η «Οδύσσεια» του Ανδρουλάκη

«Άδειασμα» Κωνσταντινόπουλου στον πρόεδρο του Κινήματος 
που αμφισβητεί την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης - 

«Εκτός γραμμής» ο βουλευτής και για τα συλλαλητήρια για τα Τέμπη 
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Ο
Σάκης Αρναούτογλου, ευρωβουλευτής

του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, εκφράζει την ανη-

συχία του για πιθανές ανακατατάξεις στο

ευρωπαϊκό περιβάλλον με τη νέα εποχή Τραμπ και

αναφέρεται σε πιθανές συνέπειες για τη χώρα

μας. Μιλά για τις πολιτικές αναταράξεις από την

τραγωδία των Τεμπών και τη στάση του ΠΑΣΟΚ και

«διαβάζει» την επόμενη μέρα μέσα από τα δημο-

σκοπικά ευρήματα αυτής της περιόδου.

Τι είναι αυτό που σας ανησυχεί

ότι μπορεί να συμβεί στο ευρω-

παϊκό περιβάλλον με φόντο τη

νέα εποχή Τραμπ;

Η ανάληψη της Προεδρίας των ΗΠΑ από

τον Ντόναλντ Τραμπ τον περασμένο Ια-

νουάριο φέρνει αβεβαιότητα και πιθα-

νές ανακατατάξεις στην Ευρώπη. Οι

πρώτες του κινήσεις δείχνουν πρόθεση επανα-

φοράς πολιτικών που είχαν ήδη προκαλέσει εν-

τάσεις. Ο οικονομικός προστατευτισμός, η αμφι-

σβήτηση του ΝΑΤΟ και η διάθεση διαπραγμα-

τεύσεων με τη Ρωσία χωρίς την ΕΕ δημιουργούν

ανησυχία.

Η στάση του απέναντι στο ΝΑΤΟ είναι ιδιαίτερα

προβληματική, καθώς αμφισβητεί τη χρησιμότητά

του απειλώντας τη στρατιωτική παρουσία των

ΗΠΑ και αφήνοντας κενό ισχύος κυρίως στην

Ανατολική Ευρώπη. Η ΕΕ πρέπει να επιταχύνει την

ανάπτυξη ανεξάρτητης αμυντικής στρατηγικής.

Η επιβολή δασμών και η επιθετική εμπορική

πολιτική των ΗΠΑ μπορεί να πλήξουν τη βιομηχα-

νία και τον αγροτικό τομέα της Ευρώπης, ενώ οι

αναταράξεις στις αγορές ενδέχεται να προκαλέ-

σουν επενδυτική αποσταθεροποίηση. Παράλληλα,

η ενεργειακή πολιτική του Τραμπ μπορεί να επη-

ρεάσει την ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης

απαιτώντας αναζήτηση εναλλακτικών λύσεων.

Τέλος, η στάση του απέναντι στην κλιματική αλ-

λαγή είναι ανησυχητική. Η απόσυρση από τη Συμ-

φωνία του Παρισιού και η αμφισβήτηση της κλι-

ματικής κρίσης υπονομεύουν τις παγκόσμιες

προσπάθειες. Η Ευρώπη πρέπει να ηγηθεί της

πράσινης μετάβασης, αντισταθμίζοντας τυχόν πε-

ριβαλλοντική οπισθοδρόμηση από τις ΗΠΑ. Υπεν-

θυμίζω αυτό που τόνισα στην Ολομέλεια του Ευ-

ρωκοινοβουλίου: «Όταν ο Τραμπ υπονομεύει τη

δράση για το κλίμα, η Ευρώπη οφείλει να γίνει ο

φάρος της ελπίδας και της λύσης. Δεν χτίζεις μια

“μεγάλη Αμερική” πάνω στα ερείπια ενός πλανήτη

που καταρρέει από την κλιματική κρίση. Σε έναν

κόσμο που φτωχαίνει και καταστρέφεται, δεν

υπάρχουν νικητές - ούτε καν η Αμερική».

Ποιες μπορεί να είναι οι πιθανές συνέ-

πειες για την Ελλάδα και πώς μπορεί να

οχυρωθεί;

Για την Ελλάδα η επιστροφή του Τραμπ

σημαίνει αυξημένες προκλήσεις τόσο σε

επίπεδο γεωπολιτικής σταθερότητας όσο

και σε οικονομικά ζητήματα. Η αποστα-

σιοποίηση των ΗΠΑ από το ΝΑΤΟ μπορεί

να οδηγήσει σε ανακατατάξεις στο Αιγαίο

και στην Ανατολική Μεσόγειο, κάτι που θα απαι-

τήσει μεγαλύτερη διπλωματική και αμυντική

ετοιμότητα από την ελληνική πλευρά.

Η Ελλάδα πρέπει να ενισχύσει τη στρατηγική

της σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, αναλαμβά-

νοντας πρωτοβουλίες που θα την εδραιώσουν ως

πυλώνα σταθερότητας στη Νοτιοανατολική Ευρώ-

πη. Είναι δηλαδή κρίσιμο να επενδύσουμε περισ-

σότερο στην Ευρωπαϊκή Αμυντική Συνεργασία.

Σε οικονομικό επίπεδο, αν ο Τραμπ προχωρή-

σει σε πολιτικές προστατευτισμού, οι επιπτώσεις

θα επηρεάσουν τις ελληνικές εξαγωγές, ειδικά

σε τομείς όπως η ναυτιλία και η διατροφική αλυ-

σίδα (πχ, ελαιόλαδο, φέτα, κρασί). Άρα η Ελλάδα

θα πρέπει να αναζητήσει νέες αγορές.

Η τραγωδία των Τεμπών έχει προκαλέσει

και πάλι πολιτικές αναταράξεις στο κυβερ-

νητικό οικοδόμημα. Πώς πρέπει να κινηθεί

το ΠΑΣΟΚ ώστε να αποφύγει τις κατηγο-

ρίες για «εργαλειοποίηση του πόνου»;

Η τραγωδία των Τεμπών συγκλόνισε βαθιά την

κοινωνία μας και ανέδειξε σοβαρές αδυναμίες

στη λειτουργία του κράτους. Οι ζωές που χάθη-

καν δεν ήταν απλώς θύματα ενός ατυχήματος

αλλά μιας διαχρονικής αποτυχίας να διασφαλι-

στούν η ασφάλεια και η αξιοπιστία των υποδο-

μών μας. Η απονομή δικαιοσύνης πρέπει να γί-

νει με πλήρη διαφάνεια και αυστηρότητα ώστε

να αποδοθούν οι ευθύνες σε όλα τα επίπεδα.

Παρόλο που οι πολιτικές ευθύνες έχουν κατα-

στεί σαφείς, δεν έχουν αναληφθεί όπως θα περί-

μενε η κοινωνία. Η απουσία αυτής της ανάληψης

ευθυνών, σε συνδυασμό με τον τρόπο που η κυ-

βέρνηση διαχειρίζεται τις απαιτήσεις για διαφά-

νεια, έχει εντείνει το αίσθημα δυσπιστίας και ορ-

γής των πολιτών, κάτι που εκφράστηκε έντονα

στις πρόσφατες διαδηλώσεις. Παρ’ όλα αυτά,

οποιαδήποτε προσπάθεια να χρησιμοποιηθεί

αυτή η τραγωδία για πολιτικά οφέλη, ανεξαρτή-

τως από ποιον προέρχεται, δεν είναι υπεύθυνη

στάση. Το ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής δεν περιορί-

ζεται στην αναζήτηση ευθυνών· δίνει έμφαση

στην ανάλυση των θεσμικών αδυναμιών που

επέτρεψαν να συμβεί αυτή η καταστροφή ώστε

να μην αφήσουμε τη λήθη να γίνει άλλοθι στη

συγκάλυψη. Όπως άλλωστε είπε και ο πρόεδρός

μας, «η λήθη είναι το μεγαλύτερο δώρο στη δια-

πλοκή».

Πώς «διαβάζετε» τα δημοσκοπικά ευρή-

ματα σύμφωνα με τα οποία ένα μεγάλο πο-

σοστό μέσα σε αυτό το τοξικό πολιτικό κλί-

μα είτε αντιδρά μέσω της αντισυστημικής

ψήφου είτε γυρνά την πλάτη στα παραδο-

σιακά κόμματα;

Το πολιτικό σύστημα πληρώνει το τίμημα της

αναξιοπιστίας, της ατιμωρησίας και της έλλει-

ψης ειλικρινούς διακυβέρνησης. Οι πολίτες

βλέπουν σκάνδαλα να συγκαλύπτονται, δια-

φθορά να αναπαράγεται και δικαιοσύνη να μην

αποδίδεται. Για αυτό είτε απέχουν είτε στρέ-

φονται σε ακραίες επιλογές. Τα κόμματα της

Νέας Δημοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ έχουν τε-

ράστια ευθύνη.

Το ΠΑΣΟΚ, παρ’ όλα τα όποια λάθη του πα-

ρελθόντος που τα πλήρωσε ακριβά, είναι η δύ-

ναμη που μπορεί να αποκαταστήσει την εμπι-

στοσύνη στην πολιτική και έχει μια ιστορική

ευθύνη: να αποτελέσει την εναλλακτική λύση

απέναντι σε αυτή την απαξίωση της πολιτικής.

Δεν μπορούμε να προσεγγίσουμε τους πολίτες

μόνο με αντιπολιτευτική ρητορική· πρέπει να

τους πείσουμε ότι υπάρχει μια υπεύθυνη, προ-

οδευτική δύναμη που μπορεί να φέρει αλλα-

γές. Δεν αρκεί να πούμε τι δεν πάει καλά· πρέ-

πει να δείξουμε τι μπορεί να γίνει διαφορετικά.

Χρειάζεται λοιπόν να μιλήσουμε για τα πραγ-

ματικά προβλήματα της κοινωνίας, να είμαστε

κοντά στους πολίτες, να προτείνουμε ρεαλιστι-

κές λύσεις και να δείξουμε ότι η πολιτική δεν

είναι μόνο διαφθορά και σκοπιμότητες. Αυτό

που πολλές φορές τονίζω στους συνομιλητές

μου είναι ότι η πολιτική δεν είναι για τους λί-

γους και ισχυρούς. Είναι η τέχνη τού να υπηρε-

τείς τους πολλούς.

ΣΑΚΗΣ ΑΡΝΑΟΥΤΟΓΛΟΥ
Ευρωβουλευτής ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Η πολιτική είναι 
η τέχνη τού να…

υπηρετείς τους πολλούς»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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O
βουλευτής Καβάλας της Νέας Δημοκρατίας Μακάριος Λαζαρίδης είναι ένα πολιτι-

κό πρόσωπο που αναλαμβάνει να δίνει κάθε μάχη του με αίσθημα ευθύνης, απέ-

ναντι σε κάθε πρόβλημα. Με στόχο το αποτέλεσμα. Έτσι έμαθε από μικρός. Έτσι

γαλουχήθηκε πολιτικά. Πρόκειται για έναν άνθρωπο που έχει συνεργαστεί στενά με τον Κυ-

ριάκο Μητσοτάκη, προτού καν εκλεγεί πρόεδρος της μεγάλης κεντροδεξιάς παράταξης.

Ένας πολιτικός που πίστευε και πιστεύει ότι η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού. Άλλωστε,

από το 2019 και μετά το εφικτό έγινε πραγματικότητα, με τον ίδιο να είναι μέλος της Κοινο-

βουλευτικής Ομάδας της Νέας Δημοκρατίας, υλοποιώντας μεταρρυθμίσεις που άλλαξαν τη

ζωή των Ελλήνων.

Τον συνάντησα στο κέντρο της Αθήνας, σε ένα ήσυχο εστιατόριο. Το καθημερινό του πρό-

γραμμα είναι βαρύ και του υποσχέθηκα να τα πούμε για λίγο, συνοδεία

μεσημεριανού φαγητού, σε ένα από τα αγαπημένα του στέκια.

Άρχισε να μου διηγείται την πορεία του. Από την πανέμορφη Καβάλα

έφτασε στην Αθήνα. Μια διαδρομή γεμάτη δουλειά, δυσκολίες και φυσι-

κά, πειθαρχία.

Ο Μακάριος γεννήθηκε στις 22 Ιουλίου 1969, στην Καβάλα. Η Καβάλα

ήταν άμεσα συνδεδεμένη με τις αναμνήσεις και τις θύμησές του. Εκεί

γεννήθηκε και βαπτίστηκε, στον Τίμιο Σταυρό. Είναι γιος του Βασίλη Λα-

ζαρίδη και της Γεωργίας Δαλκιλίτση-Λαζαρίδη. Η ζωή τα έφερε έτσι,

ώστε να βρεθεί στην πρωτεύουσα σε μικρή ηλικία. «Την άνοιξη του 1970, όταν ήμουν εννέα

μηνών, ο πατέρας μου Βασίλης βρήκε δουλειά ως ηλεκτροσυγκολλητής στα Ναυπηγεία

Σκαραμαγκά και έτσι φύγαμε για την Αθήνα. Στην Καβάλα επέστρεφα όποτε διέκοπταν τα

σχολεία, εκεί έχω τα βιώματά μου στο σπίτι του παππού και της γιαγιάς στο Περιγιάλι -στις

παλιές εργατικές κατοικίες-, εκεί ερωτεύτηκα για πρώτη φορά, εκεί έκανα φίλους ζωής

που διατηρούσα πάντα στο πέρασμα των ετών», λέει με διάχυτη συγκίνηση.

Αφού τελείωσε το σχολείο, αποφάσισε να σπουδάσει πολιτικές επιστήμες και δημο-

σιογραφία. Όσοι τον γνωρίζουν αντιλαμβάνονται πως είναι ένας άνθρωπος που έχει την

πολιτική στο αίμα του. Αφού υπηρέτησε ως σμηνίτης στην Πολεμική Αεροπορία, μπήκε

στην αγορά εργασίας και εργάστηκε για πολλά χρόνια σε εφημερίδες, περιοδικά και ρα-

διοφωνικούς σταθμούς ως συντάκτης, αρχισυντάκτης, διευθυντής σύνταξης και σύμβου-

λος έκδοσης.

Για πάνω από μία δεκαετία υπήρξε συνεργάτης του σημερινού πρωθυπουργού και προ-

έδρου της Νέας Δημοκρατίας Κυριάκου Μητσοτάκη σε θέματα Τύπου και Επικοινωνίας.

Τον Ιανουάριο του 2016 τοποθετήθηκε διευθυντής του Γραφείου Τύπου του κόμματος, μετά

την εκλογή του Κ. Μητσοτάκη. Τον Οκτώβριο του 2017 ορίστηκε σύμβουλος Επικοινωνίας

του προέδρου της Νέας Δημοκρατίας.

Ταυτόχρονα ανέλαβε (μέχρι τον Ιούλιο του 2019) την ευθύνη της διαμόρφωσης της οικο-

νομικής, κοινωνικής και επικοινωνιακής πολιτικής του κόμματος στην Περιφέρεια Ανατο-

λικής Μακεδονίας-Θράκης. Αποφάσισε να περάσει στην πρώτη γραμμή της πολιτικής διεκ-

δικώντας την εμπιστοσύνη της Περιφερειακής Ενότητας Καβάλας. Στις εκλογές της 7ης

Ιουλίου 2019 εκλέχτηκε βουλευτής λαμβάνοντας 10.973 σταυρούς. Αντίστοιχα και τον Μάιο

του 2023 επανεκλέχτηκε λαμβάνοντας 7.080 σταυρούς.

Τον ρώτησα για τη γνωριμία του και τη σχέση του με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-

τάκη: «Τον γνώρισα το 1985, στην ΟΝΝΕΔ. Εκείνος ήταν υπεύθυνος ιδεολογικού της ΟΝ-

ΝΕΔ Κολωνακίου, εγώ αντιπρόεδρος και υπεύθυνος ιδεολογικού της Α2 Νομαρχιακής Επι-

τροπής. Μια γνωριμία που εξελίχτηκε σε φιλία και δεν έχει αλλοιωθεί στο πέρασμα του χρό-

νου και σε πείσμα του δύσκολου χώρου της πολιτικής. Ήμουν από τους λίγους που πίστευαν

ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα ηγηθεί κάποια στιγμή της μεγάλης φιλελεύθερης, δημοκρα-

τικής παράταξης της Νέας Δημοκρατίας, που ίδρυσε ο αείμνηστος Εθνάρχης Κωνσταντίνος

Καραμανλής. Πίστευα δε ότι θα γινόταν ο καλύτερος πρωθυπουργός της Μεταπολίτευσης.

Και δικαιώθηκα. Και ο ίδιος έχει καταφέρει να διατηρήσει αναλλοίωτο τον χαρακτήρα του.

Προσγειωμένος, ήρεμος, προσηνής, εργατικός και φιλικός. Όπως παραμένει και τώρα, σα-

ράντα χρόνια μετά».

Το επόμενο ερώτημα που του έθεσα είναι πώς μεταπήδησε από τη δημοσιογραφία στην

πολιτική: «Με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, οι δημοσιογράφοι έχουμε άμεση σχέση με την πολι-

τική. Προσωπικά, θυμάμαι τον εαυτό μου από πολύ νεαρή ηλικία να είμαι πολιτικοποιημέ-

νος, ενταγμένος στη ΔΑΠ-ΝΔΦΚ, στην ΟΝΝΕΔ και φυσικά στη Νέα Δημοκρατία. Η ενασχό-

λησή μου με την πολιτική, ως πολιτικός, ήταν ένα όνειρο ζωής, που είχα μάλιστα συζητήσει

με τον Κυριάκο Μητσοτάκη, με την ιδιότητα του συνεργάτη του, πολύ πριν εκείνος γίνει πρό-

εδρος της Νέας Δημοκρατίας. Θυμάμαι ότι του είχα πει πως με εκείνον πρόεδρο το μόνο

που θα με ενδιέφερε να κάνω σε επίπεδο κεντρικής πολιτικής σκηνής θα ήταν η υποψηφιό-

τητά μου στην Καβάλα, τη γενέτειρά μου και μεγάλη μου αγάπη. Και αυτό γιατί, με εκείνον

πρωθυπουργό, θα ήθελα να λύσω διαχρονικά προβλήματα του αγαπημένου μου τόπου.

Όπως και γίνεται τα τελευταία πεντέμισι χρόνια».

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Μακάριος Λαζαρίδης

Ο Καβαλιώτης 
βουλευτής με όραμα

για το μέλλον

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Μακάριος Λαζαρίδης

H
λέξη «οικογένεια» του προκαλεί μόνο θετικά συναισθή-
ματα. Όταν το ανέφερα, χαμογέλασε. Διέκρινα στο βλέμ-
μα του όσο μου μιλούσε υπερηφάνεια. Είναι παντρεμένος

με τη Νάνσυ Κοτσαύτη-Λαζαρίδη και έχουν δυο παιδιά: την Εβελί-
να και την Κωνσταντίνα. Έχει τεράστια αγάπη για τις κόρες του και
τη σύζυγό του και προσπαθεί να είναι δίπλα τους καθημερινά, σε
κάθε βήμα. Βέβαια για τον ίδιο η οικογένειά του ήταν, είναι και θα
συνεχίσει να είναι στήριγμα.

Πρώτα η οικογένεια, μετά ακολουθεί η πολιτική. Το όραμά του
για τον τόπο του, την Καβάλα; «Από την πρώτη στιγμή που είχα την
τιμή να εκπροσωπήσω τις Καβαλιώτισσες και τους Καβαλιώτες
στη Βουλή, το 2019, έκανα ό,τι περνούσε από το χέρι μου για να
επιλυθούν διαχρονικά προβλήματά τους. Θεωρώ ότι τα κατάφερα
σε μεγάλο βαθμό, είχα μια ειλικρινή σχέση μαζί τους και είμαι ευ-
τυχής και ευγνώμων που αυτό το συμβόλαιο τιμής ανανεώθηκε
στις πρόσφατες διπλές εκλογές, του Μαΐου και του Ιουνίου. Με
οδηγό μου το αναπτυξιακό μου σχέδιο “Καβάλα 2020-2050” που
είχα παρουσιάσει πριν εκλεγώ βουλευτής, αναζητούμε τρόπους
για την αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων της περιο-
χής. Κάτι που άρχισε ήδη να υλοποιείται, με κορυφαία προτεραι-

ότητά μου βεβαίως να εξακολουθούν να είναι τα θέματα της καθη-
μερινότητας των πολιτών», μου είπε. 

Ο Μακάριος έχει παρουσιάσει και το σχέδιό του για τον τόπο του
εδώ και πολλά χρόνια: «Το αναπτυξιακό σχέδιο “Καβάλα 2020-
2050” ήταν μια μελέτη που “έδειχνε” το πώς θα μπορούσε ή, καλύ-
τερα, το πώς θα έπρεπε ο τόπος μας να αναπτυχθεί τα επόμενα
χρόνια. Πρόκειται για ένα ολοκληρωμένο σχέδιο για την Καβάλα
του μέλλοντος. Το είχα παρουσιάσει πριν από τις εκλογές του 2019
και, με βάση αυτό, πορεύομαι όλο αυτό το διάστημα. Και είμαι πολύ
περήφανος γιατί είμαι ο μόνος υποψήφιος σε όλη την Ελλάδα τις
τελευταίες δεκαετίες που παρουσίασε ένα τόσο ολοκληρωμένο
σχέδιο. Ένα σχέδιο που εκπονήθηκε από καθηγητές του Χαροκό-
πειου Οικονομικού Πανεπιστημίου Αθηνών, σε συνεργασία με το
Επιμελητήριο Καβάλας και ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες. Στό-
χος, να αποτελέσει το εφαλτήριο για την αξιοποίηση των συγκριτι-
κών πλεονεκτημάτων που διαθέτει η περιοχή μας. Για αυτό τον
σκοπό εξακολουθώ να αγωνίζομαι με όλες μου τις δυνάμεις σε
καθημερινή βάση και είμαι πολύ χαρούμενος που όλοι οι άξονες
του σχεδίου έχουν αρχίσει να ξεδιπλώνονται. Κάποιες από τις προ-
τάσεις για την αναπτυξιακή πορεία του τόπου, τον πρωτογενή το-

μέα, τον τουρισμό, τις μεταφορές, τον πολιτισμό και τις επενδύσεις
έχουν υλοποιηθεί ήδη, ενώ άλλες βρίσκονται σε φάση υλοποί-
ησης. Η πορεία τους είναι παράλληλη και έτσι θα συνεχίσει».

Οι δύο αθλητικές του «αδυναμίες» είναι γνωστές. «Όταν έχεις
καταγωγή από τη Σεβάστεια της Μικράς Ασίας, δεν μπορεί να είσαι
κάτι άλλο εκτός από ΑΕΚ. Ήταν, θα έλεγα, νομοτελειακό. Αλλά
υπάρχει και μια ακόμη μεγάλη αγάπη. Αυτή της ποδοσφαιρικής
ομάδας της ιδιαίτερης πατρίδας μου. Του ΑΟ Καβάλα. Η ΑΕΚ είναι
η μεγάλη και παντοτινή αγάπη, ένα μέρος από τη ζωή μου και βρί-
σκομαι δίπλα της διαρκώς. Παλαιότερα, είχα τη δυνατότητα να
μπορώ να πηγαίνω πιο τακτικά στο γήπεδο, τα τελευταία χρόνια
όμως αυτή η απόλαυση έχει περιοριστεί λόγω φόρτου εργασίας»,
μου απάντησε όταν του είπα ότι είμαι Παναθηναϊκός.

Την ώρα που ολοκληρώναμε την κουβέντα μας και πλησίαζε η
ώρα του σύντομου γεύματός μας, η κουβέντα πήγε στο αλκοόλ, κα-
θώς ο σερβιτόρος του ωραίου εστιατορίου μάς ρώτησε αν θέλαμε
να πιούμε κάτι. Τι του αρέσει; «Το ούζο και το καλό κρασί. Αυθεντι-
κά, κλείνουν όλη την Ελλάδα μέσα τους, αλλά και την Καβάλα, κα-
θώς στην περιοχή μας υπάρχουν εξαιρετικά οινοποιεία με μεγάλη
εξαγωγική δραστηριότητα».

Το στοίχημα για τον τόπο του, 
η οικογένεια και η καθημερινότητα

Μαζί με τις κόρες 
του Εβελίνα και Κωνσταντίνα

Μαζί με τον Μιλτιάδη Έβερτ Δίπλα στους πολίτες της Καβάλας

Ως διευθυντής του Γραφείου Τύπου 
του Κυριάκου Μητσοτάκη

Σταθερά απέναντι 
στα προβλήματα 

και δίπλα στους αγρότες

Μαζί 
με την 
αείμνηστη
μητέρα 
του Γεωργία

Με τον πρωθυπουργό 
Κυριάκο Μητσοτάκη Ως παιδί, μασκότ της ομάδας της Καβάλας 

Τον Σεπτέμβριο του 1991, 
όταν ο πρωθυπουργός παρουσιάστηκε 

στον στρατό στην Τρίπολη
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Α
φού η αντιπολίτευση στην κυβέρ-
νηση δεν δείχνει να αποδίδει για
τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Σωκράτη Φά-

μελλο, ο πρόεδρος του κόμματος μοιάζει
να επιλέγει να αντιπολιτευτεί τη... δικαιο-
σύνη με φόντο την ένταση που προκαλεί η
δημόσια συζήτηση περί του δυστυχήματος
των Τεμπών και φυσικά θέλοντας να ευθυ-
γραμμιστεί με τις δημοσκοπήσεις, οι οποί-

ες εμφανίζουν ιδιαίτερα
μειωμένο το ποσοστό της
εμπιστοσύνης στον θεσμό.

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
δεν καινοτομεί με αυτήν του
την επιλογή. Πριν από λί-
γους μήνες ο Αλέξης Τσί-
πρας, πρώην πρόεδρος του
κόμματος και πρώην πρω-
θυπουργός, είχε εξαπολύ-

σει σφοδρότατη επίθεση εναντίον της δι-
καιοσύνης για τον τρόπο που λειτούργησε
στο δυστύχημα των Τεμπών, στο ναυάγιο της
Πύλου και στην υπόθεση των υποκλοπών.

«Απαξίωση»
«Η σημερινή βεβαιότητα του πολίτη, με-

τά από όλα αυτά, είναι ότι όλα είναι στημένα
και προκατασκευασμένα. Η βεβαιότητα ότι
πλέον το δίκαιο είναι υπό διωγμό και η
αλήθεια είναι ο μεγάλος εχθρός εκείνων
που εκ του Συντάγματος και της λαϊκής εν-
τολής έχουν καθήκον να την υπερασπίζον-
ται. Και το τι επακολουθεί σε μια κοινωνία
που βιώνει συστηματικά μια τέτοια κατά-
σταση το γνωρίζουμε όλοι. Απαξίωση που
συχνά καίει μαζί με τα ξερά και τα χλωρά.
Αποχή από τις δημοκρατικές διαδικασίες,
όπως οι εκλογές. Κερκόπορτα ανοιχτή, για
να περάσει το τέρας της άκρας Δεξιάς, του
ρατσισμού και του διαλυτικού μίσους.
Απογοήτευση και απόγνωση με απρόβλε-
πτες συνέπειες». Μάλιστα, στο ακροατήριο
βρισκόταν η εισαγγελέας του Αρείου Πά-
γου Γεωργία Αδειλίνη και επιδεικτικά απο-
χώρησε την ώρα της ομιλίας του, με τον
πρώην πρωθυπουργό να σχολιάζει την κί-
νηση αυτή.

Ο Σωκράτης Φάμελλος έπιασε το νήμα
της συγκεκριμένης επίθεσης και επιμένει
αφήνοντας υπονοούμενα για τη στάση της
δικαιοσύνης αλλά και της ίδιας της εισαγ-

γελέως του Αρείου Πάγου, ιδιαίτερα στην
υπόθεση του θανάτου του Βασίλη Καλογή-
ρου. Και αυτό διότι ένα από τα ερωτήματα
που έθεσε ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ο
λόγος για τον οποίο η εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου, από την ώρα που εξαφανί-
στηκε ο 39χρονος, είχε υποστηρίξει ότι η
υπόθεση δεν σχετίζεται με την έρευνα για
τα Τέμπη.

Απάντηση στον Φάμελλο
Η απάντηση της κυρίας Αδειλίνη ήρθε

άμεσα: «Οφείλω να δηλώσω δημόσια ότι η
κυρία Σοφία Αποστολάκη, εισαγγελέας
Εφετών Λάρισας, λίγες μόλις μέρες μετά
την εξαφάνιση του γιου της Βασίλη Καλο-
γήρου, σε επικοινωνία μας, εξέφρασε τη
θλίψη και τη δυσαρέσκειά της για δημοσι-
εύματα που συσχέτιζαν το πιο πάνω γεγο-
νός με τα εισαγγελικά της καθήκοντα. Την

ίδια δυσαρέσκεια εξέφρασε η κυρία Απο-
στολάκη και στην Ένωση Εισαγγελέων Ελ-
λάδος. Αυτός ήταν ο λόγος των ανακοινώ-
σεων στις οποίες προέβησαν στις αρχές Ια-
νουαρίου και η Εισαγγελία του Αρείου Πά-
γου και η Ένωση Εισαγγελέων Ελλάδος».

Αυτό όμως δεν έκαμψε τον Σωκράτη Φά-
μελλο, ο οποίος αντί να ανασκευάσει επέ-
λεξε τη σύγκρουση μαζί της: «Πρέπει να
ξαναδιαβάσει τη διάκριση των εξουσιών.
Αναφέρθηκα μόνο σε ανάρτηση της μητέ-
ρας του νεκρού. Τίποτε άλλο. Δεν υπήρχε
αναπαραγωγή κανενός δημοσιεύματος,
κανενός ανώνυμου λογαριασμού. Να προ-
σέχει αυτά που γράφει. Και να προσέχει τη
διάκριση των εξουσιών».

Με το βλέμμα στις δημοσκοπήσεις
Αν ο λόγος της συγκεκριμένης τακτικής

της Κουμουνδούρου δεν ήταν ήδη αρκετά

σαφής, τον έκανε η δημοσκόπηση της Me-
tron Analysis που κατέγραψε την Πλεύση
Ελευθερίας της Ζωής Κωνσταντοπούλου
μία μονάδα πάνω από τον ΣΥΡΙΖΑ, στέλνον-
τάς τον στην 6η θέση. Η Κουμουνδούρου,
όσες τακτικές και αν έχει αλλάξει μέχρι τώ-
ρα και παρά τη φθορά της κυβέρνησης, δεν
έχει καταφέρει να αποκομίσει οποιοδήπο-
τε κέρδος, ενώ παραμένει σημαντικά κάτω
από το διψήφιο ποσοστό. Ακόμη και την
ώρα που το Κίνημα Δημοκρατίας δείχνει να
αποσυντίθεται, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν παίρνει πίσω
ψηφοφόρους που τον εγκατέλειψαν για να
ακολουθήσουν τον Στέφανο Κασσελάκη.

Είναι μάλιστα χαρακτηριστικό ότι το
άθροισμα των κομμάτων που προέκυψαν
από τις συνεχόμενες διασπάσεις του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αριστε-
ράς και του Κινήματος Δημοκρατίας μετά
βίας ξεπερνά το 10%, την ώρα που ως ενιαίο
κόμμα είχαν λάβει το καλοκαίρι του 2023
17,8%. Και αυτό το ποσοστό που πέτυχε ο
ΣΥΡΙΖΑ υπό την ηγεσία του Αλέξη Τσίπρα
επετεύχθη με τον πρόεδρο του κόμματος
να επιτίθεται στη δικαιοσύνη σχετικά με
την υπόθεση των υποκλοπών.

Απέναντι από τη δικαιοσύνη ο ΣΥΡΙΖΑ,
ακολουθώντας τη... γραμμή Τσίπρα

Ο Φάμελλος στρέφει τα βέλη του κατά της δικαιοσύνης, 
όπως είχε κάνει και ο πρώην πρωθυπουργός 

πριν από λίγους μήνες με αφορμή την τραγωδία των Τεμπών

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com



Μ
ε λαμπρότητα εορτάστηκε χθες η

112η επέτειος της απελευθέρω-

σης των Ιωαννίνων το 1913 από

τους Τούρκους, παρουσία της απερχόμενης

Προέδρου της Δημοκρατίας Κατερίνας Σα-

κελλαροπούλου, καθώς και του νεοεκλε-

γέντος Κώστα Τασούλα.

Τελέστηκε δοξολογία στον Μητροπολιτι-

κό Ναό Ιωαννίνων χορο-

στατούντος του μητροπολί-

τη Ιωαννίνων Μαξίμου, ενώ

η κατάθεση στεφάνου στο

Ηρώο Μπιζανομάχων έγινε

από την Κατερίνα Σακελλα-

ροπούλου.

Ακολούθησε μεγάλη μα-

θητική και στρατιωτική πα-

ρέλαση, την οποία παρακο-

λούθησαν η Πρόεδρος της Δημοκρατίας

Κατερίνα Σακελλαροπούλου, ο νεοκλεγείς

Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κώστας Τασού-

λας, ο πρόεδρος της Βουλής Νικήτας Κα-

κλαμάνης, ο εκπρόσωπος της κυβέρνησης,

υφυπουργός Εσωτερικών (Μακεδονίας-

Θράκης) Κωνσταντίνος Γκιουλέκας, οι βου-

λευτές Ιωαννίνων Γιώργος Αμυράς και Μα-

ρία Κεφάλα της ΝΔ, Γιάννης Τσίμαρης του

ΠΑΣΟΚ, Μερόπη Τζούφη της Νέας Αριστε-

ράς, ο δήμαρχος Ιωαννιτών Θωμάς Μπέγ-

κας, ο περιφερειάρχης Ηπείρου Αλέξαν-

δρος Καχριμάνης κ.ά.

Σε δήλωσή της η κυρία Σακελλαροπού-

λου δήλωσε ότι «γιορτάζουμε μια κορυφαία

στιγμή της νεότερης ιστορίας μας, την εκα-

τοστή δωδέκατη επέτειο της απελευθέρω-

σης των Ιωαννίνων από τον τουρκικό ζυγό.

Τιμάμε όλους όσοι αγωνίστηκαν για να επι-

στρέψει η πόλη στους κόλπους της μητέρας

πατρίδας. Τους Γιαννιώτες και τους εθελον-

τές από όλη την Ελλάδα και το εξωτερικό

που πολέμησαν ηρωικά επί 85 μέρες μέχρι

την τελική νίκη, τις γυναίκες της Ηπείρου

που τάχθηκαν στο πλευρό τους. Ο πατριωτι-

σμός τους, η ομοψυχία και η αταλάντευτη

πίστη στην ελευθερία μάς συγκινούν και

μας εμπνέουν».

Εγκαίνια της έκθεσης
του Βασιλείου Κοντογιάννη

Στο μεταξύ, πανηγυρική εκδήλωση, παρου-

σία της Προέδρου της Δημοκρατίας Κατερίνας

Σακελλαροπούλου, πραγματοποιήθηκε το βρά-

δυ της 20ής Φεβρουαρίου στην αίθουσα του

Πνευματικού Κέντρου του Δήμου Ιωαννιτών.

Απηύθυνε χαιρετισμό η πρόεδρος του Δημοτι-

κού Συμβουλίου Ιωαννιτών Αναστασία Γιογλή,

ενώ ομίλησε ο συγγραφέας Αλέξανδρος Μωυ-

σής με θέμα «Οι Ελληνοαμερικανοί που ήρθαν

και πολέμησαν για τα Γιάννινα». Επετειακή συ-

ναυλία με έργα Μπετόβεν και Λώλη έδωσαν η

Συμφωνική Ορχήστρα και η Μεικτή Χορωδία

Cantus.

Εξάλλου πραγματοποιήθηκαν τα εγκαίνια της

έκθεσης του Βασιλείου Κοντογιάννη «Η Ελλάδα

μέσα από τα πρωτοσέλιδα των ευρωπαϊκών

εφημερίδων» στη Δημοτική Πινακοθήκη Ιωαν-

νίνων, στο πλαίσιο των εορτασμών για τα «Ελευ-

θέρια»της πόλης, από την Πρόεδρο της Δημο-

κρατίας. Στην έκθεση, που θα διαρκέσει τρεις

μήνες, παρουσιάζονται 70 πρωτοσέλιδα ευρω-

παϊκών εφημερίδων, τα οποία αποτυπώνουν

ιστορικές στιγμές της Ελλάδας μέσα από το

βλέμμα του διεθνούς Τύπου.

Η 21η Φεβρουαρίου του 1913, που απελευθε-

ρώθηκαν τα Γιάννινα και στη συνέχεια ολόκλη-

ρη η Ήπειρος, είναι το ξεχείλισμα. Η Ήπειρος

92 χρόνια μετά την Επανάσταση του 1821 παρέ-

μενε σκλαβωμένη και σαν «τον κόκκο του σί-

του» σάπιζε στα άγρια σπλάχνα των Τούρκων.

Αλλά ο στάχυς ο πολύκαρπος της απελευθέρω-

σης ήρθε. Απομονωμένη, ξεχασμένη, βασανι-

σμένη, με συνεχή αιμορραγία. Και δεν έσβησε.

Δεν χάθηκε. Ποιο είναι το μήνυμα από την ημέ-

ρα της απελευθέρωσης των Ιωαννίνων; Το μή-

νυμα είναι ότι εμείς πρέπει να σταθούμε, να

δουλέψουμε με τις δυνάμεις μας. Την ελληνικό-

τητα και την Ορθοδοξία μας. Μονάχα έτσι θα

σταθούμε στη σύγχρονη καταιγίδα και μόνο έτσι

θα μεγαλουργήσουμε ξανά. Χρειάζεται να συ-

νειδητοποιήσουμε ότι αν οι δύο αυτές δυνάμεις

στάθηκαν ικανές να σπάσουν τις αλυσίδες, που

εκατοντάδες χρόνια χάλκεψε ολόκληρη αυτο-

κρατορία, μπορούν να επιτύχουν και οποιοδή-

ποτε άλλο θαύμα.
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Λαμπρή γιορτή 
για την 112η επέτειο
της απελευθέρωσης 

των Ιωαννίνων
του

π. Ηλία
Μάκου

Παρουσία της απερχόμενης 
και του νεοεκλεγέντος 

ΠτΔ Κατερίνας Σακελλαροπούλου
και Κώστα Τασούλα οι εκδηλώσεις
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Σ
την εισαγωγή των Ενόπλων Δυνάμεων
στη νέα εποχή, με απόκτηση υπερσύγ-
χρονων οπλικών συστημάτων και εκ-

συγχρονισμό των υφισταμένων, στοχεύει το
12ετές Μακροπρόθεσμο Πρόγραμμα Αμυντι-
κών Εξοπλισμών, που θα παρουσιάσει στις 4
Μαρτίου ο υπουργός Εθνικής Άμυνας Νίκος
Δένδιας στη Βουλή.

Οι γεωπολιτικές ανακατατάξεις στην ευρύ-
τερη περιοχή της Ανατολικής Ευρώπης και

της Μέσης Ανατολής, αλλά
και η συνεχώς προκλητική
στάση της Τουρκίας απέναντι
σε Ελλάδα και Κύπρο καθι-
στούν επιτακτική την ανάγκη
αναβάθμισης της αμυντικής
ικανότητας της χώρας μας.
Πολιτική και στρατιωτική
ηγεσία, σε άριστη συνεργα-

σία και συνεννόηση, επιχειρούν μέσα από τον
νέο Μακροπρόθεσμο Προγραμματισμό
Αμυντικών Εξοπλισμών (ΜΠΑΕ) να θέσουν
τις βάσεις για την ενίσχυση των ελληνικών
ενόπλων δυνάμεων για τα επόμενα χρόνια.

Η στόχευση της Ελλάδας επικεντρώνεται
στην ενίσχυση της αμυντικής της ικανότητας
ώστε να μπορεί να προστατεύσει τα σύνορά
της και να ανταποκριθεί στις σύγχρονες στρα-
τηγικές απειλές.

Το πλάνο ΥΕΘΑ - ΓΕΕΘΑ
Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας Νίκος Δέν-

διας, ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ, στρατηγός Δημή-
τριος Χούπης, και οι τρεις αρχηγοί των κλά-
δων έχουν διαμορφώσει ένα σχέδιο που επι-
κεντρώνεται στην ενίσχυση της αμυντικής
ικανότητας της χώρας μας ώστε να μπορεί να
προστατεύσει τα σύνορά της και να ανταπο-
κριθεί στις σύγχρονες στρατηγικές απειλές.

Σε έναν κόσμο γεμάτο αβεβαιότητα, η
στρατηγική του νέου ΜΠΑΕ είναι σαφής: να
προετοιμάσει τη χώρα για κάθε ενδεχόμενο
ενισχύοντας τις αμυντικές της δυνατότητες
για την άμεση ανταπόκριση σε οποιαδήποτε
πρόκληση. Εστιάζει στη δυνατότητα άμεσης
αντίδρασης σε διαρκώς εξελισσόμενες απει-
λές με την ενίσχυση των μέσων αεροπορικής,
ναυτικής και χερσαίας άμυνας.

Αναμένεται να καλύψει την περίοδο από το
2025 έως το 2036 με ένα συνολικό προϋπο-
λογισμό που ενδέχεται να κυμανθεί από 25
έως 28 δισ. ευρώ.

Οι προτεραιότητες
Στην κορυφή της λίστας του ΜΠΑΕ βρίσκε-

ται η «Ασπίδα του Αχιλλέα», ο περίφημος αν-
τιαεροπορικός θόλος που θα καλύψει το σύ-
νολο σχεδόν της ελληνικής επικράτειας, με
την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία να επι-
σημαίνουν συνεχώς πως η είσοδος της χώ-
ρας μας στην εποχή των μη επανδρωμένων
οχημάτων -πλωτών, επίγειων και εναέριων-
αποτελεί επιτακτική ανάγκη, όπως φυσικά

και η αντιμετώπισή τους. Όπως έχει επισημά-
νει ο ίδιος ο κ. Δένδιας, το κόστος ανάπτυξης
του αντιαεροπορικού θόλου θα αγγίξει τα 2
δισ. ευρώ και θα καλύπτει τον εναέριο, θα-
λάσσιο και υποθαλάσσιο χώρο της χώρας. Θα
περιλαμβάνει πέντε επίπεδα: αντιπυραυλική
άμυνα, αντι-drone άμυνα, αεροπορική άμυ-
να, ναυτική άμυνα, υποβρυχιακή άμυνα.

Στην ανάπτυξη αυτών των συστημάτων
στόχος είναι το Ελληνικό Κέντρο Αμυντικής
Καινοτομίας (ΕΛΚΑΚ) να έχει όσο το δυνατόν
μεγαλύτερη εμπλοκή. Στην κορυφή των προ-
τεραιοτήτων φυσικά η αγορά των αεροσκα-
φών 5ης γενιάς F-35, των «αόρατων» μαχητι-
κών που θα αποτελέσουν μαζί με τα Rafale
και τα F-16 Viper την αιχμή του δόρατος των

Ενόπλων Δυνάμεων της πατρίδας μας τις
επόμενες δεκαετίες.

Η θάλασσα παραμένει κρίσιμος τομέας
για την εθνική άμυνα της χώρας, με
τον νέο ΜΠΑΕ να προβλέπει την απόκτηση
νέων φρεγατών και υποβρυχίων. Δεδομένη
πρέπει να θεωρείται η απόκτηση και τέταρ-
της φρεγάτας Belh@rra, με τις διαπραγμα-
τεύσεις ανάμεσα σε Αθήνα και Παρίσι να
έχουν ολοκληρωθεί και να εκτιμάται πως οι
ανακοινώσεις θα γίνουν στις 4 Μαρτίου από
τη Βουλή.

Επίσης, εκτιμάται πως θα έχουμε επιτέ-
λους «λευκό καπνό» και για τον εκσυγχρονι-
σμό των φρεγατών ΜΕΚΟ κλάσης «Ύδρα».
Παράλληλα, το ναυτικό επιτελείο προωθεί την

απόκτηση νέων υποβρυχίων αλλά και τον εκ-
συγχρονισμό των κορυφαίων 214 κλάσης
«Παπανικολής». Από τις ανακοινώσεις του
επόμενου μήνα δεν θα λείπει για το Πολεμικό
Ναυτικό ο εκσυγχρονισμός των ταχέων περι-
πολικών Super Vita κλάσης «Ρουσσέν».

Σύστημα Spike Nlos,
ραντάρ και τεθωρακισμένα

Όσον αφορά τη χερσαία άμυνα, πέρα από
τον αντιαεροπορικό θόλο περιλαμβάνεται η
ενίσχυση με νέους Πολλαπλούς Εκτοξευτές
Πυραύλων (MLRS), ενώ αναμένεται να γίνουν
κινήσεις και για απόκτηση τεθωρακισμένων.
Θυμίζουμε επίσης πως μέχρι το Πάσχα οι Λό-
χοι Αντιαρματικών Μονάδων αναμένεται να
παραλάβουν το κορυφαίο αντιαρματικό σύ-
στημα Spike Nlos από το Ισραήλ. Από το βήμα
της Βουλής ο κ. Δένδιας αναμένεται να κάνει
και ειδική αναφορά στη νέα στολή του Έλλη-
να μαχητή, που παρουσίασε πριν από μερικές
μέρες, αλλά και στον εκσυγχρονισμό του
εθνικού τυφεκίου G3A3.

Στις προτεραιότητες της πολιτικής και
στρατιωτικής ηγεσίας περιλαμβάνεται επίσης
η αναβάθμιση στρατηγικών υποδομών, όπως
τα ραντάρ, τα συστήματα επικοινωνίας και τις
στρατιωτικές βάσεις.

Είναι προφανές λοιπόν πως ο νέος ΜΠΑΕ
ενσωματώνει τη δυνατότητα ευέλικτης προ-
σαρμογής σε νέες απειλές, αναγνωρίζοντας
τις ταχύτατες εξελίξεις στον τομέα της τεχνο-
λογίας. Με τις σωστές επενδύσεις η Ελλάδα
θα είναι σε θέση να διασφαλίσει την εθνική
της κυριαρχία, να ανταποκριθεί στις σύγχρο-
νες γεωπολιτικές προκλήσεις και να αναδειχ-
θεί σε έναν από τους πιο σημαντικούς παρά-
γοντες ασφάλειας στην περιοχή.

Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας 
Νίκος Δένδιας θα παρουσιάσει 
στις 4 Μαρτίου το δωδεκαετές 
Μακροπρόθεσμο Πρόγραμμα 
Αμυντικών Εξοπλισμών

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Αυτά είναι τα νέα
υπερσύγχρονα όπλα

στη «φαρέτρα»
των Ενόπλων Δυνάμεων
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Το όνειρο Ερντογάν 
να γίνει μεγάλος

παίκτης στη 
γεωπολιτική σκακιέρα
Τ

ον ρόλο του διαμεσολαβητή στην
κρίση που υπάρχει ανάμεσα στην
Ευρώπη και τον Αμερικανό πρό-

εδρο Ντόναλντ Τραμπ διεκδικεί ο Ταγίπ
Ερντογάν, προκειμένου να ζητήσει και τα
ανάλογα ανταλλάγματα όταν κρίνει ότι εί-
ναι η κατάλληλη στιγμή. 

Το είπε άλλωστε ξεκάθαρα όταν συναν-
τήθηκε με τον πρόεδρο της Ουκρανίας
Βολοντίμιρ Ζελένσκι, ότι θα ήθελε
να φιλοξενηθεί στην Τουρκία ο
επόμενος γύρος των διαβουλεύσε-
ων. Διότι στην Άγκυρα υπήρξε ενό-
χληση με την ανακοίνωση του Λευ-
κού Οίκου ότι επιλέγεται η Σαουδι-
κή Αραβία ως χώρα φιλοξενίας των
πρώτων ανώτερου επιπέδου επα-
φών ΗΠΑ-Ρωσίας για την Ουκρανία και
ότι στο Ριάντ θα γίνει πιθανότατα και η συ-
νάντηση Πούτιν-Τραμπ. 

Αλλά βέβαια και ο Ζελένσκι, ο οποίος
βρίσκεται σε δεινή θέση τις τελευταίες
εβδομάδες, εξέφρασε τις ευχαριστίες του
προς τον Ταγίπ Ερντογάν, εξήρε τις μέχρι
τώρα προσπάθειές του για ειρήνευση και
ζήτησε μαζί με την Ευρωπαϊκή Ένωση να
είναι και η Τουρκία μέρος των διαπραγ-
ματεύσεων για τον τερματισμό του πολέ-
μου και τις εγγυήσεις ασφαλείας της Ου-
κρανίας.

Αυτοπροβολή
Κανείς όμως δεν έχει ζητήσει από τον

Ερντογάν να αναλάβει τον ρόλο του διαμε-
σολαβητή και ας έκανε ο ίδιος ειδική ανα-
φορά στις προσπάθειες που ανέλαβε στο
παρελθόν για συναντήσεις Ρώσων και Ου-
κρανών και στη συμβολή της Τουρκίας
στην ανταλλαγή αιχμαλώτων και στη συμ-
φωνία για τα σιτηρά. Τα πρωτοσέλιδα και οι

τίτλοι των τουρκικών μέσων ενημέρωσης
με τη δήλωση του Ερντογάν ότι η Τουρκία
«είναι ο ιδανικός τόπος για να φιλοξενήσει
τις ειρηνευτικές συνομιλίες» είναι ενδει-
κτικοί της αγωνίας της Άγκυρας να αυτο-
προβληθεί, προκειμένου να αλλάξει γνώ-
μη ο Αμερικανός πρόεδρος.

Ο πρόεδρος της Τουρκίας από την έναρ-
ξη του πολέμου στην Ουκρανία ισορρο-

πούσε μεταξύ της στενής σχέσης με
τον πρόεδρο της Ρωσίας και του ρό-
λου του ως ηγέτη χώρας-μέλους
του ΝΑΤΟ.

Έτσι λοιπόν τώρα νιώθει ότι χάνει
το αφήγημα που είχε οικοδομήσει

όλο το προηγούμενο διάστημα ότι θα
έχει τον ειδικό ρόλο μεσολαβητή για

την ειρήνη στην Ουκρανία και ότι η Τουρ-
κία θα φιλοξενήσει τις όποιες συναντή-
σεις. Τα πράγματα από την ημέρα που ανέ-
λαβε τα ηνία στον Λευκό Οίκο ο Τραμπ δεν
εξελίσσονται όπως τα ήθελε. Η στενή σχέ-
ση του Αμερικανού προέδρου με το Ισραήλ
και τον Μπενιαμίν Νετανιάχου, η απελευ-
θέρωση στρατιωτικής βοήθειας προς το
Ισραήλ και το αμφιλεγόμενο σχέδιο για
μετατροπή της Γάζας σε «Ριβιέρα», με
εκτοπισμό των Παλαιστινίων τον οδήγησαν
στο δίλημμα αν θα πρέπει να έρθει σε ρήξη
με τις ΗΠΑ ή όχι. 

Χωρίς πολιτικό κέρδος 
Συγχρόνως όμως την περασμένη εβδο-

μάδα στην Τουρκία κατέγραψαν με ιδιαίτε-
ρη ανησυχία τη συνάντηση του Ινδού πρω-
θυπουργού Ναρέντρα Μόντι με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ στην Ουάσιγκτον. Οι δύο ηγέ-
τες επανέλαβαν τη στήριξή τους στο φιλό-
δοξο σχέδιο του Διαδρόμου IMEC, που θα
συνδέει την Ινδία με τη Μέση Ανατολή, το

Ισραήλ και την Ευρώπη μέσω της Ελλάδας
-ένα σχέδιο στο οποίο η Τουρκία έχει
εναντιωθεί, θεωρώντας ότι την παρακάμ-
πτει. 

Ο πρόεδρος της Τουρκίας έχει δεδομένα
ξοδέψει πέρα από χρήματα και σημαντι-

κούς διπλωματικούς πόρους για να φτάσει
η χώρα του να έχει το πάνω χέρι σήμερα
στη διαμόρφωση ή και στη χάραξη της
επόμενης ημέρας στην περιοχή της Μέσης
Ανατολής και ευρύτερα. Προς το παρόν
δεν του έχει αποφέρει κανένα κέρδος. 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Αν και κανείς δεν του το έχει ζητήσει, ο Τούρκος πρόεδρος 
θέλει να γίνει διαμεσολαβητής στην κρίση που έχει ξεσπάσει 

μεταξύ ΕΕ και ΗΠΑ για τον πόλεμο στην Ουκρανία 



by
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Η Ελλάδα οφείλει να σχεδιάσει 
την πορεία της απέναντι 
στην αναθεωρητική 
πολιτική της Τουρκίας

E
δώ και αρκετά χρόνια, η Τουρκία έχει υιοθετήσει μια στρατηγική που
αποσκοπεί στην αύξηση της επιρροής της στη Μέση Ανατολή, στην
Ανατολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια. Αν και μέλος του ΝΑΤΟ, συμ-

περιφέρεται ως αναθεωρητική δύναμη, η οποία επιχειρεί να αλλάξει την
υφιστάμενη τάξη πραγμάτων, διεκδικώντας για τον εαυτό της τον ρόλο της
περιφερειακής υπερδύναμης. 

Αυτό φάνηκε ξεκάθαρα από την πρόσφατη ανάμειξή της στις εξελίξεις
στη Συρία, όπου επιδίωξε να επεκτείνει την παρουσία της μετά την πτώση
του καθεστώτος Άσαντ.

Η πολιτική του αναθεωρητισμού ασφαλώς επηρεάζει άμεσα την Ελλάδα,
καθώς η Τουρκία αμφισβητεί συστηματικά εθνικά σύνορα και κυριαρχικά

δικαιώματα στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο,
προσθέτοντας μάλιστα διαρκώς νέες διεκδικήσεις.
Οι κατά καιρούς προκλητικές δηλώσεις του ίδιου του
κ. Ερντογάν και άλλων υψηλόβαθμων στελεχών επι-
βεβαιώνουν ότι η τουρκική αναθεωρητική ρητορική
σε βάρος της Ελλάδας δεν υποχωρεί, αντίθετα εντεί-
νεται. Είναι μια ρητορική που προσβάλλει όχι μόνο τη
χώρα μας, αλλά και την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ, θέτοντας σε κίνδυνο την περιφερειακή ασφά-
λεια και σταθερότητα. 

Η πρόσφατη αλλαγή ηγεσίας στις ΗΠΑ ενισχύει το
περιβάλλον ρευστότητας στην ευρύτερη περιοχή.
Κανείς δεν ξέρει ακόμα πώς θα εξελιχθούν οι σχέ-
σεις του προέδρου Τραμπ με τον Ερντογάν, ποιες θα
είναι οι προτεραιότητές του στην Ανατολική Μεσό-
γειο και ποια τα συμφέροντα που θα επικρατήσουν
σε μέτωπα, όπως αυτό της Συρίας.

Είναι, επίσης, αβέβαιο το πώς θα διαμορφωθεί τελικά η σχέση των ΗΠΑ
με το ΝΑΤΟ και την Ευρώπη στα θέματα άμυνας. 

Φαίνεται όμως ξεκάθαρα ότι η ηγεμονική προσέγγιση που εφαρμόζει σή-

μερα η γειτονική χώρα θα συνεχίσει να αποτελεί πηγή ανησυχίας για την ευ-

ρύτερη περιοχή και ιδιαίτερα για την Ελλάδα. Η Τουρκία είναι μια χώρα με

αυξανόμενο πληθυσμό και οικονομική δύναμη, αλλά και με μια αυταρχική

ηγεσία, που επιδιώκει να τη μετατρέψει σε ισχυρό περιφερειακό παίκτη.
Σε αυτό το τοπίο, η Ελλάδα οφείλει να σχεδιάσει την πορεία της. 

Ασφαλώς η συνέχιση του ελληνοτουρκικού διαλόγου, στη βάση του διε-

θνούς δικαίου, είναι η ενδεδειγμένη επιλογή. Και πρέπει να συνεχιστεί με

αποφασιστικότητα, με εγρήγορση και ετοιμότητα. Χωρίς υποχωρητικότητα

και φοβικά σύνδρομα, χωρίς ανεύθυνες φαντασιώσεις. 
Η Ελλάδα οφείλει να ασκεί συνεχή διπλωματική πίεση προς την Ευρωπαϊ-

κή Ένωση, ώστε οποιαδήποτε πρόοδος στις ευρωτουρκικές σχέσεις να έχει

ως προϋπόθεση τη συμμόρφωση της Τουρκίας με το Διεθνές Δίκαιο και τη

διασφάλιση των συμφερόντων της Ελλάδας και της Κύπρου. 

Οφείλει, επίσης, να εμβαθύνει τις γεωστρατηγικές της συμμαχίες και να

ενισχύσει την αποτρεπτική της ισχύ, αυξάνοντας ταυτόχρονα την προστιθέ-

μενη αξία της εγχώριας αμυντικής βιομηχανίας. Οφείλει, τέλος, να διασφα-

λίσει και να επιταχύνει τον ρυθμό ανάπτυξης της εθνικής οικονομίας και να

διευρύνει την οικονομική επιρροή της στις βαλκανικές χώρες, όπου -ενώ εί-

χε κατακτήσει στο παρελθόν σημαντική θέση- τα τελευταία χρόνια ο ρόλος

της έχει αποδυναμωθεί. 

Αυτό που κυρίως χρειάζεται είναι ομοψυχία και συναίνεση, με γνώμονα

το εθνικό συμφέρον και όχι τις κατά καιρούς εσωτερικές σκοπιμότητες. Η

υπεράσπιση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της χώρας, σε μια περίοδο με-

γάλων και ανατρεπτικών αλλαγών, είναι μια συνεχής μάχη που επιβάλλει

πάνω από όλα σύνεση, θάρρος και ενότητα. 

T
ο ότι στην κοινωνική συνείδηση έχουν απαξιωθεί

όλοι οι θεμελιακοί θεσμοί της χώρας -κυβέρνηση,

κοινοβούλιο, κόμματα, προεδρία της δημοκρα-

τίας, δικαιοδοτικοί και κατασταλτικοί μηχανισμοί κ.λπ.-

είναι παραπάνω από προφανές. «Κραυγάζουν» τα ευρή-

ματα όλων των σχετικών δημοσκοπήσεων, ενώ οι δυνά-

μεις του αντισυστημισμού κυριολεκτικά καλπάζουν. Το

«γιατί» αυτής της όλως ανησυχαστικής κατάστασης δεν

χρειάζεται να αναζητηθεί σε θεωρητικές επεξεργασίες.

Κάποια παραδείγματα -πέραν της υπόθεσης των Τεμ-

πών, που σήμερα τόσο φορτίζει- είναι παραπάνω από εύ-

γλωττα και πλήρως ερμηνευτικά αυτής της πορείας της

κοινωνικής αντίληψης για τους θεσμούς-βραχίονες του

κράτους και του πολιτεύματος. Χαρακτηριστικά: 

Πρώτον, κόμματα και κυβερνήσεις «ομνύουν» στην

ανεξαρτησία της Δικαιοσύνης. Ωστόσο την επομένη της

αφυπηρέτησης κορυφαίων δικαστικών λειτουργών

σπεύδουν να τους τοποθετήσουν είτε σε υψη-

λοαμειβόμενες προεδρίες πληθωριστικά πα-

ραγόμενων, ακόμη και χωρίς συνταγματική

πρόβλεψη, «ανεξάρτητων αρχών» ή σε ακό-

μη περισσότερο κομματικά χρωματισμένες

θέσεις (πχ, αμέσως μετά τη συνταξιοδότησή

τους ο μεν Τσίπρας τοποθέτησε την πρόεδρο

του Αρείου Πάγου ως προϊσταμένη του νομι-

κού γραφείου του πρωθυπουργού, ο δε Μη-

τσοτάκης έδωσε υπουργικό αξίωμα στον αν-

τιπρόεδρο του ιδίου δικαστηρίου…).

Δεύτερον, ο τότε 1ος αντιπρόεδρος του ΑΠ και προ-

εδρεύων του 1ου τμήματος, αυτού που επικυρώνει τη

συμμετοχή των κομμάτων στις εκλογές, δήλωσε -τη

στιγμή που για λόγους «ιδεολογικούς» ίσως όμως πολι-

τικούς, «έπρεπε» να αποκλειστεί ο Κασιδιάρης, χωρίς τη

συνταγματικά απαιτούμενη αμετάκλητη καταδίκη του-

πως «κάποιος παράγων» τού είπε: «υπάρχουν και ανε-

ξάρτητες αρχές», εννοώντας προφανώς «για να σε βολέ-

ψουμε»… Ωστόσο ουδείς εισαγγελεύς τον κάλεσε για δι-

ευκρινίσεις και επεξηγήσεις… 

Τρίτον, επί μακρόν οι πάντες αδιαφορούσαν για τέτοια

φαινόμενα, μόνο δε πολύ πρόσφατα κάποια πολιτικά

κόμματα και πολιτικοί ηγέτες, όπως ο κ. Ανδρουλάκης,

υιοθετούν την παλιά αναθεωρητική του Συντάγματος

πρότασή μου, να απαγορευθεί επί κάποια χρόνια μετά

την αφυπηρέτησή τους οι δικαστές να καταλαμβάνουν

αμειβόμενη δημόσια θέση… (Ανάλογη υπήρξε και η τύ-

χη της επίσης παλιάς πρότασής μου, η αρμοδιότητα για

επιλογή των δικαστικών ηγεσιών να μεταφερθεί στην

Επιτροπή Θεσμών και Διαφάνειας της Βουλής, αποφασί-

ζουσα με πλειοψηφία 3/5 των μελών της, ώστε να εκρι-

ζωθεί η υποψία για συναλλαγή της εκάστοτε κυβέρνη-

σης με τους υποψήφιους πρόεδρους των ανωτάτων δι-

καστηρίων ή τον υποψήφιο εισαγγελέα του ΑΠ…) 

Τέταρτον, φτάσαμε στο σημείο η τότε εν ενεργεία ανώ-

τατη δικαστής της χώρας να δηλώνει πως μπορεί ο Κατα-

στατικός Χάρτης να προβλέπει ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ συνταξιο-

δότηση των ομολόγων της σε κάποια ηλικία, ωστόσο εν-

νοεί προαιρετική, δηλαδή πως είναι δικαίωμά τους αν θα

αποχωρήσουν ή όχι… 

Πέμπτον, είναι αντιστρόφως ανάλογος από τον χρόνο,

τον απαιτούμενο για εκδίκαση υποθέσεων των «κοινών

θνητών», ο χρόνος (dt) εντός του οποίου το «Μισθοδι-

κείο» κρίνει, συνήθως γενναιόδωρα, τις προσφυγές των

δικαστών για αναδρομικά, καθώς και άλλες ανάλογες

απαιτήσεις τους, βασιζόμενες σε αδιανόητες ερμηνείες

του Συντάγματος… 

Έκτον, η νυν ανώτατη εισαγγελέας της χώρας απείλη-

σε με προκαταρκτική εξέταση ανακρίτρια και εισαγγε-

λέα, οι οποίες αρχικά δεν είχαν κρίνει προφυλακιστέο

κάποιον δικηγόρο κατηγορηθέντα για βιαιοπραγία κατά

της συζύγου του. Κατά τα λοιπά οι δικαστές υποτίθεται

πως κρίνουν με ελεύθερη συνείδηση… 

Έβδομον, οι δικαστικοί λειτουργοί, οι αμετακλήτως

καταδικασθέντες σε βαρύτατες κακουργηματικές ποινές

για την εμπλοκή τους στο παραδικαστικό κύκλωμα, απο-

φυλακίστηκαν σε συντομότατο διάστημα… ( Όσο, δε, το

κύκλωμα αυτό δρούσε, η ώσμωση δικαστικής τηβέννου

και εκκλησιαστικών ράσων είχε λειτουργήσει κατά τρό-

πον ώστε η δύσμοιρη Γιαννοπούλου -που πρωτοβαθ-

μίως είχε καταδικαστεί σε ελαφρότατη ποινή για

τη δολοφονία του αρχιμανδρίτη εραστή-εκμε-

ταλλευτή της, λόγω αποδοχής ως ελαφρυντικού

της κακής συμπεριφοράς του θύματος- να κα-

ταδικαστεί ισόβια στη δευτεροβάθμια δίκη, με

το ακυρωτικό δικαστήριο να απορρίπτει την

αναίρεσή της και να καθιστά τα ισόβια αμετά-

κλητα…) 

Όγδοον, η αστυνόμος, την οποία η «νοήμων»

ηγεσία του Σώματος είχε επανειλημμένα επιλέ-

ξει ως κορυφαία αστυνομικό της χρονιάς, απο-

δεικνύεται -ή πάντως παρουσιάζεται ακόμη και από την

εκπρόσωπο της αστυνομίας ως- βαθιά διεφθαρμένη…

Ένατον, ο σημερινός ηγέτης του κόμματος που στις

τελευταίες κάλπες αναδείχτηκε αξιωματική αντιπολίτευ-

ση υπαινίσσεται την ύπαρξη πολιτικών ευθυνών για τον

θάνατο του τέκνου της εισαγγελέως Λάρισας, πριν καν

«μιλήσουν» οι ιατροδικαστές και οι τοξικολογικές εξετά-

σεις…

Δέκατον, μια καθαρίστρια τουαλετών και ένας διακο-

μιστής του ΕΚΑΒ σάπισαν στις φυλακές -ο δεύτερος, μά-

λιστα, επί πολλά χρόνια, για την καθαρίστρια προλάβα-

με- γιατί πλαστογράφησαν η μία απολυτήριο δημοτικού,

ο άλλος γυμνασίου… Ωστόσο αθωώθηκε -και προφανώς

επανήλθε στη θέση της- δικαστική υπάλληλος, η οποία

πλαστογράφησε πτυχίο Νομικής, λαμβάνοντας έως ότου

αποκαλυφθεί και το αναλογούν σε πτυχιούχους επίδο-

μα… (Με το σκεπτικό πως δεν το έκανε από οικονομική

ιδιοτέλεια, αλλά λόγω «συμπλέγματος κατωτερότητας»

προς τους διπλωματούχους συναδέλφους της…)

Πάντων τούτων λοιπόν -και πολλών ακόμη- συμβαι-

νόντων… Χωρίς από ουδένα υπεύθυνο φορέα να λαμβά-

νεται θεσμική πρωτοβουλία, ώστε αυτά να καταστούν στο

μέλλον αδύνατα ή, έστω, πιο δύσκολα ανακύπτοντα, ούτε

η διόγκωση του αντισυστημισμού ούτε η απαξίωση των

θεσμικών πυλώνων του κράτους είναι δυνατόν να εκ-

πλήσσουν…

Χωρίς όμως κοινωνικά νομιμοποιημένους θεσμούς

καμία χώρα δεν προοδεύει…

* Ο καθηγητής Θανάσης Διαμαντόπουλος είναι

συγγραφέας του πρόσφατου έργου, των εκδόσεων

Πατάκη, Ο Ελευθέριος Βενιζέλος ως πλαστουργός

ιστορίας.

του
Γιάννη 

Χατζηθεοδοσίου

Πρόεδρος ΕΕΑ,
επίτιμος

διδάκτωρ ΠΑΠΕΙ
& Γεωπονικού
Πανεπιστημίου

Αθηνών

Ελλάδα: Χώρα ευτελισμένων θεσμών

του
Θανάση 

Διαμαντόπουλου*
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H
εκλογή Τραμπ και η απόφασή του να επιβάλει
δασμούς στα προϊόντα που εισάγονται στις
ΗΠΑ ανεξαρτήτως χώρας προέλευσης μοι-

ραία έφεραν ακόμη πιο κοντά τις ηγεσίες της ΕΕ και
της Mercosur.

Μάλιστα, η Συμφωνία ΕΕ - Mercosur αποτέλεσε αν-
τικείμενο συζήτησης στην Ολομέλεια του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου στις 13 Φεβρουαρίου, όταν παρά τις
προσπάθειες της Κομισιόν να αμβλυνθούν οι εντυπώ-
σεις για τις δυσμενείς επιπτώσεις που θα έχει η Συμ-
φωνία αυτή τόσο για τους Ευρωπαίους αγρότες όσο
και για τους Ευρωπαίους καταναλωτές, τελικά κατά τη
συζήτηση τα θέματα αυτά αναδείχτηκαν με ιδιαίτερη
οξύτητα. Πολύ δε περισσότερο καθώς επικρατεί ανα-
βρασμός στους αγρότες όλης της Ευρώπης που βλέ-
πουν τα εισοδήματά τους να μειώνονται, ενώ στην Ελ-
λάδα οι αγρότες μας βρίσκονται ήδη στα μπλόκα.

Μιλώντας λοιπόν εκ μέρους της Κομισιόν, ο επίτρο-
πος Maros Sefcovic επισήμανε ότι σε μια επο-
χή που «η παλαιά παγκόσμια τάξη πραγμάτων
στο παγκόσμιο εμπόριο κλονίζεται, είναι πιο
σημαντικό από ποτέ να αναπτυχθεί αυτό το δί-
κτυο συμφωνιών ελεύθερου εμπορίου»
(www.europarl.europa.eu, 13/2/2025). Άλ-
λωστε, σύμφωνα με αυτόν, η ανάπτυξη μπορεί
να συμβάλει στις συνολικές προσπάθειες της
ΕΕ προκειμένου αφενός μεν να αποφύγει τον
κίνδυνο μέσω της διαφοροποίησης του εμπο-
ρίου, αφετέρου δε να διασφαλίσει τη μακρο-
πρόθεσμη βιομηχανική ανταγωνιστικότητα
της ΕΕ. Και συνέχισε ότι η Συμφωνία εταιρι-
κής σχέσης ΕΕ - Mercosur αποτελεί δήθεν
ζωτικό στοιχείο αυτής της προσπάθειας και
ένδειξη της δέσμευσης της ΕΕ στην περιοχή
της Λατινικής Αμερικής. Τόνισε δε ότι η ολο-
κλήρωση των διαπραγματεύσεων ενίσχυσε
τους πολιτικούς και οικονομικούς δεσμούς της ΕΕ με
τα κράτη της Mercosur, «δίνοντας στις εταιρείες της
ΕΕ ένα πλεονέκτημα πρώτης κίνησης σε μια περιοχή
όπου το εμπόριο με την Κίνα κυριαρχεί», μιας και η Κί-
να είναι ο κύριος εξαγωγέας και εισαγωγέας από τη
Βραζιλία. Και κατέληξε ότι δήθεν «η Επιτροπή θα πα-
ρακολουθεί στενά τις εξελίξεις της αγοράς μετά την
εφαρμογή της Συμφωνίας, ιδίως όσον αφορά τον γε-
ωργικό τομέα, προκειμένου να διασφαλίσει ότι η εται-
ρική σχέση με τη Mercosur δεν επηρεάζει αρνητικά
την ανταγωνιστικότητα των Ευρωπαίων γεωργών».

Από την πλευρά μας, από τη στήλη αυτή ήδη από τις
14 Δεκεμβρίου 2024 είχαμε επισημάνει ότι «με την
αδασμολόγητη εισαγωγή των αγροτικών και κτηνο-
τροφικών προϊόντων της Mercosur στην ΕΕ θα πληγεί
το εισόδημα των Ευρωπαίων αγροτών, καθώς τα προ-
ϊόντα της Mercosur, μη τηρώντας τα αυστηρά ευρω-
παϊκά πρότυπα (standards) σε σχέση με την περιβαλ-
λοντική προστασία, την προστασία της υγείας των κα-
ταναλωτών και την ευζωία των εκτρεφόμενων ζώων,
έχουν χαμηλότερα κόστη παραγωγής και συνακόλου-
θα χαμηλότερες τιμές πώλησης, με αποτέλεσμα να
δημιουργείται έτσι ένας αθέμιτος ανταγωνισμός κατά
των ευρωπαϊκών αγροτικών και κτηνοτροφικών προ-
ϊόντων» (www.political.gr, 14/12/2024, σελ. 41).

Και συνεχίζαμε: «Οι παραπάνω ανησυχίες επιτεί-
νονται καθώς ήδη στις 16 Οκτωβρίου 2024 είχε έρθει

στη δημοσιότητα σχετική Έκθεση της ίδιας της Κομι-
σιόν (https://ec.europa.eu, 16/10/2024) αναφορικά με
τους αυξημένους κινδύνους για την υγεία των κατανα-
λωτών, μιας και οι μηχανισμοί ελέγχου και τήρησης
των ευρωπαϊκών προδιαγραφών κατά της χρήσης
απαγορευμένων φυτοφαρμάκων, αντιβιοτικών και
ορμονών που λειτουργούν στις χώρες της Mercosur
δεν είναι επαρκείς. Ειδικότερα, όπως προκύπτει από

την εν λόγω Έκθεση της Κομισιόν
(DG(SANTE) 2024-8087), μετά από έρευνα
που έγινε στη Βραζιλία το διάστημα από 27
Μαΐου 2024 έως 14 Ιουνίου 2024 διαπιστώθη-
κε ότι ο κατάλογος των ορμονών που έχει εγ-
κριθεί για χρήση στα βοοειδή στη Βραζιλία πε-
ριλαμβάνει οιστραδιόλη 17β, η οποία απαγο-
ρεύεται στην ΕΕ να χρησιμοποιείται για ζωο-
τεχνικούς σκοπούς σε ζώα από τα οποία πα-
ράγονται τρόφιμα. Επιπλέον, στην ίδια Έκθεση
τονίζεται ότι υπάρχουν 23 κτηνιατρικά φαρμα-
κευτικά προϊόντα που περιέχουν οιστραδιόλη
17β και τα οποία είναι εγκεκριμένα στη Βραζι-
λία για ζωοτεχνική χρήση. Μάλιστα, στις ετι-
κέτες τους δεν υπάρχει καμία ένδειξη ότι το
προϊόν δεν πρέπει να χρησιμοποιείται σε βο-
οειδή, το κρέας των οποίων προορίζεται για

την αγορά της ΕΕ. Θα πρέπει να σημειωθεί δε
ότι η οιστραδιόλη 17β έχει συνδεθεί με την ανάπτυξη
και την εξέλιξη διαφόρων τύπων καρκίνων».

Ακολούθως επισημαίναμε ότι «σύμφωνα με την πα-
ραπάνω Έκθεση της Κομισιόν, οι αρμόδιες υπηρεσίες
της Βραζιλίας δεν μπορούν να εγγυηθούν την αξιοπι-
στία των ένορκων δηλώσεων των εκεί αρμόδιων φο-
ρέων για μη χρήση οιστραδιόλης 17β στα βοοειδή και
επίσης δεν είναι σε θέση να πιστοποιήσουν αξιόπιστα
τη σχετική συμμόρφωση που υποτίθεται ότι πιστοποι-
είται στο αντίστοιχο υπόδειγμα υγειονομικού πιστο-
ποιητικού ΕΕ για το βόειο κρέας που προορίζεται για
εξαγωγές στην ΕΕ. Έτσι με τον τρόπο αυτόν αμφισβη-
τείται πλέον η συνεχιζόμενη καταχώριση της Βραζι-
λίας στις χώρες που συμμορφώνονται με το Παράρτη-
μα Ι του εκτελεστικού κανονισμού της ΕΕ 2021/405
αναφορικά με τα βοοειδή, τα οποία πρέπει να τηρούν
τους υγειονομικούς κανόνες της ΕΕ. Το πρόβλημα
όμως αυτό δεν αφορά μόνο το βόειο κρέας και τα πα-
ράγωγά του αλλά και το αγελαδινό γάλα και τα παρά-
γωγά του σε χιλιάδες προϊόντα στη διατροφική αλυσί-
δα και στη βιομηχανία τροφίμων. Και σαν να μην έφτα-
ναν αυτά, οι ανησυχίες για την ποιότητα του βόειου
κρέατος της Βραζιλίας επιτάθηκαν, καθώς στο τρίτο
δεκαήμερο του Νοεμβρίου του 2024 ο διευθύνων
σύμβουλος γνωστής γαλλικής αλυσίδας τροφίμων σε
μια ένδειξη συμπαράστασης στους Γάλλους αγρότες
δήλωσε ότι θα αποσύρει από τα ράφια των super mar-

ket της εταιρείας στην Ευρώπη το βόειο κρέας Βραζι-
λίας, καθώς, όπως επισήμανε, αυτό είναι αμφιβόλου
ποιότητας ελλοχεύοντας κινδύνους για την υγεία των
καταναλωτών. Ακολούθησε μποϊκοτάζ των εταιρειών
επεξεργασίας κρέατος και των σφαγείων της Βραζι-
λίας που αρνήθηκαν να προμηθεύσουν με βόειο κρέ-
ας τα super market τής εν λόγω γαλλικής εταιρείας
στη Βραζιλία (www.lemonde.fr/en, 24/11/2024). Μέ-
σα σε δύο μέρες ο διευθύνων σύμβουλος του εν λόγω
επιχειρηματικού ομίλου αναγκάστηκε να ανασκευά-
σει, καθώς το μποϊκοτάζ στα 1.000 καταστήματα της
εταιρείας στη Βραζιλία αποδείχτηκε αποτελεσματικό
(www.lemonde.fr/en, 26/11/2024)».

Και καταλήγαμε: «Αντιλαμβάνεται κανείς ότι όλα τα

παραπάνω προκαλούν πλέον εύλογες ανησυχίες

στους Ευρωπαίους καταναλωτές και για τον λόγο αυ-

τόν υπάρχουν ισχυρές αντιδράσεις από τις ευρωπαϊ-

κές καταναλωτικές οργανώσεις κατά της συμφωνίας

με τη Mercosur. Αντίστοιχοι φόβοι υπάρχουν και για

αρκετά μεταλλαγμένα αγροτικά προϊόντα που παρά-

γονται στη Mercosur και κυρίως για τη σόγια. Παρά

ταύτα, οι πιέσεις των ευρωπαϊκών πολυεθνικών ομί-

λων για την υπογραφή της συμφωνίας ελευθέρου εμ-

πορίου ΕΕ - Mercosur απέδωσαν καθώς τα οικονομι-

κά τους οφέλη από τη συμφωνία αναμένεται να είναι

τεράστια.

Επιπλέον με τη συμφωνία ΕΕ - χωρών Mercosur οι

ευρωπαϊκοί επιχειρηματικοί όμιλοι αποκτούν πλήρη

ελευθερία κινήσεων στις εν λόγω χώρες, οι οποίες εί-

ναι σημαντικές για τη στήριξη της εφοδιαστικής αλυ-

σίδας της ΕΕ με κρίσιμες πρώτες ύλες, καθώς Αργεν-

τινή και Βολιβία κατέχουν το 43% των παγκόσμιων

αποθεμάτων λιθίου, που είναι απαραίτητο για την πρά-

σινη μετάβαση, ενώ η Βραζιλία διαθέτει ένα από τα

μεγαλύτερα αποθέματα κρίσιμων πρώτων υλών στον

κόσμο, συμπεριλαμβανομένων γραφίτη, μετάλλων

σπάνιων γαιών και φωσφορικών πετρωμάτων. Η πρό-

σβαση σε αυτά τα αποθέματα εκτιμάται ότι θα βοηθή-

σει στη διαφοροποίηση των αλυσίδων εφοδιασμού

κρίσιμων πρώτων υλών της Ευρώπης και θα μειώσει

την εξάρτηση από την Κίνα (www.epc.eu, 22/11/2024).

Έτσι, τα συμφέροντα των Ευρωπαίων αγροτών, κτηνο-

τρόφων και καταναλωτών θυσιάστηκαν για άλλη μια

φορά χάριν της αύξησης της κερδοφορίας των ευρω-

παϊκών πολυεθνικών και της ανάγκης για διείσδυσή

τους στις χώρες της Mercosur, όπου αναμένεται να

ανταγωνιστούν με τους αμερικανικούς και κινεζικούς

επιχειρηματικούς οικονομικούς ομίλους» (www.po-

litical.gr, 14/12/2024, σελ. 41).
Οψόμεθα λοιπόν για τη συνέχεια που θα δοθεί όχι

μόνο στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αλλά
και στα μπλόκα των αγροτών ανά την Ευρώπη.

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών της ΕΕ 

στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην
ευρωβουλευτής
και βουλευτής

Ηρακλείου
notismarias@gmail.com

Η Συμφωνία ΕΕ - Mercosur 
ξανά στο προσκήνιο 

παρά τα μπλόκα των αγροτών
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Ο
ι πρόσφατες (συνεχείς) τροποποιήσεις στους
Ποινικούς Κώδικες, σταθερά προς την κατεύ-
θυνση της αυστηροποίησης του συνολικού πλαι-

σίου αντιμετώπισης των (φερόμενων) παραβατών, οδηγεί
εκτός των άλλων και στην ανάγκη επανεξέτασης του ζη-
τήματος των καταστημάτων κράτησης όσων είτε καταδι-
κάζονται τελεσίδικα ή και πρωτόδικα χωρίς αναστολή εί-
τε διατάζεται η προσωρινή τους κράτηση στις περιπτώ-
σεις (αρκετές πια) που προβλέπεται αυτή η δυνατότητα.
Είναι προφανές ότι καθώς πλέον ένας πολύ μεγαλύτερος
αριθμός κατηγορούμενων (ακόμη και για πλημμελήματα)
θα καταλήγει στη φυλακή, θα πρέπει να υπάρξει, και μά-
λιστα άμεσα, πρόβλεψη για τη δημιουργία καταστημάτων
ήπιας κράτησης, όπως υφίστανται και σε πολλές ευρω-
παϊκές χώρες για παραβάτες μικρής ή και μεσαίας απα-
ξίας αδικημάτων και τα οποία έχουν σχεδιαστεί για να
παρέχουν ένα πιο ανθρώπινο και αποκαταστατικό περι-
βάλλον για τους κρατουμένους.

Ενδεικτικά, αναφέρονται τα παραδείγματα: α)

της Νορβηγίας, ειδικότερα της φυλακής Bastøy,
η οποία βρίσκεται σε ένα νησί και θεωρείται η

πιο «ανθρώπινη» φυλακή στον κόσμο, καθώς οι

κρατούμενοι ζουν σε μικρά σπίτια, εργάζονται

στη γεωργία ή την κτηνοτροφία και έχουν πρό-

σβαση σε εκπαίδευση, ο δε στόχος είναι η επα-

νένταξη και η μείωση της υποτροπής, β) της Γερ-

μανίας, όπου λειτουργούν φυλακές ανοιχτού τύ-
που για μικροπαραβάτες, όπως στη Βάδη-Βυρ-

τεμβέργη αλλά και στη Βαυαρία στις οποίες οι

κρατούμενοι έχουν μεγαλύτερη ελευθερία κινή-

σεων, καθώς μπορούν να εργάζονται εκτός φυ-

λακής και να επιστρέφουν το βράδυ, γ) της Ολ-
λανδίας, όπου έχουν θεσπιστεί εναλλακτικές

μορφές κράτησης, καθώς ορισμένες φυλακές

έχουν μετατραπεί σε κέντρα εκπαίδευσης και επανέντα-

ξης με έμφαση στην αποκατάσταση και δ) της Φινλαν-

δίας, όπου λειτουργούν φυλακές ανοιχτού τύπου, στις

οποίες οι κρατούμενοι ζουν σε μικρές κατοικίες και μπο-

ρούν να εργάζονται εκτός φυλακής. Η Φινλανδία μάλιστα

έχει ένα από τα χαμηλότερα ποσοστά εγκλεισμού στην

Ευρώπη, εστιάζοντας περισσότερο στην αποκατάσταση

παρά στην τιμωρία.

Κύριοι στόχοι των καταστημάτων ήπιας κράτησης είναι
η μείωση της υποτροπής, η ομαλότερη επανένταξη στην
κοινωνία, η ανθρωπιστική μεταχείριση και η εξοικονό-
μηση πόρων από την παραδοσιακή φυλάκιση.

Στη χώρα μας δεν υπάρχουν φυλακές ανοιχτού τύπου
όπως στη Νορβηγία ή τη Γερμανία, αλλά λειτουργούν
αγροτικές φυλακές, οι οποίες επιτρέπουν στους κρατού-
μενους να εργάζονται στη γεωργία και οι οποίες είναι ό,τι
πιο κοντινό στα καταστήματα ήπιας κράτησης έχει να επι-
δείξει η χώρα μας.

Ωστόσο, εκτιμώ ότι είναι η κατάλληλη στιγμή να εξετάσει
σοβαρά η Πολιτεία την πιθανότητα να ακολουθήσει άμεσα
και η χώρα μας αυτό τον δρόμο, καθώς σε κάθε περίπτωση
και πέρα από τα ανωτέρω οφέλη/στόχους των καταστημά-
των ήπιας κράτησης, θα πρέπει να υπάρχει ένας διαχωρι-
σμός (σε επίπεδο τόπου έκτισης ποινής ή προσωρινής
κράτησης) μεταξύ των καταδικασθέντων για κακουργήμα-
τα του βαριού ποινικού δικαίου (εγκλήματα κατά της ζωής,
ληστείες, βιασμοί κ.λπ.) και αυτών με πλημμεληματικές (ή

ενίοτε και κατά περίπτωση και κακουργηματικές παραβά-
σεις) για εγκλήματα όμως φορολογικού ή και γενικά οικο-
νομικού χαρακτήρα, δηλαδή για περιπτώσεις που απου-
σιάζει το στοιχείο της άσκησης βίας.

Στο πλαίσιο του ανωτέρω σκεπτικού αναφύεται και ο
προβληματισμός περί του αν έχει έρθει η ώρα να εξετά-
σει η πολιτεία και την πιθανότητα θέσπισης πλαισίου
ίδρυσης ιδιωτικών φυλακών.

Είναι προφανές ότι το ζήτημα αυτό, ήτοι της λειτουρ-
γίας ιδιωτικών  φυλακών, είναι ένα άκρως αμφι-
λεγόμενο θέμα, καθώς υπάρχουν πολλά και σο-
βαρά επιχειρήματα τόσο υπέρ όσο και κατά της
λειτουργίας τους.

Ενδεικτικά μπορεί κανείς να αναφέρει στα
υπέρ των ιδιωτικών φυλακών τη δυνατότητα
αμεσότερης δημιουργίας τους, το μειωμένο κό-
στος για το κράτος, καθώς ιδιωτικές εταιρείες
αναλαμβάνουν τη λειτουργία των φυλακών με
χαμηλότερο κόστος λόγω καλύτερης διαχείρι-
σης και μειωμένης γραφειοκρατίας, την απο-
συμφόρηση του δημόσιου συστήματος, ειδικά σε
χώρες όπως η δική μας με υπερπλήρεις δημό-
σιες φυλακές, όπου οι ιδιωτικές θα προσφέρουν
επιπλέον χωρητικότητα και θα βελτιώσουν τις
συνθήκες διαβίωσης των κρατουμένων. Επίσης,
στα υπέρ μπορεί κανείς να προσθέσει και την

αποδοτικότερη διαχείριση, καθώς οι ιδιωτικές
φυλακές θα μπορούν να λειτουργούν με κριτήρια αποδο-
τικότητας, γεγονός που μπορεί να οδηγήσει σε καλύτε-
ρες υπηρεσίες και προγράμματα επανένταξης, ενισχύον-
τας με τον τρόπο αυτό και την οικονομία, με τη δημιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας και δίνοντας ώθηση στον
ιδιωτικό τομέα.

Στα κατά των ιδιωτικών φυλακών ενδεικτικά μπορεί
κανείς να αναφέρει, τον κίνδυνο που απορρέει από τα
χρηματοοικονομικά κριτήρια με τα οποία αποκλειστι-
κά λειτουργούν οι εταιρείες και συγκεκριμένα επειδή
υφίσταται αυτονόητη άμεση σχέση κέρδους και αριθ-
μού κρατουμένων, να δημιουργηθεί μια άμεση ή και
έμμεση πίεση για ακόμη αυστηρότερους νόμους και
μεγαλύτερες ποινές. Επίσης, σε πολλές περιπτώσεις η
προσπάθεια μείωσης του κόστους πιθανόν θα οδηγεί
σε περικοπές σε τρόφιμα, ιατρική περίθαλψη και προ-
σωπικό, με αποτέλεσμα την υποβάθμιση των συνθη-
κών κράτησης. Επίσης, λόγω του ιδιωτικού χαρακτήρα
αυτών υφίσταται αυξημένος κίνδυνος τόσο αδιαφά-
νειας στη διαχείρισή τους όσο και δυσκολίας στην
άσκηση πραγματικού ελέγχου από το κράτος για τα της
λειτουργίας τους και δη σε σχέση με τις συνθήκες
κράτησης των εκεί κρατούμενων. Φυσικά, υφίσταται
και το μείζον ηθικό ζήτημα του κατά πόσο η φυλάκιση
ανθρώπων είναι αποδεκτό και ανεκτό να αποτελεί πε-
δίο επιχειρηματικής δραστηριότητας, καθώς η ελευ-
θερία και η δικαιοσύνη δεν θα πρέπει να είναι εμπο-

ρεύσιμα αγαθά, αλλά να τελούν υπό την πλήρη προ-
στασία και έλεγχο της Πολιτείας.

Είναι επομένως προφανές το ότι το αν οι ιδιωτικές φυ-
λακές είναι πράγματι μια καλή λύση, εξαρτάται από το
πώς λειτουργούν και αν μπορούν να ελεγχθούν επαρκώς
ώστε να εξασφαλιστεί ότι δεν παραβιάζονται τα δικαιώ-
ματα των κρατουμένων. Σε πολλές χώρες το σύστημα έχει
προκαλέσει έντονες αντιπαραθέσεις, ενώ σε άλλες έχει
εγκαταλειφθεί λόγω των προβλημάτων που προκάλεσε.

Ιδιωτικές φυλακές λειτουργούν σε διάφορες χώρες
παγκοσμίως, χωρίς όμως είναι αλήθεια να μπορεί κανείς
να εξαγάγει ένα ασφαλές συμπέρασμα από τη λειτουργία
τους μέχρι τώρα. Η πιο γνωστή χώρα λειτουργίας ιδιωτι-
κών φυλακών (λόγω και της ύπαρξης σχετικών κινημα-
τογραφικών ταινιών) είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερι-
κής, οι οποίες ήταν από τις πρώτες χώρες που τις εισήγα-
γαν τη δεκαετία του 1980 με στόχο την αντιμετώπιση του
υπερπληθυσμού των φυλακών και τη μείωση του κό-
στους. Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια υπάρχει μια τάση μεί-
ωσης της χρήσης τους. Το 2016 μάλιστα το υπουργείο Δι-
καιοσύνης ανακοίνωσε την πρόθεσή του να σταματήσει
σταδιακά τη χρήση ιδιωτικών φυλακών, χαρακτηρίζοντάς
τες λιγότερο ασφαλείς και λιγότερο αποτελεσματικές
από τις δημόσιες. Στην Ευρώπη αντίστοιχα η πιο χαρα-
κτηριστική περίπτωση είναι το Ηνωμένο Βασίλειο. Η Με-
γάλη Βρετανία ξεκίνησε τη χρήση ιδιωτικών φυλακών τη
δεκαετία του 1990. Μέχρι το 2014 υπήρχαν 14 ιδιωτικές
φυλακές, φιλοξενώντας περίπου το 13% του συνολικού
πληθυσμού κρατουμένων. Στη Γαλλία αντίστοιχα λει-
τουργούν ημι-ιδιωτικές φυλακές, όπου ιδιωτικές εται-
ρείες αναλαμβάνουν ορισμένες λειτουργίες όπως η κα-
τασκευή, η συντήρηση και η παροχή υπηρεσιών, ενώ η
κράτηση και η ασφάλεια παραμένουν υπό κρατικό έλεγ-
χο. Ιδιωτικές φυλακές υπάρχουν ακόμη στην Αυστραλία
και στη Νέα Ζηλανδία.

Κλείνοντας και συμπερασματικά, επισημαίνεται ότι η
δημιουργία καταστημάτων ήπιας κράτησης στο πρότυπο
άλλων ευρωπαϊκών χωρών θα πρέπει να αποτελέσει
άμεση προτεραιότητα της Πολιτείας. Αν η Πολιτεία επι-
δείξει ταχύτητα, αποτελεσματικότητα και ευελιξία, ενδε-
χομένως παρέλκει κάθε άλλη κουβέντα για τη δημιουρ-
γία πλαισίου ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών ή ημι-
ιδιωτικών φυλακών. Αν όμως αδυνατεί η Πολιτεία να αν-
ταποκριθεί στην ανωτέρω αναγκαιότητα, τότε ίσως θα
πρέπει να εξετάσει σοβαρά την πιθανότητα θεσμοθέτη-
σης αυστηρού πλαισίου ίδρυσης τέτοιων καταστημάτων,
καθώς πολύ σύντομα, όσο δηλαδή όλο και περισσότερο
βρίσκουν πεδίο εφαρμογής οι νέες αυστηρές ποινικές
διατάξεις, η κατάσταση στα υφιστάμενα καταστήματα
κράτησης δεν θα είναι ούτε βιώσιμη, ούτε διαχειρίσιμη,
ούτε αρμόζουσα σε ευνομούμενο κράτος, οι δε συνέπει-
ες για τους έγκλειστους μικροπαραβάτες θα τελούν σε
προφανή δυσαναλογία με τη βαρύτητα των καταλογι-
σθέντων σε αυτούς αδικημάτων.

του
Αντώνη 

Πεπελάση

Δικηγόρος 
στον Άρειο Πάγο,

μέλος Ένωσης 
Ελλήνων

ποινικολόγων,
Ms Εμπορικού 

Δικαίου

Ιδιωτικές φυλακές: 
Λύση ή οπισθοδρόμηση; 

ΑΜΕΣΗ ΑΝΑΓΚΑΙΟΤΗΤΑ ΤΑ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΑ ΗΠΙΑΣ ΚΡΑΤΗΣΗΣ
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«Θα έλεγε κανείς ότι ο πόνος δίνει σε ορισμένες ψυχές

ένα είδος συνειδήσεως. Είναι όπως το λεμόνι στα στρεί-
δια» (Paul-Jean Toulet)

Ένα χρόνιο πρόβλημα υγείας μου και εξαιτίας της αμέ-
λειάς μου βρέθηκα ξαφνικά στου «πόνου το κρεβάτι». Το
νοσοκομείο που με φιλοξένησε ήταν το Σισμανόγλειο στο
Μαρούσι.

Συνήθως όταν είμαστε ασθενείς και προστρέχουμε στο
νοσοκομείο για θεραπεία δεν κουβαλάμε μόνο την αυτο-
νόητη αγωνία και φόβο για την υγεία μας, αλλά και τη
γνωστή πάθηση όλων των Ελλήνων, την προκατάληψη

και τη σχετική δυσπιστία που συνοδεύονται και από μια
ηχηρή γκρίνια για τις παρεχόμενες υπηρεσίες από το
Εθνικό μας Σύστημα Υγείας (ΕΣΥ).

Την εθνική μας αυτή πάθηση (προκατάληψη, γκρίνια)
δεν την επωάζει μόνο η εμπειρία μας από ανάλογες επι-
σκέψεις και θεραπείες στα δημόσια νοσηλευτικά ιδρύ-
ματα, αλλά και μία sui generis ιδεολογική απόρριψη με
τον ανάλογο σε αυτές τις περιπτώσεις καταγγελτικό λόγο

για ό,τι δημόσιο υπάρχει στη χώρα μας.
Κι αν τύχει το νοσοκομείο που σου παρέχει τις υπηρε-

σίες του να μην είναι από τα γνωστά ή ανήκει στα Β’ κατη-

γορίας, τότε είναι που αναμετριέσαι με τις αντοχές σου να
μην εκφράσεις τη δυσπιστία σου για αυτό. Λέμε πως η
προκατάληψη θολώνει τον νου και εμποδίζει τη διαμόρ-
φωση μιας καθαρής σκέψης και αμερόληπτης-αντικει-
μενικής κρίσης.

Ωστόσο, η επίσκεψή μου στο Σισμανόγλειο, αν και συ-
νέπεσε με τις προμεσονύκτιες ώρες της εφημερίας του,
διέψευσε κάποιες προκαταλήψεις ή φοβίες για πλημμε-
λή ή ελλιπή παροχή υπηρεσιών. Υπήρχε μια τάξη

και σειρά των ασθενών με μικρό χρόνο παραμο-
νής για εξέταση.

Η έκπληξή μου ήταν που τοποθετήθηκα σε μο-
νόκλινο δωμάτιο με ό,τι θετικά αυτό συνεπάγεται
για την παραμονή μου και νοσηλεία μου. Τα πε-
ρισσότερα δωμάτια ήταν μονόκλινα, στοιχείο
που σπανίζει, αφού τα ράντζα κυριαρχούν στους
διαδρόμους των κρατικών νοσοκομείων ακόμη.

Βέβαια, οι κτηριακές υποδομές, λόγω παλαι-
ότητας, είναι απογοητευτικές και σε παραπέμ-
πουν στη 10ετία του 1950.

Οι χώροι αν και είναι ευρύχωροι (διάδρομοι,
μπαλκόνια) χάνουν κάτι από την άνεση λόγω της παλιάς
τους κατασκευής.

Κι επειδή, προείπαμε πως ο πόνος διαμορφώνει συνει-
δήσεις, προσέτρεξα στο διαδίκτυο για περισσότερες
πληροφορίες σχετικά με την ιστορία του νοσοκομείου.
Εννοείται πως το όνομα από μόνο του αποτελούσε έναν
κράχτη για τέτοιου είδους έρευνα.

Οποία, όμως, έκπληξη και συνάμα θαυμασμός-σεβα-
σμός για τον χορηγό-δωρητή αυτού του νοσοκομείου. Το
όνομά του ΣΙΣΜΑΝΟΓΛΟΥ, από πλούσια οικογένεια της
Κωνσταντινούπολης.

Παραθέτω το σχετικό κείμενο από το διαδίκτυο για την
ενημέρωση αλλά και για έναν άλλο προφανή λόγο. Την
οφειλόμενη τιμή και σεβασμό στην οικογένεια Σισμάνο-

γλου που διέθεσε το τεράστιο αυτό ποσόν των 200.000 λι-
ρών για την ανέγερση του νοσοκομείου που φέρνει και το
όνομά του.

«Το Σισμανόγλειο Νοσοκομείο θεμελιώθηκε
στις 6 Δεκεμβρίου του 1936 με σκοπό τη θερα-
πεία της φυματίωσης, που διαδόθηκε με δεδο-
μένες τις συνθήκες διαβίωσης του μεγάλου
αριθμού των προσφύγων που ήρθαν στην Ελλά-
δα με τη Μικρασιατική Καταστροφή.

Ένα σημαντικό έργο, που πραγματοποιήθηκε
μέσα από το όραμα των αδελφών Κωνσταντίνου
και Αναστάσιου Σισμάνογλου, μια προσφορά
(200.000 χρυσών λιρών) μιας μεγάλης οικογέ-
νειας, με πατέρα τον Ιωάννη Σισμάνογλου, ση-
μαίνοντα έμπορο της Κωνσταντινούπολης. Αξίζει

να σημειωθεί ότι το κτήριο, το επίπεδο των ιατρικών υπη-
ρεσιών, ο εξοπλισμός αλλά και οι συνθήκες περίθαλψης
αυτής της δωρεάς ξεπερνούσαν κάθε πρότυπο της επο-
χής του, ακόμη και σε ευρωπαϊκό επίπεδο».

Αποτελεί χρέος προσωπικό όλων μας αλλά και της ορ-
γανωμένης Πολιτείας να προβάλλει εμφαντικά το έργο-
προσφορά των ανθρώπων αυτών. Και είναι πολλοί αυτοί
που συνέδεσαν το όνομά τους με δωρεές που άλλαξαν τη
μοίρα αυτής της χώρας με αντίτιμο ένα άγαλμα και πέραν
αυτού ουδέν.

Οι εθνικοί ευεργέτες τύπου ΣΙΣΜΑΝΟΓΛΟΥ θα πρέπει
να τιμούνται κάθε χρόνο σε ειδική τελετή προς υπενθύμι-
ση και παραδειγματισμό των σύγχρονων κροίσων της
χώρας μας.

Αποτελεί εθνική προσβολή για αυτούς τους αν-
θρώπους που χάρισαν την περιουσία τους στη χώρα
τους επ’ ωφελεία των κατοίκων της και το κράτος να

συλλαμβάνεται αμνήμον και αγνώμον συνάμα.
Κατά τα άλλα η παραμονή και θεραπεία μου στο Σισμα-

νόγλειο μόνο θετικές εντυπώσεις μου άφησε και αυτό
χάριν της προσπάθειας τόσο του ιατρικού όσο και του νο-

σηλευτικού προσωπικού (ιδιαίτερα αυτού).
Δουλεύοντας σε δύσκολες συνθήκες και σε ένα πεπα-

λαιωμένο κτήριο υπερέβαλαν εαυτούς για την ανακούφι-
ση των ασθενών. Στα μάτια τους δεν είδα ποτέ το παράπο-
νο και την κούραση από την εγκατάλειψη της δημόσιας
Υγείας που εξακολουθεί όμως να στέκεται όρθια χάρη
στον «πατριωτισμό» ιατρών και νοσηλευτών.

Από τα χείλη τους μόνο ευχές και παρηγορητικούς λό-
γους άκουγα και τίποτα άλλο. Ούτε έναν γογγυσμό δεν
άκουσα όταν η ένταση της δουλειάς τους θα μπορούσε
ίσως να τους οδηγήσει στο γνωστό κατηγορητήριο κατά
της κρατικής αδιαφορίας.

Ακόμη και οι τραπεζοκόμοι ήταν άκρως ευγενικοί και
ανθρώπινοι με την ευχή και τον καλό λόγο συνέχεια.

Για αυτό, λοιπόν, ας μην πυροβολούμε με τόση εχθρό-
τητα το ΕΣΥ κι ας έχει τις αδυναμίες και τις ανεπάρκειές
του.

Και να μην ξεχνάμε πως:
«Όσο έχει η κάσα σου πρέπει να δίνεις. Έχεις καθήκον.

Τα χρήματα δεν έχουν καμιά αξία σαν τα κλειδώνεις. Από
την κοινωνία τα κάμαμε, στην κοινωνία οφείλουμε να τα
αποδώσουμε» (Ιωάννης Σισμάνογλου)

* Θέλω να εκφράσω τις ιδιαίτερες ευχαριστίες μου
στην ειδικευόμενη ιατρό Αιματολογίας κ. Μπρόλια για το
προσωπικό της ενδιαφέρον.

του
Ηλία 

Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις

Σισμανόγλειο Νοσοκομείο: 
Όταν υπήρχαν 

οι εθνικοί μας ευεργέτες…
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Τ
α παιδιά του τέως βασιλιά Κωνσταντίνου γεννή-

θηκαν στην Ελλάδα και μιλούν ελληνικά. Είναι

μεν προϊόν και γέννημα της ξένης βασιλοκρα-

τίας στον τόπο μας, όμως η από ετών επιθυμία τους να

λάβουν πάλι την ελληνική υπηκοότητα δεν είναι υποτι-

μητικό ζήτημα. Έρχονται στη χώρα μας τόσες και τόσες

χιλιάδες άνθρωποι από τρίτες, τετάρτες και πέμπτες

χώρες, και απ’ αυτούς πολλοί παράτυπα, ενώ δεν έχου-

νε ούτε πόλεμο με εμάς, ούτε με γείτονα χώρα μας, για

να ζητήσουν το άσυλο, αντί στις πλούσιες αραβικές χώ-

ρες, μη γνωρίζοντας ούτε την ελληνική γλώσσα και τον

πολιτισμό μας, ούτε έχοντας βαπτιστεί κατά το ελληνι-

κό ορθόδοξο ανατολικό δόγμα (άρθρο 3 Ελλ. Συντάγ-

ματος).

Τα παιδιά του μακαριστού τέως βασιλιά Κωνσταντί-

νου ας σημειωθεί ότι έχουν βαπτιστεί κατά το ορθόδο-

ξο δόγμα, σύμφωνα με την πίστη στο ιερό προοίμιο του

Ελληνικού Συντάγματος. Το αν είναι γνήσιοι πιστοί ή

ευσεβείς στην εσωτερική ζωή τους, είναι βαθύτερα

πνευματικά ζητήματα που παλιότερα τα διατηρούσε σε

πνευματική εγρήγορση ο πνευματικός και ορθόδοξος

ιερέας των παλαιών ανακτόρων.

Πιθανόν όπως διατυπώθηκε το επίθετο Ντε Γκρες να

μην αποδίδει πλήρως τον επιθετικό προσδιορισμό του

και να δημιουργεί σε αρκετούς στο ελληνικό κοινωνικό

σύνολο αρκετά ερωτήματα για το τι άραγε εκπροσωπεί

και τι εκφράζει. Αν με ρωτούσαν ποιο επίθετο θεωρώ

ότι θα ήταν ιστορικά αντιπροσωπευτικότερο της οικο-

γένειας τους, θα πρότεινα το «Κωνσταντίνου». Δηλαδή,

Παύλος Κ. Κωνσταντίνου, Νικόλαος Κ. Κων-

σταντίνου κ.λπ. Το όνομα του πατέρα τους. Το

αν θα πολιτευτούν ή θα διεκδικήσουν κάποιο

δημόσιο αξίωμα, εφόσον έχουν και την ελληνι-

κή υπηκοότητα, αυτό δεν τους το απαγορεύει

το Ελληνικό Σύνταγμα.

Ας μην κοιτάμε το δέντρο και χάνουμε το δά-

σος. Το κριτήριο για όλα τα δημόσια αξιώματα

θεωρώ ότι θα πρέπει να είναι η αληθινή πίστη

στα ιδανικά του έθνους μας, όπως τα έχουν

διατυπώσει οι ήρωες της πίστης και του γένους

μας, στο ιερό προοίμιο του Ελληνικού Συντάγ-

ματος, που είναι το μοναδικό σε όλο τον κόσμο

και οφείλουμε όλοι να το σεβόμαστε στην πράξη ειλι-

κρινά και όχι τυπολατρικά ή υποκριτικά.

Τα δημόσια αξιώματα καλό είναι να αναλαμβάνουν οι

αξιότεροι και όχι οι διαπλεκόμενοι σε σκιώδη εξουσια-

στικά κέντρα ή σε κομματικούς σχηματισμούς που

υποκρίνονται την πίστη στα ιδανικά του γένους μας. Ο

λαός μας έχει αγανακτήσει από πολιτικούς που έχουν

την ελληνική υπηκοότητα, κι όμως όλο και περισσότε-

ρο, πλην εξαιρέσεων, στην πράξη απομακρύνονται από

την πίστη των προπατόρων μας και τα ιδανικά τους, γί-

νονται θεατρίνοι και ο λαός, ενώ το βλέπει και τους

σχολιάζει, αυτοί φαίνονται σαν να μην τους ενδιαφέρει.

Τελικά, μήπως η οικονομική κρίση αποκάλυψε τη

βαθιά και αθεράπευτη ηθική κρίση που διέρχεται η

κοινωνία μας, ιδιαίτερα όσοι αναξίως κατέλαβαν τα δη-

μόσια αξιώματα δίχως το απαιτούμενο ηθικό υπόβα-

θρο που διασφαλίζει η αληθινή πίστη στα ιδα-

νικά της πίστης μας. Μη μου πείτε ότι ηθικολο-

γώ γιατί θα πω ότι όσοι δεν μελετήσαμε τα μά-

θημα της ηθικής του δικαίου, τα μαθήματα του

κανονικού δικαίου, τα μαθήματα της ηθικής

πολιτικολογίας και της ηθικής του ήθους και

της επιστήμης, θα πρέπει να τα επαναλάβουμε

στην πράξη.

Δεν μπορεί σε μια πτωχευμένη χώρα οι

αξιωματούχοι των ειδικών μισθολογίων να

λαμβάνουν τις διπλάσιες ή τριπλάσιες αποδο-

χές απ’ τον καθηγητή πανεπιστημίου που έφα-

γε τη ζωή του στα γράμματα διδάσκοντας όλους αυτούς

τους αξιωματούχους (ο γράφων ποτέ δεν εκλέχθηκε

σε ελληνικό πανεπιστήμιο, ούτε στη Ελληνική Ακαδη-

μία). Δείτε τα μισθολόγια των αξιωματούχων στη Βουλ-

γαρία και κάντε μόνοι σας τη σύγκριση, εκεί όπου η οι-

κονομία τους εμφανίζεται να λειτουργεί καλύτερα.

Αυτό που απουσιάζει σήμερα είναι η επιστροφή στις

ρίζες μας και αυτό μπορεί να γίνει μόνο με την πίστη

στα ιδανικά μας και όχι με σκοτεινούς όρκους σκιωδών

κέντρων εξουσίας. Όποιος ανοίξει το ελληνικό FB και

τα υπόλοιπα sites, με πολλή λύπη θα διαπιστώσει ότι ο

περισσότερος λαός μας νιώθει προδομένος, εγκατα-

λειμμένος, περιφρονημένος.

Το λάθος έγινε από τότε που οι δήθεν φίλες ξένες δυ-

νάμεις μετά τον θάνατο του ανιδιοτελούς κυβερνήτη

Ιω. Καποδίστρια (καύχημα Ελβετίας, Ρωσίας, Σλοβε-

νίας - Ελλάδας θεσμικά όχι ακόμη και γιατί;) έφεραν

ένα αμούστακο για βασιλέα των Ελλήνων. Κατόπιν μας

κατσικώθηκαν όλοι οι ξένοι και στην αντιβασιλεία (ού-

τε ένας Έλληνας), με τη Βαυαροκρατία να ζει και να βα-

σιλεύει έως σήμερα, μέσα από διάφορες πολιτικές κα-

ταστάσεις και υπονομεύσεις πολιτικές. Και τώρα οι ίδι-

οι θέλουν να φέρουν «σαν σε χωματερή» τις χιλιάδες

μουσουλμάνων λαθραίων, δίχως να μας επιστρέφουν

τις γερμανικές αποζημιώσεις και το κατοχικό δάνειο,

το χρυσό, τα κλεμμένα κ.λπ., γιατί φαίνεται σαν να μας

θεωρούν ακόμα βαυαρικό προτεκτοράτο.

Εμείς είμαστε το ένδοξο γένος των Ελλήνων. Παρότι

είχαμε εφιάλτες και νενέκους και δωσίλογους, είχαμε

Ρήγα Φεραίο, Σπυρίδωνα Ζαμπέλιο, Κολοκοτρώνη,

Μακρυγιάννη, Καραϊσκάκη, Παπαφλέσσα, Γρηγόριο

Ε’, Σαμουήλ και Κούγκι και Σούλι, και Παλαιολόγους

και Κομνηνούς, και Αριστοτέλη και Πλάτωνα και μας

είπαν οι δήθεν φίλοι ότι δεν έχουμε βασιλικό αίμα;

Ποιοι, αυτοί που δεν είχαν κουτάλια να φάνε, όταν

εμείς είχαμε Μέγα Φώτιο και Πανεπιστήμιο Μαγναύ-

ρας στη Κωνσταντινούπολη. Ανιστόρητοι και συκοφάν-

τες Φράγκοι, ας διαβάσουν σήμερα τουλάχιστον τον

Όργουελ. Αλλά και το όνομα «Ευρώπη» τούς το δώσα-

με και αχάριστοι είναι πλην εξαιρέσεων. Το θέλουν, δεν

το θέλουν, η Ελλάδα έγινε φως του κόσμου και αν για

λίγο το φως αυτό θα το σβήσουν, θα σβήσουν για πάντα

και τη δική τους τη μοίρα. Η Ελλάδα ποτέ δεν πεθαίνει

και πάλι προς τη δόξα τραβά. 

του
δρα Aλέξιου 

Παναγόπουλου 

Καθηγητής 
και ακαδημαϊκός

EASA

Το επίθετο των τέκνων 
του τέως βασιλιά Κωνσταντίνου



Τ
ην εντατικοποίηση των επιχειρήσεων
στην κατεχόμενη Δυτική Όχθη ζήτη-
σε από τις ισραηλινές ένοπλες δυνά-

μεις ο υπουργός Άμυνας του Ισραήλ Ισραέλ
Κατς. Η εντολή του Κατς έρχεται έπειτα από
σειρά εκρήξεων σε σταθμευμένα λεωφο-
ρεία στο Κεντρικό Ισραήλ.

«Υπό το φως των σοβαρών αποπειραθει-
σών επιθέσεων στην περιοχή Γκους Νταν
από παλαιστινιακές τρομοκρατικές οργανώ-
σεις εναντίον του άμαχου πληθυσμού στο Ισ-
ραήλ, έδωσα διαταγή στον στρατό να εντατι-
κοποιήσει τις επιχειρήσεις του για να κατα-
πολεμήσει την τρομοκρατία στον καταυλι-
σμό προσφύγων της Τούλκαρεμ και σε
όλους τους καταυλισμούς προσφύγων της
Ιουδαίας και της Σαμάρειας», ανέφερε ο
Κατς, χρησιμοποιώντας βιβλικό όρο αναφε-
ρόμενο στη Δυτική Όχθη, περιοχή υπό ισ-
ραηλινή κατοχή από το 1967.

Χαμάς: «Μπερδέψαμε
τα λείψανα της Σίρι Μπίμπας»

Στο μεταξύ, τα λείψανα της Ισραηλινής
ομήρου Σίρι Μπίμπας φαίνεται να μπερδεύ-
τηκαν με άλλα ανθρώπινα λείψανα από τα
συντρίμμια που προκάλεσε ισραηλινός βομ-
βαρδισμός, ο οποίος έπληξε τον χώρο όπου
κρατούνταν η γυναίκα και επέφερε τον θά-
νατό της, όπως ανέφερε σε ανακοίνωσή της
η Χαμάς, με φόντο την οργή του Ισραήλ, το
οποίο κατήγγειλε ότι η τέταρτη σορός που
παρέλαβε δεν ανήκε στην Ισραηλινή όμηρο,
όπως είχε συμφωνηθεί. Σύμφωνα με τη Χα-
μάς, θα εξεταστεί η πιθανότητα σφάλματος
προκειμένου να διαλευκανθεί τι ακριβώς
συνέβη.

«Θα ενεργήσουμε με αποφασιστικότητα
για να επιστρέψει η Σίρι στην πατρίδα της μαζί
με όλους τους άλλους ομήρους μας -τόσο
τους ζωντανούς όσο και τους νεκρούς- και να
διασφαλίσουμε ότι η Χαμάς θα πληρώσει το
τίμημα για αυτήν τη βάρβαρη και τρομακτική
παραβίαση της συμφωνίας», είπε ο Νετανιά-

χου σε βιντεοσκοπημένη ανακοίνωση σύμ-
φωνα με το πρακτορείο Reuters.

Παράλληλα, ανέφερε πως η Χαμάς παρέ-
δωσε πτώμα που ανήκει σε μια «γυναίκα από
τη Γάζα». «Με αφάνταστο κυνισμό δεν επέ-
στρεψαν τη Σίρι με τα μικρά παιδιά της, τα αγ-
γελούδια, και τοποθέτησαν το πτώμα μιας γυ-
ναίκας από τη Γάζα στο φέρετρο», είπε ο Νε-
τανιάχου σε ανακοίνωσή του.

Η ανακοίνωση των IDF
Σε σχετική ανακοίνωσή τους οι IDF ανέφε-

ραν: «Κατά τη διαδικασία αναγνώρισης, δια-
πιστώθηκε ότι η σορός της γυναίκας που πα-
ραδόθηκε δεν είναι της Σίρι Μπίμπας, ούτε
αναγνωρίστηκε πως ανήκει σε κάποια άλλη
Ισραηλινή όμηρο. Πρόκειται για σορό άγνω-
στης» και πρόσθεσε: «Πρόκειται για μια πολύ
σοβαρή παραβίαση από την τρομοκρατική
οργάνωση Χαμάς της συμφωνίας για την επι-

στροφή τεσσάρων νεκρών απαχθέντων.
Απαιτούμε από τη Χαμάς να επιστρέψει τη Σί-
ρι μαζί με όλους τους απαχθέντες μας».

Η Χαμάς πάντως ανακοίνωσε τα ονόματα
των έξι ομήρων που θα απελευθερωθούν σή-
μερα. Θα είναι οι τελευταίοι εν ζωή όμηροι
που θα απελευθερωθούν κατά την πρώτη φά-
ση εφαρμογής της συμφωνίας εκεχειρίας
στη Λωρίδα της Γάζας. Οι ισραηλινές ένοπλες
δυνάμεις κατηγόρησαν τη Χαμάς πως «δολο-
φόνησε βάρβαρα» τους Αριέλ και Κφιρ Μπίμ-
πας, τεσσάρων ετών και 8,5 μηνών, παιδιά της
Σίρι, κατά τη διάρκεια της αιχμαλωσίας τους
στη Λωρίδα της Γάζας. «Σύμφωνα με την εκτί-
μηση ιατροδικαστικών και βάσει πληροφο-
ριών που έχουμε από τα ιατροδικαστικά ευ-
ρήματα, ο Αριέλ και ο Κφιρ Μπίμπας δολοφο-
νήθηκαν βάρβαρα κατά την αιχμαλωσία τους
τον Νοέμβριο του 2023 από τους τρομοκρά-
τες», ανέφερε ο ισραηλινός στρατός. 
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Μυστικές συναντήσεις μεταξύ Αμερικανών και Ρώσων
διεξάγονται στην Ελβετία τους τελευταίους μήνες με αντι-
κείμενο τον πόλεμο στην Ουκρανία. Σύμφωνα με το
Reuters, υπάρχει ένα «παράπλευρο κανάλι» επικοινωνίας
των δύο χωρών, με ορισμένες συναντήσεις να γίνονται κα-
τά τη διάρκεια της μεταβατικής περιόδου αλλαγής εξου-
σίας στις ΗΠΑ μετά τη νίκη Τραμπ στις εκλογές του περα-
σμένου Νοεμβρίου.

Κατά το Reuters, οι συμμετέχοντες στις συναντήσεις αυ-

τές, αν και διέθεταν διπλωματική εμπειρία και γνώση των
ζητημάτων ασφαλείας, εντούτοις δεν αποτελούσαν μέλη
των κυβερνήσεων ΗΠΑ και Ρωσίας, ενώ αδιευκρίνιστο
παραμένει αν έφτασαν στην Ελβετία κατόπιν εντολών από
τον Λευκό Οίκο ή από το Κρεμλίνο. Αδιευκρίνιστο παραμέ-
νει επίσης αν στις συναντήσεις αυτές είχε παρουσία η Ου-
κρανία και τι ακριβώς συζητήθηκε, με το Reuters να ση-
μειώνει ότι για τις επαφές αυτές ενήμερος ήταν ένας μι-
κρός αριθμός συμβούλων του Ντόναλντ Τραμπ.

Μια από τις πηγές περιέγραψε τις συνομιλίες στην Ελβε-
τία ως συζητήσεις της κατηγορίας Track Two - μια διπλω-
ματική ορολογία για ανεπίσημο διάλογο, που αποσκοπεί
στη βελτίωση της επικοινωνίας και στην ανταλλαγή ιδεών
παρά στην ανάπτυξη συγκεκριμένων προτάσεων. Παρό-
μοιες επαφές τύπου Track Two είχαν γίνει και το 2023 και
τις αρχές του 2024, όταν ο Πούτιν είχε στείλει τότε μήνυμα
ότι είναι πρόθυμος να συζητήσει κατάπαυση του πυρός -
επαφές που δεν κατέληξαν σε συμφωνία.

Μυστήριες μυστικές συναντήσεις ΗΠΑ-Ρωσίας στην Ελβετία - Ποιοι συμμετείχαν και τι συζήτησαν
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

ΓΕΡΜΑΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ -
ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΓΚΑΛΟΠ
Το όριο των 30% που 
δεν πιάνει ο Μερτς, 
η μικρή άνοδος του AfD
και οι αναποφάσιστοι

Αύριο διεξάγονται οι κρίσιμες εκλο-
γές στη Γερμανία και, σύμφωνα με
γερμανικά δημοσιεύματα, τις τελευ-
ταίες ώρες υπάρχει κάποιος προβλη-
ματισμός, καθώς οι Χριστιανοδημο-
κράτες του Φρίντριχ Μερτς δύσκολα
υπερβαίνουν το «ασφαλές κατώφλι»
του 30%, ενώ την ίδια στιγμή η ακροδε-
ξιά Εναλλακτική για τη Γερμανία (AfD)
εμφανίζεται στις δημοσκοπήσεις να
ανεβαίνει μία ή δύο μονάδες, πλησιά-
ζοντας το 22%. Οι αναποφάσιστοι, τρεις
μέρες πριν από τις εκλογές, ήταν στο
27%. Στο ψηφοδέλτιο για τις γερμανι-
κές ομοσπονδιακές εκλογές οι πολίτες
καταθέτουν δύο ψήφους: η πρώτη δί-
νεται σε έναν υποψήφιο από την εκλο-
γική περιφέρεια του ψηφοφόρου, ενώ
η δεύτερη είναι αυτή που καθορίζει το
ποσοστό ενός κόμματος στο ομοσπον-
διακό κοινοβούλιο. Σύμφωνα μάλιστα
με το ZDF, το 20%-25% των ψηφοφόρων
επιλέγει στην πρώτη ψήφο υποψήφιο
διαφορετικού κόμματος από αυτό που
διαλέγει στη δεύτερη ψήφο. Για την
πλειονότητα άλλωστε των Ευρωπαίων
ο Μερτς θεωρείται ρεαλιστής και υπέρ
των «συμμαχιών των προθύμων». Γνω-
ρίζουν όμως ότι οι κινήσεις και οι απο-
φάσεις του θα εξαρτηθούν σε μεγάλο
βαθμό από το ποιοι θα είναι οι κυβερ-
νητικοί του εταίροι, αλλά και πόση
εκλογική δύναμη θα λάβει. 

Έπειτα από σειρά εκρήξεων σε σταθμευμένα λεωφορεία στο Κεντρικό
Ισραήλ, ο υπουργός Άμυνας έδωσε εντολή στον στρατό 

να «πετσοκόψει» τους υπαιτίους των ενεργειών σε βάρος της χώρας του

«Εντατική επιχείρηση» Κατς(ε)... καλά
κατά της τρομοκρατίας στη Δυτική  Όχθη
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E
να 24ωρο μετά την εντολή της εισαγ-
γελέως του Αρείου Πάγου για κατε-
πείγουσα έρευνα ως προς τα αίτια

θανάτου του 39χρονου Βασίλη Καλογήρου
και με αφορμή ανάρτηση της προέδρου του
Συλλόγου Συγγενών Θυμάτων των Τεμπών

Μαρίας Καρυστιανού, η
προϊσταμένη της Ιατροδι-
καστικής Υπηρεσίας Λάρι-
σας Ρουμπίνη Λεονταρή,
που είχε αναλάβει τη νε-
κροψία-νεκροτομή του

ψυχολόγου, παραιτήθηκε
από την υπόθεση.
Στη δήλωση αποχής που

απέστειλε η ιατροδικαστής στο υπουργείο
Δικαιοσύνης γίνεται εκτενής αναφορά στην
ανάρτηση της Μαρίας Καρυστιανού στο Χ
εναντίον της. Χαρακτηριστικά στο έγγραφο
διατυπώνεται ο ισχυρισμός ότι «η Μαρία
Καρυστιανού, μητέρα ενός εκ των θυμάτων
του σιδηροδρομικού δυστυχήματος των
Τεμπών, προέβη σε μια άκρως δυσφημιστι-
κή σε βάρος μου ανάρτηση, στην οποία
όλως αναληθώς μου καταλόγιζε σπουδή και
σκοπιμότητα στην εκτέλεση της συγκεκρι-
μένης εντολής, πλημμελή εκ προθέσεως
εκτέλεση των νεκροψιών - νεκροτομών των
θυμάτων του δυστυχήματος, που επέφερε
δήθεν την απόκρυψη χημικών ουσιών, απέ-

δωσε σε εμένα εκφορά φράσεων που ουδέ-
ποτε διατύπωσα και ισχυρίστηκε ότι δήθεν
όλα εντάσσονται σε ένα καλά οργανωμένο
σχέδιο».

Την εξόργισε η ανάρτηση
της κυρίας Καρυστιανού
Με αφορμή την ανάρτηση της κυρίας Καρυ-
στιανού η ιατροδικαστής αναφέρει ότι ακο-
λούθησε μια επίθεση εναντίον της με
«υβριστικές αναφορές σε βάρος μου, δυ-
σμενή, συκοφαντικά και αναληθή σχόλια
σχετικά με την επιστημονική μου επάρκεια
και γνώση της ιατροδικαστικής επιστήμης,
την αντικειμενικότητά μου, την αμεροληψία
μου, την ηθική μου υπόσταση, ακόμη και για
τον απολύτως σύννομο βίο μου».
Ισχυρίζεται ότι στην επαγγελματική της
διαδρομή έχει αντιμετωπίσει επιθέσεις με
αθέμιτα μέσα και στην υπόθεση του Βασίλη
Καλογήρου «επιχειρούν ήδη να σπιλώσουν
με ψεύδη, υποψίες και συνωμοσιολογικά
σενάρια με στόχο να προκαταλάβουν την
κοινή γνώμη και να απαξιώσουν τελικά το
πόρισμα της ιατροδικαστικής έρευνας με
αυθαίρετα συμπεράσματα».
Καταλήγοντας, η ιατροδικαστής υποστηρί-
ζει ότι έχουν πληγεί βάναυσα η προσωπικό-
τητα και η υπηρεσιακή της τιμή και προεξο-
φλεί ότι «στο όποιο πόρισμά μου είναι απο-

λύτως βέβαιο ότι θα αποδοθούν δήθεν
εσκεμμένες προθέσεις και θα δοθούν ερ-
μηνείες που σε καμία περίπτωση δεν σχετί-
ζονται με επιστημονική κρίση».
Η Μαρία Καρυστιανού στην ανάρτησή της
είχε σχολιάσει την ανάληψη της ιατροδικα-
στικής έρευνας για τον Βασίλη Καλογήρου
από τη συγκεκριμένη ιατροδικαστή γρά-
φοντας ότι είναι «η ίδια ιατροδικαστής που
τη στιγμή του μεγάλου πόνου μου μού είπε
ότι δήθεν το παιδί μου πέθανε ακαριαία και
συναίνεσε να μπει ό,τι είχε απομείνει από
το καμένο κορμάκι του με τα υπόλοιπα κα-
μένα παιδιά σε σακούλες. Χωρίς να γίνουν
οι προβλεπόμενες τοξικολογικές εξετά-
σεις, όπως υποχρεούνταν».

Δεν υπάρχει ξένο DNA
στα ρούχα και τα νύχια του
Την ίδια ώρα και σύμφωνα με πληροφορίες
τόσο στα νύχια των χεριών του 39χρονου
Βασίλη Καλογήρου όσο και στα ρούχα του
δεν βρέθηκαν ίχνη από ξένο DNA. Στοιχείο
εξαιρετικά σημαντικό για την εξαγωγή κά-
ποιων πρώτων συμπερασμάτων, καθώς αν
είχε έρθει σε επαφή με κάποιο άτομο η είχε
παλέψει η αμυνθεί, θα έπρεπε να υπάρχει
κάποιο ίχνος ξένου DNA. Βέβαια, σημαντι-
κός παράγοντας που θα μπορούσε να εξα-
λείψει τυχόν ξένα ίχνη είναι οι καιρικές
συνθήκες που επικρατούσαν στην περιοχή,
με δεδομένο ότι το πτώμα βρισκόταν εκτε-
θειμένο για μέρες.

ΥΠΟΘΕΣΗ ΘΑΝΑΤΟΥ ΒΑΣΙΛΗ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ

Γιατί τα βρόντηξε
η ιατροδικαστής
Ρουμπίνη Λεονταρή

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ «POLITICAL» ΓΙΑ ΤΟ ΚΥΚΛΩΜΑ ΝΑΡΚΩΤΙΚΩΝ ΣΤΟ ΗΡΑΚΛΕΙΟ ΚΡΗΤΗΣ
Τα μέλη του συνδέονται με εμπρηστική επίθεση κατά αστυνομικού πριν από δύο χρόνια
Με μια καλά συντονισμένη επιχείρηση οι αστυνομικές αρχές

κατάφεραν να εξαρθρώσουν οργανωμένο κύκλωμα διακίνησης
ναρκωτικών στο Ηράκλειο, προχωρώντας στη σύλληψη 15 ατό-
μων σε Κρήτη και Αττική. Σύμφωνα με πληροφορίες, το κύκλωμα

είχε αυστηρή ιεραρχική δομή με επικεφαλής
έναν 27χρονο Έλληνα ο οποίος κατηύθυνε το
δίκτυο διακίνησης και ανέθετε συγκεκριμέ-
νους ρόλους στα υπόλοιπα μέλη. Η δράση του
επικεντρωνόταν κυρίως στη διακίνηση κοκαΐ-
νης στο Ηράκλειο.

Μεταξύ των συλληφθέντων περιλαμβάνον-
ται 14 Έλληνες, ηλικίας από 19 έως 32 ετών, κα-
θώς και ένας 58χρονος αλλοδαπός. Δύο από

αυτούς βρίσκονταν ήδη στη φυλακή για παρόμοια αδικήματα. Οι
συλλήψεις πραγματοποιήθηκαν στο πλαίσιο πολύμηνης έρευ-
νας, με την Αστυνομία να αξιοποιεί κρίσιμα στοιχεία που οδήγη-
σαν στη μεγάλη αυτή επιχείρηση. Τα ξημερώματα της Τετάρτης
ταυτόχρονες έφοδοι σε Ηράκλειο και Αττική οδήγησαν στη σύλ-

ληψη τριών βασικών μελών στην πρωτεύουσα και των υπόλοι-
πων δώδεκα στο Ηράκλειο. Σύμφωνα με αποκλειστικές πληρο-
φορίες της «Political», μέλη του κυκλώματος είχαν εμπλοκή σε
εμπρηστική επίθεση κατά αστυνομικού της Ασφάλειας Ηρακλεί-
ου πριν από περίπου δύο χρόνια.

Κατά τη διάρκεια των ερευνών οι αστυνομικοί κατέσχεσαν 1 κι-
λό και 80 γραμμάρια κοκαΐνης, το χρηματικό ποσό των 30.000

ευρώ, 65 γραμμάρια κάνναβης, 7 οχήματα, τα οποία χρησιμοποι-
ούσαν τα μέλη του κυκλώματος για τις μετακινήσεις τους και τη
μεταφορά των ναρκωτικών, 18 κινητά τηλέφωνα, 2 σιδερογρο-
θιές και ένα μεταλλικό κλομπ. Τέλος, εντοπίστηκε πλήθος σημει-
ώσεων, που εκτιμάται ότι περιλαμβάνουν στοιχεία για τις συναλ-
λαγές και το πελατολόγιο του κυκλώματος. Η Αστυνομία έχει
σχηματίσει δικογραφία σε βάρος 112 ακόμη ατόμων κατηγορου-
μένων για τα κατά περίπτωση αδικήματα της εγκληματικής ομά-
δας και παραβάσεις νομοθεσίας περί ναρκωτικών.

του Σωτήρη
Μπαρσάκη

Η προϊσταμένη της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Λάρισας 
που είχε αναλάβει τη νεκροψία-νεκροτομή του 39χρονου

παραιτήθηκε μιλώντας για συνωμοσιολογικά σενάρια 
που προσπαθούν να προκαταλάβουν την κοινή γνώμη
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Τ
ην εναρκτήρια σύνοδο στη νέα πενταετή της θητεία πραγ-

ματοποίησε χθες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή των Περιφερει-

ών. Οι εργασίες ξεκίνησαν με τη συζήτηση των μελών με

τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Αντόνιο Κόστα. Συζη-

τήσεις είχαν ακόμη τα μέλη της Επιτροπής για την Περιφερειακή

Αναπτυξιακή Πολιτική της ΕΕ με τον Ραφαέλ Φίτο, εκτελεστικό

αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη Συνοχή και τις

Μεταρρυθμίσεις, ο οποίος είχε προσφάτως επισκεφτεί τη χώρα

μας, καθώς και για το κρίσιμο θέμα της στέγασης με τον Νταν

Γιόργκεσεν, Ευρωπαίο Επίτροπο Ενέργειας και Στέγασης.

Οι εργασίες συνεχίστηκαν με την εκλογή του νέου προέδρου,

του νέου α’ αντιπροέδρου, των μελών του Προεδρείου και των

Επιτροπών της ΕτΠ. Νέα πρόεδρος εκλέχθηκε η Σοσιαλίστρια

από την Ουγγαρία Κάτα Τούτο, μέλος του Δημοτικού Συμβουλίου

της Βουδαπέστης, που έχει διατελέσει στο παρελθόν για πέντε

χρόνια ως αντιδήμαρχος της ουγγρικής πρωτεύουσας και α’ αντι-

πρόεδρος, που θα την αντικαταστήσει στην προεδρία, έπειτα από

2,5 χρόνια, ο Ισπανός Χουάνμα Μορένο, περιφερειάρχης Ανδα-

λουσίας, από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα (EPP).

Η πολυπληθέστερη ελληνική συμμετοχή
Η ελληνική αντιπροσωπεία, της οποίας επικεφαλής είναι ο

πρόεδρος της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος και Περιφερειάρ-

χης Νοτίου Αιγαίου Γιώργος Χατζημάρκος, θα έχει, όπως φαίνε-

ται, σημαντικό ρόλο στην επόμενη θητεία 2025-2030 της Επιτρο-

πής των Περιφερειών, καθώς αξιοποιείται στο σύνολό της.

Ο πρόεδρος της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας Γιώργος Χα-

τζημάρκος έλαβε θέση αντιπροέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτρο-

πής των Περιφερειών, καθώς και θέση στο Πολιτικό Γραφείο,

που αποτελεί το κύριο πολιτικό καθοδηγητικό όργανο της Επι-

τροπής των Περιφερειών.

Ο περιφερειάρχης Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς εκλέχθηκε στη

θέση του α’ αντιπροέδρου της πολιτικής ομάδας του Ευρωπαϊ-

κού Λαϊκού Κόμματος (EPP) στην Επιτροπή των Περιφερειών,

ενώ και ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας επίσης στη θέση

του αντιπροέδρου της πολιτικής ομάδας των Σοσιαλιστών στην

Επιτροπή.

Ιδιαίτερη σημασία έχει η ανάληψη της Προεδρίας της Επιτρο-

πής για το περιβάλλον, την κλιματική αλλαγή και την ενέργεια

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής των Περιφερειών από τον πρώην

δήμαρχο Αθηναίων Κώστα Μπακογιάννη.

Ακόμη, ο γενικός γραμματέας της ΚΕΔΕ Δημήτρης Καφαντά-

ρης και ο δήμαρχος Πυλαίας Ιγνάτιος Καϊτετζίδης έλαβαν θέ-

σεις στις Μεικτές Συμβουλευτικές Επιτροπές για τις σχέσεις με

την Αλβανία και την Τουρκία, οι οποίες χειρίζονται κρίσιμα ζη-

τήματα για τα εθνικά μας συμφέροντα.

Ποιοι είναι οι 12
Η δωδεκαμελής Ελληνική Αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή

Επιτροπή των Περιφερειών 2025-2030 αποτελείται από τα τα-

κτικά μέλη, συγκεκριμένα τον δήμαρχο Θεσσαλονίκης Στέλιο

Αγγελούδη, την περιφερειάρχη Κεντρικής Μακεδονίας Αθηνά

Αθανασιάδου-Αηδονά, τον περιφερειάρχη Κεντρικής Μακεδο-

νίας Γιώργο Αμανατίδη, τον περιφερειάρχη Κρήτης Σταύρο Αρ-

ναουτάκη, τον δήμαρχο Αθηναίων Χάρη Δούκα, τον δήμαρχο

Πυλαίας-Χορτιάτη Ιγνάτιο Καϊτετζίδη, τον δημοτικό σύμβουλο

Αθηναίων Κώστα Μπακογιάννη, τον δήμαρχο Γλυφάδας Γιώργο

Παπανικολάου, τον περιφερειάρχη Πελοποννήσου Δημήτριο

Πτωχό, τον δημοτικό σύμβουλο Πύλου-Νέστορος και γγ της

ΚΕΔΕ Δημήτρη Καφαντάρη, τον περιφερειάρχη Νοτίου Αιγαίου

και πρόεδρο της ΕΝΠΕ Γιώργο Χατζημάρκο και τον περιφερει-

άρχη Αττικής Νίκο Χαρδαλιά. 

Και τα 12 μέλη της ελληνικής 
αντιπροσωπείας σε καίριες θέσεις 

ευθύνης - Ποιες κατέλαβαν Χαρδαλιάς,
Δούκας, Μπακογιάννης, Καφαντάρης

και Καϊτετζίδης

Νέος αντιπρόεδρος ο Γιώργος Χατζημάρκος 

Τον κώδωνα του κινδύνου έκρουσε
το μεσημέρι της Παρασκευής η
ΕΜΥ, καθώς επικαιροποιήθηκε το
έκτακτο δελτίο επιδείνωσης του
καιρού, ενώ ταυτόχρονα εκδόθηκε
πορτοκαλί προειδοποίηση για τα
καιρικά φαινόμενα που θα επικρα-
τήσουν τις επόμενες μέρες λόγω
της κακοκαιρίας «Coral».
Σύμφωνα με την ΕΜΥ, το έντονο κύ-
μα ψύχους θα συνεχίσει να επηρεά-
ζει μέχρι και την επόμενη Δευτέρα
τόσο τη χώρα μας όσο και την ευρύ-
τερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης και της Ανατολικής Μεσο-
γείου.
Πέρα από τις τσουχτερές θερμο-
κρασίες, που ήδη έχουν παγώσει
ολόκληρη τη χώρα και θα συνεχί-
σουν να πέφτουν τις επόμενες μέ-
ρες, στο Αιγαίο θα επικρατήσουν
θυελλώδεις βόρειοι άνεμοι εντάσε-
ως 7 Μποφόρ.
Στα νότια τα Μποφόρ θα φτάσουν τα
8, ενώ χιόνια θα πέσουν κατά τό-

πους στα ανατολικά ηπειρωτικά, τα
νησιά του Αιγαίου και την Κρήτη.
Η θερμοκρασία θα είναι ιδιαίτερα
χαμηλή σε όλη τη χώρα, ενώ χιόνια
θα πέσουν ακόμη και στην Αττική

και το Σάββατο.
Οι επόμενες ώρες και το διάστημα
μέχρι την ερχόμενη Δευτέρα θα εί-
ναι ιδιαίτερα δύσκολα, καθώς θα εί-
ναι το πιο «παγωμένο» τριήμερο του

φετινού χειμώνα μέχρι τώρα. Η Πο-
λιτική Προστασία βρίσκεται επί πο-
δός και στην Αττική, καθώς εκχιονι-
στικά μηχανήματα έχουν ενεργο-
ποιηθεί για να κρατήσουν τους δρό-
μους ανοιχτούς, όπου αυτό κριθεί
απαραίτητο. 
Μάλιστα, σύμφωνα με τη μετεωρο-
λόγο του Mega Χριστίνα Ρήγου, θα
σημειωθούν τοπικές χιονοπτώσεις
σε χαμηλά υψόμετρα σε Μαγνησία,
Φθιώτιδα, Βοιωτία, Αττική, Εύβοια,
Μυτιλήνη, Χίο, Κυκλάδες (βόρεια
νησιά) και Κρήτη (500μ.).
Επίσης, χιονοπτώσεις αναμένονται
μέχρι και την Κυριακή και σε πε-
ριοχές της Αττικής κάτω από τα
300μ. υψόμετρο, στα βόρεια προ-
άστια και συγκεκριμένα στις πε-
ριοχές του Διονύσου, του Καπαν-
δριτίου, του Βαρνάβα, της Ιπποκρά-
τειου Πολιτείας και των Θρακομα-
κεδόνων. Επίσης, ελαφρά χιονό-
στρωση αναμένεται στην περιοχή
της Πεντέλης.

ΚΑΚΟΚΑΙΡΙΑ «CORAL»

Σε πορτοκαλί συναγερμό 
ο κρατικός μηχανισμός

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΤΩΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ

Επί ποδός 
η Πολιτική 
Προστασία 

- Χιόνια και κρύο
μέχρι και 

τη Δευτέρα
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Π
οσό που ισοδυναμεί με τα έσοδα του ΕΝ-
ΦΙΑ μιας... τριετίας ή με το 90% των
αναδρομικών που θα μπορούσαν

να λάβουν 2,5 εκατομμύρια συνταξιούχοι
πλήρωσαν πέρυσι οι πολίτες για τους τό-
κους εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους! 

Όπως προκύπτει από τα στοιχεία της
Τραπέζης της Ελλάδος, το ελληνικό Δημό-
σιο κατέβαλε πέρυσι για την πληρωμή τό-
κων 6,968 δισ. ευρώ, έναντι 6,41 δισ. ευρώ
το 2023. Δηλαδή, οι πληρωμές σημείωσαν αύξη-
ση κατά 558 εκατ. ευρώ μέσα σε ένα έτος, λόγω
των υψηλότερων επιτοκίων δανεισμού του ελλη-
νικού Δημοσίου. Το συνολικό ποσό που πληρώ-
θηκε πέρυσι αντιστοιχεί στα έσοδα του ΕΝΦΙΑ
για σχεδόν μια ολόκληρη τριετία, ενώ το 80% αυ-
τού του ποσού θα αρκούσε για την καταβολή του
συνόλου των αναδρομικών των συνταξιούχων, με
βάση τον Νόμο Κατρούγκαλου, ή άλλες παροχές.

Επιπλέον, πρέπει να σημειωθεί ότι για τα 240 δισ.
ευρώ των δανείων που έχει λάβει η Ελλάδα
από τον Μόνιμο Μηχανισμό Στήριξης δεν
πληρώνουμε ούτε… σεντ για τόκους, καθώς
η έναρξη αποπληρωμής τους θα ξεκινήσει
από το 2032.

Από τα στοιχεία της Τραπέζης της Ελλά-
δος για τον προϋπολογισμό του 2024 σε τα-
μειακή βάση προκύπτει ότι πέρυσι πληρώ-
σαμε για τόκους διάφορων δανείων του δη-

μόσιου τομέα 3,901 δισ. ευρώ έναντι 3,482 δισ.
ευρώ το 2023 (αύξηση 419 εκατ. ευρώ), για τό-
κους ομολόγων 2,769 δισ. ευρώ έναντι 2,504 δισ.

ευρώ το 2023 (αύξηση 265 εκατ. ευρώ), ενώ για
έντοκα γραμμάτια πληρώθηκαν τόκοι 298 εκατ.
ευρώ έναντι 424 εκατ. ευρώ το 2023 (μείωση 126
εκατ. ευρώ). Πρέπει να σημειωθεί ότι το 2010,
όταν η Ελλάδα έφτασε σε αδυναμία δανεισμού
από τις αγορές, το ετήσιο ποσό για την πληρωμή
τόκων είχε εκτιναχθεί στα 15 δισ. ευρώ, με το
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν της χώρας να δια-
μορφώνεται στα 224 δισ. ευρώ, δηλαδή στα επί-
πεδα που έχει διαμορφωθεί σήμερα. 

Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με την ΤτΕ προκύπτει
ότι το ταμειακό αποτέλεσμα της κεντρικής διοίκη-
σης τον Ιανουάριο παρουσίασε πλεόνασμα 560
εκατ. ευρώ, έναντι ελλείμματος 239 εκατ. ευρώ τον
αντίστοιχο μήνα του 2024. Τέλος, τον Ιανουάριο, τα
έσοδα του τακτικού προϋπολογισμού διαμορφώ-
θηκαν σε 5,698 δισ. ευρώ από 5,091 δισ. ευρώ πέ-
ρυσι, ενώ οι δαπάνες στα 5,488 δισ. ευρώ από
4,799 δισ. ευρώ τον αντίστοιχο περσινό μήνα.
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Τρεις ΕΝΦΙΑ πληρώσαμε πέρυσι
για τους τόκους εξυπηρέτησης 

του δημόσιου χρέους!

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

ΔΗΜΗΤΡΗΣ 
ΠΑΠΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ
Φτιαγμένος 
για… Τιτάν

COCA COLA
Ισχυρά μεγέθη 
το 2024 και γενναίο
μέρισμα 1,03 ευρώ

ΣΕΛ. 40

Οι τόκοι για το χρέος 
«έφαγαν» τα αναδρομικά 
όλων των συνταξιούχων!
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Πάνω από €40 εκατ. για την ανακαίνιση του ιστορικού InterContinental
Το ξενοδοχείο-σύμβολο για την αθηναϊκή φιλοξενία, το

Athenaeum InterContinental Athens, ανακαινίζεται από

την κοινοπραξία του Ομίλου ΑΒΑΞ και της Μπαλλιάν Τεχνι-

κή. Το έργο, προϋπολογισμού 43,7 εκατ. ευρώ, αποτελεί ένα

τεχνικό εγχείρημα μεγάλης σημασίας, καθώς το πρόγραμ-

μα ανακαίνισης του μεγαλύτερου ξενοδοχείου της Αθήνας,

με τα 563 δωμάτια και τον συνεδριακό χώρο, πραγματοποι-

είται ενώ το ξενοδοχείο λειτουργεί κανονικά.

Η ανακαίνιση περιλαμβάνει τη ριζική ανανέωση όλων των

δωματίων και σουιτών και θα υλοποιηθεί σε δύο περιόδους,

εξασφαλίζοντας την αδιάλειπτη λειτουργία του ξενοδοχεί-

ου. Η πρώτη αφορά την ανακαίνιση 253 δωματίων, σε μία

από τις δύο πτέρυγες του ξενοδοχείου, η οποία θα ολοκλη-

ρωθεί τον Ιούνιο του 2025, ενώ η δεύτερη στα υπόλοιπα 310

δωμάτια θα εκτελεστεί κατά τη διάρκεια της χειμερινής πε-

ριόδου 2025-2026. Ο Όμιλος ΑΒΑΞ, με μακρά εμπειρία και

τεχνογνωσία σε έργα υψηλών απαιτήσεων, σε συνεργασία

με την Μπαλλιάν Τεχνική, επιβεβαιώνουν τη δέσμευσή τους

στην παράδοση κατασκευαστικών υποδομών που συνδυά-

ζουν την ποιότητα με τη σύγχρονη αισθητική και τη λειτουρ-

γική αριστεία.  Στο ίδιο χρονικό διάστημα θα πραγματοποι-

ηθεί καθολική ανανέωση του Tobar στο λόμπι καθώς και κα-

τασκευή εντυπωσιακής πισίνας υπερχείλισης στον χώρο

του Acropolis Terrace στον 6ο όροφο του ξενοδοχείου, προ-

σφέροντας μια μοναδική εμπειρία στους επισκέπτες.

Το Athenaeum InterContinental, μέλος της αλυσίδας

Donkey Hotels, στοχεύοντας στην ενίσχυση της ηγετικής

του θέσης ως κορυφαίου προορισμού φιλοξενίας στην πόλη

της Αθήνας, το προηγούμενο διάστημα έχει ήδη προχωρή-

σει σε επενδύσεις που αφορούν την ανακαίνιση των εστια-

τορίων Artbistrot & Artlounge που βρίσκονται στο λόμπι,

καθώς και στην αναμόρφωση του Club Lounge στον 8ο όρο-

φο του ξενοδοχείου.

Π
ρεμιέρα έκανε η νέα υπηρεσία της
Συγκοινωνιακής Αστυνομίας, η
οποία προέκυψε μετά τις συνδυα-

σμένες δράσεις του υπουργείου Μεταφο-
ρών και του υπουργείου Προστασίας του

Πολίτη, αρχικά στα οχήματα που κι-
νούνται δυτικά της Αθήνας. 

Το ειδικό σώμα της ΕΛΑΣ θα δίνει
καθημερινά τη μάχη απέναντι σε
φαινόμενα παραβατικότητας, προ-
ασπίζοντας την ασφάλεια στη μετα-
κίνηση των πολιτών αλλά και των ερ-

γαζομένων στις δημόσιες συγκοινω-
νίες. Το πιλοτικό πρόγραμμα θα αφο-
ρά, σε πρώτη φάση, λεωφορειακές

γραμμές που πραγματοποιούν δρομολό-
για στη Δυτική Αττική, καθώς και σε συρ-
μούς του προαστιακού σιδηροδρόμου,
και οι συνολικά 130 αστυνομικοί που
έχουν διατεθεί για τη στελέχωσή του θα
περιφρουρούν 12 δρομολόγια, από την
έναρξη έως τη λήξη τους, στα οποία ση-
μειώνονται συχνά έκνομες ενέργειες,
ακόμη και χρήση ναρκωτικών ουσιών εν-
τός των οχημάτων.

Τα μεικτά τριμελή κλιμάκια θα απαρτί-
ζονται από δύο ένστολους κι έναν αστυνο-
μικό με πολιτικά ανά μέσο μεταφοράς.
Πρόκειται για ένα δυναμικό σχέδιο αστυ-
νόμευσης, το οποίο θα εξελίσσεται ανά-
λογα με τις επικρατούσες συνθήκες και

μελλοντικά θα επεκταθεί και σε άλλες
γειτονιές της Αττικής.

Ο υφυπουργός Μεταφορών Βασίλης
Οικονόμου, με αφορμή την έναρξη της νέ-
ας υπηρεσίας, επισκέφθηκε τα αμαξο-
στάσια της ΟΣΥ στον Άγιο Ιωάννη Ρέντη
και στα Λιόσια. 

«Το κράτος είναι παρόν»
«Είναι μια εξαιρετική συνέργεια μεταξύ

των δύο υπουργείων και των αντίστοιχων
υπηρεσιών που ενώνουν τις δυνάμεις
τους για το κοινό καλό, με ουσιαστικά
αποτελέσματα. Έχουμε θέσει σε εφαρμο-

γή ένα σημαντικό μέτρο για την ασφάλεια
των επιβατών και των εργαζομένων, σε
δρομολόγια στα οποία έχουν καταγραφεί
καταγγελίες για βανδαλισμούς και επικίν-
δυνες συμπεριφορές. Η αστυνομία πλέον
παρεμβαίνει, παρακολουθεί την κίνηση
και διασφαλίζει την ομαλή λειτουργία των
συγκοινωνιών. 

Στόχος μας είναι να προστατεύσουμε
τόσο τους οδηγούς όσο και τους επιβάτες,
ώστε να μπορούν να χρησιμοποιούν τα
Μέσα Μαζικής Μεταφοράς χωρίς φόβο.
Το κράτος είναι παρόν. Οι δημόσιες συγ-
κοινωνίες είναι δημόσια περιουσία και
πρέπει να προστατεύονται. Υπάρχουν πο-
λίτες που αποφεύγουν να χρησιμοποι-
ήσουν τα λεωφορεία, τον προαστιακό ή
τον ηλεκτρικό σιδηρόδρομο λόγω παρα-

βατικών συμπεριφορών. Αυτό αλλάζει
από σήμερα. Η παρουσία της αστυνομίας
θα ενισχύσει την εμπιστοσύνη του επιβα-
τικού κοινού», σημείωσε ο Βασίλης Οικο-
νόμου, ο οποίος συνοδευόμενος από τον
διευθύνοντα σύμβουλο της ΟΣΥ Στέφανο
Αγιάσογλου επιβιβάστηκε σε λεωφορείο
της ΟΣΥ από το ΣΚΑ με κατεύθυνση τις
Αχαρνές, παρακολουθώντας την εφαρμο-
γή του νέου προγράμματος.

Να υπενθυμίσουμε πως στο αμαξοστά-
σιο της Πέτρου Ράλλη στεγάζεται το κέν-
τρο ελέγχου όλων των δρομολογίων της
Αττικής και κατά την επίσκεψή του, ο
υφυπουργός ενημερώθηκε από τον επό-
πτη του προγράμματος και τον υπεύθυνο
αστυνομικό υποδιευθυντή για τη λειτουρ-
γία του κέντρου ελέγχου. 

«Στόχος η προστασία
οδηγών και επιβατών
για να χρησιμοποιούν
τα ΜΜΜ χωρίς φόβο»

Η επίσημη «πρώτη» της Συγκοινωνιακής Αστυνομίας και 
η επίσκεψη του υφυπουργού Μεταφορών στα αμαξοστάσια

της ΟΣΥ στον Άγιο Ιωάννη Ρέντη και στα Λιόσια

ΒΑΣΙΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

Γράφει 
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Σαβούρδου



Τ
ην ηγετική της θέση στον τομέα των Ανανεώσι-
μων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), προωθώντας πα-
ράλληλα και τη βιώσιμη ανάπτυξη μέσω στρα-

τηγικών συμφωνιών και ολοκληρωμένων έργων σε
παγκόσμια κλίμακα, εδραιώνει η Metlen, με τον κλάδο
της ενέργειας να συμμετέχει με ποσοστό 81% στο σύ-
νολο του κύκλου εργασιών της, ο οποίος για το 2024
κλείδωσε στα 5,6 δισ. ευρώ. Μόνο ο κλάδος της ενέρ-
γειας κατέγραψε κύκλο εργασιών 4,5 δισ. ευρώ, με τα

κέρδη προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων (EBIT-
DA) να διαμορφώνονται στα 753 εκατ. ευρώ.

Ο ελληνικός κολοσσός με διεθνή προσανατο-
λισμό σε όλο το φάσμα της ενέργειας (Renewa-
bles, Energy & Generation Management, Ener-
gy Customer Solutions, Integrated Supply &
Trading and Power Projects) πρωταγωνιστεί
στις ενεργειακές εξελίξεις και τοποθετείται
στρατηγικά στην πρώτη γραμμή της ενεργει-

ακής μετάβασης.

Το ενεργειακό χαρτοφυλάκιο
Το εν λειτουργία χαρτοφυλάκιο του ομίλου σημεί-

ωσε δυναμική αύξηση, φτάνοντας το 1,4 GW εγκατε-
στημένης ισχύος στο τέλος του έτους, υπερβαίνοντας
για πρώτη φορά το ορόσημο του 1 GW. Συνολικά, το
παγκόσμιο χαρτοφυλάκιο της Metlen ξεπέρασε τα
11,1 GW, μια συνολική αύξηση ~0,6 GW έργων σε σχέ-
ση με την αρχή του έτους. Το συγκεκριμένο χαρτοφυ-
λάκιο περιλαμβάνει έργα εν λειτουργία και σε ώριμη
φάση ισχύος 4,9 GW, καθώς και έργα σε αρχικά στά-
δια ανάπτυξης ισχύος 6,2 GW.

Η παγκόσμια παραγωγή ενέργειας από μονάδες
Ανανεώσιμων Πηγών στο τέλος του 2024, ανήλθε σε
1,6 TWhs σημειώνοντας αύξηση 40% σε σχέση με το
2023. Από αυτές, οι 0,7 TWhs παρήχθησαν από ΑΠΕ
εντός Ελλάδος και οι υπόλοιπες 0,9 TWhs από ΑΠΕ
του εξωτερικού. Οι επιδόσεις της εταιρείας αντικατο-
πτρίζουν τη συνεχή δυναμική ανάπτυξη και τη διεύ-
ρυνση της παρουσίας στον τομέα της «πράσινης
ενέργειας», με έργα σε λειτουργία σε Ελλάδα, Ηνω-
μένο Βασίλειο, Ιταλία, Ιρλανδία, Αυστραλία, Χιλή και
Νότια Κορέα. 

Τα deals και τα έργα
Στο πλαίσιο της στρατηγικής ανάπτυξης, μέσα στο

2024, υπέγραψε συμφωνία-πλαίσιο (Cooperation
Framework Agreement - CFA), ύψους 2 δισ. ευρώ,
με τη ΔΕΗ, για την ανάπτυξη και κατασκευή χαρτο-
φυλακίου φωτοβολταϊκών έργων 2 GW σε Ιταλία,
Βουλγαρία Κροατία και Ρουμανία, με ορίζοντα υλο-
ποίησης τα τρία έτη. 

Με αρωγό τη σταθερή υποστήριξη ενός γεωγραφι-
κά διαφοροποιημένου, αυτοχρηματοδοτούμενου
επιχειρηματικού μοντέλου, με μειωμένες απαιτή-
σεις, όσον αφορά τις κεφαλαιουχικές δαπάνες, το
Asset Rotation Plan επιτρέπει στη Metlen να συνεχί-
ζει απρόσκοπτα την αύξηση της κερδοφορίας της M
Renewables, αξιοποιώντας τη διεθνή της εμπειρία
και το δίκτυο συνεργατών της, με δραστηριοποίηση
και παρουσία σε πάνω από 20 χώρες. Σημειώνεται ότι
το 2024 προχώρησε στη σύναψη συμφωνιών πώλη-
σης φωτοβολταϊκών (Φ/Β) έργων (SPAs) συνολικής
ισχύος ~1GW στην Ευρώπη.

Αναφορικά με το χαρτοφυλάκιο ιδίων έργων που
αναπτύσσονται και κατασκευάζονται εντός Ελλάδας,
κατά τη διάρκεια του 2024 ξεκίνησε η κατασκευή Φ/Β
έργων 0,4 GW, 48 MW έργων αποθήκευσης ενέργει-
ας (BESS) και 13 ΜW αιολικών έργων, με το ελληνικό
χαρτοφυλάκιο να αξιοποιεί πόρους από τον Μηχανι-
σμό Ανάκαμψης και Σταθερότητας (RRF).

Ανοδική πορεία και
στην αποθήκευση

Το 2024, η Metlen κατέγραψε μια ιδιαίτερα δυνα-
μική πορεία στην ανάπτυξη, κατασκευή και διαχείρι-
ση συστημάτων αποθήκευσης ενέργειας (BESS), τό-
σο για τρίτους όσο και για ίδια έργα, εδραιώνοντας
περαιτέρω τη θέση της ως κορυφαίος κατασκευα-
στής ΑΠΕ και φτάνοντας συνολική ισχύ αποθήκευ-
σης ~0,7 GWh σε Ελλάδα, Ιταλία, Ηνωμένο Βασίλειο,

Πουέρτο Ρίκο, Τυνησία και Νιγηρία. Παράλληλα,
βρίσκεται σε τελική φάση συμβασιοποίησης νέων
έργων αποθήκευσης ενέργειας για τρίτους, συνολι-
κής ισχύος 2,2 GWh, ενώ ταυτόχρονα επεκτείνει το
χαρτοφυλάκιό της με νέα υπό ανάπτυξη έργα, τα
οποία αναμένεται να τεθούν σε λειτουργία τα επόμε-
να χρόνια, ενισχύοντας τη θέση της και στον τομέα
της αποθήκευσης ενέργειας, ο οποίος τομέας ανα-
μένεται να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο στις ενεργει-
ακές επενδύσεις της πράσινης μετάβασης τα επόμε-
να χρόνια. Εντός του 2024, συμβασιοποιήθηκαν νέα
έργα για τρίτους συνολικής δυναμικότητας ~1,1 GW
σε Ελλάδα, Ισπανία, Ιταλία, Χιλή, Νέα Ζηλανδία, και
Μεγάλη Βρετανία, με το συνολικό συμβασιοποιημέ-
νο υπόλοιπο να ανέρχεται στα 463,1 εκατ. ευρώ, ενώ
επιπλέον 530 εκατ. ευρώ βρίσκονται σε τελική φάση
διαπραγμάτευσης. 
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Φλέβα χρυσού η πράσινη 
ενέργεια για τη Metlen 

Ο ελληνικός κολοσσός 
είχε 5,6 δισ. συνολικό 

κύκλο εργασιών το 2024,
εκ των οποίων ο κλάδος
της ενέργειας κατέγραψε
4,5 δισ. συμμετέχοντας
στο 81% του συνολικού

κύκλου εργασιών
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M
εγέθη-έκπληξη λόγω των αυξη-
μένων πωλήσεων ανθρακού-
χων, «ενεργειακών» αλλά και

αλκοολούχων ποτών πέτυχε το 2024 η Co-
ca Cola, η οποία θα δώσει πλουσιοπάροχο
μέρισμα 1,03 ευρώ ανά μετοχή. Σύμφωνα
με τις οικονομικές καταστάσεις:

1. Τα καθαρά έσοδα από πωλήσεις αυξή-

θηκαν κατά 13,8%. Ο όγκος πωλήσεων αυ-

ξήθηκε κατά 2,8%, με όλες τις κατηγορίες

στρατηγικής προτεραιότητας να συνεισφέ-

ρουν στην ανάπτυξη. Τα ανθρακούχα αναψυκτικά σημείωσαν άνο-

δο 1,5%, τα ποτά ενέργειας 30,2% και ο καφές 23,9%.

2. Το μερίδιο αγοράς σημείωσε αύξηση σε αξία κατά 1,5%

στα αλκοολούχα αναψυκτικά και 0,20% στα ανθρακούχα

αναψυκτικά. 

3. Το μεικτό περιθώριο κέρδους αυξήθηκε κατά 1,10% φτά-

νοντας στο 36,1%, ως αποτέλεσμα των πρωτοβουλιών για την

αύξηση των εσόδων και του μειωμένου ρυθμού αύξησης

του πληθωρισμού σε σχέση με το κόστος των πρώτων υλών.

4. Η απόδοση επενδεδυμένων κεφαλαίων σημείωσε αύξη-

ση κατά 1,90%, φτάνοντας στο 18,3%.

5. Οι καθαρές ταμειακές ροές σημείωσαν μικρή αύξηση σε σύγ-

κριση με πέρυσι στο επίπεδο των 712,6 εκατ. ευρώ.

6. Ο δείκτης του καθαρού δανεισμού ως προς τα συγκρίσιμα, προ-

σαρμοσμένα κέρδη προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων (συγκρίσι-

μο προσαρμοσμένο EBITDA) ανήλθε στο 1.0x, αντικατοπτρίζοντας

την ισχυρή κεφαλαιακή θέση του ομίλου.

7.Τα συγκρίσιμα λειτουργικά κέρδη ανήλθαν σε ύψους 1,192 δισ. ευρώ.

8. Τα καθαρά κέρδη μετά φόρων που αναλογούν στους ιδιοκτήτες

της μητρικής εταιρείας ανήλθαν σε 820,6 εκατ. ευρώ, σημειώνον-

τας αύξηση 28,9% σε σύγκριση με το 2023, όταν είχαν διαμορφωθεί

στα 636,5 εκατ. ευρώ. Σημειώνεται ότι η διανομή μερίσματος 1,03

ευρώ ανά μετοχή αντιστοιχεί σε αύξηση 11% σε ετήσια βάση, ενώ τα

συγκρίσιμα κέρδη ανά μετοχή σημείωσαν αύξηση 9,5% και δια-

μορφώθηκαν στα 2,28 ευρώ χάρη στα ισχυρά λειτουργικά κέρδη.

Ανάπτυξη παντού
Οι πωλήσεις της Coca Cola κατά την περσινή χρονιά πα-

ρουσίασαν σημαντική έως και πολύ ισχυρή αύξηση σε όλες
τις επιμέρους αγορές. Ειδικότερα:

1. Στις αναπτυγμένες αγορές σημειώθηκε αύξηση των καθαρών

εσόδων από πωλήσεις κατά 3,3% σε οργανική βάση, κυρίως λόγω

της διεύρυνσης των καθαρών εσόδων ανά κιβώτιο και της αύξησης

του όγκου πωλήσεων. Τα λειτουργικά κέρδη σε οργανική βάση

διατηρήθηκαν ουσιαστικά στα ίδια επίπεδα.

2. Στις αναπτυσσόμενες αγορές τα καθαρά έσοδα από πωλήσεις

αυξήθηκαν κατά 12,7% σε οργανική βάση χάρη στη διεύρυνση των

καθαρών εσόδων ανά κιβώτιο και τη σημαντική αύξηση του όγκου

πωλήσεων. Τα λειτουργικά κέρδη αυξήθηκαν κατά 39,6% σε οργα-

νική βάση.
3. Στις αναδυόμενες αγορές τα καθαρά έσοδα από πωλήσεις αυξή-
θηκαν κατά 23,3% σε οργανική βάση, ενώ η εταιρεία αντιμετώπισε την
αρνητική επίδραση από τις μεταβολές των συναλλαγματικών ισοτι-
μιών. Μέσω των πρωτοβουλιών για την αύξηση των εσόδων η διοίκη-
ση κατάφερε να σημειώσει ισχυρή αύξηση στον όγκο πωλήσεων, ενώ

τα λειτουργικά κέρδη αυξήθηκαν κατά 13% σε οργα-
νική βάση.

Οι επενδύσεις και οι προτεραιότητες
Η συνεχιζόμενη στενή συνεργασία με τη

The Coca Cola Company για την ενίσχυση της
ανάπτυξης των ανθρακούχων αναψυκτικών
και η αξιοποίηση σημαντικών γεγονότων,
όπως οι Ολυμπιακοί Αγώνες, το Euro 2024,
μουσικά φεστιβάλ και άλλες εκδηλώσεις προ-
σαρμοσμένες στις τοπικές αγορές, αποτέλε-
σαν στρατηγικές προτεραιότητες για τον όμι-

λο. Καθοριστικό ρόλο στην ενίσχυση των μεγεθών είχε η κυ-
κλοφορία του Monster Energy Green Zero Sugar σε 16 αγο-
ρές το 2024, ενώ ισχυρές ήταν οι επιδόσεις και στην Αφρική.
Από την άλλη, σημειώθηκε αύξηση στην κατηγορία του καφέ
χάρη στην αύξηση του μεριδίου εσόδων στο κανάλι της εκτός
σπιτιού κατανάλωσης. 

Η διοίκηση θα συνεχίσει να εστιάζει στις δυνατότητες μείξης και
παροχής πρωταρχικών επιλογών με το χαρτοφυλάκιο προϊόντων
κατανάλωσης, ιδιαίτερα μέσω των ανθρακούχων αναψυκτικών για
ενήλικες και των premium σημάτων οινοπνευματωδών ποτών,
συμπεριλαμβανομένης της επέκτασης της Finlandia Vodka σε 19
νέες αγορές. Τέλος, ο όμιλος συνέχισε να κατέχει ηγετική θέση σε
ζητήματα βιωσιμότητας και αναγνωρίστηκε για όγδοη φορά ως η
πιο βιώσιμη εταιρεία ποτών στον κόσμο από τους δείκτες Best in
Class Dow Jones 20242.
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Ισχυρά μεγέθη το 2024
και γενναίο

μέρισμα 1,03 ευρώ 

Τα καθαρά έσοδα
από πωλήσεις 

αυξήθηκαν 
κατά 13,8% - 
Εντυπωσιακή 

αύξηση 
των πωλήσεων 

σε όλες τις αγορές



Ε
πί 24 χρόνια, ο Δημήτρης Παπαλεξόπουλος ήταν
ο διευθύνων σύμβουλος της Τιτάν και -ακολου-
θώντας μια λογική εξέλιξη- την πρώτη ημέρα του

2023 βρέθηκε να είναι ο πρόεδρος του ομίλου που πλέον
γνωρίζει σαν την παλάμη του. Άνθρωπος ιδιαίτερα συγ-
κροτημένος, φαινόταν από την αρχή ότι θα ανέλθει στις
υψηλές θέσεις διοίκησης. 

Εξαιρετικός χειριστής τριών γλωσσών (αγγλικά, γαλλι-
κά και γερμανικά), σπούδασε ηλεκτρολόγος μηχανικός
στο Ομοσπονδιακό Πολυτεχνείο της Ζυρίχης και συνέχισε

τις σπουδές του παίρνοντας MBA από το Harvard το
1987 με ειδικότητα στη Διοίκηση Επιχειρήσεων.

Η αρχή
Η πρώτη δουλειά του Δημήτρη Παπαλεξόπουλου

ήταν σύμβουλος επιχειρήσεων στη McKinsey &
Company Inc στις Ηνωμένες Πολιτείες και συγκε-
κριμένα στη Νέα Υόρκη και αργότερα στο Μόναχο
της Γερμανίας. Πολύ γρήγορα όμως -το 1989- εντάχ-

θηκε στον Τιτάνα, ο οποίος αποδείχτηκε κάτι σαν το φυσι-
κό του περιβάλλον. Υπηρέτησε την εταιρεία από διάφορες
οικονομικές και διοικητικές θέσεις πριν φτάσει το 1996 να
αναλάβει τα ηνία του ομίλου ως ο διευθύνων σύμβουλός
του. Παράλληλα, από το 2019 έως το 2022, διετέλεσε πρό-
εδρος της Εκτελεστικής Επιτροπής του ομίλου της Titan
Cement International SA.

Όσοι τον ξέρουν καλά, αναγνωρίζουν στον τρόπο δου-
λειάς του μια εργασιακή ηθική που προσομοιάζει στα «πα-
λιά τζάκια» του ελληνικού επιχειρείν, καθώς οι βασικοί δι-
δάξαντες που τον εμπότισαν στον ορθό δρόμο της επιχει-
ρηματικότητας ήταν ο πατέρας του Θεόδωρος και ο θείος
του Ανδρέας Κανελλόπουλος. 

Λένε ότι είναι μάλλον κλειστός χαρακτήρας, κάτι που
φαντάζει λογικό για άνθρωπο που βρίσκεται επί τόσα

χρόνια στη διοικητική κορυφή, παρά ταύτα είναι άνθρω-
πος με κοσμοπολίτικο αέρα, ο οποίος μάλιστα διατηρεί
ισχυρές επιχειρηματικές διασυνδέσεις σε πολλές χώρες
και κυρίως στην Αμερική, ενώ συμμετέχει και στις κλει-
στές συνεδριάσεις της Λέσχης Μπίλντενμπεργκ, μια
δραστηριότητα που δικαίως έχει δημιουργήσει γύρω του
μια αύρα… μύθου.

Οι αλλαγές
Αυτή τη στιγμή -και ήδη εδώ και επτά χρόνια- ο Τιτάν

έχει ως έδρα τους τις Βρυξέλλες, όμως η κύρια παραγωγι-
κή του δραστηριότητα παραμένει στην Ελλάδα, φτάνοντας
σε ποσοστό το 80%. Άλλωστε είναι μια από τις παλαιότερες
ελληνικές επιχειρήσεις, που ξεκίνησε να λειτουργεί το
1902, ενώ ήταν η πρώτη που αγόρασε εργοστάσιο στο εξω-
τερικό. Κύριος και καταλυτικός εκφραστής της άποψης
για τη μετανάστευση της εταιρείας ήταν ο Δημήτρης Πα-
παλεξόπουλος ο οποίος το 2020 -χρονιά κατά την οποία η
εταιρεία έκλεισε μία πλήρη λειτουργική χρονιά στη βελγι-
κή πρωτεύουσα- τόνισε αναφερόμενος στις θετικές οικο-
νομικές επιδόσεις: «Ανταποκρινόμαστε ταυτόχρονα και
με επιτυχία σε πολλαπλές προκλήσεις. Μεριμνούμε για
τους ανθρώπους μας και για αυτούς που βρίσκονται κοντά
μας, βελτιώνουμε τα λειτουργικά μας αποτελέσματα και
επιταχύνουμε την πρόοδό μας στα θέματα βιώσιμης ανά-
πτυξης. Σε ένα αβέβαιο περιβάλλον, έχουμε εμπιστοσύνη

στην ανθεκτικότητα του επιχειρηματικού μας μοντέλου».
Κάτω από την καθοδήγησή του, ο Τιτάν έγινε μια πολυ-

σχιδής επιχείρηση, η οποία είναι εισηγμένη στο Euronext
Βρυξελλών, στο Euronext στο Παρίσι και στο Χρηματιστή-
ριο Αθηνών, ενώ στις 7 Φεβρουαρίου η Titan America εν-
τάχθηκε στον εντυπωσιακό κατάλογο των εταιρειών που
διαπραγματεύονται στη Γουόλ Στριτ. Υπολογίζεται ότι με
την εισαγωγή της η Titan America άντλησε κεφάλαια
ύψους 136.800.000 δολαρίων, τα οποία θα διατεθούν για
επενδυτικές δαπάνες, ενώ η Titan Cement International
αύξησε τα κεφάλαιά της κατά 228.000.000 δολάρια. 

Οι δραστηριότητες
Γεννημένος το 1962, o Δημήτρης Παπαλεξόπουλος

δεν αφήνει τον χρόνο του να πηγαίνει χαμένος. Τον Σε-
πτέμβριο του 2024 εκλέχτηκε αναπληρωτής σύμβουλος
του Γενικού Συμβουλίου της Τράπεζας της Ελλάδος, ενώ
έχει διατελέσει πρόεδρος της Επιτροπής για την Ενερ-
γειακή Μετάβαση και την Κλιματική Αλλαγή της Ευρω-
παϊκής Στρογγυλής Τράπεζας για τη Βιομηχανία (Euro-
pean Round Table for Industry - ERT), μέλος των Διοι-
κητικών Συμβουλίων του Ιδρύματος Οικονομικών και
Βιομηχανικών Ερευνών (ΙΟΒΕ), του Ελληνικού Ιδρύμα-
τος Ευρωπαϊκής και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)
και της Endeavor Greece. 

Είναι μέλος των Διοικητικών Συμβουλίων του Ελληνι-
κού Ιδρύματος Harvard, του Συνδέσμου Ελληνικών Βιο-
μηχανιών, του Ιδρύματος Οικονομικών και Βιομηχανι-
κών Ερευνών, του ALBA (Athens Laboratory of Business
Administration), της εταιρείας Lamda Development ΑΕ
και του Σωματείου του Ελληνοαμερικανικού Εκπαιδευτι-
κού Ιδρύματος.

Είναι παντρεμένος και έχει τρία παιδιά. 

ΣΑΒΒΑΤΟ 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL PROFILE41
Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Επικεφαλής του Τιτάνα κοντά 30 χρόνια 
τώρα, ανδρώθηκε μέσα στην εταιρεία, 

στην οποία εργάζεται πάνω από 35 χρόνια,
μετατρέποντάς τη σε μια διεθνή δύναμη 

της τσιμεντοβιομηχανίας

ΔΗΜΗΤΡΗΣ
ΠΑΠΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Φτιαγμένος 
για… Τιτάν
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Motor Oil: Δωρεά ύψους 
5 εκατ. ευρώ 
στο Πολεμικό Ναυτικό

Τιμητική εκδήλωση για τη διαχρονική συ-
νεισφορά του Ομίλου Motor Oil στο Πολεμικό
Ναυτικό πραγματοποιήθηκε την Πέμπτη 20
Φεβρουαρίου στο υπουργείο Εθνικής Άμυ-
νας, παρουσία του υπουργού Νίκου Δένδια
και του προέδρου και διευθύνοντος συμβού-
λου του ομίλου Ιωάννη Βαρδινογιάννη. Κατά
τη διάρκεια της εκδήλωσης ανακοινώθηκε
δωρεά ύψους 5 εκατ. ευρώ. Τα 4,5 εκατ. ευρώ
θα διατεθούν για την ανέγερση 4ου και 5ου
ορόφου στο Ναυτικό Νοσοκομείο Αθηνών
(ΝΝΑ) και θα περιλαμβάνουν νέες πτέρυγες
νοσηλείας που θα βρίσκονται πάνω από την
πτέρυγα των χειρουργείων. Με τον τρόπο αυτό
αναβαθμίζεται το επίπεδο της ιατρικής περί-
θαλψης των νοσηλευόμενων του ΝΝΑ και οι
υπηρεσίες υγείας προς τα στελέχη του Πολε-
μικού Ναυτικού. Η δωρεά αφιερώνεται στη
μνήμη του επίτιμου υποναυάρχου Βαρδή Ι.
Βαρδινογιάννη, προέδρου του Ομίλου Motor
Oil, του οποίου η ζωή υπήρξε άρρηκτα συνδε-
δεμένη με το Πολεμικό Ναυτικό και οι νέες
πτέρυγες θα φέρουν το όνομά του.

Septona: Η Τζελίνα
Κουκουμέλη νέα σύμβουλος
σε θέματα επικοινωνίας-
δημοσίων σχέσεων

Η Septona ενημέρωσε για την έναρξη της
συνεργασίας της με την Τζελίνα Κουκουμέλη,
η οποία θα αναλάβει καθήκοντα συμβούλου
σε θέματα Εταιρικής Επικοινωνίας & Δημο-
σίων Σχέσεων. Η Τζελίνα Κουκουμέλη είναι
έμπειρο και καταξιωμένο στέλεχος στον επι-
χειρησιακό χώρο, με υψηλές θέσεις κυρίως
στο marketing και την επικοινωνία, με πολυε-
τή εμπειρία σε μεγάλες πολυεθνικές αλλά και
ελληνικές εταιρείες, όπως η Nestle, η Mon-
delez, η ΕΙ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ, η Creta Farms,
η Κρι Κρι, ο ΔΟΛ. Τα τελευταία χρόνια δρα ως
σύμβουλος επιχειρήσεων σε πολλές ελληνι-
κές εταιρείες. Η συνεργασία αυτή αναμένεται
να ενισχύσει τη στρατηγική της Septona ως
προς την περαιτέρω εξωστρέφεια της εταιρεί-
ας σε διαφορετικά κοινά και μέσα, με σκοπό
να αναδείξει και να προαγάγει τις αξίες της
εταιρείας στην κοινωνία, επισημαίνει η σχετι-
κή ανακοίνωση.

Σε μια πρωτοποριακή εκδήλωση, που συγκέντρωσε περισσότερους από 6.000
συμμετέχοντες από την Ελλάδα, την Κύπρο, το Λονδίνο, το Λουξεμβούργο, τις
θυγατρικές του ομίλου και το δίκτυο καταστημάτων και συνδύασε τον γόνιμο
προβληματισμό και την αποφασιστικότητα με τον ενθουσιασμό, η διοίκηση της
Alpha Bank παρουσίασε επίσημα τον νέο εταιρικό σκοπό του ομίλου και τις
αξίες που τον συνοδεύουν. «Στηρίζουμε την πρόοδο στη ζωή και την επιχειρη-
ματικότητα για ένα καλύτερο αύριο -αυτός είναι ο νέος σκοπός μας. Και ξεχωρί-
ζει, γιατί διαθέτει τη δύναμη της αλήθειας μας, μιας αλήθειας που αντανακλά τό-
σο την ιστορία 140 ετών όσο και το τι είναι η τράπεζά μας σήμερα. Δείχνει τη δέ-
σμευσή μας να στηρίξουμε την πρόοδο και να ενσωματώσουμε τις υπηρεσίες
μας στη ζωή των πελατών μας, άψογα και απρόσκοπτα».

Βασίλης Ψάλτης: «Όραμα μια δυναμική Alpha Bank»

Το Διοικητικό Συμβούλιο της εταιρείας με την επωνυμία Trade Estates Ανώνυμη Εταιρεία
Επενδύσεων Ακίνητης Περιουσίας, με αριθμό ΓΕΜΗ 160110060000 (εφεξής η «εταιρεία»),
ανακοινώνει διά της παρούσας σύμφωνα με το άρθρο 101 Ν. 4548/2018 ότι, δυνάμει της από
31/1/2025 απόφασής του, που καταχωρίστηκε στο ΓΕΜΗ με Κωδικό Αριθμό Καταχώρισης
5270598/03.02.2025 («πρώτη ανακοίνωση») και δυνάμει της από 14/2/2025 απόφασής του, που
καταχωρίστηκε στο ΓΕΜΗ με Κωδικό Αριθμό Καταχώρισης 5285322/17.02.2025 («δεύτερη
ανακοίνωση»): Αποφασίστηκε η παροχή από το Διοικητικό Συμβούλιό της, κατ’ άρθρο 99 επ.
του Ν. 4548/2018 ειδικής άδειας, για την κάλυψη από την εταιρεία ομολογιακoύ δανείου έκδο-
σης της εταιρείας Εvitenco Ανάπτυξη Και Εκμετάλλευση Ακινήτων Ανώνυμη Εταιρεία» (εφε-

ξής η «Evitenco») ποσού έως 9.000.000 ευρώ, άνευ εξασφαλίσεων, προκειμένου η τελευταία να καλύψει την κατασκευή συγκροτήματος κτηρίων
αποθήκευσης και διανομής (κέντρο logistics), στη βιομηχανική ζώνη Ασπροπύργου στον Δήμο Ασπροπύργου, Περιφερειακή Ενότητα Δυτικής
Αττικής, για τη δημιουργία Διεθνούς Κέντρου Διανομής της InterIkea. Οι βασικοί όροι του εν λόγω ομολογιακού δανείου θα έχουν ως εξής: διάρ-
κεια έως 31/12/2028, σταθερό επιτόκιο 5% ετησίως και εφάπαξ αποπληρωμή κεφαλαίου στη λήξη του. Οι εταιρείες Trade Estates Ανώνυμη Εται-
ρεία Επενδύσεων Ακίνητης Περιουσίας και Evitenco Ανάπτυξη Και Εκμετάλλευση Ακινήτων Ανώνυμη Εταιρεία, στο μετοχικό κεφάλαιο της οποί-
ας συμμετέχει η εταιρεία κατά ποσοστό 44,69%, και οι οποίες πρόκειται να υπογράψουν πρόγραμμα κοινού ομολογιακού δανείου και τη σύμβαση
κάλυψης ομολογιακού δανείου, ως άνω, αξιολογούνται ως συνδεδεμένα μέρη υπό την έννοια του άρθρου 99 Ν. 4548/2018 και ΔΛΠ 24.

Η
Premia Properties προχώρησε στη δημοσιο-
ποίηση της Κατάστασης Επενδύσεων με ημε-
ρομηνία 31/12/2024, σύμφωνα με την υπ’

αριθμ. 8/259/19.12.2002 απόφαση του ΔΣ της Επιτρο-
πής Κεφαλαιαγοράς όπως έχει τροποποιηθεί και
ισχύει σήμερα. Στις 31/12/2024 το συνολικό χαρτοφυ-
λάκιο επενδύσεων του ομίλου περιλαμβάνει ακίνητα
και συμμετοχές συνολικής αξίας 493,8 εκατ. ευρώ,
έναντι 300,4 εκατ. ευρώ στις 31/12/2023, αυξημένο κα-
τά 64%.

Εξήντα ένα ακίνητα συνολικής αξίας 466,0 εκατ. ευ-
ρώ, κατανεμημένα στους κλάδους των logistics (31%),
ξενοδοχείων (25%), γραφείων (17%), σχολείων (12%), οι-
νοποιείων/βιομηχανικών ακινήτων (4%), εξυπηρετού-
μενων διαμερισμάτων και φοιτητικών εστιών (7%), εμ-
πορικών καταστημάτων/big-box (3%) καθώς και οικοπέδων προς μελ-
λοντική αξιοποίηση (1%). Συμμετοχές συνολικής αξίας 27,8 εκατ. στις
κοινοπραξίες P&E Investments AE (συμμετοχή 25%), Navarino Vine-
yards (συμμετοχή 50%), IQ Karela (συμμετοχή 40%) και Renti to Go
(συμμετοχή 32%). Το 2024 αποτέλεσε μια χρονιά ιδιαίτερης ανάπτυξης
για την Premia, καθώς ξεκίνησε η λειτουργία σημαντικών έργων όπως
το πράσινο συγκρότημα γραφείων στον Ταύρο, το οποίο στεγάζει τις
κεντρικές υπηρεσίες της ΑΑΔΕ, καθώς και η σύγχρονη φοιτητική εστία
102 δωματίων στην Ξάνθη, ενισχύθηκε το χαρτοφυλάκιο ακινήτων με
την προσθήκη 11 ακινήτων με σημαντικότερες συναλλαγές την προ-
σθήκη των δύο ξενοδοχείων 4 αστέρων σε Ρόδο και Κρήτη, συνολικής
δυναμικότητας 800 κλειδιών με μισθωτή τον Όμιλο Nordic Leisure
Travel Group και το σύγχρονο ακίνητο logistics επιφάνειας 11.300 τμ

στον Ασπρόπυργο, με μισθωτή την Iron Mountain Hellas AE. Ολοκλη-
ρώθηκαν συνεργασίες με εγνωσμένου κύρους συνεταίρους όπως με
την ΤΕΜΕΣ ΑΕ στον κλάδο των οινοποιιών (Navarino Vineyards AE), με
την EBRD και την Dimand στο Project Skyline (P&E Investments AE)
και με τη Sterner Stenhus, την οικογένεια Αντετοκούνμπο και άλλους
ιδιώτες επενδυτές στην εξαγορά του εμπορικού κέντρου Village Shop-
ping & More (Renti to Go). Πραγματοποιήθηκαν επιλεκτικά πωλήσεις
ακινήτων με σημαντικό κέρδος, όπως η πώληση ακινήτου (big-box)
στην Κατερίνη, η πώληση ακινήτου (οινοποιείο) στη Σαντορίνη ενώ
υπογράφηκε προσύμφωνο για την πώληση δύο οικοπέδων στην Πάρο.
Η Premia συνεχίζει με συνέπεια την υλοποίηση του επιχειρηματικού
της πλάνου με στόχο τη δημιουργία αξίας για τους μετόχους της, κατα-
λήγει η ανακοίνωση.

Με χαρτοφυλάκιο 494 εκατ. ευρώ 
η Premia στα τέλη του 2024

Trade Estates: Καλύπτει ομολογιακό 9 εκατ. ευρώ της Evitenco
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Δύο τόνους λίπους 
και ελαίων ανακύκλωσε 
ο Δήμος Πετρούπολης

Μόνον κατά το έτος 2024, ο Δήμος

Πετρούπολης περισυνέλεξε και προ-

ώθησε για ενεργειακή αξιοποίηση ή

ανακύκλωση 2.193 κιλά από χρησι-

μοποιημένο βρώσιμο λίπος και

έλαια. Σημειώνεται ότι η διαλογή

τους στην πηγή είναι μια δράση με

πολλαπλά περιβαλλοντικά, κοινωνι-

κά και οικονομικά οφέλη. Εξασφαλί-

ζει εναλλακτική πρώτη ύλη για την

παραγωγή βιοντίζελ, συντελεί στη

βελτίωση του περιβαλλοντικού απο-

τυπώματος, στην προστασία του πλα-

νήτη και της διατροφικής αλυσίδας,

στη μείωση της εκπομπής αερίων

που σχετίζονται με το φαινόμενο του

θερμοκηπίου, στη μείωση των εισα-

γόμενων ορυκτών καυσίμων και

στην εξοικονόμηση φυσικών πόρων.

Σαράντα πέντε
προσλήψεις στον Δήμο
Παλαιού Φαλήρου

Στην πρόσληψη, με σύμβαση ερ-

γασίας ιδιωτικού δικαίου ορισμένου

χρόνου, συνολικά σαράντα πέντε

ατόμων για την κάλυψη αναγκών αν-

ταποδοτικού χαρακτήρα, προχωρά η

δημοτική αρχή Παλαιού Φαλήρου. Οι

ενδιαφερόμενοι καλούνται να συμ-

πληρώσουν την αίτηση με κωδικό

« Έντυπο ΑΣΕΠ ΣΟΧ ΔΕ/ΥΕ» και να

την υποβάλουν μαζί με τα απαιτού-

μενα, είτε αυτοπροσώπως, είτε με

άλλο εξουσιοδοτημένο από αυτούς

πρόσωπο, εφόσον η εξουσιοδότηση

φέρει την υπογραφή τους θεωρημέ-

νη από δημόσια αρχή, είτε ταχυδρο-

μικά με συστημένη επιστολή, στα

γραφεία του δήμου (Γραφείο Προ-

σωπικού). Οι προσλήψεις αφορούν

ΔΕ Οδηγών και ΥΕ Προσωπικού κα-

θαριότητας εξωτερικών χώρων.

Σπάτα-Αρτέμιδα: Έργα με χρηματοδότηση 
της Περιφέρειας Αττικής

Τρέχοντα και μελλοντικά έργα στον Δήμο Σπάτων-Αρ-

τέμιδας, με χρηματοδότηση από την Περιφέρεια Αττικής,

συζήτησε ο οικείος δήμαρχος Δημήτρης Μάρκος με την

αντιπεριφερειάρχη Ανατολικής Αττικής Βίκυ Καβαλλάρη,

κατά την προς τούτο συνάντησή τους. Για την οδό Θερμο-

πυλών, αποφασίστηκε ο δήμος να προχωρήσει στη διά-

νοιξη, ενώ η περιφέρεια θα αναλάβει το αντιπλημμυρικό

έργο. Συζητήθηκε επίσης η μελέτη για την αντιπλημμυρι-

κή προστασία Αρτέμιδας και το δίκτυο αποχέτευσης ομ-

βρίων, με χρηματοδότηση 500.000 ευρώ. Επιπλέον, στο Πρόγραμμα Εκτελεστέων Έργων

του 2025 εντάχθηκαν Χώρος στάθμευσης στην Αρτέμιδα (185.000 ευρώ), Αθλητικό κέντρο

Σπάτων (1.860.000 ευρώ). Επίσης, ανακοινώθηκαν έργα για σχολικές υποδομές: 3ο Γυμνά-

σιο Αρτέμιδας (4.445.000 ευρώ), 5ο Νηπιαγωγείο Σπάτων (1.410.000 ευρώ).

Κ
αίρια παρέμβαση, «Η αντιμετώπιση
της στεγαστικής κρίσης από τις τοπι-
κές και περιφερειακές αρχές»,

πραγματοποίησε ο γενικός γραμματέας της
ΚΕΔΕ και μέλος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
των Περιφερειών Δημήτρης Καφαντάρης,
αναδεικνύοντας τις επείγουσες ανάγκες και
τις πολιτικές προτεραιότητες για μια βιώσιμη
και κοινωνικά δίκαιη Ευρώπη. Στην εισήγησή
του, ο κ. Καφαντάρης υπογράμμισε ότι η ενί-
σχυση της κοινωνικής συνοχής, το δημογρα-
φικό πρόβλημα και η ραγδαία αύξηση του κό-
στους στέγασης συνιστούν μείζονες προκλή-
σεις που απαιτούν άμεση και συντονισμένη ευρωπαϊκή δράση. Τόνισε, επίσης, ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή των Περιφερειών οφείλει να διεκδικήσει ένα νέο, άμεσα υλοποιήσι-
μο Ευρωπαϊκό Σχέδιο Κοινωνικής Συνοχής, το οποίο θα ενισχύσει τη στέγαση, μειώνον-
τας τις ανισότητες και αντιμετωπίζοντας τις δημογραφικές πιέσεις.

Συγκεκριμένα, η παρέμβαση του κ. Καφαντάρη εστίασε σε τρεις βασικές πολιτικές
προτεραιότητες: Αύξηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων για τη στέγαση και τη βιώσιμη ανά-
πτυξη των τοπικών κοινωνιών. Ευκολότερη πρόσβαση των τοπικών και περιφερειακών
αρχών σε χρηματοδοτικά εργαλεία και προγράμματα. Απλοποίηση της νομοθεσίας για
τον πολεοδομικό σχεδιασμό και τη χρήση γης.

Ανακατασκευές-αναπλάσεις
οδοστρωμάτων στο Μαρούσι
Συνεχίζονται με γοργούς ρυθμούς οι ανακατασκευές-
ασφαλτοστρώσεις οδοστρωμάτων στον Δήμο Αμαρουσίου
στις πολεοδομικές ενότητες Αγίου Νικολάου, Αναβρύτων και
Νέου Τέρματος, με τα τμήματα οδών Αισώπου, Κοτζιά και Στ.
Δραγούμη να βρίσκονται στο επίκεντρο των παρεμβάσεων
της σχετικής εργολαβίας. «Διαφορετικά έργα όπως αυτά των
ανακατασκευών-ασφαλτοστρώσεων, της οδικής ασφάλειας,
των διανοίξεων οδών, της αντιπλημμυρικής προστασίας, σε
συνδυασμό με τις αναπλάσεις κεντρικών οδικών αξόνων και
κοινόχρηστων χώρων, τις ανακατασκευές-ανακαινίσεις
παιδικών χαρών και αθλητικών/πολιτιστικών υποδομών,
βελτιώνουν τον δείκτη ασφάλειας και ευημερίας των συμπο-
λιτών μας. Συνεχίζουμε με επιμονή για το Μαρούσι που αγα-
πούμε», επισημαίνει ο δήμαρχος Θόδωρος Αμπατζόγλου.

Στο Πράσινο Ταμείο η ανάπλαση 
της πλατείας Εθνικής Αντιστάσεως στο Ίλιον

Εγκρίθηκε χρηματοδότηση ύψους 682.000
ευρώ προς τον Δήμο Ιλίου από το Πράσινο Τα-
μείο για την αναβάθμιση του δημόσιου χώρου
στην περιοχή του Αγίου Φανουρίου στον άξονα
προτεραιότητας 1 «Δράσεις Περιβαλλοντικού
Ισοζυγίου» του χρηματοδοτικού προγράμματος
«Δράσεις Περιβαλλοντικού Ισοζυγίου» έτους
2025. Με την ολοκληρωμένη αυτή παρέμβαση
διασφαλίζεται η δημιουργία ενός διευρυμένου

και αναβαθμισμένου δημόσιου χώρου, ο οποίος θα αποδοθεί στους κατοίκους και τους επισκέ-
πτες της περιοχής, συμβάλλοντας στη βελτίωση της καθημερινότητας και της αστικής βιωσιμότη-
τας. «Η συγκεκριμένη χρηματοδότηση αποτελεί ένα σημαντικό βήμα προς την αναβάθμιση των
δημόσιων χώρων της πόλης μας. Αναβαθμίζουμε την αισθητική του αστικού τοπίου και δημιουρ-
γούμε έναν χώρο που θα αποτελεί σημείο συνάντησης και αναψυχής για όλους», δήλωσε η δή-
μαρχος Ιλίου Ανδριάνα Αλεβίζου-Κουκουβίνου.

Παρέμβαση στην ΕτΠ για κοινωνική
συνοχή και βιώσιμες πόλεις

Εγκρίθηκε ομόφωνα 
η χρηματοδότηση 
του κολυμβητηρίου 
Αγίας Παρασκευής

Το «πράσινο φως» για την άμεση έναρξη των
εργασιών κατασκευής του κολυμβητηρίου στα
μέσα Απριλίου, οπότε και αναμένεται η έκδοση
της οικοδομικής άδειας, δόθηκε με την ομό-
φωνη έγκριση από τη δημοτική επιτροπή. Προς
τούτο, θα συναφθεί προγραμματική σύμβαση
με την Περιφέρεια Αττικής, η οποία διασφαλί-
ζει τη χρηματοδότηση του 90% του έργου με
πόρους της περιφέρειας, ύψους 4,5 εκατ. ευ-
ρώ. «Μετά από δεκαετίες αναμονής, ένα εμ-
βληματικό έργο για την πόλη μας γίνεται πραγ-
ματικότητα», ανέφερε ο δήμαρχος Γιάννης
Μυλωνάκης.

Συμβασιοποιήθηκε 
ο καθαρισμός ρεμάτων
Μαραθώνα, Διονύσου 
και Ωρωπού

Υπογράφηκε από τον περιφερειάρχη Αττικής
Νίκο Χαρδαλιά η σύμβαση που αφορά τις εργα-
σίες καθαρισμού των ρεμάτων στις περιοχές
που επλήγησαν από την καταστροφική πυρκα-
γιά της 11ης Αυγούστου 2024 στους Δήμους
Μαραθώνα, Διονύσου και Ωρωπού της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής. Οι εργα-
σίες καθαρισμού των ρεμάτων διενεργούνται
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, με προτεραι-
ότητα στα σημεία όπου υπάρχει μεγαλύτερη
επικινδυνότητα. Το έργο χρηματοδοτείται από
πόρους του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύ-
σεων (ΠΔΕ) και είναι προϋπολογισμού 3 εκατ.
ευρώ (με ΦΠΑ).
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Η Διαμαντής Μασούτης ΑΕ για μια
ακόμη χρονιά πραγματοποίησε μια
σημαντική δράση κάνοντας πράξη την
αλληλεγγύη. Μέσα από μια συλλογι-
κή προσπάθεια συγκεντρώθηκαν
40.000 ευρώ, τα οποία διατέθηκαν για
την ενίσχυση δομών που υποστηρί-
ζουν άτομα με αναπηρία ή γενετική
διαταραχή. Συγκεκριμένα, καθεμία
από τις παρακάτω δομές έλαβε
10.000 ευρώ: «Ηλιαχτίδα»: Σωματείο
μη κερδοσκοπικό που έχει ως σκοπό
να βοηθά άτομα με σύνδρομο Down
και τις οικογένειές τους ενεργώντας
για καλύτερες συνθήκες διαβίωσης

και εκπαίδευσης, εξέλιξης και έντα-
ξης των παιδιών στο κοινωνικό σύνο-
λο. Race for Autism GR: Δημιουργή-
θηκε για την πληροφόρηση και ευαι-
σθητοποίηση της κοινής γνώμης για
τις διαταραχές του φάσματος του αυ-
τισμού, καθώς και τις ανάγκες των
αυτιστικών ατόμων και των οικογε-
νειών τους. Παρέχει υποστήριξη σε
άτομα με αναπηρία, προωθώντας την
ανάπτυξη δεξιοτήτων καθημερινής
διαβίωσης και την ισότιμη ένταξή
τους στην κοινωνία. Σύλλογος «Περ-
πατώ»: Σκοπός του η διεκδίκηση των
δικαιωμάτων των αναπήρων και η

βελτίωση αυτών πρώτα στην Κομοτη-
νή, έπειτα στη Θράκη και, τέλος, στην
υπόλοιπη Ελλάδα. Παρέχει υποστή-
ριξη σε άτομα με αναπηρία, προ-
ωθώντας την ανάπτυξη δεξιοτήτων
καθημερινής διαβίωσης και την ισότι-
μη ένταξή τους στην κοινωνία. ΣΚΕΠ -
Σύνδεσμος Κοινωνικής Ευθύνης για
Παιδιά και Νέους: Υλοποιεί Εκπαι-
δευτικά Προγράμματα Εξοικείωσης
με την Αναπηρία, στοχεύοντας στην
αλλαγή στάσης και νοοτροπίας απέ-
ναντι στη διαφορετικότητα. 

� Στη σημασία του ανθρώπινου δυναμικού στη διαμόρφωση κουλτού-
ρας υγιεινής και ασφάλειας αναφέρθηκαν τα στελέχη της Helleniq

Energy, συνομιλώντας με τους σπουδαστές του Μεταπτυχιακού προ-
γράμματος Διοίκησης Ανθρωπίνου Δυναμικού του ΟΠΑ, που επισκέφτη-
καν τα κεντρικά γραφεία του ομίλου. Η Διεύθυνση Ανθρώπινου Δυναμι-
κού της Helleniq Energy υποδέχτηκε συνολικά 35 φοιτητές και τη διευ-
θύντρια του Μεταπτυχιακού Προγράμματος και καθηγήτρια Μαρία Βακό-
λα, στο πλαίσιο της περαιτέρω ενδυνάμωσης των σχέσεων που έχει ανα-
πτύξει η εταιρεία με την ακαδημαϊκή κοινότητα. Κατά την ενημέρωση των
σπουδαστών τα στελέχη της εταιρείας μοιράστηκαν μαζί τους γνώσεις,
εμπειρία και βέλτιστες πρακτικές για την εμπέδωση κουλτούρας υγιει-
νής και ασφάλειας των εργαζομένων.

� Η διεθνής συμπαραγωγή «Kabul» της Cosmote TV θα συμμετάσχει στο
διεθνές διαγωνιστικό τμήμα του

ευρωπαϊκού φεστιβάλ τηλεοπτικών
σειρών Series Mania 2025. Η σειρά
των έξι επεισοδίων ξεχώρισε ανάμεσα
σε 418 διεθνείς παραγωγές και θα κά-
νει παγκόσμια πρεμιέρα στο φεστιβάλ
στις 21-28 Μαρτίου στη Λιλ της Γαλ-
λίας. Είναι η δεύτερη διεθνής σειρά μυθοπλασίας όπου συμμετέχει η Cos-
mote TV ως συμπαραγωγός. Η ελληνική πρεμιέρα αναμένεται την άνοιξη.

� Το Φυσικό Αέριο - Ελληνική Εταιρεία Ενέργειας παρέχει νέα ψηφια-
κή υπηρεσία σύναψης συμβολαίου μέσω της κρατικής ψηφιακής

πλατφόρμας gov.gr με στόχο την εξοικονόμηση χρόνου παράλληλα με
την ασφαλή ταυτοποίηση χρήστη. Ο γενικός διευθυντής της εταιρείας Ι.
Μητρόπουλος ανέφερε σχετικά: «Στο Φυσικό Αέριο - Ελληνική Εταιρεία
Ενέργειας εργαζόμαστε καθημερινά για να διαμορφώσουμε το μέλλον
της ψηφιακής εξυπηρέτησης. Η επένδυσή μας σε σύγχρονες λύσεις δεν
είναι απλώς επιλογή αλλά δέσμευση. Η νέα υπηρεσία είναι μια ακόμη δυ-
νατότητα που συμβάλλει στη διαμόρφωση της συνολικής εμπειρίας του
καταναλωτή».

� Στον αέρα βρίσκεται το πρώτο τηλεοπτικό σποτ για την καμπάνια του
προγράμματος Κοινωνικής Στέγασης του Δήμου Αθηναίων. H εταιρεία

Designature, στο πλαίσιο νέας συνεργασίας με την Αναπτυξιακή Αθήνας,
ανέλαβε την παραγωγή, η οποία περιλαμβάνει key visual, εικαστική και λε-
κτική επιμέλεια, γραφιστικά, animations, voiceover. Η καμπάνια ξεκίνησε
από το φθινόπωρο 2024 με ραδιοφωνικό σποτ στον σταθμό Αθήνα 9,84, πα-
ρουσία στα social media και ΟΟΗ. Η τηλεοπτική διαφήμιση είναι το τελευταίο
κομμάτι της καμπάνιας που ενεργοποιείται. «Έχεις ένα διαμέρισμα που δεν
χρησιμοποιείται; Τώρα με το πρόγραμμα Κοινωνική Στέγαση του Δήμου
Αθηναίων μπορείς να το ανακαινίσεις και να το νοικιάσεις σε συμπολίτες μας
που το έχουν ανάγκη», ακούγεται μεταξύ άλλων στο animated σποτ, διάρ-
κειας 36”. Η καμπάνια εκτιμάται ότι θα τρέχει έως τα τέλη του έτους. 

Mικρά - μικρά

Lidl Ελλάς: Στα 1.050
ο κατώτατος μισθός
από 1ης Μαρτίου

Η διοίκηση της Lidl Ελλάς προχωρά σε νέες
μισθολογικές αυξήσεις ορίζοντας από 1ης
Μαρτίου κατώτατο μεικτό μισθό πλήρους απα-
σχόλησης στα 1.050 ευρώ για όλους τους αν-
θρώπους της, αύξηση της τάξης του 5%. Πιο
συγκεκριμένα, προχωρά στη διαμόρφωση του
κατώτατου μεικτού μισθού πλήρους απασχό-
λησης στα logistics centers στα 1.050 ευρώ για
τους άγαμους και στα 1.150 ευρώ για τους έγγα-
μους, καθώς και στα 1.100 ευρώ για τους άγα-
μους και 1.200 ευρώ για τους έγγαμους στα κα-
ταστήματά της. Παράλληλα, ανακοινώνει τη χο-
ρήγηση μισθολογικών αυξήσεων και επιπρό-
σθετων παροχών συνολικού ύψους 5,5 εκατ.
ευρώ με στόχο την ενίσχυση του εισοδήματος
της ομάδας της. «Ως ένας από τους μεγαλύτε-
ρους εργοδότες της χώρας είναι χρέος μας να
παρέχουμε ένα ανταγωνιστικό πακέτο αμοιβών
και παροχών, που αναγνωρίζει και επιβραβεύει
την προσπάθεια της ομάδας μας. Στο πλαίσιο
αυτό, αυξάνουμε τον κατώτατο μισθό στη Lidl
Ελλάς στα 1.050 ευρώ μεικτά», δήλωσε ο Mar-
tin Brandenburger, CEO & πρόεδρος Διοίκη-
σης της Lidl Ελλάς.

Η Eurobank βράβευσε τους 58
αριστούχους των Πανελλαδικών

Τους 58 «πρώτους των πρώτων» αριστούχους αποφοίτους λυ-
κείων από όλη την Ελλάδα, που πρώτευσαν στις περιφέρειές τους
στις πανελλαδικές εξετάσεις, βράβευσε η Eurobank, στο πλαίσιο του
προγράμματος «Μπροστά για την Παιδεία», σε εκδήλωση που πραγ-
ματοποιήθηκε στην Αίθουσα Μεγάρου της Παλαιάς Βουλής την Τρίτη
18 Φεβρουαρίου, παρουσία της Προέδρου της Δημοκρατίας Κατερί-
νας Σακελλαροπούλου. Το πρόγραμμα «Μπροστά για την Παιδεία»,
που φέρει την υποστήριξη του υπουργείου Παιδείας, Θρησκευμάτων
και Αθλητισμού, υλοποιείται από τη Eurobank τα τελευταία 22 χρόνια
και αποτελεί ένα από τα μακροβιότερα προγράμματα Εταιρικής Κοι-
νωνικής Ευθύνης στην Ελλάδα. Μέσω αυτού η τράπεζα, επιβρα-
βεύοντας την αριστεία, έχει διαθέσει σε 23.555 αριστούχους απόφοι-
τους λυκείου που διακρίθηκαν για τις υψηλές επιδόσεις τους στις πα-
νελλαδικές εξετάσεις χρηματικά έπαθλα ποσού άνω των 21 εκατ. ευ-
ρώ. Κατά το σχολικό έτος 2023-2024 απονεμήθηκαν βραβεία σε 983
αριστούχους απόφοιτους συνολικά από όλα τα λύκεια της χώρας. 

Cage free αυγά στην ΑΒ Βασιλόπουλος - Δέσμευσή της η ηθική εκτροφή και η ευημερία των ζώων

Η
ΑΒ Βασιλόπουλος πρωτοστατεί πανελλαδικά
και προσφέρει αποκλειστικά αυγά από κότες
εκτός κλωβών (αχυρώνα, ελευθέρας βοσκής

και βιολογικής εκτροφής) με στόχο την προώθηση της
ηθικής εκτροφής και την ενίσχυση της ευζωίας των
ζώων. Η πρωτοβουλία αποτελεί το πρώτο βήμα μιας
ευρύτερης στρατηγικής που στοχεύει στη βελτίωση της
ποιότητας ζωής όλων των ζώων που εμπλέκονται στην
εφοδιαστική αλυσίδα της εταιρείας. Η ΑΒ σκοπεύει να

επεκτείνει αυτή την πρωτοβουλία και σε άλλα ζωικά
προϊόντα. Για να το πετύχει αυτό, υιοθετεί το Five Do-
mains model, ένα πλαίσιο που αναγνωρίζει όχι μόνο
τις φυσικές ανάγκες των ζώων αλλά και την ψυχική
τους ευημερία. «Η ΑΒ Βασιλόπουλος συνεχίζει να
επενδύει σε πρωτοβουλίες που προάγουν τη βιωσιμό-
τητα και μια πιο υπεύθυνη εφοδιαστική αλυσίδα, με
σεβασμό στα ζώα, το περιβάλλον και την κοινωνία»,
επισημαίνει η εταιρεία.

Ενίσχυση δομών από τη Διαμαντής 
Μασούτης ΑΕ - Συγκεντρώθηκαν

40.000 ευρώ
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Δυνατά αλλά και συγκρατημένα ξεκίνησαν τον πρώτο μήνα του 2025 οι πωλή-

σεις καινούργιων αυτοκινήτων, καθώς κατέγραψαν αρνητικό πρόσημο, χωρίς

βέβαια να σημαίνει κάτι αυτό για την περαιτέρω πορεία της αγοράς. Ωστόσο, οι

Έλληνες είναι ξεκάθαρο πλέον ότι έχουν «λατρέψει» τα υβριδικά αυτοκίνητα,

ενώ σημαντική ήταν και η άνοδος των αμιγώς βενζινοκίνητων μοντέλων κυρίως

λόγω των χαμηλότερων τιμών διάθεσής τους. Πιο συγκεκριμένα, οι πωλήσεις

των υβριδικών μοντέλων κατέλαβαν το 48,1% του συνόλου των πωλήσεων του Ια-

νουαρίου έναντι 36% τον αντίστοιχο μήνα του 2024 με αποτέλεσμα να έχουν κα-

ταγράψει νέα άνοδο 12,1%! Στη δεύτερη θέση βρέθηκαν τα βενζινοκίνητα μοντέ-

λα με 34,4% έναντι 40,6% τον αντίστοιχο μήνα του 2023 καταγράφοντας πτώση

6,2%. Στην τρίτη θέση πέρασαν τα αμιγώς ηλεκτρικά και plug in υβριδικά μοντέλα

με 12% έναντι 9,8% σημειώνοντας άνοδο 2,2%.

Ποιο καύσιμο «λατρεύουν» πλέον οι  Έλληνες;

E
ντελώς διαφορετικό με εντυπωσιακή σχεδίαση και

εξοπλισμό, εξαιρετικά χαμηλό κόστος χρήσης,

άκρως δελεαστική τιμή και με 5ετή εργοστασιακή

εγγύηση, το νέο Citroen C3 έριξε το γάντι στον ανταγωνισμό

και ήδη καταγράφει μια εξαιρετική εμπορική πορεία παρά

το σύντομο της παρουσίας του στην Ελλάδα.

Την ίδια στιγμή ο χαμηλός σε κυβισμό κινητήρας βενζίνης

(1,2 λίτρα) με απόδοση 100 ίππων φαντάζει ιδανικός για τα

τωρινά φορολογικά δεδομένα της χώρας, ενώ ο ιδιοκτήτης

του είναι προστατευμένος έναντι οποιασδήποτε μελλοντικής

φοροεπιδρομής που μπορεί να εξαπολύσει το υπουργείο

Οικονομικών.

Το νέο Citroen C3 1.2 Turbo με 100 ίππους έχει τιμή εκκί-

νησης 16.900 ευρώ (σε συνδυασμό με προωθητική ενέρ-

γεια).

Εντελώς διαφορετικό
Το Citroen C3 πάντοτε διέθετε ένα δικό του μοναδικό στιλ,

αλλά στην τελευταία γενιά φαίνεται ότι οι σχεδιαστές ξεπέ-

ρασαν τον εαυτό τους. Το νέο C3 διαθέτει το δικό του μοναδι-

κό στιλ, το οποίο διαφέρει από εκείνο που είχε ο προκάτοχός

του, καθώς είναι υψηλότερο - το αμάξωμα απέχει 20 εκατο-

στά από το έδαφος παραπέμποντας περισσότερο σε SUV,

διατηρώντας ωστόσο τις συμπαγείς διαστάσεις του με πε-

ρισσότερες γωνίες.

Πρόκειται δηλαδή για ένα μοντέλο της B’ Κατηγορίας που

άνετα μπορεί να το χαρακτηρίσει κανείς ως ένα αστικό

crossover.

Στο εμπρόσθιο μέρος ξεχωρίζουν η νέα μάσκα και ο λο-

γότυπος που λάνσαρε το πρωτότυπο Oli, καθώς και τα LED

φώτα σε σχήμα C που αποτελούνται από τρία ξεχωριστά

στοιχεία, ενώ από το πλάι ξεχωρίζουν οι ανάγλυφες επιφά-

νειες και τα πλαστικά προστατευτικά περιμετρικά του αμα-

ξώματος. Πίσω συναντάμε παρόμοια διάταξη για τα LED

φώτα, ενώ υπάρχει και μια διακοσμητική λωρίδα που τα

ενώνει οπτικά και ενισχύει την αίσθηση πλάτους.

Πρακτικό και ευρύχωρο
Η καμπίνα επιβατών του νέου Citroen C3 κυριολεκτικά

δεν φέρει σχεδόν τίποτα από τον προκάτοχό του. Η λογική

της οριζόντιας σχεδίασης του ταμπλό σε τρία επίπεδα έχει

και πρακτικά πλεονεκτήματα, καθώς δημιουργεί ένα έξτρα

ραφάκι μπροστά στον συνοδηγό και παράλληλα ενσωματώ-

νει τον μακρόστενο ψηφιακό πίνακα οργάνων που δεν δια-

θέτει στροφόμετρο.

Στο κέντρο του ταμπλό όλων των εκδόσεων, πλην της βα-

σικής, εντοπίζουμε το νέο σύστημα πολυμέσων με την έγ-

χρωμη οθόνη αφής των 10,25 ιντσών και τη δυνατότητα

ασύρματης σύνδεσης με Android Auto και Apple CarPlay.

Το νέας αισθητικής μικρό πολυλειτουργικό τιμόνι με τις

δύο ακτίνες διαθέτει τον εκσυγχρονισμένο λογότυπο και εί-

ναι άκρως χρηστικό και «γρήγορο».

Η εικόνα είναι προσεγμένη και η διχρωμία στο ταμπλό και

τα πάνελ των θυρών δημιουργεί μια ευχάριστη ατμόσφαιρα.

Οι χώροι θα βολέψουν εύκολα τέσσερις ενηλίκους, ενώ

βελτιωμένος είναι και ο χώρος αποσκευών με 328 λίτρα,

ένας από τους μεγαλύτερους στη συγκεκριμένη κατηγορία.

Το νέο Citroen C3 στην εισαγωγική του έκδοση εφοδιάζε-

ται με τη νεότερη έκδοση του 1,2 PureTech κινητήρα του

Ομίλου Stellantis, ο οποίος πλέον διαθέτει καδένα αντί για

ιμάντα, η οποία είναι πιο ανθεκτική στη χρήση και έχει μεγα-

λύτερη διάρκεια ζωής.

Ο κινητήρας αποδίδει 100 ίππους και 205 Nm ροπής και

εξαιτίας των τριών κυλίνδρων είναι «ζωντανός» από τις χα-

μηλές στροφές διατηρώντας τη σπιρτάδα του σε όλο το φά-

σμα των στροφών.

Ωστόσο, θα πρέπει να τονίσουμε πως οι τεχνικοί έχουν

κάνει εξαιρετική δουλειά, καθώς ο θόρυβος που παράγει ο

κινητήρας είναι πραγματικά ανεπαίσθητος.

Η κίνηση μεταφέρεται στον εμπρόσθιο άξονα μέσω ενός

6τάχυτου κιβωτίου σε πολύ καλή αίσθηση και κλιμάκωση.

Όσον αφορά την κατανάλωση καυσίμου, το Citroen C3 της

δοκιμής μας κατάφερε να κινηθεί με μόλις 6 λίτρα για κάθε

100 χλμ. με μεικτή χρήση, περιορίζοντας έτσι αισθητά το κό-

στος χρήσης.

Άνεση και οικονομία
Το νέο Citroen C3 είναι ξεκάθαρο ότι είναι εστιασμένο

στην άνεση και την οικονομία. Ωστόσο, η μεγάλη έκπληξη

έρχεται από την ανάρτηση που προέρχεται από το C5 Air-

cross με τα Progressive Hydraulic Cushions, τα οποία

απορροφούν τα πάντα και προσδίδουν εξαιρετική ποιότητα

κύλισης.

Επίσης, η ανάρτηση συνδυάζεται με τα Advanced Com-

fort καθίσματα, τα οποία έχουν επιπλέον 10 χιλιοστά περισ-

σότερο αφρώδες υλικό, με αποτέλεσμα τα πολύωρα ταξίδια

να πραγματοποιούνται ξεκούραστα και άκρως οικονομικά

αν ο οδηγός κινείται στα όρια του ΚΟΚ.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με στροφές, στο Citroen C3 οι

κλίσεις του αμαξώματος είναι λογικές και δεν επηρεάζουν

την πορεία που έχει χαράξει ο οδηγός.

Μέσα στην πόλη το γαλλικό μοντέλο είναι ευχάριστο και

ευέλικτο, ενώ οι μεγάλες γυάλινες επιφάνειες προσδίδουν

εξαιρετική περιφερειακή ορατότητα.

Η διαδικασία παρκαρίσματος είναι παιχνιδάκι με την

ύπαρξη κάμερας οπισθοπορίας.

Το τιμόνι έχει μεταβαλλόμενο βάρος ανάλογα την ταχύτη-

τα, όντας ελαφρύ στη χαμηλή ταχύτητα και με σωστό βάρος

όσο ανεβαίνουν τα χιλιόμετρα.

Δοκιμάζουμε το Citroen C3 1,2Τ
με 100 ίππους!

Γράφει 
ο  Γιώργος 
Κ. Ανδρής 
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T
ο ντέρμπι ανάμεσα στον Ολυμπιακό και τον ΠΑΟΚ αύριο βράδυ
στο «Γεώργιος Καραϊσκάκης» είναι το πιο σημαντικό παιχνίδι
της 24ης αγωνιστικής, καθώς μπορεί να επηρεάσει ακό-

μα και την κορυφή του πρωταθλήματος, στην οποία βρίσκονται οι
«ερυθρόλευκοι». Οι Πειραιώτες θέλουν να συνεχίσουν το εντυ-
πωσιακό τους σερί και να παραμείνουν μόνοι πρώτοι, αφήνοντας
μακριά από την κορυφή ΑΕΚ και Παναθηναϊκό που τους κατα-
διώκουν και παράλληλα να βγάλουν εντελώς εκτός κάδρου τον
ΠΑΟΚ, σε ό,τι αφορά τη διεκδίκηση του τίτλου.

Ο Χοσέ Λουίς Μεντιλίμπαρ είχε την ευκαιρία να δουλέψει με
την ομάδα του στη διάρκεια της εβδομάδας, αφού ο Ολυμπιακός
δεν είχε ευρωπαϊκές υποχρεώσεις, έχοντας «καθαρίσει» την πρόκρι-
ση στους «16» του Europa League από τη League Phase της διοργά-
νωσης. Δεν λείπουν, όμως, και τα προβλήματα για τον Βάσκο τεχνικό
των Πειραιωτών. Η πιο σοβαρή απουσία είναι αυτή του Τσικίνιο, με τον
Πορτογάλο να έχει μυϊκό τραυματισμό και να χάνει τόσο το ματς με τον
ΠΑΟΚ όσο κι αυτά με την ΑΕΚ για Κύπελλο και πρωτάθλημα που ακο-
λουθούν.

Την ίδια ώρα, οι Θεσσαλονικείς κατεβαίνουν στην Αθήνα για να παί-
ξουν το τελευταίο τους χαρτί για το πρωτάθλημα. Ο κάτοχος του τίτλου
ΠΑΟΚ καλείται να επαναλάβει αυτό που έχει κάνει αρκετές φορές τα
τελευταία χρόνια. Να φύγει νικητής από τον Πειραιά, για να μείνει
ζωντανός στη μάχη για τον τίτλο. Σε διαφορετική περίπτωση, τα πράγ-
ματα θα γίνουν ιδιαίτερα δύσκολα για την ομάδα του Ραζβάν Λουτσέ-
σκου, η οποία «κουβαλάει» και τον αποκλεισμό από τη Στεάουα Βου-
κουρεστίου με δυο ήττες και είναι με την πλάτη στον τοίχο.

Ο Ρουμάνος τεχνικός είναι στην ευχάριστη θέση να μην έχει σοβα-

ρές απουσίες να αντιμετωπίσει. Σε σχέση με το ματς στο Βουκουρέστι,
θα μετρήσει και επιστροφές, αφού θα είναι διαθέσιμος ο Τάισον, αλλά

και οι ποδοσφαιριστές που δεν ήταν στην ευρωπαϊκή λίστα
και δεν αγωνίστηκαν, όπως οι Βιετέσκα, Λόβρεν, Βιεϊρίνια,
Πένια και αρκετοί ακόμα.

Πριν το ντέρμπι του Φαλήρου, εν τω μεταξύ, οι δυο…
διώκτες του Ολυμπιακού στη βαθμολογία δοκιμάζονται
εκτός έδρας. Αρχικά ο Παναθηναϊκός καλείται να αντιμε-
τωπίσει τη Λαμία, με το σύνολο του Ρούι Βιτόρια μετά την
αγχωτική ευρωπαϊκή πρόκριση επί της Βίκινγκουρ να θέ-
λει τη συνέχεια στις νίκες και στο πρωτάθλημα. Λίγη ώρα

αργότερα, η ΑΕΚ θα δώσει δύσκολο ματς στην Τρίπολη με τον φορμα-
ρισμένο Asteras Aktor. Οι Αρκάδες είναι σε καλή κατάσταση συνολικά
το τελευταίο διάστημα και θέλουν να αντιδράσουν στην ήττα της περα-
σμένης εβδομάδας από τον ΟΦΗ, ενώ η Ένωση θέλει πάση θυσία νίκη
για να μείνει στο κατόπι των Πειραιωτών και να εκμεταλλευτεί ενδε-
χόμενη απώλεια βαθμών από την πλευρά τους που θα τη φέρει στην
κορυφή.

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
Μετά από 23 αγωνιστικές

Ομάδα Αγ. Γκολ υπέρ-κατά Βαθμοί

1. Ολυμπιακός ..........................23 ......................41-15.....................51

2. ΑΕΚ .......................................23 ......................41-15 ....................49

3. Παναθηναϊκός ......................23 ......................27-18 ....................46

4. ΠΑΟΚ ....................................23......................47-22....................43

5. Άρης......................................23......................28-26....................37

6. Asteras Aktor.......................23......................26-22....................35

7. Παναιτωλικός .......................23 ......................19-18 ....................32

8. ΟΦΗ ......................................23 ......................31-36....................30

9. Ατρόμητος.............................23......................28-30....................28

10. Λεβαδειακός ........................23 ......................27-31 ....................24

11. Πανσερραϊκός ......................23......................26-44....................22

12. Βόλος ....................................23 ......................18-38 ....................21

13. Athens Kallithea ..................23......................20-34 ....................18

14. Λαμία ....................................23 ......................10-40 ......................9

SUPER LEAGUE  
Το πρόγραμμα της 24ης αγωνιστικής

ΗΜΕΡΑ                ΩΡΑ ΑΓΩΝΑΣ

22/2 ..............17.00 ............................Athens Kallithea - ΟΦΗ

22/2 ..............19.30 ......................Ατρόμητος - Πανσερραϊκός

22/2 ..............20.00 ................................Βόλος - Λεβαδειακός

23/2 ..............16.30 ................................Άρης - Παναιτωλικός

23/2 ..............17.00 ..............................Λαμία - Παναθηναϊκός

23/2 ..............19.30 ..................................Asteras Aktor - ΑΕΚ

23/2 ..............20.30 ..................................Ολυμπιακός - ΠΑΟΚ

Στο «Γεώργιος Καραϊσκάκης»
συγκρούονται Ολυμπιακός και ΠΑΟΚ,

με τους «ερυθρόλευκους» να θέλουν νίκη
για να παραμείνουν στην κορυφή

και τους Θεσσαλονικείς να μη… χάσουν 
το τρένο της διατήρησης του τίτλου τους

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Οριακό ντέρμπι
στο Φάληρο



Ραντεβού στο ΣΕΦ
Σήμερα και αύριο στο ΣΕΦ διεξάγεται το Πανελ-

λήνιο Πρωτάθλημα Κλειστού Στίβου, με τη συμμε-
τοχή πρωταθλητών όπως ο Μίλτος Τεντόγλου και ο
Εμμανουήλ Καραλής. Ειδικότερα ο «Μανόλο» εί-
ναι σε καταπληκτική κατάσταση, έχοντας κάνει
τρεις φορές πανελλήνιο ρεκόρ μέσα σε διάστημα
15 ημερών! 

Φουριόζος ο Γιάννης

Ο Γιάννης Αντετοκούνμπο επέστρεψε μετά από
απουσία έξι αγώνων και σημείωσε 23 πόντους σε
24 λεπτά, καθώς οι Μπακς επικράτησαν των Κλί-
περς στο Μιλγουόκι με σκορ 116-110. Ο «Greek 
Freak» είχε ακόμα 8 ριμπάουντ, 4 ασίστ και 1
μπλοκ, σε μια εντυπωσιακή βραδιά για τον ίδιο και
για την ομάδα του. 

«Καμπάνα» στον Πανιώνιο
Χωρίς θεατές θα δώσει ο Πανιώνιος τους πρώ-

τους δύο αγώνες του στα πλέι οφ του Β’ ομίλου της
Super League 2, καθώς το Πρωτοβάθμιο Μονομε-
λές Πειθαρχικό Όργανο της διοργανώτριας αρχής
τού επέβαλε ποινή δύο αγωνιστικών κεκλεισμένων
των θυρών, για τα επεισόδια στο παιχνίδι της 2ας
Φεβρουαρίου με την Καλαμάτα, στη Νέα Σμύρνη.

Συνάντηση Τραμπ-Γουντς
Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ συναν-

τήθηκε με τον Τάιγκερ Γουντς και τους επικεφα-
λής των τουρνουά γκολφ PGA και LIV, σε μια κί-
νηση που θα μπορούσε να είναι ένα σημαντικό
βήμα προς την επανένωση του αθλήματος. «Εί-
χαμε κάποιες ενδιαφέρουσες συζητήσεις», είπε
ο Τραμπ, χωρίς να αποκαλύψει λεπτομέρειες.

Συγκομιδή-ρεκόρ
Εντυπωσιακή είναι η συγκομιδή βαθμών των ελληνι-

κών ομάδων στην Ευρώπη, καθώς η Ελλάδα εδραι-
ώθηκε για τα καλά στην 11η θέση της κατάταξης της
UEFA, μετά και τη νίκη του Παναθηναϊκού επί της Βί-
κινγκουρ. Η χώρα μας έχει συλλέξει, μέσω των ομάδων
της, 11.687 βαθμούς, τους περισσότερους από ποτέ, και
στοχεύει ακόμα ψηλότερα. 
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Η χαρά 
της πρόκρισης

Τ
ις αντιπάλους τους στη φάση
των «16» του Europa και του
Conference League έμαθαν

Ολυμπιακός και Παναθηναϊκός αν-
τίστοιχα. Οι «ερυθρόλευκοι» θα αν-
τιμετωπίσουν την Μπόντο Γκλιμτ
από τη Νορβηγία, με την πρώτη
αναμέτρηση να διεξάγεται στις 6
Μαρτίου εκτός έδρας ενώ ο επανα-
ληπτικός θα γίνει στις 13 του ίδιου
μήνα στο «Γεώργιος Καραϊσκάκης».
Αν ο Ολυμπιακός προκριθεί, στους
«8» θα αντιμετωπίσει τον νικητή του
ζευγαριού Λάτσιο - Βικτόρια Πλζεν.

Δύσκολη κλήρωση για τον Πανα-
θηναϊκό, ο οποίος καλείται να αντι-
μετωπίσει τη Φιορεντίνα, για να βρεθεί στα προημιτελικά
του Conference League. Ο πρώτος αγώνας θα διεξαχθεί
στις 6 Μαρτίου στο ΟΑΚΑ, ενώ η ρεβάνς θα γίνει στο υπό

ανακατασκευή «Αρτέμιο Φράνκι», στις 13 του ίδιου μήνα.
Αν οι «πράσινοι» περάσουν, στον δρόμο τους θα βρεθεί μια
εκ των Τσέλιε, Λουγκάνο.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

«Ερυθρόλευκα» χαμόγελα, «πράσινα» ζόρια

Ματς-θρίλερ έγινε στην Ιρλανδία ανάμεσα σε Σάμροκ Ρόβερς και
Μόλντε. Τελικά οι Νορβηγοί της Μόλντε πέρασαν στους «16» του
Conference League στα πέναλτι και η χαρά τους… ήταν απερίγραπτη.
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στη Δήμητρα Δάρδα

Ε
ρμηνευτής αυθεντικός, Ανωγει-
ανός ποιητής και κορυφαίος μου-
σικός, ο ζωντανός θρύλος Βασί-

λης Σκουλάς μετράει φέτος 65 χρόνια
στην πρώτη γραμμή του παραδοσια-
κού κρητικού και έντεχνου τραγου-
διού. Το όγδοο παιδί της ισχυρής οι-
κογένειας καλλιτεχνών Αλκιβιάδη
Σκουλά από πάππου προς πάπ-
που, μυήθηκε από μικρός στη
λαϊκή φαντασία και τις μελωδίες
του τόπου του, μαθαίνοντας λύ-

ρα. Αναγνωρισμένος πλέον
διεθνώς στα πέρατα της ομο-
γένειας, με σπουδαίες συ-
νεργασίες, φήμη και δόξα, ο
υπέροχος Βασίλης Σκουλάς

παραμένει αγνός, σεμνός και
προσηλωμένος στο να εξιστορεί
ερμηνευτικά θρύλους και μαντι-
νάδες της γενέτειράς του και φυ-

σικά υπέροχος συνομιλητής.

Τραγουδάτε την Κρήτη και την Ελλάδα
παραπάνω από μισό αιώνα.

Και δεν αισθάνθηκα ποτέ κούραση μέ-
σα από την ερμηνεία, τη μουσική και

τη λύρα! Διανύσαμε εξίμισι δε-
καετίες επαγγελματικά στο

τραγούδι, τόσο ευχάρι-
στα, με πολλή θαλ-

πωρή και αγάπη
από τον κό-

σμο.

Τι σας έχει διδάξει η μουσική;
Τα πάντα σε σχέση με την ανθρώπινη ύπαρξη,
τον ψυχισμό και το μεγαλείο των ανθρώπων,
αυτό που κουβαλάνε και το καταθέτουν σε
στιγμές ευφορίας, χαράς, λύπης. Είναι κάτι
που με συγκινούσε πάντα.

Γεννηθήκατε σε δύσκολες εποχές, στ’
Ανώγεια.

Εποχές σκληρές, με πείνα, φτώχεια, κατεστραμ-
μένο το χωριό από τους Γερμανούς. Ούτε παπού-
τσια δεν είχαμε. Θυμάμαι ξυπόλυτος με τα παιδιά
του χωριού να τρέχουμε στα χιόνια, κυνηγώντας
σπουργίτια, να τα πιάσουμε. Δεν είχαμε καμία
πολυτέλεια, ούτε περιμέναμε ποτέ τον Άγιο Βα-
σίλη. Τα Χριστούγεννα ελπίζαμε κάποια οικογέ-
νεια να σφάξει ένα οικόσιτο, για να φάμε όλοι κι
εμείς οι πιτσιρικάδες να πάρουμε την κύστη του
χοίρου, να τη φουσκώσουμε, να την κάνουμε τό-
πι. Δεν πρόλαβα να παίξω πολύ, πήγα σχολείο
μέχρι το Δημοτικό κι όταν επέστρεφα στο σπίτι,
πετούσα την τσάντα και έπιανα τη λύρα.

Αυτό ήταν το παιχνίδι σας;
Ναι. Επτά χρόνων έπαιζα ήδη στο καφενείο
που διατηρούσαμε από τον παππού, ένα ση-
μείο συνάντησης ανθρώπων όλων των γενεών
που συζητούσαν, έλεγαν ιστορίες και τραγου-
δούσαν. Αυτό ήταν πολύ μεγάλη σχολή για εμέ-
να, στην πορεία άρχισα να ξεδιπλώνω ακού-
σματα, θρύλους και να τα αναλύω κάθε φορά
και διαφορετικά. 

Η πρώτη επαγγελματική εμφάνιση;
Σε ηλικία 12 χρόνων, όταν ένας συγχωριανός
μου στο Ηράκλειο (στις Γούρνες) που παν-
τρευόταν μου ζήτησε να αναλάβω το γλέντι του
γάμου. Με εμπιστεύτηκαν να το «βγάλω» επαγ-
γελματικά και πραγματικά ήταν μια πολύ ιδιαί-
τερη και ωραία εμπειρία. Και εγώ το χάρηκα,
αλλά τότε δεν καταλάβαινα.

Δηλαδή;
Ήταν ένα μεράκι, ένας ερωτισμός που δεν μπο-
ρούσα να ξεδιαλύνω και παράλληλα όπως εί-

παμε, ένα παιδικό παιχνίδι. Μεγαλώνοντας
και ωριμάζοντας συνειδητοποίησα το μέ-

γεθος. Η μουσική μ’ έφερε κοντά με σημαντι-
κούς συνεργάτες αλλά κι ανθρώπους που με
αγάπησαν, με αγκάλιασαν και μ’ εκτίμησαν,
που εκτίμησα κι αγάπησα αντίστοιχα. Και έτσι η
πορεία μου στο τραγούδι ήρθε τόσο ωραία, τό-
σο ανώδυνα, τόσο ευχάριστα με πολύ σεβασμό
και εκτίμηση από τον κόσμο που την εισπράττω
και μέχρι σήμερα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ
«Τα “όχι” ήταν 

τα πιο σημαντικά 
στη διαδρομή μου»

Ο ζωντανός θρύλος μετράει φέτος 65 χρόνια 
στην πρώτη γραμμή του παραδοσιακού κρητικού 

και έντεχνου τραγουδιού 
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συνεντευξη

Υπήρχε άλλη επαγγελματική επιλογή στο
χωριό;

Μόνο να γίνω ένα καλός βοσκός!

Από πού αντλείτε τόση αφοσίωση και πε-
ρηφάνια για την κρητική μουσική;

Είναι κληρονομικό. Ο παππούς μου έπαιζε λύρα,
ο προπάππους μου λύρα, ο αδερφός του παππού
μου λύρα, μεγάλοι καλλιτέχνες και πριν τον αι-
ώνα, ο προπάππους μου. Έτυχε θείο δώρο σε
μένα, στο όγδοο παιδί της πολύτεκνης οικογέ-
νειας του πατέρα μου. Έτυχε σε μένα ο κλήρος
να πιάσω τη λύρα και αυτό ήταν κάτι που δεν με
κούρασε ποτέ.

Δεν είναι εξαντλητικό, αλήθεια;
Εμείς οι λυράρηδες τραγουδάμε καθιστοί, και
για να δημιουργήσεις μια προϋπόθεση, να χαρο-
ποιήσεις και να ικανοποιήσεις τον κόσμο, θέλει
μεγαλύτερο κόπο, από έναν καλλιτέχνη που κι-
νείται στην πίστα.Έχω παίξει και τραγουδήσει σε
γάμο για 18 ώρες χωρίς να σηκωθώ, χωρίς να
νιώσω ψυχική ή σωματική κούραση και το από-
λαυσα, μάλιστα! Την επομένη ημέρα βέβαια, το
χέρι μου δεν δούλευε! Τώρα τα λέμε αυτά και τα
νέα παιδιά δεν μπορούν να το καταλάβουν, αν
δεν έχουν ανάλογα βιώματα.

Από τις πρώτες συνεργασίες σας ήταν με
τον Νίκο Ξυλούρη.

Ήμασταν ξαδέρφια, οι παππούδες μας αδέρφια.
Ήταν δέκα χρόνια μεγαλύτερος και κάναμε κάποιες
ελάχιστες εμφανίσεις σε καφενεία του Ηρακλείου,
αλλά δύο λύρες δεν πάνε μαζί. Τραγούδησα όμως
με τον Σταυρακάκη σ’ ένα μικρό δισκάκι του Ξυλούρη, μαντινάδες,
κι έπειτα ο καθένας τράβηξε τον δρόμο του.

Η εναλλαγή συνεργασίας με τον Γιάννη Μαρκόπουλο
πώς προέκυψε;

Ήταν επιθυμία του, συνεργαστήκαμε και κάναμε μαζί έναν δί-
σκο. Ήταν μια ωραία εμπειρία, μεγάλος δημιουργός, πήρα
πολλά πράγματα από τον Γιάννη Μαρκόπουλο. Η μουσική του
είχε ηχόχρωμα κρητικό και με συγκινούσε, με γαλήνευε, με
διέγειρε να εκφραστώ. Το 1980 δώσαμε μια μεγάλη συναυλία
στο Παναθηναϊκό Στάδιο, με την πρώτη γραμμή καλλιτεχνών
της εποχής, ακόμα και τη Μελίνα Μερκούρη, και ο Μαρκόπου-
λος αναγκάστηκε να με βγάλει τρεις φορές στη σκηνή από την
πίεση του κόσμου, να πω το «Προσκυνώ τη χάρη σου λαέ μου».

Στις πιο σκοτεινές στιγμές ενός καλλιτέχνη μια μελωδία
είναι γιατρικό;

Η μουσική είναι η ψυχική τροφή στον άνθρωπο, ένα φάρμακο
που σε απαλύνει ή σε διεγείρει σε καταστάσεις ευχαρίστησης,
χαράς αλλά και λύπης, φτάνει να βρεις την κατάλληλη σε συ-
χνότητα αρμονία.

Ονειρευόσασταν τόση φήμη και δόξα; 
Όχι, ποτέ.

Πώς διαχειριστήκατε την καριέρα σας;
Ακολουθώντας το ένστικτό μου. Ωστόσο πάντα είχα γνώμονα
και προστάτη τον ίδιο τον κόσμο.

Έχετε αρνηθεί συνεργασίες ακόμα και με κορυφαία
ονόματα;

Βεβαίως, τα «όχι» μου ήταν τα πιο σημαντικά. Δεν πιστεύω πως
άλλος καλλιτέχνης έχει αρνηθεί συνεργασίες σαν αυτές που
μου προτείνουν. Είχα πει, ακόμα κι αν έρθει το μεγαλύτερο
όνομα τραγουδιστή της Ελλάδος ή της Ευρώπης, δεν μπαίνω
στο στούντιο αν δεν το θέλω, αν δεν μ’ ενδιαφέρει. Και το λέω
αυτό πρώτη φορά τώρα εδώ. Πολλά απ’ αυτά τα γεγονότα, τ’
αναφέρω στην αυτοβιογραφία μου που θα είναι έτοιμη μέχρι
τον Μάιο.

Ακόμα κι αν η αμοιβή ήταν πενταψήφια;
Θα σας πω μια ιστορία: Ζώντας στην Κρήτη με τα μαγαζιά μου,
δεν ήξερα το σύστημα πώς λειτουργεί εδώ στην Αθήνα. Το 1981
δέχτηκα μια πολύ δελεαστική οικονομική πρόταση από τον επι-
χειρηματία του κέντρου διασκέδασης «Δειλινά» και παράλληλα
μια πρόταση τυχόν συμμετοχής μου στην παράσταση «Καφενεί-
ον η Ελλάς» που ανέβαζε η Σμαρούλα Γιούλη με τον Κώστα Λει-

βαδά στο «Παρκ». Στο θεατρικό ζευγάρι απάντη-
σα όχι αρχικά, εξηγώντας τους πως προηγείτο
ένα ραντεβού με τον Θωμά Μιχαηλίδη («Δειλι-
νά»). Ήμουν ειλικρινής.

Κι ανέβασαν το κασέ για να σας δελεάσουν;
Μου είπαν μόνο «μην κλείσεις εκεί, σε θέλου-
με πολύ»! Ο νυχτερινός επιχειρηματίας μού
πρόσφερε αμοιβή 30.000 δραχμές τη βραδιά,
σε μια περίοδο που δεν είχα χρήματα ν’ αγορά-
σω τσιγάρα. «Πόσο μεγάλο θέλεις το όνομά
σου στη μαρκίζα;», με ρώτησε. «Και τι θα
λέω;», ανταπάντησα. «Θα σου ενορχηστρώ-
σουμε τραγούδια κρητικά, αμανέδες, ριζίτι-
κα». «Μα αυτά τραγουδώ στο μαγαζί μου στην
Κρήτη, πώς θα τα πω εδώ με τόσο μεγάλη ορ-
χήστρα και όργανα; Πώς θα κατέβω μετά στο
νησί; Αν είχα έναν έντεχνο δίσκο, θα το έκανα».
«Όχι, ευχαριστώ», είπα και γύρισα στο θέατρο,
δέχτηκα την πρόταση με αμοιβή 2.500 δραχ-
μές τη βραδιά! Δεν το μετάνιωσα ποτέ. Είχα την
τύχη να αποκτήσω μεγαλειώδεις εμπειρίες μ’
έναν θίασο 75 ατόμων και ήμουν εγώ ο τρα-
γουδιστής.

Μοιραζόσασταν το καμαρίνι με τον Μίμη Φω-
τόπουλο.
Σπουδαίος άνθρωπος και καλλιτέχνης, ζωγρά-
φος εξαιρετικός. Μου χάρισε μια προσωπογρα-
φία του πατέρα μου φτιαγμένη με κομματάκια
γραμματόσημων, η οποία φιγουράρει στο καφε-
νεδάκι που έχουμε ακόμα, στ’ Ανώγεια. 

Πιστός όμως για πάντα στη θρυλική «Ντελίνα»!
Πάντα γυρνάω στην Κρήτη, στον λαό που με

αγάπησε και μ’ εκτίμησε και μ’ έβαλε σε χώρους που δεν το
φανταζόμουν και δεν επιδίωξα ποτέ να εμφανιστώ, όπως στο
Ηρώδειο και στο Μέγαρο Μουσικής. «Ντελίνα» ήταν ο τίτλος
στο πρώτο δισκάκι που κυκλοφόρησα το 1969, σημαίνει
ωραία κοπέλα, μερακλίνα. Κι έτσι ονόμασα το ιστορικό πια
μαγαζί μου, όπου κάθε Κυριακή μεσημέρι τραγουδάω κι έρ-
χεται κόσμος από όλο το νησί. Ο χώρος είναι μεγάλος, χωρά-
ει 800 άτομα και περνούμε όμορφα, ευχάριστα απογεύματα,
όλοι μαζί μια μεγάλη παρέα!

Κι ο εγγονός στα βήματά σας!
Ναι, ο Βασίλης είναι πλέον μαζί μου στις εμφανίσεις μου και στο
«Περιβόλι του Ουρανού» κάθε Τετάρτη, μαζί με την εξαιρετική
νεαρή ερμηνεύτρια και πολυτάλαντη μουσικό Ελένη Τορνεσάκη
που τραγουδάει έντεχνα αλλά και κρητικά τραγούδια στο πλευρό
μου. Στον ίδιο ιστορικό χώρο, εμφανίζεται διαφορετικές ημέρες
ο Χρήστος Νικολόπουλος μ’ ένα σπουδαίο σχήμα, με τον οποίο
συνεργαστήκαμε πρόσφατα, συμμετέχοντας στον νέο του δίσκο
με τον Νίκο Αναγνωστάκη «Τα Απρόοπτα | Κύκλος Β’».

Συμμετείχατε και στις βασιλικές χαρές του πρίγκιπα Νι-
κόλαου με τη Χρυσή Βαρδινογιάννη, στη γαμήλια δεξίωση.

Είμαι φίλος με όλη την οικογένεια κι εκτιμώ ιδιαίτερα
πολύ τον «καπετάνιο» Γιώργο Βαρδινογιάννη. Τα παιδιά
μας είναι πολύ φίλοι, επίσης. Όταν με πήρε τηλέφωνο, πε-
ρίπου είκοσι ημέρες πριν τον γάμο, αμέσως δέχτηκα με
πολλή χαρά!

Αναγνωρισμένος διεθνώς, στα πέρατα 
της ομογένειας, με σπουδαίες 

συνεργασίες, φήμη και δόξα, παραμένει
αγνός, σεμνός και προσηλωμένος 

στο να εξιστορεί ερμηνευτικά θρύλους
και μαντινάδες της γενέτειράς του
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Η Κατερίνα Ζαρίφη, όπως ήδη γνωρίζουμε,
είναι το πρόσωπο που πρόκειται να προ-

στεθεί από φέτος στο πάνελ της εκπομπής
«Buongiorno». Οι πρώτες επαφές της παρου-
σιάστριας είχαν γίνει από τα τέλη του προηγού-
μενου έτους και πλέον η συνεργασία της με τη
Φαίη Σκορδά προχωρά. Νεότερες πληροφο-
ρίες λένε πως η Κατερίνα θα πραγματοποιήσει
από φέτος, σταδιακά, καθημερινές εμφανίσεις
στη Φαίη και όχι μόνο δύο φορές την εβδομά-
δα. Σε αυτή την περίπτωση βέβαια υπάρχει ένα
ερωτηματικό αν θα παραμείνουν στο τραπέζι
όλοι οι συνεργάτες...

� Είναι το πρόσωπο που έχει συζη-
τηθεί πολλαπλώς το τελευταίο

διάστημα, καθώς, μεταξύ άλλων, παλαι-
ότεροι συνεργάτες της μοιράστηκαν δη-
μόσια κάποιες δύσκολες στιγμές από τη
συνεργασία τους. Όπως μαθαίνουμε, η
Ναταλία Γερμανού προβληματί-
στηκε από τις τοποθετήσεις
του Δημήτρη Πανόπουλου
και της Φωτεινής Πετρο-
γιάννη, ενώ θα έχει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον να δού-
με την κουβέντα που θα
κάνει με τον πρώτο, όταν θα
βρεθεί στο πλατό της εκπομπής
της στις 15 του Μάρτη. Παρ’ όλα αυτά, το
πολυαναμενόμενο ραντεβού της Νατα-
λίας Γερμανού με τον Alpha για την επό-
μενη σεζόν δεν έχει ακόμα πραγματοποι-
ηθεί και, σύμφωνα με τις πληροφορίες
μας, δεν θα πρέπει να το περιμένουμε
πριν από τον Μάρτιο. Ωστόσο, φαίνεται με
τα δεδομένα που έχουμε μέχρι στιγμής
πως οι δύο πλευρές θα συμφωνήσουν
στην ενεργοποίηση του συν ένα στο συμ-
βόλαιο της παρουσιάστριας.

� Στη μετα-Τζένη Θεωνά εποχή οι «Μαμά-
δες της ΕΡΤ» συνεχίζουν με μια διαφορε-

τική διάσημη μαμά ως παρουσιάστρια σε κάθε
εκπομπή. Σύμφωνα λοιπόν με τις πληροφορίες
που μας φτάνουν, ανάμεσα στα ονόματα των
μαμάδων που έχουν πάρει έγκριση από την
ΕΡΤ και θα δούμε σε επόμενες εκπομπές είναι
και οι Κατερίνα Παπουτσάκη, Βάσω Λασκαρά-
κη και Κάτια Ζυγούλη. Από την άλλη, στα ονό-
ματα που ήταν στην προτεινόμενη λίστα αλλά
δεν πήραν έγκριση είναι οι Αθηνά Οικονομά-
κου, Μαίρη Συνατσάκη, Γιούλικα Σκαφιδά και
Κλέλια Πανταζή.

� Ηλιάνα Παπαγεωργίου και Ζενε-
βιέβ Μαζαρί φαίνεται πως είναι οι

δύο επικρατέστερες για το «Greece’s
Next Top Model». Αν και η Βίκυ Καγιά
έχει ξεκαθαρίσει με κάθε τρόπο ότι η ίδια
έχει κλείσει οριστικά πίσω της την πόρτα
του «GNTM», κάποιοι στο Star πιστεύουν
πως η διάθεσή της θα μπορούσε να αντι-
στραφεί. Παρ’ όλα αυτά, προβληματισμό
προκαλεί το γεγονός ότι το τρέιλερ για τις
δηλώσεις συμμετοχής έχει «παγώσει». 

Σε συζητήσεις και προ της ανανέω-
σης του συμβολαίου της με τον ΑΝΤ1
βρίσκεται η Ζέτα Μακρυπούλια και το
ενδιαφέρον επικεντρώνεται στα pro-
jects που πρόκειται να αναλάβει. Θα
παίξει στο «Grand Hotel»; Θα προχω-
ρήσει το βραδινό show; Ποιο είναι το
μέλλον του «Ρουκ Ζουκ»;

Ας τα πάρουμε με τη σειρά. Σύμφωνα
με τις πληροφορίες μας, οι σεναριο-
γράφοι του «Grand Hotel» έγραψαν για
τη Ζέτα Μακρυπούλια έναν ρόλο μιας
μοιραίας γυναίκας - αναπτύσσεται σε
30 επεισόδια. Εδώ φαίνεται ότι αρχίζει
το πρόβλημα, καθώς η παρουσιάστρια
και ηθοποιός βάσει των υπόλοιπων
επαγγελματικών της υποχρεώσεων θα
μπορούσε να πάρει μέρος σε 10 με 12
επεισόδια. Να σημειώσουμε πως η Ζέ-

τα θα πρωταγωνιστήσει και σε ένα θεα-
τρικό έργο στην Κύπρο στις αρχές Ιου-
νίου.

Από την άλλη, ο πιλότος για το show
που έγινε την προηγούμενη εβδομάδα
στα στούντιο του Money Drop με τη
συμβολή του Φάνη Μουρατίδη άφησε
τις καλύτερες εντυπώσεις στους αν-
θρώπους του ΑΝΤ1 και φαίνεται πως
παίρνει το «πράσινο φως» για να βγει
στον αέρα το ερχόμενο φθινόπωρο. Το
show θα είναι μαγνητοσκοπημένο με
έναν κεντρικό καλεσμένο κάθε φορά
και θα συνδυάζει μουσική και ιστορίες
ζωής.

Όσο για το «Ρουκ Ζουκ», ο ΑΝΤ1 θέ-
λει να το «κλειδώνει» από τώρα και για
την επόμενη σεζόν, καθώς η πορεία του
θεωρείται επιτυχημένη.

Π
ρος συμφωνία με την ΕΡΤ για την ανανέωση της συνερ-
γασίας τους βαδίζουν η Νάνσυ Ζαμπέτογλου και ο Θανά-
σης Αναγνωστόπουλος, καθώς η δημόσια τηλεόραση

επιθυμεί να κρατήσει στη συχνότητά της το «Στούντιο 4». Μάλι-
στα, επειδή το τηλεοπτικό ζευγάρι έχει δεχτεί κρούσεις για συ-
νεργασία ουκ ολίγες φορές από ιδιωτικά κανάλια, φαίνεται ότι
αυτήν τη φορά η ΕΡΤ σκοπεύει να τους «κλειδώσει» για περισ-
σότερο καιρό.

Πιο συγκεκριμένα, το κρατικό κανάλι σκοπεύει να ανανεώσει
το συμβόλαιο με Ζαμπέτογλου και Αναγνωστόπουλο τουλάχι-
στον μέχρι το καλοκαίρι του 2026 -ενδέχεται και για ακόμη έναν
χρόνο- και όχι μέχρι τον Δεκέμβριο του 2025, οπότε λήγει το οι-
κονομικό έτος. Αυτό, όπως μαθαίνουμε, θα γίνει με όλους τους
παρουσιαστές για να αποφευχθούν φαινόμενα μεταγραφής στη
μέση της σεζόν, όπως έγινε φέτος με τη Χριστίνα Βίδου. Δηλαδή,
η ΕΡΤ από εδώ και πέρα θα ανανεώνει τις συνεργασίες της με
βάση την τηλεοπτική σεζόν και όχι το οικονομικό έτος.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, πολύ θετικό είναι το κλίμα

στο Ραδιομέγαρο και για τον Φώτη Σεργουλόπουλο και την Τζέ-
νη Μελιτά. Η δημόσια τηλεόραση είναι αρκετά ευχαριστημένη
από την εκπομπή «Πρωίαν σε είδον» και σκοπός είναι να συνεχί-
σει η συνεργασία και την επόμενη τηλεοπτική σεζόν.

Σε αναμονή για την πρεμιέρα του τρίτου κύ-
κλου του «Dragons’ Den» στον ΑΝΤ1 βρίσκε-
ται ο Σάκης Τανιμανίδης και, όπως μαθαίνου-
με, υπάρχει μια ιδιαίτερη προσμονή και από
τις δύο πλευρές. Ο λόγος έχει να κάνει με τις
αλλαγές που έχουν γίνει σε κάποια πρόσωπα
που θα συμμετέχουν αυτήν τη φορά και αν θα
καταφέρει το νέο σχήμα να κλέψει το ενδιαφέ-
ρον του τηλεοπτικού κοινού.

Η πορεία του «Dragons’ Den» θα κρίνει σε
μεγάλο ποσοστό και το πώς θα συνεχιστεί η
συνεργασία του Σάκη Τανιμανίδη με τον ΑΝΤ1
από την επόμενη σεζόν. Παρουσιαστής και κα-

νάλι διατηρούν άριστες σχέσεις και μέχρι τώρα
έχουν υλοποιήσει όλες τις ιδέες που έχουν πέ-
σει στο τραπέζι σε συγκεκριμένο πάντα χρονο-
διάγραμμα.

Με δεδομένο ότι το «Reunion» μάλλον θα
ολοκληρωθεί τη φετινή σεζόν, άλλωστε, όπως
λένε και από τον σταθμό, αν συνεχιστεί, δεν θα
είναι reunion - θα έχει ενδιαφέρον να δούμε
πώς θα συνεχίσει αυτή η συνεργασία και αν
πρόκειται να δούμε κάποιο νέο πρότζεκτ. Αυτό
όμως είναι κάτι που θα συζητηθεί μεταγενέ-
στερα και αφού έχει βγει το «Dragons’ Den»
στον αέρα.

Ζαμπέτογλου και Αναγνωστόπουλος με συμβόλαιο διαρκείας στην ΕΡΤ

Ο ρόλος της Μακρυπούλια στο «Grand Hotel»,
το νέο βραδινό show και το «Ρουκ Ζουκ»

Συνεχίζει τη συνεργασία του με τον ΑΝΤ1 ο Τανιμανίδης;
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Sip, paint
& share
the love

Α
στραφτερό πάρτι από την εμβληματική
σαμπάνια Moët & Chandon. Εκλεκτοί
καλεσμένοι από τον χώρο της μόδας και

της showbiz συμμετείχαν στο hearty καλλιτε-
χνικό session, δημιουργώντας το προσωπικό
τους έργο τέχνης!

Κ
ο
σ
μ
ικ
ά

Επ
ιμ

έλ
ει

α:
 Δ

ήμ
ητ

ρα
 Δ

άρ
δα

Φ
ω

το
γρ

αφ
ίε

ς:
 S

tu
di

o 
P

an
ou

lis

Καρολίνα Ροβύθη, Τζόση Βιτζηλαίου, Thibault Testot-Ferry

Άννα Μαυρίδη, Κατερίνα ΚατώπηΣταύρος Σχετάκης, Βίκυ Καγιά Κοσμάς Κουμιανός, Ανθή Σαλαγκούδη

Έβελυν Καζαντζόγλου Mαρία Λουίζα Βούρου Μυρτώ Κάζη

Ελένη Μπουγιουκλή Καρολίνα Ροβύθη Σουζάνα Κεγγίτση



Δώρα ΤσαμπάζηΑναστασία Κελεσίδου Βασίλης Πολύμερος, Δημήτρης Κούκος, Νίκος Σκιαθίτης

Εύη Μωραϊτίδου Γιώργος Καλούδης, Πύρρος Δήμας Δημοσθένης Ταμπάκος

Σοφία Μπεκατώρου Αγγελική Καραπατάκη, Ευτυχία Καραγιάννη, Βούλα Κοζομπόλη, Εύη Μωραϊτίδου, Δήμητρα Ασιλιάν, Γεωργία Ελληνάκη
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Ξεχωριστή
ολυμπιακή
συνάντηση
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Τ
ο Ολυμπιακό Μουσείο Αθήνας υποδέχτηκε
κορυφαίους εκπροσώπους του ελληνικού
αθλητισμού, στο πλαίσιο της Περιοδικής Έκ-

θεσης Σύγχρονης Τέχνης «18 Διάλογοι με το 2004»,
με ζωγραφικά έργα του Δημήτρη Κούκου αφιερω-
μένα στους Ολυμπιακούς Αγώνες της χώρας μας.

Βούλα 
Κοζομπόλη,
Πύρρος 
Δήμας,
Νικόλας 
Κακλαμανάκης
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SYMMETRIA X KRIS BETTA

Μια συλλογή καλλυντικών  
που επαναπροσδιορίζει την αισθητική

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS

Στον εντυπωσιακό χώρο της Symmetria πραγματοποιήθηκε η παρουσίαση των προϊόντων 
της νέας σειράς καλλυντικών Betta Beauty. Η εκδήλωση αποτέλεσε την αρχή της συνερ-
γασίας της δημιουργού και εικαστικού Kris Betta με τον βραβευμένο χώρο υγείας και 

ομορφιάς Symmetria.
Εκπρόσωποι από τον επιχειρηματικό, καλλιτεχνικό και δημοσιογραφικό κόσμο έδωσαν το «πα-
ρών» για να ενημερωθούν για τα προϊόντα Betta Beauty, που βρίσκονται ήδη παντού στα social 
media και έχουν ξετρελάνει beauty editors, δημοσιογράφους και προσωπικότητες από τον χώρο 
της ομορφιάς και του θεάματος, αποδεικνύοντας ότι η νέα συλλογή ήρθε για να μείνει.
Στην εκδήλωση ο Δρ. Νίκος Μεταξωτός, MD, PhD, πλαστικός χειρουργός και ιδρυτής της 
Symmetria, –η οποία φέτος συμπληρώνει 20 χρόνια στον χώρο– και η Kris Betta μοιράστηκαν 
το όραμα και τη φιλοσοφία τους, αναδεικνύοντας τη δύναμη της επιστήμης και της τέχνης στην 
ομορφιά.
«Η πιο τέλεια βάση για το καλύτερο μακιγιάζ είναι το υγιές και λαμπερό δέρμα», τόνισε ο 
Δρ. Μεταξωτός, εξηγώντας πως η φιλοσοφία «Minimum Intervention - Maximum Effect» της 
Symmetria εστιάζει στην υγεία της επιδερμίδας, προσφέροντας λύσεις που αναδεικνύουν τη 
φυσική ομορφιά.
Η Kris Betta μίλησε για την έμπνευσή της πίσω από τη δημιουργία της Betta Beauty, δηλώνοντας: 
«Η ομορφιά είναι τέχνη και κάθε πρόσωπο είναι ένας μοναδικός καμβάς. Με την Betta Beauty 
θέλω να δώσω σε όλους τη δυνατότητα να εκφραστούν ελεύθερα και να παίξουν με τα χρώματα 
όσο απολαμβάνουν τη διαδικασία».
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SG GALLERY

Εγκαίνια για την 
έκθεση Escapism

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS /  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Σε μια λαμπερή εκδήλωση, έγιναν τα εγκαί-
νια της έκθεσης «Escapism» στην SG Gallery 
του ξενοδοχείου St. George Lycabettus. 

Αυτή είναι η πρώτη από τις πολλές καλλιτεχνικές 
δράσεις που θα πραγματοποιηθούν στο ξενο-
δοχείο με σκοπό να προβάλουν τη φρέσκια και 
ανανεωμένη καλλιτεχνική ταυτότητα της γκαλερί. 
Η σύμβουλος τέχνης και επιμελήτρια Θεοδώρα 
Κουμουνδούρου, η οποία έχει αναλάβει την αι-
σθητική κατεύθυνση, αναφέρει σχετικά: «Μία από 
τις πιο κοινές μορφές απόδρασης είναι το ταξίδι 
και κατ’ επέκταση το check in σε ξενοδοχείο. Το 
νέο περιβάλλον, το άρωμα του δωματίου, το άγ-
γιγμα των φρέσκων σεντονιών, το τελετουργικό 
του ντυσίματος μπροστά σε έναν νέο καθρέφτη, 
το room service – όλες οι αισθήσεις ενεργοποι-
ούνται από νέα ερεθίσματα. Σκέψεις όπως ποιος 
βρίσκεται πίσω από την πόρτα έχουν γοητεύσει 
πολλούς καλλιτέχνες μέσα στα χρόνια, καθιστώ-
ντας τα δωμάτια των ξενοδοχείων επαναλαμβα-
νόμενο αντικείμενο καλλιτεχνικής εξερεύνησης. 
Στον διάσημο πίνακα του Edward Hopper “Hotel 
Room” παρατηρούμε μια μοναχική νεαρή γυναίκα 
να κάθεται στην άκρη ενός κρεβατιού, χαμένη στις 
σκέψεις της σε ένα ανώνυμο σκηνικό ξενοδοχεί-
ου. Ομοίως, η σειρά “The Hotel: Room 47” της 
φωτογράφου Sophie Calle καταγράφει τα δωμά-
τια των ξενοδοχείων και τα ίχνη που άφησαν πίσω 
τους οι ένοικοί τους. Η έκθεση παρουσιάσει έργα 
που ενσωματώνουν ή συμβολίζουν στοιχεία που 
βρίσκονται συνήθως στα δωμάτια του ξενοδοχεί-
ου. Έργα από ύφασμα παραπέμπουν στα σεντό-
νια και τη μοκέτα του δωματίου, ενώ οι μεταλλικές 
υφές ή οι επιφάνειες αντανάκλασης αναφέρονται 
στα παράθυρα και τους καθρέφτες. Τα έργα που 
παρουσιάζονται κάνουν διάλογο με μια προσεκτι-
κά επιμελημένη “σκηνοθετημένη γωνιά”, που προ-
σομοιώνει ένα δωμάτιο ξενοδοχείου επιπλωμένο 
με συλλεκτικά κομμάτια design. Καθένα από αυτά 
τα στοιχεία παίζει ζωτικό ρόλο στην εμπειρία από-
δρασης των επισκεπτών. Η έκθεση στοχεύει να 
παντρέψει την ανάγκη για απόδραση με την έξαρ-
ση της περιέργειας που δημιουργούν τα δωμάτια 
του ξενοδοχείου».
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TELEMATIC MEDICAL APPLICATIONS

Μια αξέχαστη βραδιά για την κοπή  
της πρωτοχρονιάτικης πίτας

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

Η Telematic Medical Applications, μια εταιρεία που αναπτύσσει το μέλλον στον τομέα της 
υγείας, υποδέχθηκε φίλους και συνεργάτες για την κοπή της καθιερωμένης βασιλόπιτας.
Η εταιρεία που εξασφαλίζει υψηλής ποιότητας ιατρική περίθαλψη για όλους και παντού, 

έχοντας στόχο την τηλεϊατρική, διοργάνωσε μια αξέχαστη βραδιά γεμάτη κέφι, μουσική και καλό 
φαγητό για τους καλεσμένους της. 
Ο ετήσιος εορτασμός για την πρωτοχρονιάτικη πίτα ήταν μια νύχτα συντροφικότητας και ενθου-
σιασμού, καλωσορίζοντας τόσο τους συνεργάτες όσο και τους εργαζόμενους. Ο στολισμένος 
χώρος και η ζωντανή μπάντα, που έδωσε τον εορταστικό τόνο, προσκαλώντας όλους τους πα-
ρευρισκόμενους στην πίστα, ξεσήκωσαν εργαζόμενους και πελάτες, που λικνίστηκαν στον ρυθμό 
και μοιράστηκαν στιγμές χαράς και κεφιού. 
Ο διευθύνων σύμβουλος Φίλιππος Σωτηριάδης μίλησε για τα επιτεύγματα της εταιρείας το περασμέ-
νο έτος, αλλά και για τις συναρπαστικές προοπτικές για το μέλλον. Την πίτα ευλόγησε ο Γέροντας 
Διονύσιος, προστάτης της εικόνας του Πανορμίτη, ο οποίος ήλθε ειδικά για τη γιορτή και έκοψε τα 
πρώτα κομμάτια, αποκαλύπτοντας το κρυμμένο νόμισμα, σύμβολο καλής τύχης για τον τυχερό.
Η αίθουσα γέμισε από ευχές, ενώ κατά τη διάρκεια της γιορτής, οι εργαζόμενοι και οι πελάτες 
είχαν την ευκαιρία να συναναστραφούν μεταξύ τους, να μοιραστούν ιστορίες και να δημιουργή-
σουν ισχυρότερους δεσμούς, σε μια ιδιαίτερα ζεστή ατμόσφαιρα. 
Η εκδήλωση για την κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας και το καλωσόρισμα της νέας χρονιάς στην 
Τelematic Medical Applications δεν ήταν απλώς ένα γεγονός. Ήταν μια απόδειξη της δέσμευσης της 
εταιρείας να καλλιεργήσει μια κουλτούρα συντροφικότητας και εκτίμησης, ξεκινώντας ένα ακόμη 
ταξίδι ανάπτυξης και επιτυχίας, ενισχυμένο από το πνεύμα της ενότητας και του εορτασμού.

ΣΑΒΒΑΤΟ 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 202555



POLITICAL

ΕΠ
ΙΜ

ΕΛ
ΕΙ

Α
: Ε

ΡΙ
ΕΤ

ΤΑ
 Π

Α
Π

Α
Δ

Α
ΚΗ

Φ
Ω

ΤΟ
ΓΡ

Α
Φ

ΙΕ
Σ:

 P
A

PA
D

A
KI

SP
RE

SS

ΣΑΒΒΑΤΟ 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΦΙΛΟΠΟΥΛΟΣ

Κυκλοφόρησε το νέο του βιβλίο  
«Αυτόπτες μάρτυρες»

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

Ο πρόεδρος της Ελληνικής Αντικαρκινικής Εταιρείας Ευάγγελος Φιλόπουλος παρουσίασε στον κατά-
μεστο χώρο της ΕΣΗΕΑ το βιβλίο του «Αυτόπτες μάρτυρες», από την Ελληνοεκδοτική.
Στην εκδήλωση, την οποία παρουσίασε η δημοσιογράφος και επικοινωνιολόγος Κατερίνα Γκα-

γκάκη, παρευρέθηκαν επιστήμονες, δημοσιογράφοι και πλήθος κόσμου, για να ακούσουν αποσπάσματα 
και να συγχαρούν τον συγγραφέα. Για το βιβλίο μίλησαν ο Γιάννης Πανούσης, συγγραφέας και ομότιμος 
καθηγητής Εγκληματολογίας, και η Λένα Βασιλάκου, δημοσιογράφος και ραδιοφωνική παραγωγός. 
Αυτό είναι το πρώτο μυθιστόρημα του διακεκριμένου χειρουργού μαστού Ευάγγελου Φιλόπουλου. Οι ομιλητές 
αναφέρθηκαν στην ιδιαίτερη πλοκή, στις συνεχείς ανατροπές και στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του, τονίζοντας 
την ικανότητα του συγγραφέα να ξεδιπλώνει ανατομικά τις παθογένειες της ελληνικής κοινωνίας.
Ο Γιάννης Πανούσης χαρακτήρισε το βιβλίο «κοινωνικό μυθιστόρημα ενδεδυμένο με το πέπλο της αστυ-
νομικής πλοκής», ενώ η Λένα Βασιλάκου εστίασε στην αληθοφάνεια των χαρακτήρων, υπογραμμίζοντας 
ότι ο συγγραφέας διατηρεί αμείωτο το ενδιαφέρον του αναγνώστη αντλώντας υλικό από το περιβάλλον 
στο οποίο όλοι κινούμαστε και καλώντας τον να αναρωτηθεί τι θα έπραττε στην περίπτωση που βρισκόταν 
εκείνος στη θέση των ηρώων του μυθιστορήματος. Πρόκειται για ένα αστυνομικό μυθιστόρημα χωρίς 
ντετέκτιβ, με ισχνή αστυνομική παρουσία, αλλά πανταχού παρούσα τη διαφθορά και το έγκλημα. Ένα 
παράνομο ζευγάρι καθίστανται τυχαία, εν μέσω ερωτικών περιπτύξεων, αυτόπτες και αυτήκοοι μάρτυρες 
της δολοφονίας μίας γυναίκας. Το γεγονός θα θέσει τη ζωή τους σε κίνδυνο και θα προκαλέσει μία σειρά 
από γεγονότα και καταστάσεις τα οποία θα μπορούσαν να συμβούν στον καθένα.
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Ο
διαβήτης είναι ένα πολύπλοκο μεταβολικό
νόσημα, που διατρέχει συνήθως επί δεκαε-
τίες και επηρεάζει αγγεία και νεύρα, άρα όλο

τον οργανισμό, καθόσον δεν υπάρχει ιστός ή όργανο
που να μην τρέφεται και οξυγονώνεται από τα αιμο-
φόρα αγγεία ή να μη δέχεται εντολές και να αντιδρά
μέσω των νευρικών οδών.

«Πράγματι, όσο περνά ο καιρός και αυξάνεται η
γνώση της ιατρικής κοινότητας για τον διαβήτη δια-
πιστώνουμε την επίδρασή του σε πολλά όργανα του
σώματος. Προσφάτως δόθηκε η οδηγία από τους
διεθνείς φορείς για την αντιμετώπιση του σακχαρώ-
δους διαβήτη (ADA/EASD) να προστεθεί στον ετήσιο
έλεγχο του ασθενούς με διαβήτη και ο έλεγχος
ακοής (εκτός από τον καρδιολογικό, οφθαλμολογι-
κό, οδοντιατρικό, τον έλεγχο ποδιών και τον εργα-
στηριακό έλεγχο)», αναφέρουν η κ. Αικατερίνη
Tρικκαλινού MD, Msc στο διαβητικό πόδι, Phd(c) πα-
θολόγος διαβητολόγος, ο κ. Ανδρέας Μελιδώνης MD
Msc PhD, παθολόγος διαβητολόγος και η κ. Χρυσάν-
θη Μήτσιου, ποδολόγος Διαβητολογικού Κέντρου. 

Όλα τα ανωτέρω συνιστώνται, προκειμένου να
αποφύγουμε τελείως ή έστω να διαχειριστούμε τις
επιπλοκές του διαβήτη, δηλαδή νόσους ή καταστά-
σεις που προκαλούνται από τη χρόνια διαδρομή του
διαβήτη ιδιαιτέρως όταν είναι αρρύθμιστος και που
αφορούν την καρδιά, τα αγγεία, τα νεύρα, τα νεφρά,
τα μάτια, τα κάτω άκρα, το περιοδόντιο (την περιοχή
στα ούλα γύρω από το δόντι), την ακοή αλλά και άλ-
λες λιγότερο γνωστές επιδράσεις σε ιστούς, μηχανι-
σμούς και λειτουργίες του οργανισμού, όπως το δέρ-
μα, οι μηχανισμοί άμυνας, ο αιματοεγκεφαλικός

φραγμός στον εγκέφαλο, η αλυσίδα των αντιδράσε-
ων με τις οποίες ο οργανισμός αποφεύγει την οξεί-
δωση και την πρόωρη γήρανση.

Μία από τις πιο δύσκολες στη διαχείρισή τους επι-
πλοκές είναι το λεγόμενο «διαβητικό πόδι».

Λέγοντας «διαβητικό πόδι» εννοούμε ένα σύνολο
εικόνων, παραμορφώσεων και παθήσεων που αφο-
ρούν συνήθως τον «άκρο πόδα», δηλαδή το πόδι κά-
τω από τον αστράγαλο. Στην ανάπτυξη αυτής της επι-
πλοκής σπουδαίο ρόλο παίζουν η διάρκεια του δια-
βήτη, η ρύθμισή του, προηγούμενοι τραυματισμοί
ή/και παραμορφώσεις του ποδιού αλλά έχουν πρω-
τεύοντα ρόλο στη δημιουργία του διαβητικού ποδιού
και δύο άλλες επιπλοκές του διαβήτη: η διαβητική
αγγειοπάθεια και η διαβητική νευροπάθεια. Δηλαδή

η ελαττωματική αιμάτωση (λιγοστή λόγω των στενω-
μένων αγγείων) και οι διαταραχές στη νευρική λει-
τουργία (νευροπαθητικός πόνος, απώλεια αισθητι-
κότητας, διαταραχές στην ισορροπία, στην αντίληψη
του χώρου κ.λπ.). Τα προβλήματα του διαβητικού πο-
διού αφορούν τόσο τον διαβήτη τύπου 1 ή ινσουλινο-
εξαρτώμενο αλλά και τον διαβήτη τύπου 2 ή μη ιν-
σουλινοεξαρτώμενο. 

Ο μεγάλος φόβος και ο λόγος της αυξανόμενης
ενασχόλησης με το διαβητικό πόδι είναι η ανάπτυξη
έλκους (δηλαδή πληγής), η οποία δεν κλείνει στον
αναμενόμενο χρόνο στον ασθενή με διαβήτη, χρονί-
ζει, επιμολύνεται και ένα σημαντικό ποσοστό, χωρίς
την απαραίτητη και εξειδικευμένη φροντίδα, μπορεί
να οδηγηθεί σε ακρωτηριασμό άλλοτε άλλου
ύψους, στο πέλμα, στην κνήμη ή ακόμη και στον μη-
ρό. Η εγρήγορση, η φροντίδα των ποδιών και η πρό-
ληψη των ελκών σημαίνουν και πρόληψη των
ακρωτηριασμών. «Είναι αναγκαίο να παρατηρούμε
καθημερινά τα πόδια. Αναζητούμε δυσμορφίες,
τραύματα κάλους, αλλαγές στο χρώμα, στην υφή του
δέρματος, φυσαλίδες, αιματώματα, ελέγχουμε το
χρώμα και την υφή των ονύχων. Όταν εντοπίσουμε
κάποιο πρόβλημα ή βλάβη, αναζητούμε βοήθεια
από εξειδικευμένο στο διαβητικό πόδι διαβητολό-
γο», συμπληρώνουν.
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kpapakosto@yahoo.gr

Η εγρήγορση, η φροντίδα των ποδιών
και η πρόληψη των ελκών σημαίνουν
και πρόληψη των ακρωτηριασμών

Αρθροπάθεια Charcot:
Κρυμμένος κίνδυνος

Μία από τις πολύ σοβαρές παραμορφώσεις είναι
αυτή που προκαλείται από τη νευροπαθητική αρ-
θροπάθεια (αρθροπάθεια Charcot), η οποία κατα-
στρέφει την αρχιτεκτονική του ποδιού πολύ συχνά
χωρίς να πονάει ο ασθενής λόγω της νευροπάθειας.
Στην αρθροπάθεια Charcot δημιουργούνται προ-
εξοχές από οστικά μέρη και οι προϋποθέσεις ανά-
πτυξης ενός έλκους πάνω σε αυτά τα σημεία, όπου
εμφανίζονται αυξημένες πιέσεις. Οποιαδήποτε
βλάβη πρέπει να αξιολογείται από εξειδικευμένο
στο διαβητικό πόδι διαβητολόγο με την αρωγή ομά-
δας θεραπευτών υγείας.

Αικατερίνη Tρικκαλινού, MD,
Msc στο διαβητικό πόδι,

Phd(c) παθολόγος
διαβητολόγος

ΔΙΑΒΗΤΙΚΟ ΠΟΔΙ

Πρόληψη και τακτικός έλεγχοςΠρόληψη και τακτικός έλεγχος



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Αυτό το διήμερο θα σας δυσκολέψει αρκε-

τά, χωρίς να συμβεί κάτι σημαντικό. Θα

έχετε αρκετό εκνευρισμό, μεγάλη κυκλο-

θυμία και δυσκολία στις σχέσεις σας. Την

Κυριακή θα νιώσετε καλύτερα, αλλά μην

ανοίγεστε και λέτε τα προσωπικά σας σε

άτομα που σας ζηλεύουν. 

Ταύρος
(21/4-20/5)
Αυτό το Σαββατοκύριακο θα σας εκπλήξει

με τα συνεχόμενα γεγονότα που θα παρου-

σιάζονται. Η αλήθεια είναι ότι κάπου περι-

μένατε να συμβούν και ήσασταν από την

αρχή αρκετά υποψιασμένοι. 

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Είναι μια πολύ καλή χρονική στιγμή για τα

οικονομικά σας, αλλά θα ξεχάσετε το Σάβ-

βατο, που θα είναι γεμάτο ανατροπές και

έντονες παρεμβολές από τοξικά άτομα.

Από την Κυριακή θα αναλάβετε νέες επαγ-

γελματικές υποχρεώσεις.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Για εσάς τους Καρκίνους, αυτό το Σαββατο-

κύριακο θα έχει αρκετές συναισθηματικές

αναταράξεις. Βέβαια η Κυριακή θα σας

προσφέρει μια πολύ καλή συζήτηση με

αγαπημένο σας πρόσωπο, που μπορεί να τη

θυμάστε για καιρό.

Λέων
(23/7-22/8)
Για εσάς τους Λέοντες, τα πράγματα είναι

πάρα πολύ περίεργα αυτό το διήμερο. Θα

υπάρξουν μεγάλες ανατροπές στα οικονο-

μικά σας, ιδίως αν ανήκετε στο τρίτο δε-

καήμερο, ενώ η Κυριακή θα φέρει στο προ-

σκήνιο μια συνάντηση που θα σας μπερδέ-

ψει συναισθηματικά.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Είστε αρκετά μπερδεμένοι αυτό το διήμε-

ρο, αλλά περισσότερο εσείς του τρίτου δε-

καημέρου, καθώς είστε γεμάτοι ανασφά-

λεια και έντονες σκέψεις για θέματα που

αφορούν το παρελθόν σας. Το απόγευμα

της Κυριακής εσείς του δεύτερου δεκαη-

μέρου θα έχετε μια ευχάριστη εξέλιξη.

Ζυγός
(23/9-23/10)

Είναι μια πολύ σημαντική χρονική στιγμή

για εσάς του πρώτου και του δεύτερου δε-

καημέρου. Μπορώ να πω με βεβαιότητα ότι

κάποια επαγγελματική πρόταση σας περι-

μένει. Όσον αφορά εσάς που ανήκετε στις

τελευταίες μέρες, καλό είναι να προσέχετε

πού προσφέρετε την εμπιστοσύνη σας. 

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Αν και αυτό το διήμερο δεν είναι και το πιο εύ-

κολο του Φεβρουαρίου, εσείς θα έχετε καλή

διάθεση, θα ανανεώσετε τη συναισθηματική

σας ζωή και σίγουρα θα νιώσετε ικανοποίηση

με κάποια επαγγελματική σας πρόοδο.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Αυτό το διήμερο σας προβληματίζει πάρα

πολύ και νιώθετε ότι πολλά πράγματα θα

μπορούσαν να είχαν πάει καλύτερα, αν εί-

χατε πάρει άλλες αποφάσεις πριν καιρό.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Τα πράγματα εξελίσσονται καλύτερα την

Κυριακή και σε αυτό θα συντελέσει και η

θέση της Σελήνης που θα περάσει στο δικό

σας ζώδιο, αφήνοντας τον δωδέκατο το-

μέα, που σας δημιούργησε τις δύο προ-

ηγούμενες μέρες τάσεις φυγής.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Αυτό το διήμερο θα νιώσετε μια μικρή κού-

ραση ή αδιαθεσία, που μπορεί να σας απο-

μονώσει από τις καθημερινές σας δραστη-

ριότητες. Η Κυριακή είναι καλή μέρα για να

βρεθείτε με τα αγαπημένα σας πρόσωπα.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Αυτό το διήμερο θα είναι κατά το ήμισυ

ευχάριστο, οπότε ενεργοποιήστε τις

υποχρεώσεις σας και τα σημαντικά που

έχετε να κάνετε την Κυριακή. Ένα καλό

νέο θα σας δώσει δύναμη για ό,τι σας

απασχολεί.
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Α υτό το διήμερο είναι μάλλον κατάλληλο
για πρακτικά θέματα, οργάνωση και
ανάληψη καθηκόντων. Τα ζώδια της Γης

(Ταύρος, Παρθένος και Αιγόκερως) θα έχουν
καλύτερα αποτελέσματα στις επιδιώξεις τους. 


